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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΣΤ'

Παρασκευή 6 Νοεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 6 Νοεµβρίου 1998, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
10.10' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 5.11.98
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της IE' συνεδριάσεώς του, της 5ης
Νοεµβρίου 1998 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου: α) "Κύρωση της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για το
ξέπλυµα, την έρευνα, την κατάσχεση και δήµευση των προϊόντων
που προέρχονται από εγκληµατικές δραστηριότητες".
β) "Κύρωση της σύµβασης για την καταπολέµηση της δωροδοκίας
αλλοδαπών δηµοσίων λειτουργών στις διεθνείς επιχειρηµατικές
συναλλαγές").
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Νικόλαο Γκατζή,
Βουλευτή Μαγνησίας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Ορέστης Καραγιάννης, κάτοικος
∆ράµας, ζητεί τη διευθέτηση της συνταξιοδότησής του από τον
ΟΓΑ.
2) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορές
µε τις οποίες ο Σύλλογος Μελών ∆ΕΠ καταγγέλλει την παράνοµη
συγκρότηση συγκλήτου από την Πρυτανεία του Πολυτεχνείου
Κρήτης.
3) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία οι Ιδιοκτήτες Επιχειρήσεων Εκµίσθωσης Ι.Χ.Ε.
Αυτοκινήτων Κρήτης ζητούν ως ελάχιστο αριθµό αυτοκινήτων που
οφείλουν να διαθέτουν τα γραφεία τους το 12.
4) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ο Σύλλογος
Προστασίας ∆ανειοληπτών καταγγέλλει την καταχρηστική
συµπεριφορά των πιστωτικών ιδρυµάτων.
5) Οι Βουλευτές κύριοι ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ και ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Βόλου

ζητεί χρηµατοδότηση των αθλητικών του δραστηριοτήτων.
6) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η 'Ενωση Συνταξιούχων ΙΚΑ Νοµού Χανίων η "Αγία
Παρασκευή" ζητεί χρηµατοδότηση για τη στήριξη της εφηµερίδας
του η "Φωνή των Συνταξιούχων ΙΚΑ".
7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΩΡΓΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί τη συχνή προβολή της ταινίας
του Εθνικού Συµβουλίου Μεταµοσχεύσεων από τον Εθνικό
Ραδιοτηλεοπτικό Φορέα.
8) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Επαγγελµατική 'Ενωση
Εργαστηριακών Γιατρών ζητεί την καταβολή των δεδουλευµένων
ιατρικών αµοιβών των µελών της, συµβεβληµένων µε τον Οίκο
Ναύτου.
9) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι επιλαχόντες του διαγωνισµού
του 1995 για το ∆ηµόσιο ζητούν την πρόσληψή τους.
10) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Πιστωτικός
Συνεταιρισµός "Ο 'Αγιος Λεωνίδας" Αρκαδίας ζητεί να µη διαφέρει η
τιµή της εισαγόµενης τοµάτας από την τιµή της εγχώριας.
11) Οι Βουλευτές κύριοι ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΟΥΛΗΣ και ΙΩΑΝΝΗΣ
ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Συντονιστική
Επιτροπή Φορέων και Πολιτών κατά της 'Ιδρυσης Φυλάκων
Υψίστης Ασφαλείας ζητεί να κηρυχθεί αναδασωτέα η καµένη
περιοχή της Συλίµνας Αρκαδίας.
12) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Παµποντιακός Σύλλογος "Η Αργώ" ζητεί την αναγνώριση των ετών
προϋπηρεσίας των Ποντίων από τις χώρες της πρώην ΕΣΣ∆.
13) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο κ. Λιάπης
Λουκάς, κάτοικος Οινοφύτων Βοιωτίας, ζητεί να µετατεθεί ο γιος του
Λιάπης Λεωνίδας, που υπηρετεί επί δέκα µήνες ως στρατιώτης στη
Λέσβο.
14) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία τα ∆.Σ. των
Σωµατείων Συνταξιούχων ΤΕΒΕ των περιοχών Μακεδο-
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νίας - Θράκης - Θεσσαλίας και µεγάλων πόλεων προβάλλουν
αιτήµατα των συνταξιούχων του ΤΕΒΕ.
15) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ, ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ και ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία η Α' ΕΛΜΕ Θεσ/νίκης διαµαρτύρεται για την κατάσταση,
που επικρατεί στα Τεχνικά Επαγγελµατικά Εκπαιδευτήρια.
16) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Εθελοντές - Εθελόντριες Μακράς Θητείας
ζητούν τη νοµοθετική ρύθµιση της ιεραρχικής εξέλιξης του θεσµού.
17) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η ΠΟΕΜΙΦΑ ζητεί την αύξηση του τονάζ
στους 6 τόνους.
18) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ, ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ, ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ και ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ -
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Α' 'Ενωση
Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης Θεσ/νίκης ζητεί να καλυφθούν
άµεσα τα κενά σε διδακτικό προσωπικό όλων των σχολείων του
Νοµού Θεσ/νίκης.
19) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι απεργοί -
εργαζόµενοι στην επιχείρηση ΦΛΩΡΙΝΑ - ΧΩΝΑΙΟΣ ΑΒΕΕ
καταγγέλλουν την επίθεση της εργοδοσίας στα εργασιακά τους
δικαιώµατα.
20) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ, ΑΧΙΛΛΕΑΣ
ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ και ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία η ΕΛΜΕ Καρδίτσας καταγγέλλει ότι τα Γυµνάσια και
Λύκεια Νοµού Καρδίτσας υπολειτουργούν.
21) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ και
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η 'Ενωση
Αγροτικών Συνεταιρισµών Πηλίου - Βορείων Σποράδων ζητεί να
λειτουργήσει φορέας παρέµβασης για την απορρόφηση των
αποθεµάτων της παραγωγής ελαιολάδου Μαγνησίας στην αγορά.
22) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας αναφορικά µε το πλήγµα που έχει
δεχθεί ο κλάδος της εγχώριας χοιροτροφίας λόγω της απότοµης
µείωσης τιµών της ξένης παραγωγής καθώς και το αίτηµα της
ρύθµισης των παλαιών χρεών µε στόχο τον εκσυγχρονισµό του
κλάδου.
23) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο το Νοσοκοµείο ∆ράµας
ζητεί την πρόσληψη του απαραίτητου ιατρικού και νοσηλευτικού
προσωπικού για την άρτια λειτουργία του.
24) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Αράχοβας του Νοµού
Αιτωλ/νίας ζητεί την τοποθέτηση αγροτικού ιατρού στο αγροτικό
ιατρείο της περιοχής της.
25) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τις τιµές των
οικοπέδων στη Βιοµηχανική Περιοχή ∆ράµας.
26) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι καθηγητές του Νοµού ∆ράµας
του κλάδου ΠΕ17 διαµαρτύρονται για την υπουργική απόφαση
σχετικά µε τα µαθήµατα που θα διδάσκονται στην Α' και Β' τάξη του
Ενιαίου Λυκείου.
27) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τις διαµαρτυρίες των

γονιών των µαθητών του ΤΕΛ ∆ράµας για το αποκλειστικό
απογευµατινό ωράριο λειτουργίας του ΤΕΛ.
28) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τα αιτήµατα των
δασκάλων - νηπιαγωγών του Νοµού ∆ράµας.
29) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τα προβλήµατα των
Ελληνοποντίων που κατοικούν στο Νοµό ∆ράµας.
30) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τη διαµόρφωση των
τιµών των καπνών κατά τη φετεινή περίοδο.
31) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Εξωραϊστικός και Περιβαλλοντικός
Σύλλογος της πόλεως Ιτέας Φωκίδας υποβάλλει προτάσεις
αναφορικά µε την εκτέλεση έργων της µαρίνας Ιτέας.
32) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τη µείωση της
κοινοτικής στρεµµατικής ενίσχυσης των καλλιεργητών καλαµποκιού.
33) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας αναφορικά µε την ασφάλιση της
γεωργικής παραγωγής µέσω σχεδίου νόµου για το Εθνικό Σύστηµα
Προστασίας της Αγροτικής ∆ραστηριότητας.
34) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τις πτωτικές τάσεις
στις τιµές των καπνών.
35) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας αναφορικά µε τις τιµές της
φετεινής εσοδείας για τους ελαιοπαραγωγούς.
36) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε σπατάλη δηµοσίου
χρήµατος για την ενηµέρωση των αγροτών µέσω τηλεοπτικών
εκποµπών.
37) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τη µείωση της
στρεµµατικής κοινοτικής ενίσχυσης στους παραγωγούς ροδακίνων.
38) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τη µελετώµενη µείωση
της κοινοτικής ενίσχυσης στους µεσαίους αγρότες.
39) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε την τροποποίηση του
Νοµοσχεδίου "Ρυθµίσεις ∆ασµολογικού και Φορολογικού
Περιεχοµένου και άλλες διατάξεις".
40) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε µετακινήσεις
υπαλλήλων στο Υπουργείο Γεωργίας.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 312/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
108/8-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 312 από 17.7.98 ερώτησης των
Βουλευτών κυρίων Θ. Κατσανέβα, Π. Φωτιάδη, Θ. Γεωργιάδη, Α.
∆αµιανίδη, Γ. ∆ιαµαντίδη, Χ. Καστανίδη, Π. Κουρουµπλή, Η.
Παπαδόπουλου, Γ. Τσακλίδη, Π. Τσερτικίδη, Ντ. Βρεττού και Γ.
Φλωρίδη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
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Η Κυβέρνηση παρακολουθεί µε πολύ ενδιαφέρον τις
δραστηριότητες του Ποντιακού Ελληνισµού, για την
ευαισθητοποίηση της διεθνούς κοινότητας και την αναγνώριση της
γενοκτονίας των Ποντίων.
Οι συγκεκριµένες ενέργειες στις οποίες έχει προβεί και στις οποίες
θα προχωρήσει και στο µέλλον η Κυβέρνηση, έχουν σαν κύριο
γνώµονα όχι απλά την υποβολή ενός σχεδίου ψηφίσµατος, αλλά
την εξασφάλιση υψηλών πιθανοτήτων υιοθετήσεώς του.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

2. Στην µε αριθµό 320/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3696/22-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 320/20.7.98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Αθ. Χειµάρα, σας
γνωρίζουµε ότι:
1. Η Λουτρόπολη του Πλατυστόµου θεωρείται ως µια από τις πλέον
αξιόλογες Λουτροπόλεις της Ελλάδας, χαρακτηρισµός που
προσδίδεται στη Λουτρόπολη λόγω της ποιότητας των ιαµατικών
υδάτων της και λόγω του ότι βρίσκεται µέσα σε µια περιοχή που
χαρακτηρίζεται από φυσικό κάλος.
2. Ο ΕΟΤ, κατά τα τελευταία χρόνια, προχώρησε στην υλοποίηση
έργων στην περιοχή Λουτρών Πλατυστόµου απορροφώντας
πλήρως τις διατιθέµενες πιστώσεις. 'Ετσι εκτελέστηκαν τα εξής έργα
στην περιοχή:
α. Ολοκλήρωση του ηµιτελούς κτίσµατος και κατασκευή,
ξενοδοχείου ΞΕΝΙΑ.
β. Ανακαίνιση του παλαιού ξενοδοχείου ΑΣΚΛΗΠΙΟΣ.
γ. Κατασκευή νέου κτιρίου ποσιθεραπευτηρίου.
δ. Ανακαίνιση του µισθωµένου εστιατορίου.
3. 'Εχει συνταχθεί µελέτη για την κατά τον καλύτερο τρόπο
αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών Νοµού Φθιώτιδας, στην οποία
περιλαµβάνεται και η περιοχή των Λ. Πλατυστόµου.
4. Η µελέτη αυτή στη συνέχεια θα αξιολογηθεί ώστε να
οριστικοποιηθεί το αντικείµενο του διαγωνισµού για να ξεκινήσει η
διαδικασία προκήρυξης ενδιαφέροντος για την περαιτέρω
αξιοποίηση και εκµετάλλευση των Ιαµατικών Πηγών Φθιώτιδας.
Στον εν λόγω διαγωνισµό δύνανται να συµµετέχουν όλοι οι
ενδιαφερόµενοι (ιδιώτες, ΟΤΑ, κλπ.).

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

3. Στην µε αριθµό 333/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1140/22-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 333/17.7.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Αθανάσιος Βαρίνος, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Επιβάλλεται επιστηµονικά και δεοντολογικά, όπως άλλωστε είναι
αυτονόητο, η ανάθεση της διδασκαλίας των διαφόρων µαθηµάτων
να γίνεται µε βάση το Γνωστικό και Παιδαγωγικό υπόβαθρο των
εκπαιδευτικών των διαφόρων ειδικοτήτων και πάντοτε µετά τον
καθορισµό του Αναλυτικού Προγράµµατος του αντίστοιχου
µαθήµατος.
Στα πλαίσια της ανωτέρω αρχής οι απόφοιτοι της ΑΣΕΤΕΜ -η
οποία είναι Σχολή Εκπαιδευτικών Τεχνολόγων Μηχανικών
Τριτοβάθµιας Εκπ/σης τετραετούς υποχρεωτικής φοίτησης (µε επί
πλέον ένα εξάµηνο Πρακτικής 'Ασκησης στην ειδικότητα)- θα
πρέπει να διδάσκουν όπου αυτό επιτρέπει και επιβάλλει το
γνωστικό τους αντικείµενο, σε όλα τα σχολεία της ∆ευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης.
2. Η Σχολή Εκπαιδευτικών Λειτουργών Επαγγελµατικής και
Τεχνικής Εκπαίδευσης (ΣΕΛΕΤΕ) είναι Ν.Π.∆.∆. εποπτευόµενο από
το Υπουργείο Παιδείας που έχει ως σκοπό την Τεχνολογική και
Παιδαγωγική Εκπαίδευση και Κατάρτιση όσων µέλλουν να
υπηρετήσουν ως εκπαιδευτικοί στα σχολεία της ∆ευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης, καθώς και την Παιδαγωγική ή Τεχνολογική
Επιµόρφωση ήδη πτυχιούχων που υπηρετούν στα σχολεία της

∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και Κατάρτισης.
Η λειτουργία της ΣΕΛΕΤΕ εντάσσεται στο όλο εκπαιδευτικό
Πρόγραµµα του ΥΠΕΠΘ και είναι εναρµονισµένη µε τις ανάγκες και
προοπτικές της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, στην οποία θα
υπηρετήσουν ή υπηρετούν οι εκπαιδευτικοί που εκπαιδεύονται σ'
αυτήν.
Στα πλαίσια του Ν.Π.∆.∆. της ΣΕΛΕΤΕ λειτουργούν οι Σχολές της
ΑΣΕΤΕΜ και ΠΑΤΕΣ.
Η Ανωτέρα Σχολή Εκπαιδευτικών Τεχνολόγων Μηχανικών
(ΑΣΕΤΕΜ) έχει τέσσερα τµήµατα τεχνικών ειδικοτήτων
Εκπαιδευτικών Τεχνολόγων Μηχανικών α) Μηχανολόγων β)
Ηλεκτρολόγων γ) Ηλεκτρονικών και δ) Πολιτικών µε δύο
κατευθύνσεις ∆οµικών και Συγκοινωνιακών - Υδραυλικών 'Εργων).
Στην τετραετή φοίτηση της ΑΣΕΤΕΜ αναλογούν τρία (3) χρόνια
Τεχνολογικής Εκπαίδευσης στην ειδικότητα και ένας (1) χρόνος
σπουδών βασικής Ψυχοπαιδαγωγικής Εκπαίδευσης.
Η Παιδαγωγική Τεχνική Σχολή (ΠΑΤΕΣ) της ΣΕΛΕΤΕ η οποία εκτός
από τη Σχολή των Αθηνών διαθέτει παραρτήµατα στη
Θεσσαλονίκη, στην Πάτρα, στο Ηράκλειο και στα Ιωάννινα παρέχει
βασική Παιδαγωγική εκπαίδευση σε όλους τους πτυχιούχους ΑΕΙ,
ΤΕΙ και στους Εργαστηριακούς Εκπαιδευτές της ∆ευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης πλην των πτυχιούχων των Πανεπιστηµιακών σχολών,
οι οποίοι διδάσκουν Γενικά µαθήµατα στα Λύκεια (Φιλόλογοι,
Θεολόγοι, Μαθηµατικοί, Φυσικοί Ξένων Γλωσσών, Φυσικής
Αγωγής).
'Ηδη από το ακαδηµαϊκό έτος 1998 - 1999 πρόκειται να
λειτουργήσουν στη ΣΕΛΕΤΕ Αθηνών και σε παραρτήµατα της
τµήµατα ετήσιας φοίτησης για την εξειδίκευση Στελεχών της
εκπαίδευσης στους τοµείς:
α) Συµβουλευτικής - Προσανατολισµού και
β) Γενικής Τεχνολογίας
Σκοπός των τµηµάτων αυτών είναι η συστηµατική επιµόρφωση και
εξειδίκευση Στελεχών της εκπαίδευσης τα οποία θα διδάξουν και θα
εφαρµόσουν τα αντίστοιχα γνωστικά αντικείµενα στα πλαίσια της
πραγµατοποιούµενης εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
Η ΣΕΛΕΤΕ έχει πρότυπες εγκαταστάσεις στο Αµαρούσιο και
διαθέτει επίσης όπως προαναφέρθηκε τέσσερις (4) Σχολές της
ΠΑΤΕΣ στην Θεσσαλονίκη, στην Πάτρα, στο Ηράκλειο και στα
Ιωάννινα.
Το ενδιαφέρον της Πολιτείας για τον εκσυγχρονισµό, την επέκταση
και τη λειτουργικότητα των ανωτέρω εγκαταστάσεων, του
εξοπλισµού των Εργαστηρίων και γενικότερα της υλικοτεχνικής
υποδοµής της ΣΕΛΕΤΕ είναι πολύπλευρο και αποδεδειγµένο αφού
διατίθενται δισεκατοµµύρια για το σκοπό αυτό.
Ενδεικτικά θα πρέπει να αναφερθεί ότι οι πρότυπες εγκαταστάσεις
της ΣΕΛΕΤΕ συµπληρώθηκαν πρόσφατα µε επεκτάσεις των
Εργαστηριακών και των ∆ιδακτηριακών εγκαταστάσεων της ύψους
δύο (2) δισεκατοµµυρίων δρχ. Επίσης ολοκληρώθηκε και η µελέτη
κτιριακού συγκροτήµατος του Κέντρου Εκπαιδευτικής Τεχνολογίας
(ΚΕΤ) της ΣΕΛΕΤΕ προϋπολογισµού περίπου δύο (2)
δισεκατοµµυρίων δρχ. η κατασκευή του οποίου θα καταστήσει τη
ΣΕΛΕΤΕ -από άποψη εγκαταστάσεων και γενικά υλικοτεχνικής
υποδοµής- πρότυπο ίδρυµα Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής
Εκπαίδευσης και Επιµόρφωσης Πανευρωπαϊκής εµβέλειας.
Ενδεικτικά των δαπανών για τον εκσυγχρονισµό και την επέκταση
της υλικοτεχνικής υποδοµής της ΣΕΛΕΤΕ αλλά και για την
πραγµατοποίηση της αναβάθµισής της ως θεσµικού φορέα
Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης και Επιµόρφωσης
αναφέρεται ότι:
Θα διατεθούν τα έτη 1998 και 1999 ποσά 3 δισεκατοµµυρίων 100
εκατοµµυρίων δρχ. (3.100.000.000) στα πλαίσια του
χρηµατοδοτούµενου και από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση
Προγράµµατος (ΕΠΕΑΕΚ - Β' ΚΠΣ) Εκσυγχρονισµού και
Αναβάθµισης της ΣΕΛΕΤΕ - στα οποία δεν περιλαµβάνονται τα
ανωτέρω δύο δισεκατοµµύρια για τις κτιριακές εγκαταστάσεις.
Στα  ανωτέρω  πρέπει  επίσης  να  προστεθούν  και  ποσά
εκατοντάδων  εκατοµµυρίων  δρχ.  τα  οποία  διατίθενται  αντί-



826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

στοιχα για τον ίδιο σκοπό από τον κρατικό Προϋπολογισµό
(Προϋπολογισµό Υπουργείου Παιδείας) στον Προϋπολογισµό της
ΣΕΛΕΤΕ (Τακτικό και ∆ηµοσίων Επενδύσεων) αλλά και από άλλα
Προγράµµατα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης (ΕΠΕΑΕΚ Β' ΚΠΣ) όπως
είναι τα αναφερόµενα: α) Στην αναβάθµιση των Προγραµµάτων
Σπουδών της ΑΣΕΤΕΜ και ΠΑΤΕΣ.
β) Στην αναβάθµιση της Βιβλιοθήκης της ΣΕΛΕΤΕ
γ) Στη συµµετοχή της ΣΕΛΕΤΕ στα "∆ίκτυα ∆ιασύνδεσης των
Τριτοβάθµιων Ιδρυµάτων Επιστηµονικών φορέων κλπ., κλπ.
δ) Στη λειτουργία γραφείου ∆ιασύνδεσης στη ΣΕΛΕΤΕ για την
Επαγγελµατική αποκατάσταση των αποφοίτων της.
ε) Στη χρηµατοδότηση της Πρακτικής 'Ασκησης των σπουδαστών
της.
Στη ΣΕΛΕΤΕ της οποίας τα εργαστήρια και τα Προγράµµατα
Σπουδών οργανώθηκαν αρχικά κατά το παρελθόν από
εµπειρογνώµονες της UNESCO λειτουργεί πλούσια και
οργανωµένη Βιβλιοθήκη, η οποία όπως προαναφέρθηκε,
εκσυγχρονίζεται και αναβαθµίζεται.
Θα πρέπει επίσης να αναφερθεί ότι στη ΣΕΛΕΤΕ και στα πλαίσια
της ισχύουσας νοµοθεσίας εφαρµόζεται από τριετία το µέτρο του
"πολλαπλού βιβλίου" ενώ παράλληλα απαγορεύεται η διάθεση
"σηµειώσεων" ως βασικού εκπαιδευτικού βοηθήµατος και
διανέµονται στους σπουδαστές της µόνο βιβλία και αναγνωρισµένα
συγγράµµατα, ενώ οι "σηµειώσεις" διανέµονται µόνο ως
συµπλήρωση των κατά τα ανωτέρω δόκιµων συγγραµµάτων.
Από το 1964, σε νεόδµητο κτίριο που βρίσκεται στις
προαναφερόµενες εγκαταστάσεις, λειτουργεί η Εστία Σπουδαστών
της ΣΕΛΕΤΕ η οποία υπερκαλύπτει τις ανάγκες των σπουδαστών
της για στέγαση.
Επίσης λειτουργεί όλες τις ηµέρες της εβδοµάδας πλήρες
Εστιατόριο σε άλλο κτίριο των ανωτέρω εγκαταστάσεων το οποίο
παρέχει πρωινή, µεσηµβρινή και εσπερινή σίτιση στους
σπουδαστές.
Πρέπει επίσης να επισηµανθεί ότι οι προσπάθειες για την
αναβάθµιση των σπουδών στη ΣΕΛΕΤΕ δεν περιορίστηκαν µόνο
στην επέκταση και στον εκσυγχρονισµό της Εργαστηριακής και
γενικά της υλικοτεχνικής υποδοµής και των σπουδών των Σχολών
της, αλλά και στον τοµέα του τρόπου επιλογής των εισακτέων
σπουδαστών τόσο στη Παιδαγωγική Τεχνική Σχολή ΠΑΤΕΣ της
ΣΕΛΕΤΕ (Αθηνών, Θεσσαλονίκης, Πατρών, Ηρακλείου Κρήτης και
Ιωαννίνων) στα τµήµατα Παιδαγωγικής Κατάρτισης, όσο και στα νέα
τµήµατα Συµβουλευτικής - Προσανατολισµού και Γενικής
Τεχνολογίας που προαναφέρθηκαν.
'Ετσι -εκτός από τους εισαγόµενους στην ΑΣΕΤΕΜ µε το σύστηµα
των Γενικών Πανελλαδικών Εξετάσεων- από το 1983 θεσπίστηκε
και εφαρµόζεται πρωτοποριακό αδιάβλητο, αντικειµενικό και
αξιοκρατικό, κατά γενική οµολογία σύστηµα επιλογής των
εισακτέων. Σύµφωνα µε το σύστηµα αυτό η επιλογή γίνεται µε
βαθµολόγηση των τυπικών και ουσιαστικών προσόντων των
υποψηφίων (βαθµός πτυχίου, µεταπτυχιακές σπουδές, γνώση
ξένων γλωσσών, κατοχή και άλλων, πλην του βασικού πτυχίων,
αποδεδειγµένες από αρµόδιες Υπηρεσίες επαγγελµατική και
διδακτική πείρα κλπ.) Η όλη διαδικασία πραγµατοποιείται µόνο από
Επιτροπές Καθηγητών, χωρίς καµία παρέµβαση του Υπουργείου
Παιδείας, της ∆ιοίκησης της ΣΕΛΕΤΕ ή άλλου προσώπου ή φορέα.
Το σύστηµα αυτό, που έχει παγιωθεί µε το άρθρο 11 του ν. 2327/96
αναβαθµίζεται έµµεσα και το σύστηµα διορισµού των αντίστοιχων
καθηγητών της ∆ηµόσιας ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, αφού
απαραίτητη προϋπόθεση για το διορισµό τους είναι προηγούµενα η
φοίτησή τους στη ΣΕΛΕΤΕ που γίνεται µετά την προαναφερόµενη
αξιοκρατική αντικειµενική διαδικασία επιλογής.
Το Υπουργείο Παιδείας, στα πλαίσια του σχεδιασµού για τη
βελτίωση και την αναβάθµιση των σπουδών της Τριτοβάθµιας
Εκπαίδευσης αλλά και των αναγκών του εκπαιδευτικού µας
συστήµατος και ειδικότερα της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης έχει
εντάξει και τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου της ΣΕΛΕΤΕ
όπου τούτο απαιτείται.

Κατά καιρούς το ισχύον θεσµικό πλαίσιο της ΣΕΛΕΤΕ µε επί µέρους
νοµοθετικές ρυθµίσεις έχει εκσυγχρονιστεί, ώστε να εξυπηρετεί τις
ανάγκες και προοπτικές του έργου της (ν. 1586/85 ('Αρθρα 14 (παρ.
8), 15 (Κεφ. Β' παρ. 8, 29 (παρ. 9), ν. 1404/83 'Αρθρο 44, 'Αρθρο
51 παρ. 5 ν. 1824/38 άρθρο 12 ν. 2009/92, ν. 2327/95 άρθρο 11,
άρθρο 42 παρ 6, 7, 8 του ν. 2413/96 κ.α.). Επίσης τα έτη 1989 και
1990 αναθεωρήθηκαν και εκσυγχρονίσθηκαν τα προγράµµατα
σπουδών των σχολών της ΣΕΛΕΤΕ και ήδη προωθείται όπως
προαναφέρθηκε ο εκ νέου εκσυγχρονισµός και η αναβάθµισή τους.
Οι αποδοχές των καθηγητών και εκπαιδευτικών της ΣΕΛΕΤΕ έχουν
εξοµοιωθεί µε τις αποδοχές των συναδέλφων τους των ΤΕΙ (ν.
2413/96 άρθρο 42 και ν. 2530/97 άρθρο 18).
Σύµφωνα µε όσα προαναφέρθηκαν η λειτουργία της ΣΕΛΕΤΕ είναι
εναρµονισµένη µε τις απαιτήσεις της εκπαιδευτικής πολιτικής της
Κυβέρνησης και προορίζεται να αποτελέσει βασικό παράγοντα της
προσπάθειας αναβάθµισης της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, στα
πλαίσια της γενικότερης προσπάθειας αναβάθµισης του
εκπαιδευτικού µας συστήµατος.
Η ολοκλήρωση της φυσιογνωµίας της ως Σχολής και Κέντρου
Παιδαγωγικής - Τεχνολογικής Εκπαίδευσης και Επιµόρφωσης
εντάσσεται στους στόχους της Κυβερνητικής Πολιτικής για την
Παιδεία.
Τέλος, σας γνωρίζουµε ότι η πρόσληψη εκπαιδευτικού προσωπικού
των κλάδων ΠΕ17 και ΠΕ18 θα εξαρτηθεί από την επάρκεια ή όχι
του υπηρετούντος εκπ/κού προσωπικού των κλάδων αυτών για την
κάλυψη των αναγκών λειτουργίας των Τεχνικών Επαγγελµατικών
Εκπαιδευτηρίων (Τ.Ε.Ε.) µετά την ισχύ του προσφάτως
ψηφισθέντος νόµου "∆ευτεροβάθµια Τεχνική - Επαγγελµατική
Εκπαίδευση και άλλες διατάξεις".

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

4. Στην µε αριθµό 335/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1141/22-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 335/17-7-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Μαν. Κεφαλογιάννης σας διαβιβάζουµε συνηµµένα τα
σχετικά έγγραφα υπ' αριθµ. 1) 9840/4.8.98 της Ν. Αυτ/σης
Ηρακλείου, 2) 6592/30.7.98 της Ν. Αυτ/σης Χανίων και 3)
2761/30.7.98 της Ν. Αυτ/σης 'Αρτας που αφορούν στο αντικείµενο
της ερώτησης.
Την απάντηση της Ν. Αυτοδιοίκησης Αχαϊας που έχει την
αρµοδιότητα και την ευθύνη της κατασκευής του σχολικού
συγκροτήµατος Αγ. Αλεξίου Πατρών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
ν. 2240/94, θα σας τη διαβιβάσουµε µόλις µας αποσταλεί.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 358/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1144/22-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 358/20.7.1998, που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης, σας πληροφορούµε τα
ακόλουθα:
Στο Σχέδιο Μορφωτικών Συµφωνιών της Ελλάδας - Αλβανίας,
έχουν προταθεί άρθρα για τη διασφάλιση των εκπαιδευτικών και
Θρησκευτικών δικαιωµάτων των Ελλήνων της Αλβανίας.
Η Συµφωνία πρόκειται να υπογραφεί από τους Υπουργούς Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων της Ελλάδας και Παιδείας της Αλβανίας
στα Τίρανα εντός του προσεχούς µηνός.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

6. Στην µε αριθµό 545/24-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
3787/22-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 545/24-7-98 που κατατέθηκε
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στη Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Α. ∆αβάκη σας
γνωρίζουµε ότι:
1. Η επιστροφή των ακινήτων της Βάθειας Μάνης στους ιδιοκτήτες
γίνεται για τους εξής λόγους:
'Εληξαν τα συµβόλαια επικαρπίας που είχαν συναφθεί µεταξύ ΕΟΤ
και ιδιοκτητών οι οποίοι µε αιτήσεις τους έχουν ζητήσει την
επιστροφή των ιδιοκτησιών τους.
- ∆εν µπορεί ο Ε.Ο.Τ. να συνεχίσει να λειτουργεί µια ελλειµµατική
µονάδα η οποία εµφανίζει ολοένα αυξανόµενο παθητικό (4Ο εκατ.
δρχ. το 1996).
- Η συνεννόηση για τυχόν παράταση λειτουργίας ορισµένων
πύργων από τον ΕΟΤ καθίσταται πρακτικά αδύνατη λόγω της
υποκαταστάσεως των αρχικών ιδιοκτητών από πληθώρα νέων
κληρονόµων.
2. Τα έργα αποκατάστασης των πύργων έγιναν σε δύο φάσεις.
Στην πρώτη φάση (περίοδος 1979 84) επισκευάστηκαν και
διαρρυθµίστηκαν σε ξενώνες ΙΟ συνολικά παραδοσιακά κτίσµατα
µε κόστος (µαζί µε τα βασικά έργα υποδοµής) 166.60Ο.ΟΟΟ δρχ.
και πληρώθηκαν από κονδύλια των εθνικών επενδύσεων. Κατά τη
2η φάση (1993/95) επισκευάστηκαν .και διαρρυθµίστηκαν σε
ξενώνες έξι παραδοσιακά κτίσµατα. Η σχετική δαπάνη αυτών µαζί
µε τη διαµόρφωση της κεντρικής πλατείας και των λιθόστρωτων
ανήλθε στο ποσό των 13Ο.4ΟΟ.ΟΟΟ δρχ. και πληρώθηκε µε
συγχρηµατοδότηση από κοινοτικά κονδύλια.
3. Στη µονάδα απασχολούνται τρεις υπάλληλοι µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου.
Από όσα προαναφέρθηκαν, ιδιαίτερα στην παρ.1 της παρούσης, ο
ΕΟΤ δεν µπορεί να συνεχίσει τη λειτουργία των πύργων, αφού και η
πολιτική µας προβλέπει την επιστροφή όλων των ελλειµατικών
εκµεταλλεύσεων στους ιδιοκτήτες τους.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

7. Στην µε αριθµό 580/27-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
3785/22-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 580/27-7-98 των Βουλευτών κυρίων
Απ. Τασούλα και Στ. Παναγιώτου, που αφορούν στις απεργιακές
κινητοποιήσεις των οδηγών τουριστικών λεωφορείων της Κέρκυρας
σας γνωρίζουµε ότι προκειµένου να ερευνηΘούν τα
καταγγελλόµενα και να διασφαλιστούν τα νόµιµα δικαιώµατα των
οδηγών, εδόθη, εντολή στη ∆/νση Τουρισµού στην Κέρκυρα αφενός
µεν να εξετάσει εάν τα κυκλοφορούντα στη νήσο τουριστικά
λεωφορεία είναι εφοδιασµένα µε δελτία Τεχνικού Ελέγχου (ΚΤΕΟ),
αφετέρου δε να ενηµερώσει την οικεία ΕπιΘεώρηση Εργασίας
προκειµένου να προβεί σε έλεγχο τήρησης των διατάξεων της
Εργατικής ΝοµοΘεσίας ως προς τις συνΘήκες απασχόλησης των
οδηγών.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

8. Στην µε αριθµό 596/28-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
2939/9-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 596/28-7-98 ερώτησης που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Μ. ∆αµανάκη στη Βουλή των Ελλήνων µε θέµα τις
καταγγελίες για τις συνθήκες κοινωνικής θητείας των αντιρρησιών
συνείδησης, σας γνωρίζονται τα ακόλουθα:
Πριν από ένα χρόνο και µε τις διατάξεις του ν. 2510/97
πρωτοεισήχθη στην Ελληνική έννοµη τάξη ο θεσµός της
εναλλακτικής πολιτικής-κοινωνικής υπηρεσίας, εκσυγχρονίζοντας σε
αυτό το σηµείο τη Στρατολογική Νοµοθεσία. αλλά και λύνοντας το
πρόβληµα της εκπλήρωσης της Στρατιωτικής υποχρέωσης από
τους αντιρρησίες συνείδησης.
Ωστόσο, η διευκρινιστική παράγραφος του Γενικού Επιτελείου
Εθνικής 'Αµυνας (ΓΕΕΘΑ), που συνόδευε το τυποποιηµένο κείµενο

των αποφάσεων υπαγωγής ενδιαφεροµένων στην εναλλακτική
πολιτική-κοινωνική θητεία, παρερµηνεύθηκε από τους
προϊσταµένους πολλών φορέων στους οποίους διατέθηκαν.
Αποτέλεσµα ήταν να παρουσιασθούν προβλήµατα σε ορισµένες
περιπτώσεις στις συνθήκες εκπλήρωσης της εναλλακτικής
πολιτικής-κοινωνικής θητείας.
Η πολιτική Ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας και
προκειµένου να υπάρξει άµεση επίλυση του προβλήµατος, εξέδωσε
ήδη διευκρινιστική διαταγή προς όλους τους εµπλεκοµένους φορείς
του ∆ηµοσίου Τοµέα. Ειδικότερα, σηµειώνεται στη διαταγή αυτή ότι
η αληθής έννοια της προαναφερθείσας παραγράφου είναι απλώς
ότι η εκπλήρωση εναλλακτικής πολιτικής-κοινωνικής υπηρεσίας δεν
αποτελεί µία τυπική εργασιακή σχέση, δεν ακολουθεί το τυπικό
ωράριο εργασίας των υπαλλήλων και, συνεπώς, είναι δυνατή και η
πέραν του τυπικού ωραρίου εργασίας απασχόληση των
αντιρρησιών συνείδησης, όταν, όµως, υφίσταται πραγµατική
ανάγκη, στα πλαίσια των καθηκόντων που τους ανατίθενται.
Παράλληλα, καλούνται οι προϊστάµενοι των αντιρρησιών
συνείδησης να µεριµνήσουν, ώστε οι συνθήκες εκπλήρωσης της
εναλλακτικής πολιτικής-κοινωνικής θητείας να συνάδουν µε τις
γενικά παραδεδεγµένες αρχές και αντιλήψεις περί σεβασµού της
προσωπικότητας και των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και, συνεπώς,
να υπάρξει ορθή εφαρµογή του γράµµατος των άρ. 18 έως 24 του
ν. 2510/97.

Ο Υπουργός
ΑΠ.-ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

9. Στην µε αριθµό 684/30-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
3879/22-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 684/30-7-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από τους Βουλευτές κυρίους Μ. Μπόσκου, Α.
Κανταρτζή και Ν. Γκατζή σας γνωρίζουµε τα εξής:
Με το υπ'αριθ. πρωτ. Τ/617/3.3.97 έγγραφο αίτηµα, η Γραµµατεία
Νέας Γενιάς ζήτησε την παραχώρηση του εν θέµατι κάµπινγκ
προκειµένου να στεγάσει στον χώρο του το ∆ιεθνές κέντρο
συνάντησης νέων µε τις ακόλουθες δραστηριότητες:
1. ∆ιεθνείς συναντήσεις νέων της Βαλκανικής χερσονήσου και των
παρευξεινίων κρατών.
2. Πρότυπα προγράµµατα εναλλακτικών µορφών τουρισµού για
νέους.
3. Φιλοξενία νέων του αποδήµου Ελληνισµού, µη κυβερνητικών
οργανώσεων νέων από όλη την Ευρώπη και πολιτικών,
συνδικαλιστικών και κοινωνικών οργανώσεων νέων.
Κατόπιν των ανωτέρω το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του ΕΟΤ µε την
υπ'αριθ. 2Ο2/211/12/29.5.97 απόφασή του ενέκρινε την κατά
χρήση, άνευ ανταλλάγµατος, παραχώρηση στη Γενική Γραµµατεία
Νέας Γενιάς του κάµπινγκ Ολύµπου Σκοτίνας Πιερίας για 2Ο χρόνια
µε υποχρέωση της Γ.Γ.Ν.Γ. µέσα σε ένα έτος το αργότερο από την
υπογραφή του οικείου χρησιδανείου συµβολαίου να υποβάλλει
προς έγκριση στον ΕΟΤ πλήρη οικονοµοτεχνική µελέτη και σχέδια
αξιοποίησης του ακινήτου. Η ολοκλήρωση των έργων αξιοποίησης
Θα πρέπει να γίνει εντός τριετίας από υπογραφής της οικείας
Σύµβασης και οι εργασίες Θα παρακολουθούνται από τεχνικούς του
ΕΟΤ. Η Σύµβαση µεταξύ ΕΟΤ και Γ.Γ.Ν.Γ. υπεγράφη στις 23/6/98
και το κάµπινγκ παρεδόθη στο νέο φορέα.
'Οπως προκύπτει από τα προαναφερθέντα ο συγκεκριµένος χώρος
δεν εγκαταλείφθηκε του ούτε παρεδόθη στα χέρια ιδιώτη
επιχειρηµατία αλλά αντίθετα το ∆ηµόσιο παραµένει ως φορέας
διαχείρισής του µέσω της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς, η
δεδιακοπή λειτουργίας του είναι προσωρινού χαρακτήρα και
οφείλεται στα έργα υλοποίησης του προγράµµατος αναβάθµισης
και αξιοποίησης του κάµπινγκ από το Γ.Γ.Ν.Γ.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"
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10. Στην µε αριθµό 737/4-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
3956/22-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 737/4.8.98 που κατατέθηκε στη Βουλή
των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. θ. ∆ηµοσχάκη, σας γνωρίζουµε
ότι στα πλαίσια του µέτρου 1.6 του Υποπρογράµµατος "Τουρισµός"
του Β' Κ.Π.Σ. στα υποπρογράµµατα εκπαίδευσης οδηγών ΤΑΞΙ έχει
επιλεγεί σε πρώτη φάση, µε τη συνεργασία της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Επαγγελµατιών Ιδιοκτητών Ταξί και Αγοραίων
(Π.Ο.Ε.Ι.Α.Τ.Α.) µία πόλη από κάθε περιφέρεια στην οποία υπάρχει
αυξηµένη τουριστική κίνηση ή µεγάλος αριθµός Ταξί ώστε να
ξεκινήσει η "Εκπαίδευση Εκπαιδευτικών οδηγών Ταξί".
Στη δεύτερη φάση υλοποίησης του υποπρογράµµατος Θα
υλοποιηθούν προγράµµατα σε όλες τις πόλεις της Ελλάδος στα
οποία και συµπεριλαµβάνεται η Αλεξανδρούπολη και η Θράκη,
γενικότερα.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

11. Στην µε αριθµό 738/4-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1799/10-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 738/4-8-98 ερώτησης που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Θ. ∆ηµοσχάκης στη Βουλή των Ελλήνων σχετικά µε την
εγκατάσταση Πυραύλων ΑΤΑCΜS στον 'Εβρο από την Τουρκία,
σας γνωρίζονται τα ακόλουθα:
Τον Ιανουάριο του 1997 υπογράφηκαν σχετικές συµβάσεις µε τις
Αµερικανικές Αρχές για προµήθεια σαράντα ενός πυραύλων
ΑΤΑCΜS Βlοck 1 οι οποίοι είναι ένα αυτόνοµο πυραυλικό σύστηµα
εδάφους εδάφους νέας γενιάς το οποίο χρησιµοποιείται για
προσβολή στόχων σε βάθος, κάτω από οποιεσδήποτε καιρικές
συνθήκες, ηµέρα και νύκτα.
Κατόπιν επανεξέτασης του θέµατος και στα πλαίσια της
προσπάθειας της Ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας για την
ποιοτική και ποσοτική αναβάθµιση της αποτρεπτικής ικανότητας
των Ενόπλων ∆υνάµεων αποφασίστηκε η αγορά τριάντα επιπλέον
πυραύλων ώστε ο αριθµός να ανέλθει συνολικά στους εβδοµήντα.
Τον Φεβρουάριο του 1998 υπογράφηκε η τροποποίηση της
σύµβασης.
Η Ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, παρακολουθώντας από
κοντά τις εξελίξεις στον ευρύτερο γεωπολιτικό χώρο, έκανε
ενέργειες προς την Αµερικανική Πλευρά για συντόµευση του
χρόνου παράδοσής των. Συγκεκριµένα επυτεύχθηκε η παραλαβή
των πρώτων σαράντα πυραύλων να αρχίσει σταδιακά από τον
Σεπτέµβριο 1998 µέχρι τον Ιανουάριο 1999, και των υπόλοιπων
τριάντα να αρχίσει από τον Οκτώβριο 1999 µέχρι τον Μάρτιο 2000.
Οι πρώτοι πύραυλοι αφίχθησαν ήδη µε αεροσκάφη της Πολεµικής
µας Αεροπορίας και εντάχθηκαν άµεσα στον Ελληνικό Στρατό.
Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι οι νέοι πύραυλοι ΑΤΑCΜS βάλλονται
µε το υπάρχον από το 1995 στον Ελληνικό Στρατό Πυραυλικό
σύστηµα ΜLRS (πολλαπλών εκτοξευτών πυραύλων) γεγονός το
οποίο ενισχύει σηµαντικά την αµυντική θωράκιση της Χώρας
απέναντι σε οποιοδήποτε απειλή. Εκτιµάται επίσης ότι µε την
ολοκλήρωση της παραλαβής και της ένταξης στον Ελληνικό Στρατό
του νέου Στρατηγικού Πυραυλικού Συστήµατος θα επιτευχθεί σε
σηµαντικό βαθµό η ποιοτική και ποσοτική ισορροπία έναντι πιθανού
αντιπάλου.

Ο Υπουργός
ΑΠ. ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

12. Στην µε αριθµό 1126/17-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1363/22-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 1126/17.8.1998, που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Θεοφ. ∆ηµοσχάκης, σας γνωρίζουµε ότι το
Υπουργείο Παιδείας µε σχετική εγκύκλιό του γνωστοποίησε στους
προϊσταµένους της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης της χώρας ότι
όπου υπήρχαν Τ.Ε.Λ. θα λειτουργήσουν κατά το τρέχον σχολικό

έτος και Τεχνικά Επαγγελµατικά Εκπαιδευτήρια (Τ.Ε.Ε.) µε τοµείς
και ειδικότητες που λειτουργούσαν µέχρι πρόσφατα σ' αυτά καθώς
επίσης και νέες.
Συγκεκριµένα µε Υπουργική Απόφαση, που εκδίδεται εντός των
ηµερών, ιδρύονται ΤΕΕ στο ∆ιδυµότειχο και στην Ορεστιάδα
εµπλουτισµένα και µε νέες ειδικότητες από εκείνες που
λειτουργούσαν στα πρώην ΤΕΛ.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

13. Στην µε αριθµό 1379/24-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1364/22-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 1379/24-8-98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Παν. Ψωµιάδης σχετικά µε την έγκαιρη αποστολή
κονδυλίων για τις συντηρήσεις των Σχολικών κτιρίων του Νοµού
Θεσσαλονίκης σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Σύµφωνα µε την εγκύκλιο 4742/∆Ε570/11-2-98 του ΥΠΕΘΟ για την
κατάρτιση των προτάσεών µας του Προγράµµατος ∆ηµοσίων
Επενδύσεων, η αρµοδιότητα του Προγράµµατος των Ν.Α από το
1998 θα ανήκει στον ΟΣΚ.
Το ΥΠΕΠΘ απέστειλε στο ΥΠΕΘΟ προς έγκριση τις προτάσεις του
(µε το έγγραφο ΣΤ1/1100/13-5-98) στις οποίες περιλαµβάνεται η
Ν.Α. Θεσσαλονίκης µε τα εξής ποσά:
1) Για κατασκευές και οικόπεδα 4.000.000.000 δρχ.
2) Για επισκευές και συντηρήσεις 500.000.000 δρχ.
Το ΥΠΕΠΘ γνωρίζοντας τις ανάγκες υλικοτεχνικής υποδοµής των
σχολείων της Ν.Α. Θεσσαλονίκης και επειδή η έγκριση του
Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων προεβλέπετο ότι θα
παρουσίαζε χρονική καθυστέρηση λόγω της αλλαγής του θεσµικού
καθεστώτος του Ο ΣΚ από Ν.Π.∆.∆. σε Α.Ε, είχε προχωρήσει σε
προέγκριση του έργου 9741417 της ΣΑΕ 451/5 Κατασκευές-
Οικόπεδα Ν. Θεσσαλονίκης (9342/∆Ε948/18-3-98 του ΥΠΕΘΟ) µε
το συνολικό ποσό των 4.000.000.000 δρχ. εκ των οποίων ποσό
1.500.000.000 δρχ. µεταβιβάσθηκε στη Θεσσαλονίκη µέσω
Τραπέζης Ελλάδος την 27-3-98 και ποσά 1.500.000.000 δρχ. και
1.000.000.000 δρχ. µεταβιβάσθηκαν από τον ΟΣΚ την 31-8-98 και
3-9-98 αντίστοιχα.
'Oσον αφορά τις πιστώσεις για τις επισκευές και συντηρήσεις
διδακτηρίων, έπειτα από το έγγραφο 2088016/1678/ 0026/97/17-2-
98, του ΓΛΚ, αυτές θα µεταβιβασθούν απευθείας από τον ΟΣΚ
στους ∆ήµους και τις Κοινότητες του Ν. Θεσσαλονίκης.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

14. Στην µε αριθµό 1513/24-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
4796/8-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Mακεδονίας - Θράκης η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 1513/24.8.1998 που
κατέθεσαν στη Βουλή οι Βουλευτές κύριοι Μαρία Μπόσκου και
Σταύρος Παναγιώτου, αναφορικά µε την ρύπανση της τάφρου Τ66
στην περιοχή της Ειρηνούπολης του νοµού Ηµαθίας, σας
πληροφορούµε τα εξής:
1. 'Ολες οι γεωργικές βιοµηχανίες (κονσερβοποιία) των Νοµών
Ηµαθίας και Πέλλας, που διαθέτουν τα υγρά απόβλητά τους στην
τάφρο Τ66, έχουν µονάδες επεξεργασίας υγρών βιοµηχανικών
αποβλήτων (βιολογικούς καθαρισµούς) τις οποίες και λειτουργούν
µε εξαίρεση τη Saligar, για την οποία έχει εκδοθεί από τον Νοµάρχη
Πέλλας απόφαση αναστολής λειτουργίας της, και, κατά συνέπεια,
µε σαφήνεια προκύπτει, ότι εφαρµόσθηκε, πλήρως η κοινή
απόφαση του Υπουργού Μακεδονίας - Θράκης και των αντιστοίχων
Νοµαρχών για τη λειτουργία των γεωργικών βιοµηχανιών.
2.  Η  παρακολούθηση  της  ποιότητας  των  υγρών  βιοµηχανικών
αποβλήτων  και  η  επιβολή  των  προβλεποµένων  µέτρων  σε
κάθε  περίπτωση,  γίνεται  από  τις  Νοµαρχιακές  Αυτοδιοικήσεις,
σύµφωνα  µε  τον  ν.1650/86  "για  την  προστασία  του
Περιβάλλοντος"  µε  τις  οποίες  βρίσκεται  σε  συνεχή  συνεργασία
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το Αυτοτελές Τµήµα Προστασίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου
Μακεδονίας - Θράκης, το οποίο και πραγµατοποιεί αναλύσεις
δειγµάτων των υγρών αποβλήτων των βιοµηχανιών, τα
αποτελέσµατα των οποίων ανακοινώνει στις αρµόδιες υπηρεσίες
των Νοµών, για να λάβουν οι κατά τόπο Νοµάρχες τα
προβλεπόµενα µέτρα.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

15. Στην µε αριθµό 1729/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1191/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1729 από 26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Τανζανία.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατ' εξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

16. Στην µε αριθµό 1730/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1192/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1730 από 26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Ταιλάνδη.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατ' εξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

17. Στην µε αριθµό 1731/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1193/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1731 από 26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Τυνησία.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατ' εξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

18. Στην µε αριθµό 1732/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
119IV/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό
Εξωτερικών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1732/26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχουν για την Τουρκία
καταχωρηµένες οι εφηµερίδες "Απογευµατινή" και "Ηχώ".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµερώσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

19. Στην µε αριθµό 1733/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
232/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:

"Σε απάντηση της ερώτησης 1733/26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Τουρκµενιστάν.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµερώσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

20. Στην µε αριθµό 1734/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
233/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1734/26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Υεµένη.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµερώσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

21. Στην µε αριθµό 1735/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
234/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1735/26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Υεµένη.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµερώσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

22. Στην µε αριθµό 1736/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
235/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1736/26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Ουγκάντα.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµερώσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

23. Στην µε αριθµό 1737/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
236/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1737/26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπαρχουν για την Αγγλία
καταχωρηµένα τα έντυπα: "Παροικιακή", "Τα Νέα", "Ο
Ταχυδρόµος", "Ο Φάρος του Λονδίνου", "Greek Gazette", "The
Greek Review", "Το Παρόν", "Ο Ορθόδοξος Κήρυξ", "Hellenic
Medical Journal", "Ενηµέρωση - Union of Greek Students",
"Επίκαιρη", "Κρίκος", οι ραδιοσταθµοί:"BBC-Greek Section" και
London Greek Radio" καθώς και ο τηλεοπτικός σταθµός "Hellenic
TV".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο
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Τύπου και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

24. Στην µε αριθµό 1738/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
237/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1738/26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Ουζµπεκιστάν.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµερώσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

25. Στην µε αριθµό 1739/26.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
238/16.9.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1739/26.8.98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχει για την Ουργουγουάη
καταχωρηµένο το "Ελληνικό ∆ελτίο" (Boletin
Hellenico/Coll.Hel.URUGUAY).
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενιακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

26. Στην µε αριθµό 1740/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
239/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1740 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχουν για τις ΗΠΑ
καταχωρηµένες οι εφηµερίδες: "Εθνικός Κήρυξ", "Πρωϊνή", "Οι
Ρεπόρτερς", "Ηellenic Chronicle", "Τhe Greek- American", "Τhe
Ηellenic Τimes", "Καµπάνα", "ΕΡΙΚΑΙRA", "Greek American Ρress",
"Greek Star", "Ηellenic Jοurnal", "Ηellenic Ρilgrimage", "Ηellenic
Vοice", "Νatiοhal GreeK Τribune", "ΡarοiKiaKοs Lοgοs", "Τhe
Greek- American Ηerald", "Τhe Greek Ρress", "Η Φωνή της
Ορθοδοξίας", "Οµογένεια και Αθλητισµός", "Ηellenic Νews οf
America", "Ηellenic Τribune", "Lacοnian Guard", "Οrthοdοx
Οbserver", "Τhe Ahepan", "Τhe Ηellenic Calendar", "Τhe Ηellenic
Τribune", "Ελληνισµός της Αµερικής", "Εmphasis", "Το Κafeneiο",
"Νέα από Ελληνική 'Ενωση", "Ηellehic Life", "Νewsletter", "Το
Velοuhi", "Εseis", "Ελληνικός Ορίζων", "Εστιάτωρ", "Κρήτη",
"Μακεδονία", "Ρίζες", "Greek American Reνiew", "Μοnthly nοtes",
"ΥΑΤΙ?", "Τhe Cephalοnian Νew Υοrk", "Ελληνικός Κόσµος",
"Καστοριανά Νέα", "Ηellenic Vοice "Μinimata," "Οdyssey",
"Pegasus", "Κρίκος", "Νέα Εσπέρια", "Chiοs Μagazine", "ΗCS
Νews", "Jοurnal οf the Ηellenic Diaspοra", "∆ωδεκάνησα", "Τhe
Μediterranean", "ο Φωτιστής", "Νewsletter", "Stοχοi", "Τhe
Chariοtteer", "Αegean Reνiew - Wire Ρress", "ΒrοοKlyn", "Greek
Αccent", "Ηellenic American Ηeritage", "Νatiοnal Ηellenic Free
Ρress", "Rumeli Ρress", "Αthena", "Βasil Ροrtοcalis", "Γιατί",
"Diaspοra Νewsletter", "Ηellas", "Ηellenic Νews", "Εllinikο Vima
Ηellenic Τribune", "Greek Wοrld", "Ηellenic Ηοrizon", "Ηellenism in
America", "Ενηµερωτικό ∆ελτίο", "Τhe Τimely Νews", "Journal οf the

Ηellenic Diaspοra", "Ικαρία", "Κarpathοs", "Νews and Ενents",
"Ηellenic Cultural Sοciety Νews", "Τhe Greek American mοnthly",
"Βenevοlent Sοciety οf Ρlatanοs", "Τhe Ιlluminatοr", "Οmοgeneia
Τhe Ηellenic Life", "Panipirοtikοs Αgοn", "Ρrοmetheus", "Gapas
Τribune" και "ΥΠΕΡ - Τhe Greek Μagazine", οι ραδιοφωνικοί
σταθµοί: "Ακτίνα FΜ", "Αntenna FΜ", "∆ιαστάσεις", "Ελληνικό
∆ίκτυο Ραδιοφωνίας Αµερικής", "Αthenian Radiο Ρrοgram",
"Αthenian Τimes", "Εchοes οf Greece", "Cοsmοs FΜ", "Detrοit
Greek Ηοur", "Εchοes οf Αthens", "Εllinikes Ιkοnes", "Εlliniki Οra",
"Farοs FΜ", "Gοοd Αfternοοn Chicagο", "Grecian Εchοes", "Crecian
Srοrtlight", "Greek American Μelοdies", "Greek American Radiο
Ηοur", "Greek Cοrner", "Greek Cultural Radiο Ρrοgram οf Βοstοn",
"Greek Ηοur", "Greek Ηοur οf Ρittsburg", "Greek Μelοdies Radiο",
"Greek Radiο", "Greek Radiο Ρrοgram", "Greek Radiο Vοice",
Greek Vοice οf Νew Ηampshire", "Greek Voice Radiο", "Ηellenic
American Βrοadcast", "Ηellenic Αmerican Radiο Ρrοgramm",
"Ηellenic Βrοadcasting Serνice Ε∆ΡΑ", "Ηellehic Cοmmunicatiοns",
"Ηellenic Ηarmοnies", "Ηellenic Ηeartbeat", Ηellenic Ηοur Radiο
Ρrοgram", "Ηellenic Ηοur with Liza", "Ηellenic Ηοrizons", "Ηellenic
Interlude Radiο Shοw", "Ηellenic Μelοdy Ηοur", "Ηellenic Ρrοgram",
"Ηellehic Ρrοgram", "Ηellenic Radiο 690 ΑΜ", "Ηellenic Radiο
Ρrοgram", "Ηellenic Radiο Vοice", "Ηellenic Radius 1450 ΑΜ",
"Ηellehic Rhythms and Αdvertising Αgency", "Let Us Sing", "Ligο
Αp' Οla", "Lychnοs", "Νοrth Shοre Greek-American Radiο Shοw",
"Radiο Ηellas", "Radiο Ηellas 1070 ΑΜ", "Radiο Ηellas, Τhe Sοunds
οf Lονe", "Radiο Κritikοu", "Radiο Οlympοs", "St. Demetriοs Greek
Οrthοdοx Church", "Sοul οf Ηellas", "Τhe American Ηellenic Radiο",
"Τhe Chicagο Greek Ηοurs", "Τhe Greek Ηοur", "Τhe Greek
Οrthοdοx Church Radiο Ρulpit", "Τhe Greek Vοice οf Βοstοn", "Τhe
Sοul οf Greece", "Τhe Vοice οf Greece", "Τhe Vοice οf Greece,
Greek Radiο Ηοur οf Rhοdes Ιslahd", "Το Αllο Ρrοgramma", "Vοice
οf Ηοmοgeneity", "WCCΟ", "WΙΝΧ", "WTΑΝ 1340 ΑΜ", "WVLΡ,
1270 ΑΜ" "Greek Ηοur", "Greek Νatiοnal Βrοadcasting", "Greek
Prοgram", "Greek Radiο Βrοadcasting Cο", "Greek Radiο Prοgram",
"Greek Radiο Vοice", "W.Β.R.S. Βrandeis υniversity", "Ηellenic
Radiο Ρrοgram", "Jοhn Τrakakis Shοw", "Peter Τοurs Radiο Ηοur",
"The Greek Family Ηοur", "Dimensiοns", "Ηellenic Radiο Waves",
"Τhe Greek Radiο Ηοur", "Ηellenic Vοice", "Greek Vοice", "Ηellenic
Vοice οf Ρhiladelphia", "Greek Ηοur" , "Ηellenic Ηοur", "Ηellenic
Cultυral Ρrοgram Βοstοn", "Greek Prοgramme", "Greek Ρrοgramme
Ηel Οrthοdοx ΑSSΝ", "Ηellenic Radiο οf Νew Υοrk" , "Greek Radiο
Ρrοgram" , "Τhe Greek Εchοs", "Ηellenic Rhythms", "Τhe Greek
Pulse", "Greek Αmerican Radiο Ηοur", "American Ηellenic Radiο
Ρrοgram", "Μοusikes Νοtes", "Fantasia" και οι τηλεοπτικοί σταθµοί:
"Η Κύπρος µας- Ουr Cyprυs / Κanali 57 Q. Ρ.Τ.V.", "Η Φωνή των
Ελλήνων", "ΑΝΤΕΝΝΑ T.V (Satellite)", "ARS Satellite T.V. ,CΗ 48",
"Grecian Εchοes", "Grecian Spοtlight", "Grecian Spοrtlights",
"Greek-American ΤV Νetwοrk", "Greek Spirit", "Ηellehic
Βrοadcasting", "Ηellehic Βrοadcasting, CΗ 25", "Ηellenic
Βrοadcasting Cοmpany Cable TV", "Ιnterface Ρrοductiοns WNYE
CΗ 25", "ΙΤC 48 UHF", "Μaria Ρapadatοs Shοw", "Μike Ζapitis
Ηοur, Channel 57", "Ν.G.Τ.V./ Κανάλι 47, WNJU 47 UHF", "Νatiοnal
Greek ΤV, Καvάλι 65 , Cable", "The Ηellehic Ρaideia Ηοur", "Τhe
Takis Ρaralikas Greek ΤV , WNJU 47 UHF", "WCCΟ-TV",
"Αssumptiοn Greek Οrthοdοx Church", "Ηellehic Greek Ρrοgram",
"Ηellenic Τheatre", "Ιnternatiοnal ΤV Shοw", "Reflectiοns οf
Greece", "Sundaγ Μοrning with Jοhn Gallοs", "Ιmages οf Greece",
"Grecian Μelοdies" και "Greek Vοice".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ A.ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"
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27. Στην µε αριθµό 1741/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
240/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1741 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχει για την Ρωσία
καταχωρηµένες οι εφηµερίδες "Ακρόπολις", "Οµόνοια", "Πόντος" και
"Diplomatic Life in Moscow".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ

28. Στην µε αριθµό 1742/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
241/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1742 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχει για την Βενζουέλα
καταχωρηµένο το έντυπο "'Ανθρωποι".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

29. Στην µε αριθµό 1743/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
242/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1743 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενιακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Βιετνάµ.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

30. Στην µε αριθµό 1744/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
243/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1744 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µεσα µαζικής ενηµέρωσης για τον 'Αγιο Μαρίνο.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

31. Στην µε αριθµό 1745/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
244/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1745 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Ανδόρα.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου

και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

32. Στην µε αριθµό 1746/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
245/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1746 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχει για την Τσεχία
καταχωρηµένο το έντυπο "∆ιάλογος".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

33. Στην µε αριθµό 1747/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
246/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1747 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για τη Λιβύη.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

34. Στην µε αριθµό 1748/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
247/16-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1748 από 26-8-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για τον Νίγηρα.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

35. Στην µε αριθµό 1749/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1405/22-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 1749/26-8-98 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παν. Ψωµιάδη, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Ως γνωστόν από το τρέχον έτος, για πρώτη φορά, τέθηκε σε
εφαρµογή η διαδικασία διορισµού σε θέσεις διδακτικού
προσωπικού µε διαγωνισµό, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
2525/97.
Τα αποτελέσµατα του διαγωνισµού θα µελετηθούν και θα
αξιολογηθούν κατά κλάδο και ειδικότητα υποψηφίων µετά την
ολοκλήρωση της διαδικασίας από το ΑΣΕΠ.
Θέλουµε πάντως να τονίσουµε ότι ο διαγωνισµός αναβαθµίζει την
ποιότητα των εκπαιδευτικών που µπαίνουν στο εκπαιδευτικό µας
σύστηµα, γιατί η επιλογή γίνεται µε βάση εξετάσεις.
Ο διαγωνισµός συνεπώς είναι απαραίτητο στοιχείο της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και της αναβάθµισης της παι-
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δείας, αποτελεί βασική προϋπόθεση για την διενέργεια νέων
διορισµών και καµία αλλαγή του νόµου δεν πρόκειται να γίνει.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

36. Στην µε αριθµό 1850/28-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1408/22-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 1850/28-8-98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Ε. Βλασσόπουλος, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Το Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων στα πλαίσια
της εκπαιδευτικής πολιτικής του για αναβάθµιση της εκπαίδευσης
των µουσουλµανοπαίδων και των παιδιών των τσιγγάνων έχει
ξεκινήσει δύο προγράµµατα που στοχεύουν στη διαµόρφωση
ειδικών προγραµµάτων σπουδών, κατάλληλου διδακτικού υλικού
και στην επιµόρφωση των εκπαιδευτικών που εµπλέκονται στην
εκπαίδευση παιδιών που ανήκουν στις δύο προαναφερόµενες
οµάδες. Βασικός άξονας κάθε προγράµµατος είναι η ανάγκη τα
παιδιά αυτά να λάβουν όλα τα απαραίτητα εφόδια που θα
εξασφαλίζουν την εξέλιξή τους στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα
και την ένταξή τους στην ελληνική κοινωνία ενώ παράλληλα µέσω
σε ένα ειδικό εκπαιδευτικό πλαίσιο που λαµβάνει υπόψη του τις
πολιτισµικές, γλωσσικές και θρησκευτικές ιδιαιτερότητες των
παιδιών, µε ανάλογες διδακτικές και µαθησιακές δραστηριότητες
επιδιώκεται η διατήρηση της πολιτισµικής τους ταυτότητας.
2. Η διδασκαλία της Ποµάκικης και Τσιγγάνικης γλώσσας
παρουσιάζει µία βασική ιδιαιτερότητα γιατί όπως είναι γνωστό
πρόκειται για δύο προφορικές γλώσσες. Η διδασκαλία προφορικών
γλωσσών, διαλέκτων και διαφόρων ντοπιολαλιών δεν µπορεί να
ενσωµατωθεί στο σχολικό πρόγραµµα γιατί δεν υπάρχουν
κατάλληλα διδακτικά µέσα και µεθοδολογική προσέγγιση για τη
διδασκαλία τους.
3. Τα αποτελέσµατα της πιλοτικής εφαρµογής των διδακτικών
βιβλίων και των ανάλογων αναλυτικών προγραµµάτων καθώς και
όσων παρεµβάσεων προβλέπονται από τις δράσεις των δύο
προγραµµάτων αλλά και από τις ευρύτερες αποφάσεις και ενέργειες
του ΥΠΕΠΘ για την αναβάθµιση της εκπαίδευσης οµάδων µε
ιδιαίτερα πολιτισµικά χαρακτηριστικά είναι πολύ ενθαρρυντικά.
Ενδεικτικα αναφέρουµε ότι οι εκπαιδευτικές παρεµβάσεις και οι
διοικητικές ρυθµίσεις που τις πλαισιώνουν που έχουν γίνει τα
τελευταία δύο χρόνια για την εκπαίδευση των παιδιών των
τσιγγάνων έχουν οδηγήσει στην αύξηση κατά 70% περίπου του
αριθµού των παιδιών των τσιγγάνων που φοιτούν στα δηµοτικα
σχολεία και νηπιαγωγεία.
Με την ολοκλήρωση των προγραµµάτων θα έχουν δηµιουργηθεί
όλες οι κατάλληλες προϋποθέσεις για την ένταξη όλων των
µαθητών που ανήκουν σε οµάδες µε πολιτισµικές ιδιαιτερότητες στο
εκπαιδευτικό γίγνεσθαι και κατ' επέκταση στο κοινωνικό γίγνεσθαι.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

37. Στην µε αριθµό 1878/1-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
217/21-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση του από 1-9-98 εγγράφου σας, σχετικά µε την υπ.
αριθ. 1878/1-9-98 ερώτηση που κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Σ.
Κόρακας, Α. Τασούλας, Ν. Γκατζής, Α. Κανταρτζής, Μ. Μπόσκου
και Σ. Παναγιώτου, αναφορικά µε το πιο πάνω θέµα, σας
γνωρίζουµε τα εξής:
Με το άρθρο 42 του ν. 2214/94 παρέχεται η δυνατότητα όπως µε
κοινές αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών και του κατά
περίπτωση αρµοδίου Υπουργού επιβάλλονται,
αναπροσαρµόζονται, αναπροσδιορίζονται ή αντικαθίστανται
παράβολα, τέλη, δικαιώµατα κλπ. που έχουν επιβληθεί υπέρ του
∆ηµοσίου ή υπέρ τρίτων.
Με την εξουσιοδότηση της παραπάνω διάταξης εκδόθηκαν οι υπ.
αριθ. 11693/26-3-98 και 9118/6-3-98 κοινές αποφάσεις των

Υπουργών Οικονοµικών και Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, µε τις οποίες αναπροσαρµόστηκαν τα παράβολα
για τους Νοµάρχες και νοµαρχιακούς συµβούλους από 25.000 δρχ.
(άρθρο 7 ν. 2218/13-6-94) σε 35.000 δρχ., για τους δηµάρχους από
10.000 δρχ. (Κ.Υ.Α. 1212/94) σε 20.000 δρχ. και για τους
δηµοτικούς συµβούλους από 5.000 δρχ. (Κ.Υ.Α. 1212/94) σε
10.000 δρχ.
∆οθέντος ότι τα ανωτέρω παράβολα αναπροσαρµόσθηκαν µετά
παρέλευση αρκετών ετών, έχουµε τη γνώµη ότι η αναπροσαρµογή
αυτή είναι φυσιολογική, όπως συµβαίνει διαχρονικά για πλήθος
άλλων παραβόλων, τελών κλπ. και ανταποκρίνεται στις σηµερινές
συνθήκες.

Ο Υφυπουργός
Ν. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ"

38. Στην µε αριθµό 1882/1-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
249/15-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1882 από 1-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχουν για την Αυστραλία
καταχωρηµένες οι εφηµερίδες: "Εθνικό Βήµα", "Ελληνικός
Κήρυκας", "Νέος Κόσµος", "ο Κόσµος", "Αθλητική Ηχώ", "Ελληνικά
Νέα", "Νέα Ελλάδα", "Σήµερα", "Τα Νέα", "Νέος Πυρσός",
"Τσαχπίνα", "Ελληνίς", "Νέα Πατρίδα", "Νέα Εποχή", "Ακρόπολις",
"∆ηλαδή", "Ελληνισµός", "Η φωνή της ∆ωδώνης", "Η Σφίγγα", "Η
Φωνή της Ορθοδοξίας", "Ηπειρος", "Μακεδονικό ∆ελτίο", "Νέα
Παροικία", "Οµορφη ηλικία", "Τhe Voice οf Εpirus", "Κρητικά Νέα",
"Λακωνικά Νέα", "Οδυσσεύς", "Τhe Βusiness Νetwοrk Μagazine",
"Τhe Νews οf Εpirοtans", "Vergina", "Λευκαδίτικα Νέα", "Τhe Vοice
οf Αhepa", "Αντίποδες", "Γλώσσα ∆ιεθνής", "Καλυµνιακή Φωνή",
"Καστοριαvά Νέα Μελβούρνης", "ΚρίκοςΤhe Link", "Λόγος",
"Μικρασιατικές Μνήµες", "Πανηπειρωτικά Νέα", "Αdelaide Τimes",
"Greek Ροst", "Νugas", "Aneχartitοs Τypοs", "Diladi Μagazine",
"Ηellenic Ρarish", "Τhemata - Ροlyglοt Ρublicatiοns", "Κοινοτικά
Νέα", "Kravgi", "Μaniatikοi Αntilalοi", "Νew Cοuntry", "ΝΕΑ
ΡΟRΕΙΑ", "Τhe Greek Τοrch", "Cοlοssus", "O Farοs", "Ulysses",
"Ρarοikiaka Chrοnika", "Ρarοikiakο Vima", "Skepsis", "Stοchοs",
"Τachydrοmοs οf Αdelaide", "Tοpika Νea" και "Chrοnicle" οι
ραδιοφωνικοί σταθµοί: "Φωνή της Ελλάδος και Pάδιο Κλάµπ", "3CS
CΟLΑC", "3MDR", "3ΧΥ Radiο Ηellas", "Galaχias", "Greek Radiο
Ren tals", "Ηellenic Radiο Service", "Radiο 3CR" , "Radiο 3ΕΑ",
"Radiο 3ΖΖΖ Cοmmunity Radiο", "Radiο 2RES FΜ", "SΒS",
"Λαϊκορεµπέτικο", "Το κάτι άλλο", "Φωνή της Ορθοδοξίας", "Greek
Οrthοdοx Cοmmunity οf ΝSW", "Radiο 2CCR 90,5FΜ", "Radiο
2SΕR FΜ", "Greek Cοmmunity Ρrοgramme", "Ηellenic
Βrοadcasting", "Radiο Αntenna Ιnternatiοnal", "Greek Ρrοgramme",
"Greek Radiο Prοgramming Cοmmittee , Εthnic Radiο Statiοn",
"Ηellenic Radiο Ser vice", "Radiο Geba FΜ", "Pάδιο ∆ορυφόρος",
"Pάδιο 'Eνα", "5 ΕΒΙ-FΜ", "Greek Ρrοgram 2ΒCR FΜ / C-V KERR",
"Greek Prοgram Radiο 4ΕΒ", "Αdelaide Real Εstate", "Ηellenic
Radiο Prοgram", "Radiο Ρrοgram", "Greek Ηοur Radiο 6ΝΡ/GR.
Cοmm. Ρerth", "SΒS Radiο 3ΕΑ Greek Ρrοgram", "2ΝΒC FΜ Radiο
Club Greek Ρrοgram", "Greek Ρrοgram Radiο","3WYR Cοmmunity
Radiο Greek Ρrοgram", "92 FΜ Cοmmunity Radiο", "Ρlenty Valley
Cοmmunity Radiο", "Radiο 3RPΡ Radiο Ροrt Ρhillip", "Sunrasia
Cοmmunity Radiο ΑSS", "Greek Cοmmunity Radiο Ρrοgram",
"Radiο Salisbury", "Radiο Εthnοs 3ΑΒ", και τα τηλεοπτικά
προγράµµατα: "Κανάλι 31", "Cοmmunity Τeleνisiοn Sydney LΤD",
"SΒS TV", "TV Βrοadcasting / Greek Ρrοgram" και "Greek Οrthοdοχ
Cοmmunity οf Sydney".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείωv των οµογεvειακώv µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκλη ση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ A. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ")
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκατζή.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της ∆ευτέρας 9 Νοεµβρίου 1998.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Aρθρο 130 παρ. 4
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 74/3.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανασίου Κονταξή προς τον Υπουργό
Γεωργίας, σχετικά µε την καταβολή της κοινοτικής ενίσχυσης στους
παραγωγούς εσπεριδοειδών για τις ποσότητες που διατέθηκαν για
χυµοποίηση.
2. Η µε αριθµό 88/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς τον
Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την καθυστέρηση εξόφλησης των
ελαιοπαραγωγών Λέσβου για περσινό λάδι που παρέδωσαν στην
κοινοτική παρέµβαση.
3. Η µε αριθµό 80/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδρου κ. Στέλλας Αλφιέρη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την κάλυψη των κενών θέσεων εκπαιδευτικού προσωπικού στα
σχολεία του Πειραιά κλπ.
4. Η µε αριθµό 83/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Τσαφούλια προς
τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,

Ανάπτυξης, σχετικά µε την αύξηση της ανεργίας στην περιοχή της
Πάτρας, τα µέτρα καταπολέµησης κλπ.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Aρθρο 130 παρ. 4
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 70/2.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καλαντζή προς την Υπουργό
Ανάπτυξης, σχετικά µε τη συνέχιση λειτουργίας της Εταιρείας
Πετρελαίων Βορείου Αιγαίου.
2. Η µε αριθµό 87/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε την αύξηση των
ληστειών στις Τράπεζες, την καθυστέρηση ίδρυσης του ειδικού
αστυνοµικού σώµατος κλπ.
3. Η µε αριθµό 79/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδρου κ. Ιωάννη
∆ραγασάκη προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά µε τις προθέσεις της Εταιρείας
Πετρελαίων Βορείου Αιγαίου για διακοπή της λειτουργίας της κλπ.
4. Η µε αριθµό 84/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Καρατάσου προς
τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας, σχετικά µε την καταβολή από
τον Οίκο του Ναύτη των δεδουλευµένων ιατρικών αµοιβών
εργαστηριακών γιατρών κλπ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Α. Επίκαιρες Ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η µε αριθµό 71/3.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Θεόδωρου Στάθη προς
τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε την αποκατάσταση των
αστυνοµικών που τραυµατίστηκαν κατά τη διάρκεια της επιχείρησης
της οδού Νιόβης κλπ., διαγράφεται λόγω κωλύµατος του Υπουργού
και του Βουλευτή.
∆εύτερη είναι η µε αριθµό 73/3.11.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Βαρβιτσιώτη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη µη εκλογή της χώρας µας ως
µη µονίµου µέλους του Συµβουλίου Ασφαλείας.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Βαρβιτσιώτη σε περίληψη είναι η
ακόλουθη:
"Παρακαλείται ο κύριος Υπουργός των Εξωτερικών να ενηµερώσει
την Εθνική Αντιπροσωπεία σχετικά µε τους λόγους που οδήγησαν
στο οικτρό αποτέλεσµα της ψηφοφορίας για την εκλογή της χώρας
µας ως µη µονίµου µέλους του Συµβουλίου Ασφαλείας.
Κατά την πρόσφατη ψηφοφορία στη Γενική Συνέλευση του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, η Ελλάς έλαβε µόνο 87 ψήφους
έναντι 122 της Ολλανδίας και 131 της Σουηδίας, οι οποίες και
εξελέγησαν. ∆ηλαδή, η χώρα µας υπελείφθη τραγικώς του
απαιτουµένου για την εκλογή ελαχίστου αριθµού των 117 ψήφων.
'Ετσι δεν κατόρθωσε η Ελληνική Αντιπροσωπεία ούτε καν να
προκαλέσει δεύτερη ψηφοφορία, η οποία είναι συνήθης στις
περιπτώσεις αυτές. Την αποτυχία αυτή -που θίγει ιδιαίτερα το
γόητρο της χώρας µας- υπογραµµίζει εντονότερα το γεγονός ότι
είχε προηγηθεί θορυβώδης ανά την υφήλιο διπλωµατική εκστρατεία
της Κυβερνήσεως από ετερόκλητα και αναρµόδια πρόσωπα για την
εξασφάλιση της έδρας στο Συµβούλιο Ασφαλείας, για την οποία
δαπανήθηκαν τεράστια ποσά.
Πέραν των ευρυτέρων επιπτώσεων επί του κύρους και της
σοβαρότητας της χώρας µας ανακύπτει και το εύλογο ερώτηµα, για
ποιον λόγο έγιναν όλες αυτές οι άσκοπες σοβαρότατες δαπάνες.
'Ολα αυτά αποτελούν ερωτήµατα, στα οποία οφείλει να απαντήσει ο
κύριος Υπουργός Εξωτερικών, όπως επίσης καλείται να καταθέσει
κατάλογο στην Εθνική Αντιπροσωπεία των ονοµάτων των εκτάκτων
απεσταλµένων της, του ύψους των σχετικών δαπανών, τόσο για τα
προαναφερθέντα ταξίδια, όσο και για την κρουαζιέρα κλπ.
Επιπλέον, η γενική εκτίµηση ότι η υποβολή της ελληνικής
υποψηφιότητας και εν συνεχεία η αποτυχία της διευκολύνει την
Τουρκία στην προσπάθειά της να καταλάβει, µετά διετίαν, έδρα στο
Συµβούλιο Ασφαλείας επιβάλλει στον κύριο Υπουργό Εξωτερικών
να δώσει και επ'αυτού απάντηση".
Ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Θεόδωρος Πάγκαλος έχει το λόγο για
τρία λεπτά για να πρωτολογήσει.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, ο κ. Βαρβιτσιώτης καταλογίζει στην Κυβέρνηση ότι δεν
εξελέγη η Ελλάς, ενώ εξελέγη η Σουηδία, όπως λέει στην ερώτησή
του και η Ολλανδία. ∆εν γνωρίζει καν ότι δεν εξελέγη η Σουηδία,
αλλά ο Καναδάς και η Ολλανδία. Αυτό είναι νοµίζω χαρακτηριστικό
της επιπολαιότητας, µε την οποία έχει συνταγεί αυτή η ερώτηση.
Ποιο είναι το ζήτηµα; 'Επρεπε η Ελλάς να θέσει υποψηφιότητα
κάποτε για το Συµβούλιο Ασφαλείας; Νοµίζω ναι. Είχαµε εκλεγεί το
1952, είχαµε αποτύχει το 1989, έπρεπε να επανέλθουµε.
Το έκανε αυτό η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, ενώ οι σοφοί
υπάλληλοι του Υπουργείου της έλεγαν να µην το κάνει; Είναι
αναληθέστατο. Υπάρχουν γραπτές εισηγήσεις και της µόνιµης
αντιπροσωπείας και της αρµόδιας διεύθυνσης που εισηγούνται την
υποψηφιότητα. Εγώ απλώς απεδέχθην τις εισηγήσεις αυτές και
νοµίζω ότι πολύ καλά έκανα. Απλώς η υποψηφιότητα αυτή έπρεπε

να έχει τεθεί νωρίτερα, δεδοµένου όντως ότι τουλάχιστον ένα χρόνο
νωρίτερα ήταν γνωστό ότι η Τουρκία ήταν υποψήφια για την
εποµένη περίοδο και έπρεπε και αυτό να το λάβουµε υπόψη µας.
Είναι ατιµωτικό το ότι δεν εξελέγηµεν; ∆εν το νοµίζω. Μεγάλες
χώρες, η Αυστραλία στην προ-προηγούµενη περίοδο, η Ινδία στην
προηγούµενη περίοδο, δεν εξελέγησαν. Η Ινδία µάλιστα πήρε µόνο
σαράντα µια ψήφους, ενώ εµείς πήραµε ογδόντα επτά.
Συµβαίνουν αυτά και βεβαίως ο κύριος λόγος για τον οποίο δεν
εξελέγηµεν ήταν πιστεύω το γεγονός ότι οι αντίπαλοί µας,
µεγαλύτερες και οικονοµικά πιο εύρωστες χώρες έχουν µια
σηµαντική παρουσία στον τρίτο κόσµο. Αυτό δεν το έχει κατανοήσει
ο κ. Βαρβιτσιώτης απ'αυτά που γράφει στην ερώτησή του.
∆εν είπα ποτέ ότι αγόρασαν ψήφους οι χώρες αυτές. Είπα ότι
δαπανούν στον τρίτο κόσµο και η µια και η άλλη ένα περίπου
τρισεκατοµµύριο έκαστη, για αναπτυξιακή βοήθεια. Εµείς αρχίσαµε
να δαπανούµε πρόπερσι για πρώτη φορά στην ιστορία µας, είκοσι
περίπου δισεκατοµµύρια. Καταλαβαίνετε ότι κάποιος που δίνει
είκοσι δισεκατοµµύρια, έχει πολύ µικρότερη πιθανότητα από
κάποιον που δίνει ένα τρισεκατοµµύριο δραχµές και το συνοδεύει
µε µηχανισµούς, µε εµπειρία, µε παρουσία επί του εδάφους.
'Ηταν, λοιπόν, η πάλη άνιση εξ αρχής, ήταν ένας καλός αγώνας που
τον έδωσε µε ενθουσιασµό το Υπουργείο Εξωτερικών. Εκινήθηµεν
προς όλες τι� κατευθύνσεις και υπάρχει ισχυρότατο αποτέλεσµα.
Αυτή τη στιγµή έχουµε αποκτήσει σχέσεις µε εξήντα χώρες ανά τον
κόσµο, µε τις οποίες δεν είχαµε ποτέ καµία επαφή. Συνολικά επί
εκατόν ογδόντα χωρών-µελών του Ο.Η.Ε., υπήρχαν εξήντα χώρες
µε τις οποίες η Ελλάδα δεν είχε έλθει ποτέ σε επαφή, και χάρη
σ'αυτήν την εκστρατεία τις συναντήσαµε, τους µιλήσαµε, τους
εξηγήσαµε τις θέσεις µας.
Οµιλεί επίσης ο κ. Βαρβιτσιώτης περί ετεροκλήτων εκπροσώπων.
Θα του δώσω τον κατάλογο των εκπροσώπων που έκαναν αυτές
τις περιοδείες. Περιλαµβάνουν τους διαπιστευµένους πρέσβεις.
Κατ'αρχήν υπάρχουν πέντε-έξι πρέσβεις οι οποίοι πήγαν στις
χώρες διαπίστευσής τους και εκτός αυτών, προστέθηκαν για να
καλύψουν τις ανάγκες, οι επί τιµή πρέσβεις, κ. Βακαλόπουλος,
Νοµικός και Καταπόδης, ο πρώην Υπουργός καθηγητής και
διεθνώς εµπειρογνώµων κ.Βαϊτσος, βεβαίως η πολιτική ηγεσία του
Υπουργού και ο βοηθός γενικός γραµµατέας του Ο.Η.Ε. κ. Σωτήρης
Μουσούρης, εκ των διαπρεπεστέρων Ελλήνων, πασίγνωστος ανά
τον κόσµο.
Εάν αυτό είναι ετερόκλητο συγκρότηµα απεσταλµένων, το αφήνω
στην κρίση του Κοινοβουλίου. Οι δαπάνες ήταν ελάχιστες,
προήλθαν από τα κονδύλια του Υπουργείου Εξωτερικών και δεν
έγινε καµία ειδική δαπάνη. ∆εν υπάρχει καµία ειδική δαπάνη. Τα
κανονικά κονδύλια του Υπουργείου Οικονοµικών για τη λειτουργία
µας, για τις επαφές µας, για τα ταξίδια και για τις συµµετοχές σε
διεθνείς διασκέψεις επέτρεψαν την παρουσία µας, ως
παρατηρητών, µε αυτήν την αφορµή στην υπουργική διάσκεψη των
αδεσµεύτων στο Νέο ∆ελχί, στη διάσκεψη των αµερικανικών
κρατών του Καράκας, στην υπουργική διάσκεψη των αδεσµεύτων
στην Καρθαγένη της Κολοµβίας, στη διάσκεψη οργανισµού
αφρικανικής ενότητας στο Αγκαντουγκού της Μπουργκινά Φασό,
στη διάσκεψη κορυφής αδεσµεύτων στον Ντέρµπαν της Νοτίου
Αφρικής, στη διάσκεψη νησιωτικών χωρών του Ειρηνικού.
Καταλαβαίνετε ότι όλοι αυτοί ήταν χώροι στους οποίους η Ελλάδα
δεν είχε ποτέ κινηθεί.
Πρέπει  να  σας  πω  ότι  η  εκτίµησή  µας  πως  η  εµπειρία  είναι
θετικότατη,  µας  οδηγεί  στο  να  υποβάλουµε  ήδη  εκ  νέου
υποψηφιότητα  για  το  έτος  2005.  Θεωρούµε  ότι  αυτή  η
συµµετοχή  απέδωσε  και  ότι  η  επόµενη  προσπάθειά  µας  δεν
θα  αποτύχει.  Πρέπει  να  πω  βεβαίως  ότι  ορισµένοι  άσπονδοι
φίλοι  µας  έσπευσαν  στη  διάρκεια  της  εκλογικής  εκστρατείας  να
προβάλουν  το  γνωστό  επιχείρηµα,  δηλαδή  να  διαδώσουν
µερικά  εικοσιτετράωρα  πριν  από  την  εκλογή  ότι  η  Ελλάδα  έχει
προβλήµατα  µε  την  Τουρκία  και  ότι  εποµένως  θα  χρησιµο-
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ποιήσει το Συµβούλιο Ασφαλείας, για να τα διεκπεραιώσει. Αυτό
ήταν το στιλέτο στην πλάτη. Πρέπει να πω ότι το περιµέναµε, αλλά
δεν φανταστήκαµε ότι θα πάρει τέτοια έκταση, ιδιαίτερα όταν οι
εκπρόσωποι αυτών των χωρών, µας είχαν διαβεβαιώσει, αν όχι για
την υποστήριξή τους, τουλάχιστον για την ευµενή ιδιαιτερότητά
τους. ∆υστυχώς καµιά φορά κανείς έχει φίλους τέτοιους που είναι
χειρότεροι από τους εχθρούς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλό είναι να τους
καταγγέλουµε ποιοι είναι αυτοί, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Καλό είναι να τηρείται ο Κανονισµός,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Βαρβιτσιώτη, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λάθος της
γραφοµηχανής οδήγησε τον κύριο Υπουργό των Εξωτερικών να
συναγάγει συµπεράσµατα περί επιπολαίας ερωτήσεως.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Η
γραφοµηχανή αντί για Καναδά έγραψε Σουηδία!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Λυπάµαι διότι ο κύριος Υπουργός των
Εξωτερικών µονίµως κατεβάζει το επίπεδο της συζητήσεως, όπου
και αν βρίσκεται. ∆εν έχω ούτε το ήθος ούτε το ύφος του κυρίου
Υπουργού, για να του απαντήσω ανάλογα.
Θα έλεγα όµως το ακόλουθο: 'Οτι ο κύριος Υπουργός προσπάθησε
να ωραιοποιήσει µία αποτυχία της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής
και ήταν αποτυχία, κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι η Ελλάς, όχι µόνο
δεν εξελέγη, αλλά οι δύο εκ του αυτού κύκλου χώρες εξελέγησαν µε
την πρώτη ψηφοφορία, πράγµα το οποίο δεν είναι το συνήθως
συµβαίνον.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Συµβαίνει
συνηθέστατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα παρακαλούσα να
µη διακόπτετε, κύριε Υπουργέ, έχετε δικαίωµα δευτερολογίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: ∆εν συµβαίνει συνήθως και θα έπρεπε
να µάθετε καλύτερα τα συµβαίνοντα στον ΟΗΕ, αφού επιθυµείτε να
ενηµερώσετε τη Βουλή.
Επίσης, κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός, µας είπε: "Τι θέλατε να
κάνουµε; Και η Ολλανδία και ο Καναδάς δαπανούν τεράστια ποσά
για την ενίσχυση του τρίτου κόσµου". Τώρα το πληροφορήθηκε,
αφού είχε υποβάλει την υποψηφιότητα στα Ηνωµένα 'Εθνη; ∆εν
ήταν γνωστό ότι και η Ολλανδία και ο Καναδάς έχουν µια
συµµετοχή ουσιαστική και στην οικονοµική και σε άλλες
παρεµβάσεις στον τρίτο κόσµο; 'Επρεπε να αξιολογηθούν
σοβαρότερα τα στοιχεία αυτά πριν υποβληθεί η αίτηση.
Θα ήθελα να υπενθυµίσω σε σας, κύριε Πρόεδρε, ότι τόσο στην
Αίθουσα αυτή όσο και στη συζήτηση της ∆ιαρκούς Επιτροπής
Εξωτερικών και 'Αµυνας, µε την ευκαιρία συζητήσεως άλλου
θέµατος, τόσο ο κ. Μολυβιάτης όσο κι εγώ, είχαµε σηµειώσει προς
τον παρευρισκόµενο τότε Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Κρανιδιώτη,
τις επιφυλάξεις µας για τους χειρισµούς επί του θέµατος αυτού.
Ο κ. Κρανιδιώτης τότε µας απήντησε µε πλήρη αισιοδοξία ότι δεν
υπάρχει θέµα, ότι είναι βέβαιο ότι η Ελλάς θα εκλεγεί. Και να τα
αποτελέσµατα.
Νοµίζετε, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το αποτέλεσµα δεν έχει
γενικότερες επιπτώσεις στην εξωτερική παρουσία της χώρας µας
στις διεθνείς της σχέσεις;
Τέλος -γιατί εγώ σέβοµαι τον Κανονισµό, αντίθετα µε τον κύριο
Υπουργό των Εξωτερικών- θα ήθελα να πω ότι δεν µας είπε τίποτε
περί των ποσών που δαπανήθηκαν. Μας είπε ότι περιλαµβάνονται
στις δαπάνες του Υπουργείου Εξωτερικών. Ευχαριστώ πάρα πολύ
για την πληροφορία. Εγώ ζήτησα -και παρακαλώ να κατατεθεί στο
Σώµα- τι ποσά δαπανήθηκαν γι'αυτήν την αποτυχηµένη εκστρατεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Πάγκαλος έχει το
λόγο δύο λεπτά για να δευτερολογήσει.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, καταθέτω σχετικό, µε την επίκαιρη ερώτηση, κατάλογο

ονοµάτων.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Θεόδωρος Πάγκαλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα κατάλογο ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς.
Τρίτη είναι η µε αριθµό 85/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νικολάου Γκατζή προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά µε τη
ρύθµιση των οφειλών των επαγγελµατοβιοτεχνών προς το Ταµείο
Επαγγελµατιών Βιοτεχνών Ελλάδος (ΤΕΒΕ) κλπ., η οποία έχει ως
ακολούθως:
"Η πολιτική της χρόνιας και σκληρής πολιτικής λιτότητας που
εφαρµόζει η Κυβέρνηση µαζί µε το άδικο και αντιλαϊκό φορολογικό
σύστηµα, οδηγεί τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις των
επαγγελµατοβιοτεχνών και εµπόρων (ΕΒΕ) στην εξαθλίωση και την
χρεοκοπία, ενώ δεκάδες χιλιάδες κατ'έτος σέρνονται στα δικαστήρια
για οφειλές από το ΤΕΒΕ (µόνο στη Μαγνησία οδηγούνται στα
δικαστήρια τριακόσια άτοµα το µήνα).
Το χειρότερο δε, από όλη αυτήν την κατάσταση είναι ότι πάρα
πολλοί µικροµεσαίοι που βρίσκονται στα πρόθυρα της
συνταξιοδότησης να µην µπορούν να συνταξιοδοτηθούν. Η
διευκόλυνση που γίνεται από τις κατά τόπους υπηρεσίες για τα χρέη
των εµπόρων - βιοτεχνών (ΕΒΕ) προς το ΤΕΒΕ είναι µάταιη, αφού
ο ασφαλισµένος υποχρεούται να καταβάλλει το 1/10 του ποσού και
το υπόλοιπο σε δώδεκα µηνιαίες δόσεις σύµφωνα µε το ν. 2256,
δηλαδή για οφειλή δύο εκατοµµυρίων (2.000.000) δραχµών
υποχρεούται ο ασφαλισµένος να καταβάλλει διακόσιες χιλιάδες
(200.000) και να δίνει εκατόν πενήντα (150.000) δραχµές µηνιαία
δόση που µαζί µε την εισφορά είναι αδύνατο φυσικά να
ανταποκριθεί.
Οι ασφαλισµένοι του ΤΕΒΕ ζητούν την επαναφορά του
προηγούµενου καθεστώτος ρύθµισης των οφειλών τους προς το
ΤΕΒΕ µε το οποίο κατέβαλαν το 5% της οφειλής και το υπόλοιπο σε
σαράντα οκτώ ή εξήντα µηνιαίες δόσεις.
Στη ρύθµιση να συµπεριληφθούν και οι υποψήφιοι συνταξιούχοι
που αδυνατούν να πληρώσουν την οφειλή τους µε αποτέλεσµα να
χάνουν τη σύνταξή τους.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός τι µέτρα θα πάρει, ώστε να
ρυθµιστούν οι οφειλές των ΕΒΕ µε το προηγούµενο καθεστώς,
οπότε το Ταµείο Ασφάλισης Επαγγελµατιών και Βιοτεχνών Ελλάδος
(ΤΕΒΕ) να εισπράξει τις οφειλές και οι ασφαλισµένοι να είναι σε
θέση να ανταποκριθούν στην καταβολή των οφειλών τους."
Ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Φοίβος
Ιωαννίδης έχει το λόγο για τρία λεπτά.
Ορίστε, κύριε Ιωαννίδη, στο βάπτισµα του πυρός.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Πρέπει να πω, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ότι είναι
όντως επίκαιρη η ερώτησή σας, δοθέντος ότι υπάρχει ήδη σχέδιο
νόµου το οποίο ανακοινώθηκε από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οδεύει προς την ΟΚΕ και µετ'ου πολύ θα
έρθει στη Βουλή προς συζήτηση και ψήφιση, το οποίο αντιµετωπίζει
το πρόβληµα που επισηµαίνετε.
Πρέπει, όµως, να σας πω ότι δεν είναι όλα όσα λέτε στην ερώτησή
σας σωστά και να επισηµάνω επίσης ότι ορθώς το κόµµα σας πάρα
πολύ έντονα ψέγει και την εισφοροδιαφυγή -και ορθώς το κάνει- και
την ανοχή, σε άλλες περιπτώσεις -υποτίθεται- έναντι των
εισφοροδιαφευγόντων. Εποµένως, υπάρχει εδώ µία αντίφαση.
Πρέπει να σας πω πάντως ότι µε τις νέες ρυθµίσεις εισάγεται για
πρώτη φορά ένα πάγιο σύστηµα που αφορά όλους τους
ασφαλιστικούς οργανισµούς, αντικοινωνικοποιηµένο, έτσι ώστε να
µην είναι δυνατή η συναλλαγή, ούτε να εξαρτάται από τον κάθε
διευθυντή ή εν τέλει από τις επιτροπές αναστολών ή τα διοικητικά
συµβούλια η µεταχείριση του ενός ή του άλλου από τους οφειλέτες
των ασφαλιστικών οργανισµών.
Το σύστηµα, µάλιστα, αυτό προβλέπει την αύξηση του
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αριθµού των δόσεων µε τις οποίες µπορούν να ρυθµιστούν τα
οφειλόµενα από δώδεκα, που είναι σήµερα, σε είκοσι τέσσερις έως
και τριάντα έξι.
Και προβλέπει επίσης, ανάλογα µε το εάν θα εξοφλήσει κανένας
εφάπαξ ή εάν θα εξοφλήσει σε δόσεις, στις οποίες όµως και θα
ανταποκρίνεται, την εν τέλει µείωση κατά 10% ή 20%, ανάλογα των
προσθέτων τελών, των προσθέτων επιβαρύνσεων, που από την
ισχύουσα νοµοθεσία επιβάλλονται.
Και ακόµη περισσότερο, προβλέπει ότι τα αλλεπάλληλα πρόστιµα
και οι ποικίλες επιβαρύνσεις που αθροιστικά επεβάλλοντο, δεν είναι
πια δυνατό να επιβληθούν. Και είναι ένα ενιαίο και µοναδικό
πρόστιµο που επιβάλλεται, ούτως ώστε να µην είναι και υπερβολική
η επιβάρυνση κάποιων καλόπιστων οφειλετών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: 'Εως πόσο θα ανέβει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Γκατζή, θα τα
ρωτήσετε µετά.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Θα µπορουσα να σας πω ότι είναι 5%, αν έχω
χρόνο...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν έχετε χρόνο, κύριε
Υπουργέ, στη δευτερολογία σας.
Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Εύχοµαι στον κ. Ιωαννίδη να φέρνει θετικές
απαντήσεις στα προβλήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα ο λαός µας.
Και πιστεύω ότι η παρθενική του απάντηση σήµερα να δώσει λύση
στα προβλήµατα των επαγγελµατοβιοτεχνών.
Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι είναι πολλά και χρόνια, αλλά και
µεγάλα τα προβλήµατα, που αντιµετωπίζουν σήµερα οι
επαγγελµατοβιοτέχνες και οι µικρέµποροι.
Η διαρκής οικονοµική κρίση και η λιτότητα, κύριε Υπουργέ, που
ακολουθεί η Κυβέρνηση δεν χτυπάει µόνον τα φτωχά λαϊκά
στρώµατα, αλλά ξεκληρίζει χιλιάδες επαγγελµατοβιοτέχνες. Οκτώ
χιλιάδες καταστήµατα κατέβασαν τα ρολά το 1997. Φέτος
προβλέπεται, µε στοιχεία που έχει δώσει και η ΓΕΣΕΒΕ, αυτά να
είναι πολύ περισσότερα από τα περσινά. Πιστεύουµε ότι η
Κυβέρνηση µπορεί να βοηθήσει σε αυτήν την κατάσταση που
βρίσκονται οι επαγγελµατοβιοτέχνες.
Συγκεκριµένα η χρεοκοπία, κύριε Υπουργέ, χτυπάει τις πόρτες των
µαγαζιών επιτακτικά. Επιταγές, γραµµάτια µένουν ανεξόφλητα. Οι
υποχρεώσεις στα ασφαλιστικά ταµεία, που συζητούµε, δεν
µπορούν να καταβληθούν. Γιατί, πέρα από την αδυναµία την
οικονοµική, λόγω της οικονοµικής κρίσης, υπάρχει και το φαινόµενο
να είναι όχι το 10%, το 1/10 που λέτε, αλλά στην επαρχία να ζητούν
και το 20% και σε δώδεκα µηνιαίες δόσεις. Και σας αναφέρω ένα
παράδειγµα στην ερώτηση.
Και το πρόστιµο για την καθυστέρηση καταβολής των εισφορών,
κύριε Υπουργέ, από 3% που ήταν το µήνα, πήγε στο 7%. Και ενώ
ήταν στο 50% η κεφαλαιοποίηση των τόκων και έσβηνε εκεί, τώρα
έχει φθάσει στο 120%. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι είναι σχεδόν
αδύνατον και τις δόσεις να πληρώνουν και παράλληλα να
ανταποκρίνονται στην καταβολή της εισφοράς τους.
Εµείς πιστεύουµε ότι είναι δυνατό να επανέλθει ο νόµος. Γιατί ο
προηγούµενος νόµος 2334, κύριε Υπουργέ, λέει ότι, σε περιόδους
οικονοµικής κρίσης, µπορεί η προκαταβολή να φθάσει στο 5% και
το υπόλοιπο να το εξοφλήσει σε σαράντα οκτώ ή εξήντα δόσεις. Και
έχουν κρίση οι επαγγελµατοβιοτέχνες.
Ξέρετε, σήµερα διάβασα στον Τύπο ότι κινητοποιούνται στις 2 του
µήνα για τα πολλαπλά προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Γκατζή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και ένα ιδιαίτερο πρόβληµα είναι αυτών των ανθρώπων που
βρίσκονται στα πρόθυρα της σύνταξης. Πρέπει και γι'αυτούς να
ρυθµιστεί. Να βγουν στη σύνταξη και από τη σύνταξή τους να
κρατείται η δόση, για να µπορέσουν και αυτοί να ζήσουν σαν
άνθρωποι.
Πρέπει να πάρετε συγκεκριµένα µέτρα, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά αυτό το τελευταίο
που είναι γνωστό πρόβληµα, θα ήθελα να πω τα εξής: Ξέρετε ότι το
ΤΕΒΕ έχει τη δική του νοµοθεσία. Ξέρετε επίσης ότι το ΤΕΒΕ είναι
αυτοδιοικούµενο ταµείο. Μετ'ου πολύ, συγχωνεύεται, ενοποιείται
επί το ακριβέστερον, µε αυτό το σχέδιο νόµου, µε το Ταµείο
Εµπόρων και το Τ.Σ.Α. Και θα γίνει ένα πολύ ισχυρό ταµείο, το
οποίο ενδεχοµένως να φέρει εισηγήσεις για άλλες ρυθµίσεις. Είναι,
όµως, αυτοδιοικούµενο.
Ο διοικητής του ΤΕΒΕ δεν διορίζεται από την Κυβέρνηση.
Εκλέγεται. Και εκλέγεται επί σειρά ετών ο ίδιος. Και αυτό,
προφανώς γιατί εκτιµούν -και εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα σε
αυτό- οι ασφαλισµένοι του ταµείου...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Με δικτατορική
πλειοψηφία!
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Με 80% περίπου.
'Ενα τέτοιο ταµείο, ανεξάρτητο, πρέπει και να εισηγηθεί κάποια
πράγµατα, για να τα αποδεχθεί εν συνεχεία η πολιτική ηγεσία.
Αναφέροµαι µόνο στο τελευταίο θέµα που θίξατε της µη απόδοσης
συντάξεων σε περιπτώσεις οφειλών. Πάντως είναι ένα θέµα που θα
µας απασχολήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Πηγαίνουν στα δικαστήρια χιλιάδες. Μόνο
στο Βόλο πάνε τριακόσιοι.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Πρέπει να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι δεν είναι
µόνο οι πράγµατι δυσπραγούντες. Στη χώρα µας δεν υπάρχει
αναπτυγµένη ασφαλιστική συνείδηση. Να µην σας πω ότι µέχρι
πριν από λίγα χρόνια, ειδικά στο χώρο των αυτοαπασχολουµένων,
οι εισφορές ήταν από ασήµαντες έως ανύπαρκτες και οι
ασφαλισµένοι ελάχιστοι. Αλλά όλοι θέλουν συντάξεις και µεγάλες
συντάξεις. ∆εν γίνεται αυτό. Είναι αντιφατικά πράγµατα. Βεβαίως
εµείς θα κάνουµε προσπάθεια και προς αυτήν την κατεύθυνση.
Πρέπει να σας πω ότι εκείνο που έχει µεγάλη σηµασία στο σύστηµα
νέων ρυθµίσεων που είναι και πάγιο, είναι ότι οι δόσεις πλέον δεν
αυξάνονται µόνο σε είκοσι τέσσερις έως και τριάντα έξι µερικές
φορές, αλλά είναι ισόποσες. Τι γινόταν µέχρι τώρα; 'Ηταν µεν
δώδεκα δόσεις, αλλά πήγαιναν και έκαναν αίτηση ρυθµίσεως,
ρύθµιζαν έντεκα δόσεις µικρές και τη δωδέκατη όλο το υπόλοιπο.
Και όταν έφθανε ο δέκατος µήνας ή ο ενδέκατος πήγαιναν και
ζητούσαν άλλη ρύθµιση κ.ο.κ. Ενώ τώρα δεν θα µπορούν να το
κάνουν αυτό, διότι οι δόσεις θα είναι ισόποσες.
Από τη µία µεριά καταλαβαίνουµε τα όποια προβλήµατα έχουν οι
επαγγελµατίες ή και οι µισθωτοί ασφαλισµένοι στον έναν ή στον
άλλο οργανισµό µε τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν, αλλά πρέπει
να καλλιεργήσουµε και την ασφαλιστική συνείδηση, γιατί δεν είναι
δυνατόν να ανεχόµαστε την κατάσταση που υπάρχει µέχρι σήµερα.
Ο δε αριθµός των οφειλετών είναι τόσο µεγάλος, ώστε νοµίζω ότι
δεν δικαιολογείται από τα πράγµατα. Θα πρέπει να αποκτήσουν
ασφαλιστική συνείδηση, τουλάχιστον εκείνοι οι οποίοι αξιώνουν να
έχουν και καλύτερες συντάξεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τέταρτη είναι η
υπ'αριθµόν 77/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Μαρίας ∆αµανάκη
προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας σχετικά µε την
αντιµετώπιση του προβλήµατος της διαβίωσης των Κούρδων
προσφύγων στην πλατεία Κουµουνδούρου.
Η επίκαιρη ερώτηση της κ. ∆αµανάκη είναι η ακόλουθη:
"Οκτακόσιοι περίπου πρόσφυγες από το Ιράκ και την Τουρκία
χρησιµοποιούν την πλατεία Κουµουνδούρου για τόπο υπαίθριας
ικανοποίησης των στοιχειωδών αναγκών τους,
συµπεριλαµβανοµένου και του ύπνου.
Πρόκειται για µία εικόνα αθλιότητας της πόλης, της οποίας η
δηµοτική αρχή δηλώνει ανεύθυνη για το πρόβληµα. Πρόκειται
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επίσης για µία απαράδεκτη κατάσταση τόσο για τους άστεγους
πρόσφυγες όσο και για τους περίοικους, οι οποίοι παρ' όλα αυτά
τους αντιµετωπίζουν µε αξιοσηµείωτη ευαισθησία.
Εν όψει και του επερχόµενου χειµώνα, είναι ανάγκη να
εξασφαλισθεί κατάλυµα για την εγκατάσταση και την αξιοπρεπή
διαβίωση των Κούρδων προσφύγων που ζουν στην πλατεία. Μία
λύση θα µπορούσε να είναι η αξιοποίηση κτιρίων που βρίσκονται
στη οδό Αγίας 'Αννης που ανή�ουν στο Υπουργείο Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός τι µέτρα θα πάρει για τη αντιµετώπιση
του σοβαρού αυτού προβλήµατος".
Ο κ. Κοτσώνης Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας έχει το λόγο για
τρία λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, η χώρα µας λόγω της γεωγραφικής της θέσεως,
αλλά και του υψηλού βιοτικού επιπέδου, αποτελεί προορισµό
εκατοντάδων χιλιάδων οικονοµικών µεταναστών από τα Βαλκάνια,
την πρώην Σοβιετική 'Ενωση, την Ασία και την Αφρική.
Με ιδιαίτερη ανοχή η ελληνική Κυβέρνηση, αλλά και η ελληνική
κοινωνία παρακολουθούν αυτό το φαινόµενο. Στην πλειοψηφία τους
οι 'Ελληνες αποδέχονται τη φιλοξενία των ευπαθών αυτών οµάδων
που αναζητούν την τύχη τους στη χώρα µας, προσφέροντας
ευκαιρίες απασχόλησης.
Η διαδικασία της κάρτας εργασίας για τους αλλοδαπούς µε όλες τις
δυσκολίες εφαρµογής της, αποτελεί απόδειξη της ευαισθησίας της
ελληνικής Κυβέρνησης.
Μεταξύ των αφικνουµένων στη χώρα µας οικονοµικών µεταναστών
µε παράνοµο τρόπο, έχουν αφιχθεί και χιλιάδες Κούρδοι
προερχόµενοι από το Ιράκ. Ενδιαφέρονται να συνεχίσουν το ταξίδι
τους προς άλλες χώρες της Βόρειας Ευρώπης και όχι να µείνουν
µονίµως εδώ. Ανάµεσα σε αυτούς υπάρχει και αριθµός πολιτικών
προσφύγων που ζητούν πολιτικό άσυλο.
Για τους πολιτικούς πρόσφυγες η Κυβέρνηση διαθέτει τον
προσφυγικό οικισµό του Λαυρίου.
'Εχει ζητήσει χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση για τη
δηµιουργία και δεύτερου σύγχρονου οικισµού υποδοχής πολιτικών
προσφύγων στη δυτική Ελλάδα. 'Οσοι εξ αυτών ζητούν πολιτικό
άσυλο και καλύπτουν τις απαιτήσεις των κριτηρίων των διεθνών
συµβάσεων, λαµβάνουν άδεια παραµονής και εργασίας και
εξέρχονται του οικισµού προς αναζήτηση τύχης, όπως και κάθε
'Ελληνας πολίτης. Γι' αυτούς το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας
προωθεί προεδρικό διάταγµα, για δωρεάν ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη. Επίσης, διάφορες µη κυβερνητικές οργανώσεις,
Ελληνικό Συµβούλιο για τους Πρόσφυγες, 'Ιδρυµα Κοινωνικής
Εργασίας, Ελληνικός Ερυθρός Σταυρός, ∆ιεθνής Κοινωνική
Υπηρεσία µε την οικονοµική και ηθική στήριξη του Υπουργείου µας,
εφαρµόζουν πολυδιάστατα πιλοτικά προγράµµατα που
περιλαµβάνουν ενέργειες, όπως η δηµιουργία πολυδύναµων
κέντρων εξεύρεσης και επιδότησης στέγης, µαθήµατα γλώσσας,
επαγγελµατική κατάρτιση, προώθηση στην απασχόληση,
πολιτιστικές δραστηριότητες κλπ., µε σκοπό την οµαλή ένταξη στην
ελληνική κοινωνία των πολιτικών προσφύγων που διαµένουν
µόνιµα στη χώρα µας.
Για τους οικονοµικούς όµως πρόσφυγες, έστω και αν είναι Κούρδοι,
δεν είναι δυνατό να εξασφαλιστεί στέγη και τροφή σε µόνιµη βάση.
'Οπως και στους λοιπούς Αλβανούς, Βούλγαρους, Ρουµάνους,
Πολωνούς κλπ. παρέχεται η ανοχή παραµονής και εξεύρεσης
εργασίας. Oι ίδιες δυνατότητες παρέχονται και στους Κούρδους.
∆εν είναι δυνατόν, δεν επαρκεί ούτε το σύνολο του
προϋπολογισµού για να εξασφαλίσουµε δωρεάν στέγη και τροφή
για κάθε οικονοµικό µετανάστη που έρχεται στην Ελλάδα, κάτι
άλλωστε που δυστυχώς δεν έχουµε καταφέρει να εξασφαλίσουµε
ούτε για τους αναξιοπαθούντες άστεγους 'Ελληνες. Σκεφθείτε τι θα
γίνει, αν αύριο αρχίζουν να κινούνται στις πλατείες της Ελλάδας οι
εκατοντάδες χιλιάδες Αλβανοί και λοιποί µετανάστες, ακολουθώντας
το παράδειγµα των Κούρδων οικονοµικών µεταναστών.
Αντί, λοιπόν, να σας κάνω την όποια επίδειξη εδώ, κοινωνικής

ευαισθησίας, λέγοντας ότι θα πρέπει να βρούµε κλπ., σας δηλώνω
ότι ήδη έχω αρχίσει επαφές και µε την Εκκλησία και µε τον Ελληνικό
Ερυθρό Σταυρό, µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις για την
ανακούφιση αυτών των ανθρώπων. 'Οµως, σε καµιά περίπτωση
δεν µπορούµε να στείλουµε µήνυµα στα εκατοµµύρια των
συνανθρώπων µας που βρίσκονται εξαθλιωµένοι στην Αφρική, την
Ασία και την Ανατολική Ευρώπη και να τους καλέσουµε να έρθουν
εδώ γιατί προσφέρουµε δωρεάν στέγη και τροφή. Ο καθένας
αντιλαµβάνεται ότι και να το θέλουµε αυτό εξ αντικειµένου δεν
µπορούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. ∆αµανάκη.
Ορίστε, κυρία ∆αµανάκη, έχετε δυο λεπτά να αναπτύξετε την
επίκαιρη ερώτησή σας.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, η ερώτησή µου δεν
αφορούσε γενικά την πολιτική της Κυβέρνησης όσον αφορά τα
θέµατα των οικονοµικών προσφύγων. Αυτά άκουσα από τον κύριο
Υπουργό, είναι πολύ ενδιαφέροντα, θα µπορούσα να τα σχολιάσω,
δεν έχω το χρόνο. Περιορίζοµαι να πω πως παρ' όλο που έχουν
γίνει βήµατα υπάρχουν ακόµα πολλά που µπορούν να γίνουν. Η
ανάγκη παραδείγµατος χάρη να έχουµε ένα σοβαρό κέντρο
υποδοχής προσφύγων, είναι ένα αίτηµα που τίθεται και από το
γραφείο του ΟΗΕ στην Ελλάδα. Είναι και πολλά άλλα θέµατα, τα
οποία θίγουν µη κυβερνητικές οργανώσεις.
Αλλά εγώ έκανα µια ερώτηση που αφορά ένα συγκεκριµένο
πρόβληµα. 'Εχετε περάσει από την πλατεία Κουµουνδούρου, κύριε
Υπουργέ; Η κατάσταση είναι άθλια και καλά τώρα µε αφορµή τις
δηµοτικές εκλογές κάποια µέσα ενηµέρωσης έδειξαν κάποια
ευαισθησία. Τώρα που τελείωσαν και οι δηµοτικές εκλογές και
έρχεται ο χειµώνας, η εικόνα είναι απαράδεκη. Βεβαίως δεν τιµά την
πόλη µας. Και εγώ σας λέω, επειδή µετέχω και στο ∆ηµοτικό
Συµβούλιο του ∆ήµου Αθηναίων, ότι αισθάνοµαι ντροπή για το
γεγονός ότι ο ∆ήµος νίπτει τας χείρας του. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση
δηλαδή, κατά τη γνώµη µου, είναι κατώτερη των περιστάσεων.
Αλλά πιστεύω ότι και η Κυβέρνηση πρέπει να κάνει κάτι, ώστε να
δοθεί µια λύση ανακούφισης στο πρόβληµα. Εγώ δεν αναφέροµαι
στις γενικότερες προεκτάσεις στις οποίες αναφερθήκατε. ∆εν
µπορεί να συνεχίζεται η κατάσταση εκεί.
Εµείς, λοιπόν, ως "Πρωτεύουσα ∆ύναµη", ως συνδυασµός, έχουµε
κάνει ορισµένες ενέργειες, έχει βρεθεί ένας χώρος µε µια επιτροπή
µε µη κυβερνητικές οργανώσεις. Ο χώρος ανήκει στο Υπουργείο
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, είναι αναξιοποίητος. Θα
µπορούσε να δοθεί µια προσωρινή λύση, έτσι ώστε να υπάρχει µια
στέγη για ανθρώπους που όπως πολύ σωστά τονίσατε δεν θα
µείνουν µονίµως στην Ελλάδα, ώστε να επιβαρύνουν µε όλα αυτά
τα οποία είπατε. Από κει και πέρα και ο ∆ήµος και οι µη
κυβερνητικές οργανώσεις µπορούν να κληθούν να βοηθήσουν.
Αλλά περισσότερο θέλω να πω το εξής, κύριε Υπουργέ. Θέλω να
δείτε ότι όταν υπάρχει ένα πρόβληµα, όταν οι κάτοικοι
διαµαρτύρονται -και δικαίως διαµαρτύρονται γιατί οι συνθήκες
υγιεινής είναι άθλιες- οι κάτοικοι της γύρω περιοχής, όταν οι
άνθρωποι αυτοί ζουν σ' αυτές τις συνθήκες, δεν µπορεί όλοι να λένε
δεν µας αφορά το πρόβληµα. Χρειάζεται µια θετική στάση και αυτό
είναι αυτό που ζητώ αυτήν τη στιγµή από τη Κυβέρνηση. Να δείξει
όχι γενικά και αόριστα ένα δείγµα κοινωνικής ευαισθησίας, αλλά να
αναλάβει µια πρωτοβουλία για να δοθεί µια λύση, έστω προσωρινή,
στο θέµα αυτό. ∆εν µπορεί να κλείνουµε όλοι τα µάτια και να
είµαστε όλοι αναρµόδιοι γι' αυτό το πρόβληµα.
Πώς θα ζήσουν οι άνθρωποι που βρίσκονται γύρω από την
πλατεία; Πώς θα ζήσουν οι ίδιοι οι Κούρδοι όταν έρχεται ο
χειµώνας;
Θα ήθελα από τον κύριο Υπουργό, µια πιο θετική στάση
συγκεκριµένη απέναντι στο πρόβληµα αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την
κυρία ∆αµανάκη.
Ο κ. Κοτσώνης έχει το λόγο για δυο λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, για εµένα προσω-
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πικά και σαν µέλος της Κυβερνήσεως, από τη στιγµή που κάποιος
άνθρωπος είτε 'Ελληνας είτε αλλοδαπός βρίσκεται στη χώρα µας
και βρίσκεται κάτω από συνθήκες τουλάχιστον αναξιοπρεπούς
διαβιώσεως οφείλει να ασχοληθεί η πρόνοια. Εγώ θα κάνω ό,τι
µπορώ, όπως δήλωσα και στην πρώτη µου οµιλία. Βέβαια, η αρχή
της πόλης είναι ο δήµος, ο οποίος µια παρέµβαση έκανε πριν από
δυο χρόνια και φρόντισε να τους στείλει στις κατασκηνώσεις του
Υπουργείου Παιδείας.
Θα ήθελα να εκφράσω για µια ακόµη φορά τον προβληµατισµό
µου. Το λύσαµε το πρόβληµα γι' αυτούς τους οκτακόσιους-χίλιους
ανθρώπους που βρίσκονται στην Κουµουνδούρου. Στη συνέχεια
έρχονται και άλλες καραβιές. Τι θα κάνουµε τους επόµενους που θα
έρθουν στην Κουµουνδούρου; Τι θα κάνουµε τους άλλους που θα
έρθουν στη συνέχεια;
'Εχω να σας πω το εξής: 'Ηδη στην Κρήτη ήρθε µια τελευταία
καραβιά τριακοσίων τόσων Κούρδων από το Ιράκ, από τους
οποίους τα εκατόν σαράντα είναι ανήλικα παιδιά. Την προηγούµενη
Κυριακή ευρισκόµενος στην Κρήτη για υπηρεσιακούς λόγους, τους
επισκέφθηκα, γιατί και εγώ συγκινήθηκα από τον αριθµό των
µικρών παιδιών. Ευτυχώς η χανιώτικη κοινωνία τους είχε
αγκαλιάσει µε επικεφαλής τον Μητροπολίτη, το Νοµάρχη και το
∆ήµαρχο. Είχαν φροντίσει κατ' απόλυτο επιτυχή τρόπο να τους
εξασφαλίσουν το φαγητό κλπ. ∆ιαµένουν στο "ΞΕΝΙΑ" των Χανίων.
Εγώ χάρισα ένα µικρό παιχνιδάκι για το κάθε παιδί και έδωσα
εντολή να γίνουν εµβολιασµοί, έτσι ώστε να µην έχουµε
προβλήµατα υγείας. Ταυτόχρονα συνεννοήθηκα µε τον κ.
Πετσάλνικο ώστε να εξετασθούν οι αιτήσεις πολιτικού ασύλου για
να πάρει όλη η υπόθεση το δρόµο της. Αλλά όπως µου είπαν οι
αρχές έχουν πληροφορίες από τη Συρία, από το Λίβανο ότι
ετοιµάζονται άλλα δυο καράβια να έλθουν. Καταλαβαίνετε το
µέγεθος του προβλήµατος. Εφόσον περάσουν µέσα στη χώρα µας
είναι πρόβληµα για µένα σαν Υφυπουργού Πρόνοιας, αλλά
γενικότερα είναι πρόβληµα δηµόσιας τάξης. Αυτή η κατάσταση
πρέπει να σταµατάει στα σύνορα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.
Πέµπτη είναι η µε αριθµό 81/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Ιωάννη
Αράπη προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την καταβολή της
κοινοτικής ενίσχυσης στους παραγωγούς εσπεριδοειδών για τις
ποσότητες που διατέθηκαν για χυµοποίηση.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αράπη είναι η ακόλουθη:
"Η υπέρβαση της ποσότητας εσπεριδοειδών που διατέθησαν για
χυµοποίηση την περίοδο 1997-1998, επέτρεψε στην Ευρωπαϊή
'Ενωση να πάρει ανενόχλητα και αιφνιδιαστικά, ελάχιστο χρόνο
πριν το τέλος της συγκοµιδής, απόφαση, διά της οποίας χορηγεί το
35% αντί του 70% της προκαταβολής, που ανήρχετο σε 36
δρχ./κιλό για τα πολυετή συµβόλαια. 'Ετσι οι παραγωγοί
εισέπραξαν 13 δρχ. ενίσχυση κατά κιλό.
Επειδή µέχρι σήµερα και παρ' όλες τις συνεχείς διαβεβαιώσεις, δεν
έχουν αποδοθεί τα οφειλόµενα στους παραγωγούς, ενώ έχουµε ήδη
εισέλθει στη νέα περίοδο και η οικονοµική κατάσταση των
παραγωγών έχει καταστεί τραγική.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Τι προτίθεται να πράξει δεδοµένου ότι α) τα συλλεκτικά εργατικά
έξοδα ανέρχονται σε 11-13 δρχ./κιλό, β) η συµφωνία µε τους
µεταποιητές-βιοµήχανους προσθέτει την απαράδεκτη χαµηλή τιµή
των 1-2 δρχ./κιλό στους παραγωγούς και γ) η υπέρβαση των
ποσοτήτων δεν έχει εθνική κατανοµή".
Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Βρεττός έχει το λόγο για τρία λεπτά να
πρωτολογήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, όπως ξέρετε η τιµή την οποία
πληρώνονται οι παραγωγοί πορτοκαλιών, αποτελείται από δύο
σκέλη.
Το πρώτο σκέλος αφορά την επιδότηση από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση και το δεύτερο σκέλος τη τιµή που προκύπτει µετά τη

διαπραγµάτευση που γίνεται ανάµεσα στους χυµοποιούς και τους
παραγωγούς.
Σε ό,τι αφορά το πρώτο σκέλος, όπως γνωρίζετε, ισχύει το
παράρτηµα του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης από το 1996
το οποίο λέει ότι....
...υπάρχουν καθορισµένες τιµές για µια εξαετία, για την τιµή του
πορτοκαλιού που πάει για χυµό, διαφορετικές για µονοετείς και
πολυετείς συµβάσεις που πραγµατοποιούνται ανάµεσα σε
παραγωγούς και χυµοποιούς.
Επίσης, µε βάση τον κανονισµό αυτό, έχει καθιερωθεί κατώφλι, που
φθάνει στο ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες τόνους για όλην την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Τι έγινε: Πέρυσι έγινε διαπραγµάτευση
ανάµεσα σε παραγωγούς και χυµοποιούς και κλείστηκαν
συµβάσεις, συµβάσεις οι οποίες πραγµατικά ήταν πολύ χαµηλές σε
τιµές. Η τιµή του πορτοκαλιού συµφωνήθηκε µε µισή δραχµή ή µε
δύο δραχµές ή µε τρεις δραχµές κλπ. Αυτό το χαµηλό επίπεδο της
τιµής το δέχθηκαν οι παραγωγοί για δύο λόγους. Πρώτον, διότι
υπήρχε η επέµβαση από τη διεθνή αγορά και ιδιαίτερα οι χαµηλές
τιµές του χυµού της Βραζιλίας και δεύτερον ίσως διότι δεν είχε
εκτιµηθεί ότι θα υπάρξει υπερπαραγωγή και εποµένως και µείωση
της τιµής επιδότησης λόγω συνυπευθυνότητας.
Συνεπώς, βρισκόµαστε στο φαινόµενο φέτος οι παραγωγοί
πορτοκαλιών να παίρνουν µειωµένες τιµές. ∆ηλαδή από τριάντα έξι
(36) δραχµές που θα έπαιρναν επιδότηση, φέτος φοβάµαι ότι δεν
θα ξεπεράσουν τις είκοσι τρείς, είκοσι τέσσερις (23-24) δραχµές,
εάν τις φθάσουν και αυτές.
Το θέµα είναι τι θα γίνει για τον επόµενο χρόνο. Η Κυβέρνηση έκανε
τα εξής δύο πράγµατα: Πρώτον, κάλεσε παραγωγούς και
χυµοποιούς και τους προέτρεψε να συµπληρώσουν τις συµβάσεις
τους για το νέο έτος µε µεγαλύτερες τιµές που θα
διαπραγµατευθούν µεταξύ τους. 'Εγινε η πρώτη διαπραγµάτευση
και η τιµή έφθασε σε ένα επίπεδο των οκτώ (8) δραχµών µε τα
µεταφορικά. ∆εν έκλεισε συµφωνία. Σήµερα γίνεται καινούρια
διαπραγµάτευση µε την παρουσία της ΠΑΣΕΓΕΣ. Ελπίζουµε να
επιτευχθεί κάποια συµφωνία.
Τώρα, από πλευράς Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όπως σας είπα και
προηγουµένως, είναι αδύνατον να ζητήσουµε αλλαγή πλαφόν ή
αλλαγή τιµής, διότι όλα αυτά έχουν σχέση µε τον κανονισµό της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και δεν µπορούν να αλλάξουν. Εκείνο το
οποίο κάναµε ήταν να στείλουµε προς έγκριση ένα πρόγραµµα
αναδιάρθρωσης το οποίο και αυτό δεν ξέρουµε κατά πόσον µπορεί
να εγκριθεί, αλλά εάν εγκριθεί θα βελτιώσει την κατάσταση στο
χώρο της καλλιέργειας των πορτοκαλιών.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Αράπης έχει το
λόγο για να αναπτύξει την ερώτησή του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αν και είσθε καινούριος, ίσως
να µην το κατέχετε και τόσο καλά το θέµα.
Η Ενωµένη Ευρώπη υποσκάπτει την προοπτική της ελληνικής
αγροτικής οικονοµίας, καθώς οι αποφάσεις λαµβάνονται σχεδόν
ανενόχλητα. Η περίοδος 1997-1998 για τα εσπεριδοειδή ήταν
τραγική και η απόφαση του κανονισµού 1169/26.6.97 προσδιόριζε
την ενίσχυση της χυµοποίησης στις τριάντα έξι (36) δραχµές. Εσείς
σήµερα έρχεσθε και δίνετε ούτε τα µισά. Οι αγρότες ζητάνε το 70%
να το πάρουν αυτούσιο γιατί αυτά που παίρνουν είναι κάτω από τα
έξοδά τους. ∆ηλαδή είναι εντελώς σε άσχηµη οικονοµική
κατάσταση.
Εµείς σας κάνουµε µία πρόταση γι' αυτό το θέµα. Πρέπει πρώτον
να µην ισχύσουν τα συµβόλαια 1997-1998 και να κάνετε
παρέµβαση. ∆εύτερον, το 70% της ενίσχυσης να προκαταβληθεί
εφάπαξ. Το πλαφόν να έχει εθνική κατανοµή και καθένας να πάρει
τις ευθύνες του. 'Οταν λέµε εθνική κατανοµή -γιατί τη µεγαλύτερη
υπέρβαση την έκαναν η Ισπανία και η Ιταλία και ίσως η Ελλάδα
λιγότερη ή και καθόλου- εννοούµε ότι δεν θέλουµε να µπούµε στο
ίδιο πλαφόν µε τους άλλους και να τα µοιραστούµε. Υπάρχει αδικία.
Κύριε  Υπουργέ,  επίσης  το  πρόβληµα  φέτος  είναι  πιο  δύσκολο
από  όλες  τις  άλλες  χρονιές  για  τους  αγρότες.  Το  ξέρετε  και
εσείς  πολύ  καλά  και  θα  πρέπει  πάση  θυσία  να  τους
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ενισχύσουµε. Βλέπουµε τις εξεγέρσεις των αγροτών, βλέπουµε ότι
ήδη αρχίζουν πάλι να βγαίνουν τα τρακτέρ στο δρόµο. Πρέπει
οπωσδήποτε να πάρετε µέτρα υπέρ της αγροτικής οικονοµίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εχει γίνει έθιµο τέτοια
εποχή.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ότι θα πρέπει να πάρουµε µέτρα το καταλαβαίνω, αλλά να
πάρουµε µέτρα τα οποία µπορούµε να πραγµατοποιήσουµε. Κύριε
συνάδελφε, είµαι νέος και αυτή είναι ίσως η αιτία που δεν σας
έδωσα να καταλάβετε ορισµένα πράγµατα.
Πρώτον, είναι γεγονός ότι υπάρχουν κάποιες συµβάσεις, οι οποίες
δεν µπορούν να αλλάξουν, γι'αυτό το χρόνο τουλάχιστον και αυτό
είναι αποδεκτό και από τους παραγωγούς.
∆εύτερον, είναι αποδεκτό και από τους παραγωγούς ότι δεν είναι
δυνατόν να µην υποστούν τη µείωση τιµής λόγω
συνυπευθυνότητας, γι'αυτό το χρόνο, τουλάχιστον. Κι αυτό είναι
δεδοµένο.
'Οσον αφορά το αν θα πρέπει να αλλάξουµε κατώφλι, πλαφόν,
καταλαβαίνω ότι θα ήταν καλό να µπορούσαµε να το αλλάξουµε είτε
να αυξήσουµε το πλαφόν που υπάρχει σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
'Ενωσης είτε να βάλουµε εθνικό πλαφόν. Θα ήταν, πράγµατι,
χρήσιµο να είχαµε ένα εθνικό πλαφόν της τάξης των τετρακοσίων
χιλιάδων τόνων, όπου θα µπορούσαµε πραγµατικά να είµαστε
ασφαλείς, ώστε να µην υπάρχουν ποινές. Το έχει επιχειρήσει αυτό
η Κυβέρνηση και µπορεί να το επιχειρήσει πάλι, αλλά οι
δυνατότητες να το πετύχει είναι µηδαµινές, διότι µιλάµε για έναν
κανονισµό Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ο οποίος δεν
είναι εύκολο να αλλάξει αφού µόλις προ έτους έχει ξεκινήσει.
Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος, να αλλάξουν δηλαδή τα
συµβόλαια, σας είπα και προηγουµένως ότι γίνεται µία µεγάλη
προσπάθεια και η ελπίδα µας είναι ότι πράγµατι θα αλλάξουν οι
συµβάσεις και θα υπάρξει µία καινούρια τιµή για το πορτοκάλι στο
χρόνο που έρχεται. ∆εν ξέρω ποια θα είναι αυτή, αλλά θα είναι
οπωσδήποτε καλύτερη από την περσινή.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Βρεττό.
Εισερχόµαστε στις επίκαιρες ερωτήσεις δευτέρου κύκλου.
Πρώτη είναι η µε αριθµό 72/3.11.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Νικολάου
Κοκκίνη προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε τη κάλυψη των κενών θέσεων, καθηγητών των
γυµνασίων και λυκείων του Νοµού Λασιθίου.
Η επίκαιρη ερώτηση είναι η ακόλουθη:
"Βρισκόµαστε περίπου δύο µήνες µετά την έναρξη του σχολικού
έτους. Στο Νοµό Λασιθίου υπολείπονται ακόµη σαράντα δύο θέσεις
αναπληρωτών καθηγητών όλων των ειδικοτήτων που έχουν
έγκαιρα ζητηθεί και πλήρως αιτιολογηθεί από τη ∆ιεύθυνση Μέσης
Εκπαίδευσης της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Λασιθίου.
Η έλλειψη αυτή των καθηγητών υποχρεώνει τα γυµνάσια και τα
λύκεια του νοµού σε ελλιπή λειτουργία, µε αποτέλεσµα να
δηµιουργείται ανησυχία σε µαθητές, γονείς, εκπαιδευτές και πολίτες
του τόπου µας.
Κατόπιν τούτου, ερωτάσθε τι πρόκειται να πράξετε για να
καλυφθούν άµεσα τα κενά των αναπληρωτών καθηγητών στα
γυµνάσια και λύκεια του Νοµού Λασιθίου."
Ο Υφυπουργός Παιδείας κ. Ανθόπουλος έχει το λόγο για τρία λεπτά
να πρωτολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απάντηση
κατ'αρχήν είναι απλή.'Οπου υπάρχουν πράγµατι κενά, τα οποία
µπορεί να δηµιουργούνται σε όλην τη διάρκεια του έτους, λόγω
αναρρωτικών αδειών, λόγω εκπαιδευτικών αδειών, αλλά και λόγω
και άλλων περιπτώσεων που προβλέπονται από το νόµο, η

πολιτεία είναι υποχρεωµένη να τα καλύπτει µε πιστώσεις
αναπληρωτών.
Σχετικά µε το Λασίθι, ήθελα να πω τα εξής: Το Λασίθι φέτος ήταν
περιοχή διορισµών, διότι δήλωσε ότι υπήρχαν οργανικά και
λειτουργικά κενά κατά τον περασµένο Αύγουστο και δέχθηκε
περισσότερους διορισµούς από τα κενά τα οποία αρχικά δήλωσε,
δηλαδή διορίστηκαν πενήντα εκπαιδευτικοί της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης διαφόρων ειδικοτήτων και στη συνέχεια, στάλθηκαν
άλλες σαράντα πέντε πιστώσεις για πρόσληψη αναπληρωτών.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία της υπηρεσίας, πληροφορούµαι ότι
υπάρχουν ακόµα δώδεκα ή δεκατρία κενά εκπαιδευτικών
ειδικοτήτων που σηµαίνει ότι είναι ειδικότητες της Τεχνικής
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης.
Εδώ θα ήθελα να πω ότι πρώτα από όλα, τα τµήµατα των Τεχνικών
Επαγγελµατικών Εκπαιδευτηρίων, σύµφωνα µε το νόµο,
συγκροτήθηκαν από τις 23 Οκτωβρίου και µετά σε τελική µορφή,
διότι µέχρι τότε ήταν η ηµεροµηνία εγγραφών και µεταγραφών.
Αυτό δεν είναι καινοφανές, συνηθιζόταν και στα προηγούµενα
χρόνια και µάλιστα γινόταν και µέχρι τα τέλη του ∆εκεµβρίου. Φέτος,
όµως, µετά την ψήφιση του νόµου, αλλά και κατά την εξαγγελία της
ψήφισης του νόµου από τις αρχές της 'Ανοιξης, περίπου γύρω στο
Μάρτη, είχε ζητηθεί να γίνει µια προδήλωση από την πλευρά των
µαθητών της προτίµησής τους, αν ήθελαν να πάνε στο Ενιαίο
Λύκειο ή στο Τεχνικό Επαγγελµατικό Εκπαιδευτήριο και είχε δοθεί η
διαβεβαίωση στους ανησυχούντες, περίπου δέκα χιλιάδες
εκπαιδευτικούς των ειδικοτήτων ότι κανείς εξ αυτών δεν πρόκειται
"να µείνει στο δρόµο".
Αλλά, δυστυχώς, επειδή είµαστε λαός ο οποίος θέλει να ζει κάτω
από συνθήκες διαρκούς πανικού, όλοι αυτοί µε επανειληµµένα
διαβήµατα, διαδηλώσεις και πιέσεις, απευθυνόµενοι προς το
Υπουργείο Παιδείας και µερικοί συνάδελφοι εδώ µε επίκαιρες
ερωτήσεις έλεγαν, "τι θα γίνει µε τους εκπαιδευτικούς των
ειδικοτήτων; Τους έχετε στον αέρα, τους πετάτε στο δρόµο, θα
µείνουν ανεπάγγελτοι, θα µείνουν χωρίς δουλειά".
Τελικά τι έγινε; Κάτω από αυτήν την πίεση των εκπαιδευτικών και
παρά τις επανειληµµένες δηλώσεις του Υπουργείου Παιδείας ότι
κανείς από αυτούς δεν θα έχανε τη δουλειά του, δεν θα άλλαζε καν
δουλειά στο δηµόσιο τοµέα, θα έµενε στην εκπαίδευση, θα έµενε
στις τάξεις, αναγκαστήκαµε να βρούµε τρόπους απορρόφησής
τους. 'Αλλους τους πήγαµε στα ΙΕΚ µε απόσπαση ως διοικητικό
προσωπικό, άλλους τους στείλαµε στη ΣΕΛΕΤΕ για επιµόρφωση
στο Πρόγραµµα Τεχνολογίας και στο Πρόγραµµα Σχολικού
Επαγγελµατικού Προσανατολισµού και µετά τις δηλώσεις των
µαθητών, διότι υπήρξε τεράστια ζήτηση, ίσως απρόσµενη της
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, προέκυψε τι; Προέκυψε
κενό στους εκπαιδευτικούς!
(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας του
κυρίου Υφυπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω, στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε
Ανθόπουλε.
Ο κ. Κοκκίνης έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτησή του.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΚΚΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατανοεί κανείς ότι
βρισκόµαστε µπροστά στην νέα εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, την
οποία σαφώς και στηρίζουµε. Και κατανοεί κανείς κάποιες
δυσλειτουργίες που υπάρχουν στην πορεία. 'Οµως, υπάρχει και µία
πραγµατικότητα, την οποία πρέπει κανείς να δει κατάµατα. Και δεν
ξέρω αν είναι ακριβώς δόκιµη η λέξη ή σκληρή η λέξη,
απορρύθµιση που υπάρχει αυτήν τη στιγµή στην εκπαιδευτική
λειτουργία. Και λέω αυτήν τη χρονική στιγµή, γιατί είµαστε δύο
µήνες µετά την έναρξη του σχολικού έτους. Είναι η ενηµέρωση;
Είναι τα κενά που υπάρχουν; Είναι τα βιβλία; Είναι η έλλειψη
αναλυτικών προγραµµάτων; Είναι όλα αυτά µαζί;
Η  επίκαιρη  ερώτησή  µου  έχει  να  κάνει  µε  το  κατά  πόσο  αυτή
η  κατάσταση  ήταν  προβλέψιµη  και  τι  γίνεται  τώρα.  ∆ιότι  εγώ
έχω  στα  χέρια  µου,  κύριε  Υπουργέ,  τρία  έγγραφα  της
∆ιεύθυνσης  Μέσης  Εκπαίδευσης  από  τις  15  Σεπτεµβρίου  και
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τις 7 Οκτωβρίου το κύριο έγγραφο, που πλήρως σας αιτιολογεί ότι
χρειάζονται ακόµα στο Λασίθι, σαράντα έξι θέσεις αναπληρωτών
καθηγητών.
Θα το καταθέσω εδώ στη Βουλή και σε σας.
Από αυτές τις σαράντα έξι θέσεις έχετε δώσει πέντε θέσεις. Και αν
τα κενά ήταν πέντε ή έξι έστω, δεν θα µιλούσε κανείς, θα
µπορούσαν εσωτερικά ή δεν ξέρω πώς, να καλυφθούν. Αλλά
µιλάµε για σαράντα ένα κενά σήµερα, µε αποτέλεσµα τα τέσσερα
Τεχνολογικά Εκπαιδευτήρια, που έχουν ιδρυθεί στο Νοµό Λασιθίου,
να µην λειτουργούν. 'Η εάν κάποιο λειτουργεί να υπολειτουργεί.
Εµείς σας ευχαριστούµε που διορίσατε πενήντα εκπαιδευτικούς στο
Λασίθι. Εάν τα κενά είναι εκατό, αυτό είναι ένα βήµα. Και το θέµα
δεν είναι αν διορίσατε πενήντα -που καλά κάνατε- αλλά εάν σήµερα
µπορούν να λειτουργήσουν τα σχολεία και τα γυµνάσια του Νοµού
Λασιθίου.
Κλείνοντας, θέλω ειλικρινά να σας παρακαλέσω -αφού δέχεσθε ότι
πρέπει να καλυφθούν τα κενά- να καλυφθούν αυτές οι σαράντα µία
θέσεις, γρήγορα, αλλιώς δεν µπορούν να λειτουργήσουν τα σχολεία
στο Νοµό Λασιθίου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο, για να δευτερολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, το Υπουργείο Παιδείας θα
καλύψει κάποια κενά, αλλά µετά από επιτόπιο έλεγχο.
Χθες ανέβηκε µια τριµελής αντιπροσωπεία ελέγχου της
πραγµατικότητας στη Θεσσαλονίκη και από τα τριακόσια κενά που
ζητούσαν να καλύψουµε µε αναπληρωτές, διαπιστώθηκε η ύπαρξη
πραγµατικών µόνο τριάντα και τα σαράντα πέντε ήταν από
αναρρωτικές άδειες, εκπαιδευτικές άδειες και απουσίες των
εκπαιδευτικών. Αυτό σηµαίνει τι; Σηµαίνει ότι το πρόβληµα δεν ήταν
ότι δεν υπήρξε πρόβλεψη, αλλά υπήρξαν έκτακτοι λόγοι που
ανεφύησαν µετά την κάλυψη των κενών.
Για παράδειγµα η ∆ιεύθυνση της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης στο
Λασίθι ζήτησε τον Αύγουστο να καλύψουµε µε νέους διορισµούς
σαράντα κενά. Εµείς στείλαµε πενήντα νέους διοριζοµένους και
άλλους σαράντα πέντε αναπληρωτές. Σε τι ευθύνεται το Υπουργείο
Παιδείας, λοιπόν; Κοιτάξτε, εδώ υπάρχει ένα αίνιγµα και θα το
λύσουµε. Και το αίνιγµα θα λυθεί πώς; Με ριζική αλλαγή του
συστήµατος διορισµών. Κι εδώ, λοιπόν, επιφυλάσσεται το
Υπουργείο Παιδείας να το εξετάσει και να φέρει πρόταση στη
Βουλή, διότι µόνον έτσι θα λυθεί αυτός ο γρίφος. Σου ζητούν
σαράντα, τους στέλνεις ογδόντα και σου ζητούν µετά
εκπαιδευτικούς για άλλα εκατό κενά. Αυτό τι σηµαίνει; 'Οτι κάπου
ξεφεύγει από τον έλεγχο το εκπαιδευτικό δυναµικό, µε τον τρόπο
που κατανέµεται σε τοπικό επίπεδο. Θα υπάρξει έλεγχος και σε
τοπικό επίπεδο.
To άλλο που θα ήθελα να τονίσω πριν κλείσω -επειδή είναι εδώ και
η συνάδελφος η κα Αράπη Καραγιάννη- είναι ότι ενώ φέτος είχαµε
πει ότι θα λειτουργήσει µόνο η Α'ΤΕΕ -κάτι παρόµοιο είχε γίνει και
µε το Ενιαίο Λύκειο, την πρώτη χρονιά η Α', τη δεύτερη χρονιά η Β',
την τρίτη χρονιά η Γ' τάξη, έτσι είπαµε να λειτουργήσουµε και το
Τεχνικό Επαγγελµατικό Εκπαιδευτήριο, αλλά κάτω από την πίεση
όχι απλώς µιας ή δύο επικαίρων ερωτήσεων, αλλά και της
Ολοµέλειας της Βουλής όταν συζητήθηκε το νοµοσχέδιο της
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης αποφασίσαµε να
συλλειτουργήσουν το πρώτον και η Α' και η Β' ΤΕΕ.
∆ηµιουργήθηκε ένα θέµα. Το κόστος το ανέλαβε -ήταν
προεξοφληµένο- η Κυβέρνηση, αλλά µην την κατηγορείτε επειδή
δέχθηκε ένα αίτηµα της Βουλής, διότι θα είχαµε άλλους τρόπους
εξέλιξης αυτής της ιστορίας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εύτερη είναι η µε
αριθµό 76/4.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας, κ. Σταύρου Παπαδόπουλου προς την Υπουργό
Ανάπτυξης, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης για
ιδιωτικοποίηση της SOFTEX "AΘΗΝΑΙΚΗ ΧΑΡΤΟΠΟΙΙΑ" κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαδόπουλου είναι η ακόλουθη:

"Από δηµοσιεύµατα εφηµερίδων κυκλοφορεί ευρέως ότι κλίνει
τελικά η "SOFTEX Αθηναϊκή Χαρτοποιϊα", γιατί η "Lochridge" δεν
επιθυµεί να εγγυηθεί ή να δεσµευτεί για επενδύσεις στις οποίες
υποχρεούται να προβεί, για την επόµενη τριετία µε βάση την αρχική
συµφωνία.
Γιατί η SΟFTEX δεν µπορεί να πληρώσει τις δόσεις του δανείου 3,9
δις, που πήρε η εταιρεία για τη συνέχιση των εργασιών της µέχρι να
ιδιωτικοποιηθεί.
Γιατί οι εργαζόµενοι είναι ανάστατοι από τα µέτρα κοινωνικής
προστασίας που πήρε η Κυβέρνησή σας και δεν αποδέχονται οι
συνδικαλιστές των εργαζοµένων τον όρο που θέτει η "Lochridge"
για υπαγωγή των εργαζοµένων στη συλλογική σύµβαση της ΓΣΕΕ.
Επειδή είναι αδύνατη η οποιαδήποτε πράξη πώλησης ή
µεταβίβασης της "SΟFTEX", χωρίς τη σύµπραξη και τη συναίνεση
των παλαιών µετόχων, ιδιαίτερα µετά την απόφαση του Αρείου
Πάγου στις 16.6.1998, βάσει της οποίας ακυρώνεται η απόφαση
της γενικής συνέλευσης της "SOFTEX" µε την οποία περνούσε η
ιδιοκτησία της Εταιρείας στον Ο.Α.Ε..
Επειδή οι παλαιοί ιδιοκτήτες µε το από 10.8.1998 έγγραφό τους
προς τα σωµατεία των εργαζοµένων στη "SOFTEX" δηλώνουν ότι
αναλαµβάνουν µε το υφιστάµενο προσωπικό την πλήρη λειτουργία
των εργοστασίων Αθηνών και ∆ράµας.
Ερωτάται η κ. Υπουργός:
1) Εάν προτίθεται πράγµατι να ιδιωτικοποιήσει την εταιρεία εν
λειτουργία, χωρίς απώλειες θέσεων για τους εργαζόµενους στα
εργοστάσια και ιδιαίτερα στο εργοστάσιο ∆ράµας και χωρίς
επιβάρυνση του δηµοσίου.
2) Eάν µετά τις παλινωδίες της "Lochridge" προτίθεται να
ακολουθήσει τις διαπραγµατεύσεις µαζί της ή προτίθεται να
ακολουθήσει την οδό των διαπραγµατεύσεων µε τους παλαιούς
µετόχους, που προσφέρουν µία ευκαιρία συνεχίσεως και επέκτασης
των εργασιών της Αθηναϊκής Χαρτοποιϊας, που για τη ∆ράµα είναι ο
µόνος πλέον οικονοµικός πνεύµονας.".
Η Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. ∆ιαµαντοπούλου έχει το λόγο για τρία
λεπτά για να πρωτολογήσει.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, υπάρχουν δύο διαφορετικά σηµεία στην ερώτηση του
κυρίου συναδέλφου.
Το πρώτο είναι οι σε εξέλιξη διαπραγµατεύσεις και το µέλλον της
ιδιωτικοποίησης της εταιρείας. Η ιδιωτικοποίηση της "ΑΘΗΝΑΙΚΗΣ
ΧΑΡΤΟΠΟΙΙΑΣ" είναι µία εξαιρετικά δύσκολη πορεία -βεβαίως είναι
µονόδροµος- και η δυσκολία της βασίζεται πρώτον στο ότι είναι
πάρα πολύ µεγάλο το χρέος -είναι µία πάρα πολύ χρεωµένη
εταιρεία- και δεύτερον ότι έχει πολλά και µεγάλα προβλήµατα
νοµικά σε εξέλιξη.
Η διαπραγµάτευση µε την κοινοπραξία "Lochridge" είναι στο
τελευταίο στάδιο. Η διαπραγµάτευση δεν πάει καλά και η εκτίµησή
µας είναι ότι σε αυτήν τη φάση τουλάχιστον δεν µπορούµε να
είµαστε αισιόδοξοι. Υπάρχουν τα επόµενα στάδια τα οποία θα
ανακοινωθούν εφόσον κλείσει το κοµµάτι των διαπραγµατεύσεων
µε το συγκεκριµένο κονσόρτσιουµ.
Το δεύτερο αφορά τους παλαιούς ιδιοκτήτες. Το δηµόσιο βρίσκεται
όπως είναι γνωστό στα δικαστήρια µε τους παλιούς ιδιοκτήτες. ∆εν
υπάρχει καµία πρόταση από την πλευρά τους για τίποτα.
Αναφέρεται ότι έχουν κάνει µία πρόταση στα συνδικάτα. ∆εν ξέρω τι
είδους διαδικασία είναι αυτή να κάνουν οι ιδιοκτήτες προτάσεις στα
συνδικάτα για να τους παραδοθεί µία εταιρεία η οποία ανήκει στο
δηµόσιο. Σε κάθε περίπτωση όµως η µεταβίβαση της εταιρείας από
το δηµόσιο σε ιδιώτες θα γίνει µέσα από νόµιµες διαδικασίες.
Σ'αυτές τις νόµιµες διαδικασίες µπορεί να προσέλθει και να δώσει
την προσφορά του ο οποιοσδήποτε, ακόµη φυσικά και οι παλαιοί
µέτοχοι, οι οποίοι όµως ουδέποτε έχουν φθάσει µε οποιασδήποτε
µορφής πρόταση στο Υπουργείο. Τώρα εάν εσείς ξέρετε
περισσότερα, σε µας δεν είναι γνωστά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την κ.
∆ιαµαντοπούλου.
Ο κ. Παπαδόπουλος έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
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θα µου επιτρέψει η κυρία Υφυπουργός, για την οποία πραγµατικά
είχα µια διαφορετική γνώµη και στην επερώτησή της είχα πει τότε
ότι δεν επιρρίπτω ευθύνες, σήµερα είµαι υποχρεωµένος να πω
διαφορετικά απ' ό,τι είπα εκείνην την εποχή.
Και θα ξεκινήσω απ'αυτό που είπατε, από το γεγονός της
υπερχρέωσης που οφείλεται αποκλειστικά και µόνο σε δική σας
υπαιτιότητα, σε κακοδιαχείριση των ανθρώπων που εσείς διορίσατε
και ανήκουν στη νοµενκλατούρα δυστυχώς του ΠΑΣΟΚ και έφτασε
σ' αυτήν την κατάσταση που βρίσκεται αυτήν τη στιγµή η εταιρεία.
Και διαπραγµατεύεσθε µε µια εταιρεία όπως είναι η Λόκριτζ, η
οποία αποκλειστικό και µόνο σκοπό έχει να αγοράζει και να πωλεί
όµοιες εταιρείες.
Αυτή είναι η µεγάλη λύπηση γιατί έναν κολοσσό όπως είναι "η
Αθηναϊκή Χαρτοποιία" που είναι µέσα στις εκατόν πενήντα µεγάλες
επιχειρήσεις σ'όλο τον κόσµο, τον φτάσατε αυτήν τη στιγµή σ' αυτήν
την κατάσταση. Επίσης, για τη ∆ράµα, αποτελεί τον µόνο
οικονοµικό πνεύµονα και φτάνει αυτήν τη στιγµή να παθαίνει
πνευµονικό οίδηµα και να πεθαίνει εξ αιτίας της δικής σας
αλλοπρόσαλλης πολιτικής.
Και είναι ψεύδος αυτό που είπατε ότι οι παλιοί µέτοχοι δεν έδωσαν
καµία µα καµία προς εσάς προσφορά ή δεν ήλθαν σε επικοινωνία
µαζί σας, όταν έχω στα χέρια µου επιστολή δική σας, που τους
καλεί να κάνουν κάποιες ενέργειες κατόπιν επιστολής που έστειλαν
προς τον ίδιο τον Πρωθυπουργό.
'Εχω έγγραφα που θα τα δώσω για τα Πρακτικά, όπως έχω και το
έγγραφο των παλαιών µετόχων προς τα τρία σωµατεία και της
Αθήνας και της Θεσσαλονίκης που τους λένε ότι "εγώ
αναλαµβάνω". Και είναι νοµίζω γνωστό και σε σας, κύριε
Υφυπουργέ, ότι οι προτάσεις αυτές έχουν γίνει από µέρους των
παλαιών µετόχων και είναι επίσης γνωστό σε σας ότι υπάρχουν
αυτήν τη στιγµή αποφάσεις τέτοιες, κατόπιν των οποίων ξέρετε
πολύ καλά ότι δεν µπορείτε να προχωρήσετε σε ιδιωτικοποιήσεις
χωρίς τη συναίνεση των παλαιών µετόχων.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
'Ηλθε λοιπόν η ώρα να βάλετε κάποιον, να τους καλέσετε, να έλθετε
σε επικοινωνία µ' αυτούς τους ανθρώπους. ∆εν είναι κακό, δεν είναι
ντροπή όταν δηλώνουν ότι δεν πρόκειται να χαθεί ούτε µια θέση
εργασίας. Και το ζητούµενο νοµίζω αυτήν την εποχή που η ανεργία
και ιδιαίτερα η ανεργία των νέων αγγίζει τα όρια της κρίσης για την
Ελλάδα µας, είναι να καλέσετε αυτούς τους ανθρώπους και να
έλθετε σε µια διαπραγµάτευση µαζί τους. Και ενδιαφέροµαι ιδιαίτερα
για τη ∆ράµα που η ανεργία έχει ξεπεράσει το 25% και τονίζω για
άλλη µια φορά ότι είναι ο τρόπος για να σωθούν οι εφτακόσιες
αυτές οικογένειες που εργάζονται άµεσα στο εργοστάσιο της
∆ράµας. Υπάρχουν όµως και άλλοι δέκα χιλιάδες άνθρωποι, οι
οποίοι µε έµµεσο τρόπο µε τα χρήµατα που πέφτουν µέσα στο
εργοστάσιο, δια του εργοστασίου στο Νοµό ∆ράµας, συντηρούν τις
οικογένειές τους.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι ήλθε η ώρα να το σκεφθείτε καλύτερα και
επαναλαµβάνω να έλθετε σε διαπραγµάτευση άµεσα µ'αυτούς τους
ανθρώπους.
Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Παπαδόπουλος καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆είξαµε αλληλεγγύη
στη διευρυµένη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση!
Η κ. ∆ιαµαντοπούλου έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Πρώτον,
όσον αφορά την κατάσταση της "Αθηναϊκής Χαρτοποιίας", θα
θυµάστε πολύ καλά, κύριε συνάδελφε, ότι ο λόγος που η µεγάλη
αυτή χαρτοποιία πέρασε στο δηµόσιο και την ανέλαβε ο ΟΑΕ ήταν
γιατί ήταν σε εξαιρετικά άσχηµη οικονοµική κατάσταση µε χρέη
δεκαεπτά δισεκατοµµύρια (17.000.000.000) δρχ., ήταν ένα βήµα
πριν από την πτώχευση και η παρέµβαση του δηµοσίου εκείνη την
περίοδο...

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Τα πήγατε σε ογδόντα
δισεκατοµµύρια (80.000.000.000) δρχ. εσείς.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): 'Εγινε,
λοιπόν, η παρέµβαση εκείνη την περίοδο, ώστε να αντιµετωπιστεί
το τεράστιο πρόβληµα των πολλών θέσεων εργασίας εκείνην την
εποχή.
∆εν επέτυχε ο ΟΑΕ να κάνει την "Αθηναϊκή Χαρτοποιία" µια
βιοµηχανία δυναµική και νοµίζω ότι αυτό έχει αποδειχθεί και σε
άλλες βιοµηχανίες, διότι δεν είναι δυνατόν το δηµόσιο να
διαχειρίζεται και να κάνει κερδοφόρες επιχειρήσεις οι οποίες
παράγουν καταναλωτικά είδη.
Μπήκαµε, λοιπόν, στη διαδικασία της ιδιωτικοποίησης. Επειδή
όµως µιλήσατε για τον οικονοµικό πνεύµονα της ∆ράµας, ξέρετε και
σεις πολύ καλά ότι είναι τεχνητός πνεύµονας. ∆εν ξέρω αν στην
ιατρική υπάρχουν τεχνητοί πνεύµονες, αλλά ξέρετε πολύ καλά ότι
είναι µια µονάδα η οποία µπαίνει τρία δισεκατοµµύρια
(3.000.000.000) δρχ. το χρόνο µέσα µε πάρα πολύ µεγάλα
προβλήµατα επενδύσεων και η όλη προσπάθειά µας και ο λόγος
που συζητήσαµε µε το συγκεκριµένο κονσόρτσιουµ, είναι γιατί είναι
η µόνη προσφορά η οποία αναλάµβανε και τη λειτουργία της
∆ράµας.
Αν δεν ήταν στις προθέσεις µας να διατηρήσουµε οπωσδήποτε το
σύνολο του εργοστασίου και στη ∆ράµα, θα πηγαίναµε σε άλλη
προσφορά. Η όλη, λοιπόν, προσπάθειά µας µε το κονσόρτσιουµ
της "Lochridge" ήταν για να µπορέσουµε να αποκαταστήσουµε και
τη λειτουργία του εργοστασίου της ∆ράµας.
Το τρίτο και τελευταίο θέµα είναι το εξής: Η επιστολή, στην οποία
αναφέρεσθε, η οποία έχει πάει κατευθείαν στον Πρωθυπουργό και
κοινοποιήθηκε σε µας, είναι µία επιστολή που έρχεται ένας ιδιώτης
και λέει "δώστε µου µία εταιρεία µε δύο χιλιάδες προσωπικό, µε
εκατοντάδες στρέµµατα περιουσία, µε µηχανήµατα σε τρία σηµεία
της Ελλάδας και εγώ θα τη λειτουργήσω χωρίς να απολύσω
κανέναν". Νοµίζω ότι όχι για έναν νοµικό, αλλά για έναν απλό
πολίτη είναι αδιανόητο να φανταστεί ότι µπορεί κανείς να συζητήσει
µία πρόταση ενός ο οποίος λέει "δώστε µου την εταιρεία", γιατί
αυτός θεωρεί ότι είναι σώνει και καλά δική του, παρά τις όλες
διαδικασίες που έχουν γίνει µέχρι τώρα και χωρίς να συµµετάσχει
στο διαγωνισµό. Ποιος εµπόδισε το συγκεκριµένο παλαιό µέτοχο,
για τον οποίο συνεχώς αναφέρεσθε και ρωτάτε, να έρθει στον
ανοικτό διαγωνισµό που κάναµε και να πει "Κύριοι, εγώ δεν δίνω
ούτε µία δραχµή, αναλαµβάνω όµως τη δέσµευση να πάρω τη
βιοµηχανία ως έχει, µε τα χρέη της, µε τα όλα της" -γιατί η εταιρεία
έχει και κέρδη και χρέη- "και να κρατήσω το προσωπικό"; Γιατί δεν
έρχεται στις νόµιµες διαδικασίες και στέλνει διάφορες επιστολές
στον Πρωθυπουργό ή στα σωµατεία και λέει "∆ώστε µου την
εταιρεία"; Θέλω να καταλάβετε επιτέλους ότι δεν είναι δυνατόν να
συνοµιλούµε µ'αυτόν τον τρόπο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν δικαιώθηκε στα δικαστήρια;
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Φυσικά
και δεν δικαιώθηκε και είναι και σε εξέλιξη οι δίκες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ να µη
συνεχίσουµε το διάλογο αυτό.
Τρίτη είναι η µε αριθµό 86/4-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του ΚΚΕ κ. Νικολάου Γκατζή προς τον Υπουργό Εµπορικής
Ναυτιλίας, σχετικά µε την εφαρµογή του ν. 2642/1998 που
απαγορεύει να εκτελούν τα πληρώµατα των πλοίων εργασίες
συντήρησης, όταν τα πλοία βρίσκονται στη ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Γκατζή είναι η ακόλουθη:
"Ο ν. 2642/98 που έχει τεθεί σε ισχύ από τις 17 Σεπτέµβρη ορίζει
ρητά ότι το πλήρωµα του πλοίου απαγορεύεται να εκτελεί ακόµα και
εργασίες συντήρησης όταν το πλοίο βρίσκεται σε
ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη ή επιχείρηση, όµως µε ευθύνη των
εφοπλιστών, του ΥΕΝ και των λιµενικών αρχών ο νόµος
παραβιάζεται κατάφωρα.
Αυτήν τη στιγµή στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη Περάµατος -
Πειραιά βρίσκονται ένδεκα πλοία, στα οποία, µπροστά στα µάτια
των λιµενικών, εκτελούνται σοβαρές επισκευαστικές
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εργασίες από το ίδιο το πλήρωµα, γεγονός που εγκυµονεί
σοβαρούς κινδύνους για την ασφάλεια των ναυτεργατών,
υπονοµεύει τη λειτουργία της ναυπηγοεπισκευαστικής ζώνης και
αυξάνει την ανεργία.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Γιατί δεν εφαρµόζεται ο νόµος στις συγκεκριµένες περιπτώσεις;
Είναι στις προθέσεις του ΥΕΝ να υπερασπίσει την εφαρµογή του
και τι µέτρα παίρνει προς αυτήν την κατεύθνση;".
Ο Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας κ. Σταύρος Σουµάκης έχει το
λόγο για τρία λεπτά να πρωτολογήσει.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά εκπλήσσοµαι
για το επίκαιρο αυτής της ερώτησης, αλλά υπάρχουν και
ουσιαστικοί και τυπικοί λόγοι που νοµίζω ότι ο κ. Γκατζής είναι
άδικος ή προφανώς θέλει να προκαταλάβει την ουσία της
εφαρµογής του νόµου. Και χαίροµαι γιατί ανησυχεί για την ανεργία ή
όχι στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη. Πρέπει όµως να του πούµε το
εξής.
Εµείς στο θέµα αυτό θέλαµε πράγµατι να ξεκαθαρίσουµε την
κατάσταση. Και ξέρετε ότι πέρα από τον τελευταίο νόµο που
δηµιουργούµε τα µητρώα στην περιοχή αυτή υπάρχει και µία σειρά
άλλων µέτρων, που στόχο έχουν να ενισχύσουν πραγµατικά την
απασχόληση σε µία ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη που πέρασε
πάρα πολλά. Και σ' αυτό, για πάρα πολλούς λόγους δεν θέλω να
αναφερθώ σήµερα.
Θέλουµε πράγµατι να ξεκαθαρίσουµε την κατάσταση. Από τη µια
µεριά τα µέτρα που συνολικά η Κυβέρνηση έχει λάβει και από την
άλλη ο τελευταίος νόµος του Υπουργείου Ανάπτυξης σε σχέση µε
το ξεκαθάρισµα των εργασιών και των λειτουργιών στη ζώνη,
νοµίζω ότι είναι σε µία κατεύθυνση που όλοι αναζητούµε και
επιθυµούµε.
Από την άλλη πλευρά ο νόµος αυτός -και αυτό είναι το τυπικό σε
ό,τι αφορά, κύριε Γκατζή, την εφαρµογή του νόµου- έχει και άλλες
λεπτοµέρειες µεταξύ των οποίων και την έκδοση προεδρικών
διαταγµάτων βάσει των οποίων θα λειτουργήσει ο νόµος αυτός. Και
αυτά τα προεδρικά διατάγµατα δεν έχουν ακόµη εκδοθεί, πρόκειται
να εκδοθούν, που θα ξεκαθαρίσουν πάρα πολλά πράγµατα σε ό,τι
αφορά τη συντήρηση, σε ό,τι αφορά την επισκευή, τους κανόνες και
τις προϋποθέσεις εν πάση περιπτώσει του πώς θα γίνεται η
συντήρηση, πώς θα γίνεται η επισκευή και η κατασκευή.
Από την άλλη πλευρά, πρέπει να αναγνωρίσουµε µια
πραγµατικότητα που είναι η ουσία του πράγµατος στην κυριολεξία.
Το κάθε πλοίο που πάει εκεί έχει ένα ανθρώπινο δυναµικό, έχει
ναυτεργάτες, που παραδοσιακά από δεκαετίες, από χιλιετίες θα
έλεγα εγώ, οι ναυτικοί του όποιου πλοίου κάνουν και κάποιες
δουλειές πάνω στο πλοίο.
∆εν είναι δυνατόν να υπάρξει αλλιώς. ∆εν νοµίζω ότι πάνω στα
πλοία κάνουν εργασίες οι οποίες ξεπερνούν τις δυνατότητές τους ή
κάνουν εργασίες οι οποίες σαφέστατα δεν µπορεί να γίνουν και
εκµεταλλεύονται την κατάσταση εις βάρος των εργατών της
ναυπηγοεπισκευαστικής ζώνης.
Εν πάση περιπτώσει, όταν σας ενδιαφέρει η ανεργία -γιατί εγώ
πιστεύω ότι δεν σας ενδιαφέρει η απασχόληση, σας ενδιαφέρει να
υπάρξει µία σύγκρουση, να δηµιουργήσει ανεργία- θα σας
ενδιαφέρει να µην γυρίσουµε πίσω τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη
σε εποχές και αντιλήψεις άλλων εποχών πραγµατικά. Οι
ναυτεργάτες είναι και αυτοί 'Ελληνες πολίτες και η απασχόλησή
τους είναι πάρα πολύ σηµαντική παράµετρος, χωρίς
επαναλαµβάνω, να δηµιουργεί αυτό προβλήµατα ή να
υποκαθιστούν εργασίες εξειδικευµένων ατόµων που λειτουργούν
στην περιοχή της ζώνης.
Θα πρέπει, λοιπόν, να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί σ' αυτήν την
προσέγγιση και θα σας πω και κάτι άλλο. Εγώ δεν θέλω να γίνω
µάντης κακών, αλλά πρέπει να ξέρουµε ότι όσο καµιά φορά
προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε καταστάσεις αµφισβήτησης
εργασιών κ.ο.κ., φοβάµαι ότι θα γυρίσουµε σε µια εποχή που τα

πλοία δεν θα έρχονται στη ζώνη.
Σήµερα υπάρχει µια πολύ καλή προσέλευση. Σήµερα η Κυβέρνηση
ενδιαφέρεται και πάλι µε το Υπουργείο Ανάπτυξης, να δούµε πώς
θα µπορέσει να ανανεωθεί ο ακτοπλοϊκός στόλος εκεί. Μη
δηµιουργούµε προβλήµατα, λοιπόν, τα οποία είναι τελικά εις βάρος
των εργαζοµένων, εκτός εάν επιθυµείτε κάτι τέτοιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Γκατζής έχει το
λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν είχα σκοπό να αναφερθώ στα προβλήµατα της
ανεργίας που έχουν οι ναυτεργάτες, µε µπάσατε όµως σε αυτήν τη
συζήτηση και είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω.
'Εχετε την εντύπωση ότι το Κ.Κ.Ε. θέλει -όπως είπατε- να ενταθεί η
ανεργία και να έρθουν σε σύγκρουση οι εργαζόµενοι, µεταξύ των
ναυτών και των εργαζοµένων στη ναυπηγοεπισκευαστική; Κάνετε
πάρα πολύ µεγάλο λάθος. Ξέρετε ότι τα σωµατεία και οι
εργαζόµενοι, τουλάχιστον οι κοµµουνιστές εκεί, πρωτοστατούν
µέσα από αγώνες, να λυθούν τα προβλήµατά τους, και είναι πολλά
τα προβλήµατα τα οποία δεν έχετε λύσει εσείς.
Στο συγκεκριµένο πρόβληµα, µε την ανοχή σας, κύριε Υπουργέ, δεν
υλοποιείται αυτός ο νόµος και καταστρατηγείται, πνίγεται από την
αρχή της ισχύος του. Στις 17 του Σεπτέµβρη µπήκε σε εφαρµογή.
Μου λέτε για προεδρικά διατάγµατα. Ποια προεδρικά διατάγµατα;
Είναι σαφέστατο, ρητό και κατηγορηµατικό όταν τα πλοία αυτά
βγαίνουν έξω -εκτός από τα προεδρικά διατάγµατα που µιλάνε για
εξειδικευµένα προβλήµατα που θα πρέπει να λύσει, δεν θα
εργάζεται το προσωπικό των πλοίων στις επισκευές και τις
συντηρήσεις. Αυτή είναι η ουσία. Εσείς το παραβλέπετε τελείως και
µου λέτε ότι θα πρέπει να εργασθούν και ότι θα πρέπει να κάνουν
αυτήν τη δουλειά, ότι υπάρχουν προβλήµατα κλπ. και ότι δεν θα
πρέπει να µείνουν άνεργοι και οι ναυτεργάτες.
Γιατί δεν λύνετε τα µεγάλα και εκρηκτικά προβλήµατα που έχουν
σήµερα οι εργαζόµενοι στα πλοία; Εκεί παραβιάζονται όλοι οι νόµοι
-τα λέω αυτά γιατί εσείς µε µπάσατε εκεί- και οι συνθέσεις των
πλοίων παραβιάζονται και το ΓΕΝΕΕ δεν κάνει σωστά τη δουλειά
του, γιατί δεν διοργανώνεται, για να µπορέσει πραγµατικά να
βοηθήσει προς αυτό το σκοπό. Το καµποτάζ µπαίνει σε πενήντα
ηµέρες περίπου και εκεί, δεν ξέρουµε κάτω από ποιο νοµικό
καθεστώς θα ισχύσει, τι νέα προβλήµατα θα δηµιουργήσει στους
εργαζόµενους, ποιες θα είναι οι συνθέσεις, ποιες θα είναι οι
αµοιβές, αν θα υπάρχει ίση αµοιβή κλπ. Ξέρετε πολύ καλά εσείς,
καλύτερα από µένα, ότι η µαύρη εργασία οργιάζει εκεί. Οι
αλλοδαποί δουλεύουν µε πολύ µικρό µισθό και χωρίς ασφάλιση.
'Ολα αυτά είναι προβλήµατα και έρχεται να προστεθεί σε αυτά και η
ναυπηγοεπισκευαστική. Είµαστε σαφέστατοι ότι έτσι όπως
αντιµετωπίζετε, κύριε Υπουργέ, το θέµα και µε την απάντηση που
δώσατε, όλα αυτά γίνονται κάτω όχι από την ανοχή σας απλώς,
αλλά και µε τη συνδροµή σας, αφού βάζετε σε αντιδιαστολή τον ένα
εργαζόµενο από τον άλλο και αφού λέτε ότι θα πρέπει να γίνονται.
Εµείς επιµένουµε ότι πρέπει να τηρηθεί τουλάχιστον αυτός ο νόµος.
Είναι το µοναδικό και ελάχιστο νοµικό πλαίσιο που πάει να
προστατέψει σήµερα τα µεγάλα και τροµερά προβλήµατα που
υπάρχουν στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη. Είναι τεράστια τα
προβλήµατα της ανεργίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σουµάκης έχει το
λόγο για δύο λεπτά για να δευτερολογήσει.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε
Πρόεδρε, δε θέλω να µπω στα ζητήµατα που έθιξε ο συνάδελφος,
πέρα από την επίκαιρη ερώτηση. 'Εχω επανειληµµένα απαντήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Βεβαίως. Με την πολιτική σας διαφωνούµε,
όχι ότι δεν ξέρετε, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Χαίροµαι τουλάχιστον, κύριε Γκατζή, που αναγνωρίζετε ότι τα
ξέρουµε καλύτερα.
Σας λέω, λοιπόν, ότι όλα αυτά που κατά καιρούς προσπα-
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θείτε να δηµιουργήσετε ως εντυπώσεις, δεν ισχύουν. 'Εχουµε
απαντήσει επανειληµµένα στη Βουλή, δεν θέλω να επανέλθω.
Βεβαίως, µε την επίκαιρη ερώτησή σας, φέρνετε σε αντιπαράθεση
τους εργαζόµενους εσείς, τους ναυτεργάτες από τη µία και τους
εργαζόµενους στην ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη από την άλλη.
Αυτό προσπάθησα να σας πω από την αρχή ότι και οι µεν και οι δε
είναι 'Ελληνες πολίτες.
Στόχος όλων µας, πιστεύω, είναι να υπάρξει απασχόληση για
όλους, ανεξαρτήτως που ο καθένας νοµίζει, που πρέπει να δίνει το
βάρος του περισσότερο, ανάλογα µε τις κοµµατικές προσβάσεις ή
προϋποθέσεις, για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Και
χαίροµαι που το δέχεσθε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Οι κοµµουνιστές πρωτοστατούν στους
χώρους δουλειάς και αγωνίζονται να αναδείξουν και να λύσουν τα
προβλήµατα των εργαζοµένων.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Εποµένως λοιπόν, δεν είναι θέµα κοµµάτων, που ελέγχουν
καλύτερα το χώρο. Το θέµα είναι ότι πρέπει να δώσουµε
δυνατότητα πρώτον, µέσα από µία δυναµική ανάπτυξη της
ναυτιλίας, δεύτερον, υπό καλές και συµφέρουσες προϋποθέσεις, να
επιστρέψουν τα πλοία -και δεν µιλάω για την ακτοπλοϊα, που είναι
δεδοµένη- και η ποντοπόρος ναυτιλία να επισκευάζει, τα πλοία και,
κάτι που φαίνεται ότι έχει αρχίσει να γίνεται, στα ελληνικά ναυπηγεία
και βεβαίως και στη ζώνη του Περάµατος.
Αυτή τη νέα εποχή, που έχει ξεκινήσει µε τη συνδροµή της
πολιτείας, µε τον τελευταίο νόµο του Υπουργείου Ανάπτυξης και
άλλα µέτρα. 'Ολοι πράγµατι θέλουµε να ξεκαθαρίσει το καθεστώς...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Θα τον εφαρµόσετε το νόµο, κύριε
Υπουργέ;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Θα
τον εφαρµόσουµε, στο µέτρο πραγµατικά που ο νόµος περιγράφει,
αλλά µη ζητάτε πράγµατα, τα οποία οδηγούν σε αρρωστηµένες
καταστάσεις και σε αντιλήψεις, που θα ξεναφέρουν την ανεργία σε
επίπεδα, που πραγµατικά δεν είναι επιτρεπτά για τη σηµερινή
κοινωνία και τις σηµερινές εποχές.
Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι είστε πράγµατι άδικος. Ξέρετε,
επίσης, ότι είµαι υπέρ της απολύτου εφαρµογής του όποιου νόµου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Αυτό ζητάµε, κύριε Υπουργέ. Θα τον
εφαρµόσετε; ∆εν θέλουµε τίποτε άλλο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): ∆εν
κλείνουµε τα µάτια µας, ο νόµος θα εφαρµοσθεί και πρέπει να
διευκολύνουµε την εργασία όσο γίνεται περισσοτέρων Ελλήνων.
Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Το νόµο να εφαρµόσετε, κύριε Υπουργέ, δε
ζητάµε τίποτε άλλο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τέταρτη είναι η µε
αριθµό 78/4.11.1998 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ανδριανής Λουλέ
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά
µε την µειωµένη ασφάλιση των εκτάκτων εκπαιδευτικών των
Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (ΤΕΙ) κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Λουλέ είναι η ακόλουθη:
"Για δεύτερη χρονιά οι έκτακτοι εκπαιδευτικοί των Τεχνολογικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, λόγω της µειωµένης ασφάλισης τους
στο ΙΚΑ, δεν µπόρεσαν να πάρουν επίδοµα ανεργίας από τον
Οργανισµό Απασχόλησης Εργατικού ∆υναµικού για τους θερινούς
µήνες.
Ενώ µέχρι το 1996 ασφαλίζονταν µε 21-25 µέρες εργασίας το µήνα,
µε την εφαρµογή του ν.2413/96 και την ωροµισθοποίησή τους οι
υπηρεσίες του Ιδρύµατος Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναγνωρίζουν
ανάλογα µε τις ηµέρες φυσικής παρουσίας τους στο ΤΕΙ, τις ηµέρες
ασφάλισής τους, θεωρώντας ότι απασχολούνται µερικώς. 'Οµως µε
τον ν. 2413 δεν συσχετίζεται το ωράριό τους µε αυτό των µονίµων,
όπως παλαιότερα (ν. 1404/83).

'Ετσι όµως, αν και οι εισφορές τους είναι σε µεγάλο ύψος, αρκετοί
βρίσκονται χωρίς ιατροφαρµακευτική κάλυψη και πολλοί δεν
επιδοτούνται από τον Οργανισµό Απασχόλησης Εργατικού
∆υναµικού.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Γιατί θεωρείται ότι απασχολούνται µερικώς οι εκπαιδευτικοί αυτοί;
Περιορίζεται µόνο στη "φυσική παρουσία" στο χώρο των ΤΕΙ το
εκπαιδευτικό τους έργο;
2. Γιατί παρά τις αυξηµένες εισφορές τους (ακόµη και εκατόν
τριάντα πέντε χιλιάδες (135.000)) δεν προβλέπεται να έχουν πλήρη
ασφάλιση βάσει των εισφορών τους; Θα δοθεί επιτέλους λύση στο
ασφαλιστικό νοµοσχέδιο ή προτίθεσθε µε τέτοιους τρόπους να
καλύψετε τα ελλείµµατα του Ιδρύµατος Κοινωνικά Ασφαλίσεων;".
Ο κ. Φοίβος Ιωαννίδης, Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων έχει το λόγο για τρια λεπτά για να πρωτολογήσει.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Κυρία συνάδελφε, το πρόβληµα είναι υπαρκτό,
αλλά θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι ο συλλογισµός που
διατυπώνετε στην κατάληξη της ερωτήσεώς σας, δεν είναι σωστός.
Είναι προφανές ότι δεν έχει καµία σχέση µε τα ελλείµµατα του ΙΚΑ η
µερική απασχόληση καθηγητών των ΤΕΙ.
Το ασφαλιστικό µας σύστηµα βασίζεται στην ασφάλιση της
εργασίας, της πραγµατικής εργασίας. Ανέκαθεν ίσχυε αυτό.
Ασφαλίζονται εκείνοι που εργάζονται, για όσες µέρες εργάζονται.
Μονάδα µέτρησης είναι το ηµεροµίσθιο, η ηµέρα εργασίας.
Οι συγκεκριµένοι καθηγητές εργάζονται ορισµένες ηµέρες της
εβδοµάδας και αυτό αυτοµάτως τους υπαγάγει σ' αυτήν την
κατηγορία. Για τους άλλους καθηγητές των ΤΕΙ, που µπορεί να µη
διδάσκουν κάθε µέρα, αλλά απασχολούνται µε τον ένα ή τον άλλο
τρόπο σε άλλες εργασίες ή πάντως είναι στα Τεχνολογικά Ιδρύµατα,
έχουν παρουσία δηλαδή, ισχύει το καθεστώς που ανέκαθεν ίσχυε
και υπολογίζονται πέντε µέρες ασφάλισης την εβδοµάδα, είκοσι µία
ή είκοσι δύο ηµέρες ασφάλισης το µήνα.
Εκείνοι που αντιµετωπίζουν πράγµατι το πρόβληµα που
επισηµαίνετε είναι αυτοί που έχουν παρουσία µίας ή δύο ηµερών
την εβδοµάδα. ∆εν µιλώ για ώρες απασχόλησης, αλλά εάν κάποιος
δεν ευρίσκεται καν στον τόπο της εργασίας, πώς είναι δυνατόν να
ασφαλίζεται µε το ισχύον ασφαλιστικό καθεστώς που ασφαλίζει
ηµέρες εργασίας;
Υπό αυτήν την έννοια το πρόβληµα δεν έχει εύκολη λύση. ∆εν είναι
όµως στις προθέσεις µας αυτοί οι άνθρωποι να µην έχουν
παραδείγµατος χάρη ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Γι' αυτό ήδη -
γι' αυτήν τη µικρή κατηγορία αναφέροµαι, γιατί δεν είναι µεγάλη-
έχω αναθέσει στις υπηρεσίες να µελετήσουν το πρόβληµα, ούτως
ώστε και σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας, χωρίς βεβαίως
να αλλάξει -γιατί δεν µπορεί να αλλάξει- η βασική αρχή του
ασφαλιστικού συστήµατος, να βρούµε έναν τρόπο να µη στερούνται
ιατροφαρµακευτικής περιθάλψεως. Παρά το ότι το Ι.Κ.Α. δεν το
δέχεται βέβαια αυτό -πρέπει να σας το πω- εµείς ως πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου έχουµε αναθέσει στις αρµόδιες υπηρεσίες
να µελετήσουν το θέµα για να δούµε τι λύση µπορούµε να βρούµε.
Ενδεχοµένως, όταν θα έχει ολοκληρωθεί η µελέτη, να είµαι στην
ευχάριστη θέση να σας πω ότι βρέθηκε λύση και σε αυτό το
πρόβληµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Λουλέ έχει το
λόγο, για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή της.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Υπαρκτό µεν το πρόβληµα, είπε ο κύριος
Υπουργός, δεν µπορούµε να το λύσουµε όµως, θα δούµε τι θα
κάνουµε παραπέρα.
Εγώ  ξέρω,  κύριε  Πρόεδρε,  ότι  έχει  δηµιουργηθεί  ένα  σοβαρό
πρόβληµα  µε  το  ν.  2413  στην  ασφάλιση  των  εκτάκτων
καθηγητών  των  Τ.Ε.Ι.  Οι  υπηρεσίες  του  Ι.Κ.Α.,  παρά  τις
συνεχόµενες  διαµαρτυρίες  των  εκπαιδευτικών,  θεωρούν  ότι
απασχολούνται  µε  µειωµένο  ωράριο  εργασίας  γιατί  τους
συγκρίνει  µε  τους  µόνιµους.  Ο  ν.  2454/97  τους  δίνει  το
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δικαίωµα µόνο µέχρι δώδεκα έως δεκαπέντε ώρες να διδάσκουν,
χωρίς να γίνεται κανένας συσχετισµός µε το ωράριο των µονίµων
καθηγητών, όπως παλιότερα γινόταν µε το ν. 1404/83 και καµία
αντιστοίχιση βέβαια ανάµεσα στις βαθµίδες µονίµων και εκτάκτων.
Πρέπει να δούµε το πρόβληµα αυτό, κύριε Υπουργέ, στο
ασφαλιστικό νοµοσχέδιο που θα φέρετε πρόσφατα, να µπει εκεί µία
πρόταση, γιατί γνωρίζουµε ότι η σχετική τροπολογία -και δίπλα σας
είναι ο κ. Ανθόπουλος, µπορεί να µε διαψεύσει, αν δεν είναι έτσι-
έχει από το Μάιο υπογραφεί από το Υπουργείο Παιδείας και έχει
κολλήσει στο δικό σας Υπουργείο και θέλω να µου πείτε γιατί, αν το
ξέρετε.
Μας έχουν αναφερθεί αρκετές περιπτώσεις καθηγητών στα τµήµατα
ειδικά της νοσηλευτικής και µαιευτικής που διδάσκουν στα
νοσοκοµεία της χώρας και βρίσκονται χωρίς, όπως είπατε και εσείς,
ιατροφαρµακευτική κάλυψη, γιατί δεν συµπληρώνουν το όριο των
ενσήµων του Ι.Κ.Α., κινδυνεύοντας έτσι από AIDS, ηπατίτιδα κλπ.,
αφού τους ασφαλίζετε µε οκτώ ή εννέα µέρες µόνο το µήνα.
Θα σας καταθέσω εδώ τρείς καρτέλες ασφάλισης ενδεικτικά, τις
οποίες µπορείτε να δείτε, γιατί µέσα σε µία νύκτα βρέθηκαν οι
άνθρωποι από πλήρη ασφάλιση είκοσι πέντε ενσήµων µε µειωµένη
εννέα ενσήµων.
Για παράδειγµα, εκπαιδευτικός που διδάσκει δέκα ώρες σε πέντε
δίωρα θα έχει είκοσι δύο ένσηµα το µήνα, ενώ αν διδάσκει δύο
πεντάωρα θα έχει οκτώ ένσηµα το µήνα, µε τις ίδιες όµως εισφορές,
αφού είναι βάσει της αµοιβής του και όχι βάσει των ενσήµων.
Εξάλλου πώς µπορεί να περιορίζεται µόνο στη φυσική παρουσία
στο χώρο των Τ.Ε.Ι. το εκπαιδευτικό έργου ενός καθηγητή, αφού
παράλληλα χαλάει πάρα πολλές ώρες στο σπίτι του για να
διορθώσει γραπτά, για να προετοιµαστεί κλπ.
Θα σας καταθέσω ένα ακόµα έγγραφο που είναι σχετικό µε τη
σύµβαση της εργασίας τους. Μόνος σας είπατε ότι υπάρχει το
πρόβληµα. Εγώ προτείνω ότι στο επόµενο νοµοσχέδιο θα πρέπει
να µπει µία πρόταση που να καλύπτει αυτούς τους ανθρώπους, οι
οποίοι δεν είναι λίγοι, είναι τέσσερις χιλιάδες, που σηµαίνει τέσσερις
χιλιάδες οικογένειες. ∆εν µπορούµε να µιλάµε λοιπόν, για λίγους.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ανδριανή Λουλέ καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Υφυπουργός κ.
Φοίβος Ιωαννίδης έχει το λόγο.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Βεβαίως, αγαπητή συνάδελφε, σας είπα ότι εµείς
ήδη έχουµε δώσει εντολή να µελετηθεί το θέµα, διότι, όπως σας
εξήγησα, υπάρχει πρόβληµα σε σχέση µε βασική ασφαλιστική
αρχή. Θα συνεργαστούµε και µε το Υπουργείο Παιδείας...
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Το Υπουργείο Παιδείας έχει υπογράψει.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Βεβαίως και εγώ µπορώ να υπογράφω και για τα
άλλα Υπουργεία εύκολα. Αλλά κατά κάποιον τρόπο πρέπει να
ξέρετε ότι δεν λύνονται αυτοµάτως τα προβλήµατα. Θέλουν κάποια
προετοιµασία. Πρέπει να βρούµε έναν τρόπο που δεν θα αναιρεί
µια βασική ασφαλιστική αρχή, γιατί αν ανοίξει αυτό το θέµα, δεν θα
αφορά µόνο τους εκτάκτους καθηγητές των ΤΕΙ. Εποµένως πρέπει
να δούµε, πώς µπορούµε να ρυθµίσουµε το ειδικό πρόβληµα.
Θα σας έλεγα όµως ότι δεν έχει καµία σχέση το όλο θέµα µε AIDS ή
µε ηπατίτιδα. Για όνοµα του Θεού, αν συνδέουµε...
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Πώς δεν έχει;
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Με συγχωρείτε, δεν έχει καµία σχέση και δεν
χρειάζεται να λαϊκίζουµε πάντοτε. Ευχαριστώ.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: 'Εχει σχέση για το µόνιµο και δεν έχει για τον
έκτακτο; ∆εν ήξερα ότι κάνει διαχωρισµό το AIDS.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εννοεί ότι δεν έχει
σχέση µε την αρρώστια του AIDS και της ηπατίτιδας. Αυτό εννοεί.

'Εχετε δίκιο σ' αυτά τα οποία είπατε.
Πέµπτη επίκαιρη ερώτηση είναι η µε αριθµό 82/4.11.98 της
Βουλευτού του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Βασιλικής
Αράπη-Καραγιάννη προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε το διορισµό των επιτυχόντων
καθηγητών στο διαγωνισµό του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής
Προσωπικού (ΑΣΕΠ).
Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Καραγιάννη είναι η ακόλουθη:
"Είναι γνωστό ότι εκκρεµεί απόφαση στο Συµβούλιο Επικρατείας
σχετικά µε την εγκυρότητα του διαγωνισµού του Ανώτατου
Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού.
Τρεις µέρες πριν από τις νοµαρχιακές και δηµοτικές εκλογές ο
κύριος Υπουργός εξήγγειλε ότι οι επιτυχόντες στο διαγωνισµό του
Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού καθηγητές θα
διοριστούν ως αναπληρωτές χωρίς επίσηµο διοριστήριο.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Γιατί παρανοµεί µε τέτοιες αποφάσεις;
2. Γιατί στερεί τους αναπληρωτές από το δικαίωµα του διορισµού;".
Ο Υφυπουργός Παιδείας κ. Ιωάννης Ανθόπουλος έχει το λόγο για
τρία λεπτά για να πρωτολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα της
συναδέλφου έχει δύο σκέλη.
Πρώτον, ελέγχει την Κυβέρνηση λέγοντας ότι παρανοµεί µε τις
αποφάσεις της. ∆εν υπάρχει καµία παρανοµία. Η εκκρεµοδικία,
δηλαδή η αναµονή έκδοσης απόφασης πάνω στο αίτηµα των
εκπαιδευτικών για ακύρωση του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ, δεν
δηµιουργεί καµία παρανοµία, όσον αφορά τους διορισµούς που
γίνονται.
Η δικαιοσύνη κάνει το έργο της και η Κυβέρνηση και η διοίκηση
προχωρούν το δικό τους. Από κει και πέρα, όµως, ας αναµένουµε
τις αποφάσεις της δικαιοσύνης και µετά να κρίνουµε -να µην
προκρίνουµε- ως παράνοµες τις αποφάσεις της διοίκησης.
Για να δούµε, όµως, αν έχουµε σαφή παράβαση νόµου, µια και η
εκκρεµοδικία δεν δηµιουργεί παρανοµία.
Σύµφωνα µε το άρθρο 6 του ν. 2525/1997, οι νέοι διορισµοί
τακτικού προσωπικού, αλλά και εκτάκτου προσωπικού, δηλαδή
αναπληρωτών και ωροµισθίων, γίνονται µε βάση κάποια ποσοστά,
τα οποία διαφοροποιούνται στα πλαίσια της µεταβατικής
πενταετίας.
Φέτος το ποσοστό αυτό είναι 80% για την επετηρίδα και 20% για το
διαγωνισµό. Σας δίνω τα στοιχεία. 'Εχουν γίνει µέχρι στιγµής οκτώ
χιλιάδες τριακόσιοι έντεκα νέοι διορισµοί, τρεις χιλιάδες πεντακόσιοι
ενενήντα συν τρεις χιλιάδες επτακόσιοι είκοσι ένας για την
πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια και θα γίνουν νέοι τακτικοί
διορισµοί άλλοι χίλιοι εβδοµήντα από το διαγωνισµό. Θα έπρεπε να
γίνουν χίλιοι οκτακόσιοι, αλλά ξέρετε ότι δεν υπήρξε επιτυχία στο
διαγωνισµό, έτσι ώστε να καλυφθεί πλήρως το ποσοστό των νέων
διορισµών.
Σε αυτήν τη µεταβατική περίοδο και επειδή προέκυψε ένα θέµα,
µετά τη δηµοσίευση του τελικού πίνακα από το ΑΣΕΠ έγιναν
περίπου επτακόσιες ενστάσεις, που έχουν σχέση µε τη σειρά
επιτυχίας, λόγω της µοριοδότησης των διατελεσάντων ως
αναπληρωτών στο παρελθόν. Για να µην υπάρχει πρόβληµα
λειτουργίας των σχολείων, το Υπουργείο Υγείας νοµίµως
προχώρησε στην πρόσληψη από τον τελικό πίνακα επιτυχόντων
του ΑΣΕΠ ως εκτάκτων προσωρινών αναπληρωτών, όλων εκείνων
οι οποίοι πρόκειται να διοριστούν µετά την οριστικοποίηση του
πίνακα σε ποσοστό 20% και στις περιοχές διορισµού, όπου έχουν
δηλώσει. Αυτό έκανε το Υπουργείο Παιδείας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.
Η κ. Αράπη-Καραγιάννη έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Υπουργέ, διορί-
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σατε τρεις ηµέρες πριν από τις εκλογές εξακόσια άτοµα, χωρίς
διοριστήριο. ∆ιότι απ'ό,τι γνωρίζω το ΑΣΕΠ δεν έχει βγάλει ακόµη
τον τελικό κατάλογο των επιτυχόντων, ενώ εκκρεµούν οι ενστάσεις
των ίδιων των επιτυχόντων στο ΑΣΕΠ. Είναι δυνατόν ένας που είναι
διακοσιοστός, να κάνει µια ένσταση, να έρθει δεύτερος, τρίτος ή
πέµπτος και να διοριστεί ο άλλος; Τι θα γίνει; ∆εν γίνεται µια
ανακατωσούρα στην παιδεία; Είναι γεγονός ότι υπάρχει
απορύθµιση.
'Οσον αφορά τώρα το συντεχνιακό πρόβληµα, που είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός στην οµιλία του, και ο κύριος Υπουργός ο ίδιος είπε
και εσείς είπατε ότι έχουν πρόβληµα οι αναπληρωτές. ∆εν νοµίζω
να το αναιρείτε αυτό. 'Οµως, εκείνο το πρόβληµα που εκθέτει την
Κυβέρνηση είναι ότι ενώ σε όλους τους χώρους στου ιδιωτικού
τοµέα για να διοριστεί κάποιος ή για να πιάσει δουλειά, λαµβάνεται
η υπόψη η προϋπηρεσία, εδώ στο δηµόσιο τοµέα δεν λαµβάνεται
υπόψη η προϋπηρεσία. Πέντε έως δέκα χρόνια δουλεύουν οι
άνθρωποι. Και ερχόµαστε τώρα µε τερτίπια, µε διαγωνισµούς και
τους αφήνουµε απέξω. Είναι άνθρωποι µεγάλοι, σαράντα πέντε και
πενήντα, ποου θα µείνουν και χωρίς δουλειά, γιατί δεν τους πιάνει
το όριο για να δώσουν εξετάσεις.
'Αρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σοβαρευτούµε, όσον
αφορά την παιδεία. Χθές ήµουν στην πλατεία Κάνιγγος, όπου τα
νυχτερινά σχολεία έχουν ήδη αρχίσει να κατεβαίνουν σε απεργίες,
διότι δεν προβλέφθηκε στο ν. 2525 τι θα γίνει µε τα παιδιά που
εργάζονται. Λέτε και διατείνεται ο Υπουργός για διά βίου παιδεία, ότι
πρέπει να µορφωνόµαστε κλπ.
Θα πρέπει, λοιπόν, να δούµε την παιδεία όχι ευκαιριακά, αλλά όλοι
µαζί εδώ µέσα ως ένα εθνικό θέµα. ∆ιότι η καλύτερη άµυνα του
τόπου µας και της χώρας µας, κύριε Υπουργέ, είναι οι νέοι και η
παιδεία µας, η οποία δεν στοιχίζει και πολλά χρήµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την κ.
Βασιλική Αράπη-Καραγιάννη.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να θυµίσω στην αγαπητή συνάδελφο
ότι πάντοτε είµαι συγκεκριµένος και δεν αοριστολογώ και, µάλιστα,
λόγω και της δικηγορικής µου θητείας επί δεκαπέντε έτη, είµαι πολύ
συγκεκριµένος και δεν φεύγω εκτός θέµατος.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Οι δικηγόροι ξέρουν πώς
µιλάτε, κύριε Υπουργέ, "ουκ εν πολέµω θνήξεις".
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Το ερώτηµα είναι αν παρανοµεί ή όχι η
Κυβέρνηση. Και εσείς την ελέγχετε την Κυβέρνηση γιατί εφαρµόζει
το νόµο. ∆εν έχει κάνει νέους διορισµούς η Κυβέρνηση από τον
πίνακα επιτυχόντων, διότι περιµένει την οριστικοποίησή του. Αλλά
από τον τελικό πίνακα, πριν από τον οριστικοποιηµένο, έκρινε
σκόπιµο µε τη συγκατάθεση του ΑΣΕΠ να κάνει εκείνες τις
προσλήψεις εκτάκτου προσωπικού προσωρινών αναπληρωτών.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Ως αναπληρωτές τους βάλατε,
κύριε Υπουργέ, µη λέτε ψέµατα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Μα, µη µε διακόπτετε, κυρία Καραγιάννη, γιατί
µετά δεν καταλαβαίνετε αυτά που λέω.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Γιατί τους διορίσατε ως
αναπληρωτές;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Φωνάζετε και πνίγεσθε µέσα στις φωνές σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ας µην επαναληφθεί το
ίδιο έργο που γίνεται κάθε φορά που η κ. Καραγιάννη κάνει
ερώτηση και παρακαλώ και εσάς, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: ∆εν είναι φωνές, είναι το δίκιο
που µε πνίγει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Μα, αφήστε να πω κάτι επιτέλους και ακούστε
και τη λογική.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Να µη µου λέει ότι είναι
δικηγόρος και εγώ δεν ξέρω και εκείνος ξέρει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κυρία
Καραγιάννη.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Είναι η δεύτερη φορά που µε
προσβάλλει, κύριε Πρόεδρε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Η παιδεία είναι πράγµατι µια σοβαρή υπόθεση,
που µε φωνές δεν λύνεται.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Σας είπα ότι δεν φωνάζω, είναι
από το δίκιο που µε πνίγει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, προστατέψτε µε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρία Καραγιάννη, σας
παρακαλώ, είπατε αυτά τα οποία θέλατε να πείτε, θα σας
απαντήσει ο κύριος Υπουργός.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Την άλλη φορά µε είπε
ανεγκέφαλη και ότι δεν καταλαβαίνω. Τώρα µου λέει ότι είναι
δικηγόρος και µιλάει σαφέστατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρία Καραγιάννη,
υπάρχει µια παρανόηση. ∆εν ήθελε ο κύριος Υπουργός να σας
προσβάλει.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: ∆εν µπορεί να µε προσβάλει
και να λέει ότι δεν καταλαβαίνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κυρία
Καραγιάννη.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Αυτό το είπα, κυρία Καραγιάννη, για να το
καταλάβετε ότι δεν πρόκειται να σας απαντήσω για τα νυκτερινά
σχολεία, διότι µέσα στην ερώτησή σας δεν εµπεριέχεται τέτοιο
σκέλος.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Παράδειγµα έφερα...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Μα, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να µη γράφεται τίποτα
στα Πρακτικά, απ' αυτά τα οποία λέει η κ. Βασιλική Αράπη-
Καραγιάννη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Πάω στο δεύτερο σκέλος της ερώτησής της, εάν
στερείται το δικαίωµα από τους αναπληρωτές, το δικαίωµα δηλαδή
πρόσληψής τους ως εκτάκτου προσωπικού, προσωρινών
αναπληρωτών.
Κάναµε µέχρι τώρα και στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια
προσλήψεις οκτώ χιλιάδων εβδοµήντα τριών προσωρινών
αναπληρωτών. Και απ' αυτόν τον αριθµό το συνολικό, µόνο χίλιοι
εβδοµήντα προέκυψαν ως αναπληρωτές από τον τελικό πίνακα
επιτυχόντων του διαγωνισµού µέχρι στιγµής, που δεν καλύπτει καν
το ποσοστό το προβλεπόµενο εκ του νόµου. Και αν θα πρέπει να
µας ελέγξει η κ. Καραγιάννη, πρέπει να µας ελέγξει γιατί δεν
καλύπτουµε το 20% εκ των επιτυχόντων του διαγωνισµού. Γι' αυτό
ακριβώς την πληροφορούµε ότι δεν θίγεται κανένα δικαίωµα
αναπληρωτή από την επετηρίδα. Υπερκαλύφθηκε το 80% και
εφεξής και µέχρι τέλους του έτους οι όποιες πιστώσεις
αναπληρωτών χρησιµοποιηθούν, θα χρησιµοποιηθούν για να
καλύψουν διορισµούς από τον πίνακα επιτυχόντων στο
διαγωνισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.
Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Θα συζητηθεί η υπ. αριθµ. 1/6.10.98 επερώτηση των Βουλευτών
της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίων Βασιλείου Κορκολόπουλου, Ανδρέα
Καραγκούνη, Αχιλλέα Καραµανλή, Εµµανουήλ Κεφαλογιάννη,
Γεωργίου Παναγιωτόπουλου, Γεωργίου Ορφανού και Ευάγγελου
Μεϊµαράκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, µε αντικείµενο την πορεία της εκτέλεσης των
δηµοσίων έργων ΜΕΤΡΟ, Εγνατία, ΠΑΘΕ κλπ.
Από το Κοµµουνιστικό Κοµµα Ελλάδος µε επιστολή του ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Ορέστης Κολοζώφ, ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο στην επερώτηση αυτή τον κ. Νικόλαο
Γκατζή.
Οµοίως µε επιστολή του ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου κ. Νικόλαος Κωνσταντόπουλος ορίζει
ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο στην Επερώτηση αυτή τον κ.
Ευάγγελο Αποστόλου.
Επίσης ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο στην επερώτηση αυτή τον κ. Γεώργιο
Ρόκο.
Πρώτος, σύµφωνα µε τη σειρά που µας δόθηκε από τη Νέα
∆ηµοκρατία είναι ο κ. Ορφανός, δεύτερος ο κ. Παναγιωτόπουλος,
τρίτος ο κ. Καραγκούνης και τέταρτος ο κ. Εµµανουήλ
Κεφαλογιάννης, που θα αναπτύξουν την επερώτηση αυτή.
Ορίστε, κύριε Ορφανέ, έχετε το λόγο για είκοσι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ευρισκόµεθα σήµερα
σε διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου, την πρώτη µετά την ψήφο
εµπιστοσύνης, την οποία έλαβε την προηγούµενη Τρίτη η
Κυβέρνηση.
Επιτρέψατέ µου κατ' αρχήν να σχολιάσω επ' ολίγον αυτά τα οποία
συνέβησαν στο Κοινοβούλιο, µια και ήµουν από τους ελάχιστους
που δεν τους εδόθη ο λόγος, ενώ είχα εγγραφεί στον κατάλογο
οµιλητών.
Παρακολουθήσαµε ουσιαστικά µια εσωκοµµατική διαµάχη, όπου ο
κ. Σηµίτης επεχείρησε να λύσει τα υπαρξιακά πολιτικά του
προβλήµατα επικαλούµενος την ΟΝΕ.
Απεδείχθη ότι δεν εµπιστεύεται τους Βουλευτές της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑ.ΣΟ.Κ., αφού απαιτεί να
καταδείξουν γονατιστοί και εκβιαζόµενοι µε το δίληµµα των
πρόωρων εκλογών την πίστη τους στο πρόσωπό του. Αλλά και
συγχρόνως ότι οι Βουλευτές δεν τον εµπιστεύονται, όπως ρητά και
κατηγορηµατικά αναφέρει το γνωστό κείµενο, το οποίο διενεµήθη
στους δηµοσιογράφους και ελάβαµε γνώση.
Θεωρώ ότι πρακτικές σαν αυτή που χρησιµοποίησε ο κ. Σηµίτης,
δεν βοηθούν τη λειτουργία της δηµοκρατίας, ιδιαίτερα όταν
εφαρµόζονται στο ναό της δηµοκρατίας, το Κοινοβούλιο.
Υποβαθµίζουν τα κοινοβουλευτικά ήθη, οδηγούν στην εθαθλίωση
την πολιτική ζωή του τόπου, στην απαξίωση των ίδιων των
πολιτικών που εφαρµόζουν αυτές τις µεθόδους ουσιαστικής
υφαρπαγής της ψήφου, ανοχής και όχι στηριξής των.
Προσωπική µου εκτίµηση είναι ότι ο κ. Σηµίτης έχει αυτοπαγιδευτεί
στα ίδια του τα πολιτικά παιχνίδια. Και αν βέβαια αυτή η παγίδευση
αφορούσε τα προσωπικά του θέµατα, ουδόλως θα µας ενδιέφερε.
Αφορά, όµως, το µέλλον της χώρας, το οποίο φαντάζει άδηλο και
σκοτεινό. Οδηγούµεθα σε επικίνδυνες ατραπούς.
'Ερχοµαι τώρα στο αντικείµενο της επερώτησης της Νέας
∆ηµοκρατίας. Είναι γνωστό σε όλους µας -αναφέρεται πάρα πολύ
συχνά σε συναντήσεις και συνέδρια τεχνικών- και έχει γίνει βίωµα
στην ελληνική κοινωνία ότι µία από τις βασικότερες αιτίες που
οδηγούν σε κακή ποιότητα και υπερκοστολόγηση των έργων είναι οι
κακές µελέτες. Και κακές µελέτες είναι αυτές οι οποίες δεν
προσεγγίζουν το πρόβληµα απ' όλες του τις πλευρές, δεν
προτείνουν τις καταλληλότερες λύσεις, δεν λαµβάνουν υπόψη τις
περιβαλλοντικές επιπτώσεις και δεν κοστολογούν σωστά το
οικονοµικό αντικείµενο του έργου, µε αποτέλεσµα και το έργο να
νοσεί και η οικονοµία της χώρας να υφίσταται αφαίµαξη χωρίς λόγο.

Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, έχει κάνει ελάχιστες προσπάθειες να
βελτιώσει την υφισταµένη κατάσταση και το ερώτηµα που καίει τα
χείλη του απλού 'Ελληνα πολίτη είναι: ∆εν µπορεί ή δεν θέλει; Και
αν βέβαια δεν µπορεί, στη δηµοκρατία αδιέξοδα δεν υπάρχουν.
Εάν, όµως, δεν θέλει, τότε τίθεται ένα βαρύ ερώτηµα: Γιατί και ποια
συµφέροντα εξυπηρετούνται από τη διαιώνιση αυτής της αρνητικής
καταστάσεως;
Οι συχνές κατηγορίες όσων µετέχουν σε διαδικασίες για ανάθεση
µελετών µε το π.δ. 716/77 για έλλειψη διαφάνειας κατά την ανάθεσή
των εις τρόπο ώστε να καταλήγουµε σε µη αξιοκρατικές επιλογές
των τεχνικών γραφείων µελετών, να δίδονται πολλαπλές εργασίες
στα ίδια γραφεία, όπως έχει καταγγελθεί και στο παρελθόν και σε
αυτήν την Αίθουσα, οδηγούν σε σκέψεις για κριτήρια επιλογών
γκρίζα και σκοτεινά.
Υπάρχει ένα σύνολο µελετών, παραδείγµατος χάρη οι
περιβαλλοντικές επιπτώσεις, για τις οποίες δεν υπάρχει κώδικας
αµοιβών, γεγονός το οποίο οδηγεί σε αυθαίρετα ύψη αµοιβών. Αυτό
έχει σαν αποτέλεσµα άλλες µελέτες να υπερεκτιµώνται κατά το
δοκούν, άλλες δε, να υπεκτιµώνται αρχικά, ώστε να δίδεται η
δυνατότητα συµµετοχής και εκ των υστέρων να επεκτείνεται το
αντικείµενο της µελέτης µε σηµαντικές υπερβάσεις πολλαπλάσιες
της αρχικής αµοιβής.
'Ετσι καταστρατηγούνται και η ελληνική και η κοινοτική νοµοθεσία,
λαµβανοµένου υπόψη ότι οι υπερβάσεις των αρχικών αµοιβών είναι
απευθείας αναθέσεις των εποµένων σταδίων των µελετών.
Ακόµη, εδώ και πολύ καιρό έχει αναγγελθεί από τον κύριο Υπουργό
και επαναλαµβάνεται συχνά-πυκνά στο Κοινοβούλιο ότι προχωρούν
οι εργασίες για τη σύνταξη εθνικού κοστολογίου µε στόχο την
ορθολογικοποίηση των τιµών των µελετών και φυσικά χαµηλότερες
εκπτώσεις και καλύτερη προσέγγιση του κόστους κατασκευής των
έργων.
'Ισως, κύριε Λαλιώτη, να εντάσσεται σε µία τακτική υποσχέσεων,
της οποίας φαίνεται ότι είστε θιασώτης, ίσως να υπάρχει αδυναµία
για να προχωρήσετε σε κάτι τέτοιο. Και στις δυο των περιπτώσεων
είστε ισχυρά εκτεθειµένος και στο Σώµα, αλλά κυρίως απέναντι
στον ελληνικό λαό, του οποίου έχετε υποσχεθεί ότι θα
προστατεύετε τα συµφέροντα ενεργώντας γρήγορα και µε
διαφάνεια.
Πρέπει επιτέλους να δράσετε, να αλλάξετε το νοµοθετικό πλαίσιο
που αφορά τις µελέτες του δηµόσιου τοµέα. Υποσχεθήκατε
εκσυγχρονισµό, αλλά πολύ φοβάµαι ότι δεν γνωρίζετε την ακριβή
έννοια του όρου και συνεχίζετε να βαδίζετε στα τυφλά. Μας έχετε
κατ' επανάληψη βεβαιώσει ότι πολύ σύντοµα θα γνωρίσουµε το νέο
τρόπο αναθέσεως των µελετών δηµοσίου συνοδευόµενο µε νέο
κώδικα αµοιβών και το προαναφερθέν αρχικό κοστολόγιο.
'Εχετε υποχρέωση να κινηθείτε και, εφόσον υπάρχει προδιάθεση
και σκέψη, είµεθα έτοιµοι να συµβάλουµε µε συγκεκριµένες
προτάσεις στην εξυγίανση του τοµέα µελετών.
Ακόµη αξίζει να αναφερθεί η µη προώθηση, ή η καθυστέρηση
µελετών σηµαντικών έργων, όπως τµηµάτων της Εγνατίας Οδού,
του ΠΑΘΕ, του ΜΕΤΡΟ και άλλων, στα οποία θα επανελθω πιο
συγκεκριµένα παρακάτω. Η έλλειψη αρτίων µελετών είναι ένα
βασικό εµπόδιο στην παραγωγή σωστών έργων.
Το πρόβληµα όµως είναι ότι παρά τις διαφηµιστικές καµπάνιες,
ιδιαίτερα προεκλογικά, µε στόχο τις ψήφους των Ελλήνων πολιτών,
τους πανηγυρικούς του κ. Σηµίτη και του κ. Λαλιώτη αλλά και άλλων
κρατικών παραγόντων περί κοσµογονίας στη χώρα, η παραγωγή
πραγµατικού έργου και εφιαλτικά µικρή, ιδιαίτερα αν αφαιρέσουµε
τα χρήµατα τα οποία πηγαίνουν σε πάγιες, διοικητικές και
λειτουργικές δαπάνες.
Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο να
ξεκαθαρίσω κάτι. Επαίρεται και θριαµβολογεί η Κυβέρνηση, όταν το
χρηµατιστήριο  και  οι  δείκτες  του  ανεβαίνουν  και  θεωρεί  ότι
έτσι  ο  κόσµος  δείχνει  την  εµπιστοσύνη  του  σ'  αυτήν.  Από  την
άλλη,  κρύβονται  οι  Υπουργοί  και  οι  αρµόδιοι  παράγοντες,  όταν
η  πτώση  στο  χρηµατιστήριο  οδηγεί  χιλιάδες  µικροεπενδυτές
στην  καταστροφή,  όταν  κεφάλαια,  που  έχουν  βέβαια
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στόχο το κέρδος, αποσύρονται για άλλες πολιτείες και για άλλα
κανάλια κέρδους.
Πρέπει, όµως, να πούµε δύο αλήθειες στο λαό:
Κατά πρώτον, είναι ευχής έργο να πηγαίνει πάντα ψηλά το
χρηµατιστήριο. Είναι όµως πρακτικά αδύνατον. 'Ερχεται πάντα η
στιγµή της πτώσεως, η οποία συµπαρασύρει πολλούς,
συνηθέστερα τους πιο αδύναµους οικονοµικά, στην καταστροφή.
Κατά δεύτερον -και αυτό έχει σηµασία ιδιαίτερα- η πρόοδος και κατά
συνέπεια η ανάπτυξη του τόπου, µε ό,τι σηµαίνει αυτός ο όρος,
περνάει µέσα από τη δηµιουργία ενός συνόλου βασικών
υποδοµών, που θα τεθούν στη διάθεση των πολιτών.
Και εδώ είναι πολύ µεγάλη η ευθύνη του Υπουργείου σας, κύριε
Λαλιώτη. ∆εν πρέπει να ησυχάζετε. Πρέπει να αγωνιάτε για το
µέλλον της Ελλάδος. Γιατί έχουµε µείνει πολύ πίσω σε επίπεδο
σχεδιασµού και υλοποίησης της σύγχρονης Ελλάδας και του
δικτύου των βασικών υποδοµών µας. Και,, κυρίως, να µην
επιχειρείτε να κοροϊδεύετε τον 'Ελληνα πολίτη µε ηµεροµηνίες, οι
οποίες συνηθέστατα καταστρατηγούνται.
Τα βασικά έργα, τα οποία έχει ανάγκη η χώρα, προχωρούν µε
τροµακτικά βραδείς ρυθµούς και µε ποιότητα πολύ χαµηλή. Οι
προθεσµίες, που βάζει η Κυβέρνηση, συνεχώς ανανεώνονται. Η
υποµονή όµως του κόσµου συνεχώς λιγοστεύει, καθώς βλέπει οι
θυσίες να µην έχουν αντίκρισµα ανάλογο µε τις πιέσεις που δέχεται
ο ίδιος.
Ιδιαίτερα τα βασικά έργα, ΠΑΘΕ, Εγνατία Οδός, µετά των καθέτων
και ΜΕΤΡΟ Αθήνας, έχουν καθυστερήσει σε υπερβολικό βαθµό,
ώστε η ολοκλήρωσή τους να τοποθετείται στο βάθος µιας
δεκαετίας.
'Αλλα έργα δε, όπως το ΜΕΤΡΟ της Θεσσαλονίκης, η ζεύξη Ρίου-
Αντιπρίου, η υποθαλάσσια αρτηρία στη Θεσσαλονίκη, αποτελούν
όνειρο.
Ας ασχοληθούµε λίγο αναλυτικότερα µε τα παραπάνω έργα, καθώς
είναι κοινός τόπος η αξία τους για το µέλλον της χώρας. Εκτίµηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι ότι το σηµαντικότερο έργο, το οποίο
κατασκευάζεται αυτήν τη στιγµή στην ελληνική επικράτεια, είναι η
Εγνατία Οδός. Η Εγνατία Οδός αποτελεί τη ραχοκοκαλιά του
συστήµατος µεταφορών της βορείου Ελλάδος, της Βαλκανικής και
γενικότερα της Νοτιοανατολικής Ευρώπης. Η Εγνατία Οδός
συµπληρώνεται, ως γνωστό, από εννέα καθέτους οδικούς άξονες,
που συνδέουν την 'Ηπειρο, τη Μακεδονία και τη Θράκη µε τις χώρες
των Βαλκανίων και κατ' επέκταση µε τις χώρες της Κεντρικής και
Ανατολικής Ευρώπης. Αποτελεί ένα σύνολο µε τα πέντε λιµάνια της
Ηγουµενίτσας, της Θεσσαλονίκης, του Βόλου, της Καβάλας και της
Αλεξανδρούπολης και τα οκτώ αεροδρόµια που βρίσκονται
εκατέρωθεν και πλησίον του άξονά της και αποτελούν τις πύλες και
τους τροφοδότες του κυρίου οδικού άξονα.
Ιδιαίτερης σηµασίας είναι ο άξονας Αλεξανδρούπολης-Ορµενίου,
µήκους εκατόν είκοσι χιλιοµέτρων, ο οποίος λειτουργώντας ως
φυσική προέκταση της Εγνατίας Οδού, αποτελεί τµήµα του
πανευρωπαϊκού άξονα 9 από Ελσίνκι και µέσω Κιέβου,
Βουκουρεστίου, Ντιµίτρογκραντ στην Αλεξανδρούπολη.
Ο άξονας της Εγνατίας αποτελεί κύριο συνδετικό κρίκο των
πανευρωπαϊκών αξόνων. Γεγονός, το οποίο αυξάνει το στρατηγικό
ρόλο της Ελλάδος.
Εάν στα παραπάνω προσθέσουµε το γεγονός ότι οι κάθετοι άξονες
προς Βαλκανική και Νοτιοανατολική Ευρώπη πολλαπλασιάζουν τις
οικονοµικές επαφές της Ελλάδος µε τις βορειότερες χώρες και
εποµένως τους αναπτυξιακούς ρυθµούς της, γίνεται απολύτως
κατανοητό γιατί επιβάλλεται η ταχεία αποπεράτωση του έργου και
ποιο είναι το µέγεθος των ευθυνών της Κυβερνήσεως του κ. Σηµίτη
και του Υπουργού Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων κ. Λαλιώτη.
∆υστυχώς, σύµφωνα µε τα στοιχεία που περιλαµβάνονται στην
έκθεση του συµβούλου αξιολόγησης, που έχει προσλάβει το
Υπουργείο ΕΘνικής Οικονοµίας, οι µικρότερες απορροφήσεις από
όλους τους οδικούς άξονες, που περιλαµβάνονται στο
επιχειρησιακό πρόγραµµα "προσβάσεις και οδικοί άξονες",

αφορούν την Εγνατία οδό.
Ας κάνουµε µία πιο λεπτοµερή προσέγγιση ορισµένων µόνο
πτυχών του έργου.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας οι συνολικές
δεσµεύσεις για την Εγνατία οδό ανέρχονται για την περίοδο 1994-
1999 -διάρκεια του δευτέρου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης- σε
οκτακόσια είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια, εξακόσια εξήντα τρία
εκατοµµύρια (825.663.000.000) ECU, από τα οποία µέχρι την 30ή
Ιουνίου του 1998 έχουν απορροφηθεί εκατόν πενήντα πέντε
δισεκατοµµύρια, πεντακόσια δεκαεννέα εκατοµµύρια
(155.519.000.000) ECU, δηλαδή ένα ποσοστό 18,8%.
Η ίδια η "Εγνατία Α.Ε." έχει θέσει ως στόχο της και το Υπουργείο
φαίνεται ότι το έχει αποδεχθεί, ότι µέχρι το τέλος του 2001 -είναι το
έτος µέχρι το οποίο υπάρχει η δυνατότητα είσπραξης
συνεχιζοµένων έργων του δευτέρου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης-
θα έχει επιτευχθεί ένας στόχος, ο οποίος µετά βίας θα ξεπερνάει το
50%. Καλό δε, θα ήτο να συγκρίνουµε τους παραπάνω στόχους µε
τις δηλώσεις και διακηρύξεις του κ. Λαλιώτη, ότι η Εγνατία οδός θα
παραδοθεί το 2000.
Εάν δούµε δε, πιο συγκεκριµένα ορισµένα τµήµατα, θα δούµε ότι
έχουµε το τµήµα Ηγουµενίτσα - Παναγιά ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Εγώ δεν είπα αυτό. Είπα ότι
µέχρι το 2000 θα έχουν απορροφηθεί όλοι οι εγκεκριµένοι πόροι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Εάν παίρνετε πίσω, κύριε Υπουργέ, τη
διακήρυξη ότι το 2000 θα τελειώσει η Εγνατία, πλησιάζουµε στην
αλήθεια.
Η Παναγία Πολύµυλος, απορρόφησε 11,1%. Η Ηγουµενίτσα-
Παναγιά απορρόφησε 1,1%. Πολύµυλος - Στρυµώνας απορρόφησε
24,6% και Στρυµώνας-Κήποι-Τουρκικά σύνορα απορρόφησε
41,8%. Ας πούµε ότι είναι κάπως ικανοποιητικό.
Ως γνωστόν για το τµήµα Παναγιά-Γρεβενά επανεξετάζεται από την
αρχή η χάραξη του έργου, µε δεδοµένο ότι έχει ακυρωθεί η έγκριση
των περιβαλλοντικών όρων στο Συµβούλιο της Επικρατείας και
προβλέπεται η δηµοπράτησή του το νωρίτερο το 2001.
Στα παραπάνω θα πρέπει να προσθέσουµε ότι η κατασκευή των
καθέτων αξόνων µε κόστος κατασκευής εκατό δισεκατοµµύρια
(100.000.000.0000) περίπου καθυστερεί και δηµιουργεί ποικίλα
ερωτηµατικά, για το πότε θα είναι έτοιµη, εάν ληφθεί υπόψη ότι η
ίδια η χρηµατοδότησή της από κοινωνικούς πόρους δεν έχει
εξασφαλιστεί, ενώ από τον άξονα Αλεξανδρούπολης-Ορµενίου
µικρό τµήµα έχει προωθηθεί.
Τελικώς θα πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι εκτός των εξακοσίων
ογδόντα επτά χιλιοµέτρων της βασικής κατασκευής προβλέπονται
ανισόπεδοι κόµβοι, παράπλευροι οδοί και ανισόπεδες
διασταυρώσεις δευτερευουσών οδών.
Συγκεκριµένα προβλέπεται η κατασκευή επτακοσίων είκοσι
χιλιοµέτρων περίπου βοηθητικών δρόµων εξυπηρέτησης και
ανάπτυξης αστικών, αγροτικών και άλλων οδικών χρήσεων τριάντα
πέντε κόµβων που συνδέουν την Εγνατία οδό µε το υπάρχον
εθνικό, επαρχιακό, τοπικό οδικό δίκτυο. Προβλέπονται τριακόσιες
πενήντα τρεις άνω και κάτω διαβάσεις, εκατόν ογδόντα εννέα
µεγάλες γέφυρες που διασχίζουν πεδιάδες, ποταµούς ή
σηµαντικούς χειµάρρους µε συνολικό µήκος σαράντα χιλιοµέτρων.
Προβλέπονται δεκαπέντε µεγάλες σήραγγες και πολλές µικρές µε
συνολικό µήκος τριάντα χιλιοµέτρων. Προβλέπονται σαράντα τρία
περάσµατα ποταµών, έντεκα ανισόπεδες διασταυρώσεις
σιδηροδροµικών γραµµών.
Είναι πλέον σαφές από αυτά τα οποία σας ανέφερα ότι η τύχη του
έργου και ο χρονικός ορίζοντας περαιώσεώς του είναι πολύ
µακρινός. Εάν δε σε αυτά προσθέσουµε ότι για αρκετά χιλιόµετρα
δεν υπάρχουν εξασφαλισµένες πιστώσεις, επιβάλλεται να
προωθηθεί η κατασκευή τους µε µεθόδους συγχρηµατοδότησης,
µέσα από εθνικούς πόρους, ιδιωτικά και δανειακά κεφάλαια και
βεβαίως εκµετάλλευση των πόρων από τα διόδια.
Πολύ φοβούµαι ότι η Κυβέρνηση δεν έχει αντιληφθεί την
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τραγικότητα της καταστάσεως, γεγονός το οποίο αποδεικνύεται από
την πρόθεσή της να υπογράψει εκ νέου παράταση της σύµβασης µε
δύο χρόνια του συµβούλου του έργου Brawn Mentrout, έχοντας ως
δεδοµένο ότι ουδόλως συνέβαλε στην καλύτερη απορρόφηση των
πιστώσεων και στην έγκαιρη κατασκευή του έργου.
Βέβαια, αυτό χωρίς να γίνεται σαφές κάτω από ποιες συνθήκες και
κάτω από ποιους οικονοµικούς όρους θα γίνει η πιθανή ανανέωση.
Ακόµα ένας λόγος για τον οποίο η Κυβέρνηση θα πρέπει να
επιταχύνει το έργο της Εγνατίας οδού είναι η προσπάθεια που
γίνεται από τους γείτονές µας να προωθήσουν τον "'Αξονα 7":
∆υρράχιο - Σκόπια - Σόφια - Βάρνα, την αποκαλουµένη
Παραεγνατία.
Γρηγορείτε, κύριε Λαλιώτη. Η φύση πάντα γεµίζει τα κενά.
∆εύτερο βασικό έργο είναι ο αυτοκινητόδροµος ΠΑΘΕ. Ο δρόµος
αυτός χαρακτηρίζεται, µε µικρή µεταβολή των αρχικών, ως "το
πάθος των Ελλήνων ταξιδιωτών", ένας δρόµος ο οποίος βρίθει
κακοτεχνιών και αποτελεί το µεγαλύτερο κίνδυνο ατυχηµάτων,
όπως επιβεβαιώνεται και από δήλωση της κ. Ματίς, της επιτρόπου
της Ευρώπης.
Εδώ νοµίζω ότι θα ήταν χρήσιµο να κάνουµε ένα ταξίδι µε
αυτοκίνητο από κοινού, κύριε Λαλιώτη, από την Πάτρα ως την Υλίκη
ας πούµε, για να επιβεβαιώσετε -αν και είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε
πολύ καλά- του λόγου το αληθές. Παρ' όλα αυτά, ούτε ένας
ανάδοχος δεν έχει κηρυχθεί έκπτωτος. Απορώ, κύριε Υπουργέ.
∆ιευθύνουσα αρχή δεν υπάρχει; Παραλαβές δεν γίνονται;
Ποινές δεν επιβάλλονται; Πότε το κράτος θα µάθει να προστατεύει
τις ζωές και τα χρήµατα των πολιτών του;
Ακόµα, τι γίνεται, κύριε Υπουργέ, µε τη διέλευση των Τεµπών;
Ουδεµία πρόταση ουσιαστικά δεν υπάρχει και βέβαια, ουδείς λόγος
για τελειωµένη µελέτη και περισσότερο για χρηµατοδότηση.
Για τη ζεύξη του Μαλιακού Κόλπου ουδέν νεότερον από
κατασκευαστικής πλευράς, όπως και για την περιοχή της Κακιάς
Σκάλας. Και εδώ η πρόβλεψη για περαίωση το 2000 φαίνεται...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Εχει
δηµοπρατηθεί. ∆εν το ξέρετε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Μιλάω για έργο, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Πώς γίνεται
έργο χωρίς δηµοπράτηση;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: 'Εχω αναφερθεί συγκεκριµένα. Είπα ότι
έργο δεν βλέπουµε. Εσείς κάνετε µόνο δηµοπρασίες. Η
απορροφητικότητα το δείχνει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε
Ορφανέ, µόλις εγκατασταθεί, εντός των ηµερών, θα σας καλέσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ, µη διακόπτετε.
Συνεχίστε, κύριε Ορφανέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είµαστε στη διάθεσή σας
για ό,τι καλό φτιάξετε.
Θεωρείται αποτυχηµένη η πρόβλεψη για περαίωση το 2000 και
βεβαίως ελπίζουµε το 2005 να είναι έτοιµο.
'Ενα τρίτο έργο που υποσχέθηκαν στον αθηναϊκό λαό ότι θα
λειτουργήσει στο τέλος του 1997, το Μετρό, προχωράει
αγκοµαχώντας. 'Ετσι, µέσα από συστάσεις και συµφωνίες κυρίων
µεταξύ αναδόχου και ΥΠΕΧΩ∆Ε άλλα τµήµατα αφαιρούνται, άλλα
προστίθενται, τα κονδύλια πολλαπλασιάζονται, αλλά το έργο ποτέ
δεν τελειώνει.
Η έκδοση των τελευταίων ηµερών λέει µερική παράδοση το 1999,
το υπόλοιπο το 2001, αρκεί η ανάδοχος Κοινοπραξία "Ολυµπιακό
Μετρό" να εισπράξει πρόσθετα σαράντα δισεκατοµµύρια
(40.000.000.000). Το τµήµα από το Σύνταγµα έως το Μοναστηράκι
θα κοστίσει είκοσι δύο δισεκατοµµύρια (22.000.000.000), αντί
επτάµισι δισεκατοµµύρια (7.500.000.000) που προέβλεπε ο αρχικός

προϋπολογισµός. Γιατί άραγε; Κανείς δεν ξέρει. 'Ισως ο κύριος
Υπουργός µπορεί να µας διαφωτίσει.
Για απρόβλεπτες γεωλογικές συνθήκες πληρώνουµε δεκαοκτώµισι
δισεκατοµµύρια (18.500.000.000). Γιατί "απρόβλεπτες", κύριε
Λαλιώτη; ∆εν υπήρχαν γεωλογικές µελέτες; Και αν όχι, ποιος φταίει;
Πολύ ανοιχτοχέρης είσαστε, κύριε Λαλιώτη, και τα χρήµατα του
'Ελληνα φορολογούµενου και αυτά που του αναλογούν από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση θα πρέπει να τα προφυλάξετε. Προβλέπετε,
άραγε, επέκταση στο αεροδρόµιο Σπάτων στη δυτική Αθήνα, τι θα
κοστίσει στον ελληνικο λαό και βάσει ποιας µεθόδου θα ανατεθεί;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Με νέο διαγωνισµό, που έχει
προκηρυχθεί ήδη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Θα µας απαντήσετε. Εµείς θέλουµε µία
επίσηµη απάντηση από τον Υπουργό. Είναι προτιµότερο να
υπάρχουν κάποιες δεσµεύσεις, αν και δεν τηρούνται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, αυτά
που λέτε διακόπτοντας τον οµιλητή, ούτως ή άλλως, θα τα
ξαναπείτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Ποιος θα πληρώσει για τις κακοτεχνίες, τις
οποίες υπέδειξε πρόσφατα το κλιµάκιο της Νέας ∆ηµοκρατίας, που
απαρτιζόταν από τον κ. Μεϊµαράκη, τον κ. Κορκολόπουλο, στο
διευθύνοντα σύµβουλο κ. Κίκηρα, για τους σταθµούς του Μετρό;
Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση εγκλωβισµένη στο µικρόκοσµο των
εσωτερικών της συγκρούσεων είναι ουσιαστικά ανέτοιµη για τη
µάχη της προόδου και της ανάπτυξης.
Οι προσωπικές στρατηγικές, η έλλειψη οράµατος, η αριθµολαγνεία
και η στυγνή αριθµητική προσέγγιση της ΟΝΕ, έχουν αφαιρέσει τα
αντανακλαστικά και από τον κ. Σηµίτη και από τον Υπουργό
ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. και από την υπόλοιπη Κυβέρνηση.
'Εχω τη βεβαιότητα ότι λίγα πράγµατα µπορείτε να βελτιώσετε. Ο κ.
Σηµίτης δεσµώτης και αιχµάλωτος συγχρόνως της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑ.ΣΟ.Κ., εκβιάζων και
εκβιαζόµενος αδυνατεί να οδηγήσει τη χώρα στους δρόµους της
Ευρώπης. 'Οσο πιο γρήγορα το καταλάβει και ο ίδιος και η
Κυβέρνησή του, θα προσφέρουν µια ύστατη υπηρεσία στην
Ελλάδα. Γιατί η Ελλάδα χρειάζεται όραµα και δράση, πράγµατα τα
οποία παρέχει η Νέα ∆ηµοκρατία. Γιατί για µας η ΟΝΕ δεν είναι
αυτοσκοπός, είναι µέσον. Γιατί παλεύουµε για ένα κράτος ισχυρό
και δηµιουργικό, που θα λειτουργήσει στην Ευρώπη
πρωταγωνιστικά και όχι ως ουραγός. Γιατί πιστεύουµε σε µία
Ελλάδα που θα µας εµπνέει, κάτι που η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη
αδυνατεί να πετύχει.
Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να µεταφέρετε το µήνυµα ότι το έστειλε ο
λαός και σας το επαναλαµβάνουµε εµείς. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ορφανό.
Ο κ. Γεώργιος Παναγιωτόπουλος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αν δεν είχαµε
τη γνώµη ότι για να είναι κανείς Υπουργός ή Πρωθυπουργός
πρέπει να διαθέτει ορισµένα στοιχειώδη προσόντα, θα µπορούσα
να υποπτευθώ ότι είσθε καθυστερηµένοι. Η καθυστέρηση είναι
παθολογική κατάσταση και εξηγούµαι.
'Επρεπε να περάσουν δέκα ή δεκαπέντε χρόνια για να καταλάβετε
ότι η ΕΟΚ είναι η µόνη λύση για την Ελλάδα. 'Επρεπε να περάσουν
έξι χρόνια για να µας πει προχθές ο Υπουργός Μεταφορών ότι
χρειάζεται στρατηγικός επενδυτής για την Ολυµπιακή, πράγµα που
σας λέγαµε από παλιά. 'Επρεπε να περάσουν δεκαπέντε χρόνια για
να αντιληφθείτε εσείς προσωπικώς ότι τα Σπάτα είναι ένα έργο
αναγκαίο για τον τόπο µας.
Θυµούµαι, κύριε Πρόεδρε, όταν είχα την ευθύνη του Υπουργείου
Συγκοινωνιών  στην  κυβέρνηση  του  κ.  Ράλλη,  όπου  είχα  κάνει
το  διαγωνισµό  για  τα  χωµατουργικά.  Είχαµε  χαλάσει  τα
αµπέλια  των  Σπατιανών  µε  τις  µπουλντόζες,  αφού  τους  είχαµε
αποζηµιώσει  παχυλώς  µε  τις  γνωστές  απαλλοτριώσεις.
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'Οταν είχαν µπει οι µπουλντόζες µέσα, ήρθε ο κ. Λαλιώτης
συνοδεύων τους Σπατιανούς στο Υπουργείο και µου είπε...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Εγώ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, εσείς προσωπικώς.
Και µου είπε ότι µόλις γίνουµε κυβέρνηση το 1981...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Ηµουν
πολύ µικρός τότε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είχε αλλοιωµένα
χαρακτηριστικά. ∆εν ήταν ο ίδιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το θυµάµαι χαρακτηριστικά.
Μου είπε ότι µόλις γίνουν κυβέρνηση το 1981, το έργο θα το
µαταιώσουν. Και του εξήγησα για ποιους λόγους κατά τη γνώµη
µου αυτό το έργο δεν πρέπει να µαταιωθεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι εγώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν ξέρω. Νοµίζω ότι εσείς
ήσασταν. Εν πάση περιπτώσει, δέχοµαι την παρατήρηση ότι µπορεί
να ήταν κάποιος άλλος από σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Ισως δεν σας βοηθά η
µνήµη σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Η µνήµη µου εµένα µε βοηθάει,
αλλά ίσως κάποιους άλλους δεν θέλει να τους βοηθήσει.
Το 1996 ήρθε ο κ. Λαλιώτης εδώ στη Βουλή, για να εγκρίνουµε τη
σύµβαση των Σπάτων µε τα επιχειρήµατα που του έλεγα εγώ το
1981. ∆ηλαδή, έχουµε δεκαπέντε χρόνια καθυστέρηση. Είναι
δυνατόν να πληρώνει ο ελληνικός λαός αυτήν την ανικανότητα
προσαρµογής στα προβλήµατα;
Το 1980 µε όλα τα προβλήµατα που είχαµε τότε µετά τη
Μεταπολίτευση, ο τότε Πρωθυπουργός κ. Κωνσταντίνος
Καραµανλής είχε αντιληφθεί ότι αυτά τα µεγάλα έργα ήταν
αναγκαία, για να µπορέσει να αποσυµφορηθεί το λεκανοπέδιο της
Αττικής και να ζήσουν οι διαβιούντες, πέντε εκατοµµύρια άνθρωποι,
στο λεκανοπέδιο. Ησχολούµεθα µε το Μετρό και µε τα Σπάτα και
εσείς µετά το 1981, δηλαδή σε µία περίοδο ειρήνης και κοµµατικής
λειτουργίας οµαλότερης, χωρίς τα προβλήµατα της
Μεταπολίτευσης, τα πήγατε είκοσι χρόνια πίσω. Εκτός του ότι
στερήσατε τους κατοίκους του λεκανοπεδίου από δεκαπέντε χρόνια
αναπνοής και ζωής, το κόστος των έργων αυτών τώρα είναι
πολλαπλάσιο. Το ίδιο έγινε και µε το Μετρό. Το 1981 ανοίξαµε τις
δοκιµαστικές σήραγγες, για να πάρουµε δείγµατα του υπεδάφους
στο Ζάππειο.
Είχε ξεκινήσει µία διαδικασία, η οποία θα κατέληγε σε ένα
διαγωνισµό το 1981. Και είµαστε στο 1998 και ακόµη τα έργα είναι
στην αρχή τους. Ποιος πληρώνει αυτό το κόστος; Επαναλαµβάνεται
η παρατήρηση που είχε κάνει ο αείµνηστος Κωνσταντίνος
Καραµανλής ότι οι 'Ελληνες στερούνται πολιτικής µνήµης. Γι'αυτό
και κανείς δεν πληρώνει για τα λάθη του. Ξεχνάνε τι τους κάνουµε.
Τώρα κάνουµε πανηγύρια για το Μετρό και εµφανίζεται ως µία
θετική εικόνα για την Κυβέρνηση, όταν είναι αυτή υπαίτια γι'αυτήν
την καθυστέρηση των δεκάξι ετών . ∆ηλαδή στο τέλος θα
πανηγυρίζουµε που ξεκίνησε ένα έργο, που το είχαµε
πρωτοξεκινήσει εµείς από το 1980. Είναι δυνατόν να υπάρχει τέτοια
έλλειψη πολιτικής µνήµης; Είναι δυνατόν να περνάµε στον κόσµο
ό,τι θέλουµε;
Εγνατία Οδός: Είναι απορρόφηση το 17%-18%; Είναι ρυθµός
απορροφήσεως αυτός; Είναι δυνατόν να µετακυλίεται εκατό και
πλέον δισεκατοµµύρια σε άλλα έργα δευτερευούσης σηµασίας µόνο
και µόνο για να µην τα χάσετε, γιατί δεν µπορείτε να τα
απορροφήσετε στην Εγνατία;
'Ερχοµαι στην Καβάλα, στην πόλη που πολιτεύοµαι. Η παράκαµψη
της Καβάλας είναι η αναπνοή της πόλης. Σήµερα, κύριε Πρόεδρε,
όπως γνωρίζετε ως γείτων, η Ασία µε την Ευρώπη επικοινωνούν
από τις καµάρες της Καβάλας. Από το παλιό υδραγωγείο της
Καβάλας που είναι µία πύλη, µία καµάρα, επικοινωνεί η Ευρώπη µε
την Ασία, διαµέσου όλης της παραλίας της πόλεως. Τραντάζεται το
σύµπαν όταν περνάνε τα µεγάλα trucks. Η παράκαµψη της πόλης

είχε αρχίσει να κατασκευάζεται. Με τους ρυθµούς αυτούς δεν θα
προλάβουµε να τη δούµε. Υπολείπονται ορισµένα στοιχειώδη έργα,
π.χ. γέφυρες κλπ. Να γίνουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θέλετε να καλύψετε και
τη δευτερολογία σας, για να τελειώσετε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν θα έχω δευτερολογία. Θα
την πάρω τώρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Στα οκτώ λεπτά θα
σταµατήσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σταµατήσω και θα
εξαφανιστώ.
Κύριε Πρόεδρε, η Εγνατία....
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μου επιτρέπετε να σας
απαντήσω;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος-
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οπως γνωρίζετε, ο
περιφερειακός δακτύλιος της Καβάλας, αυτή η παράκαµψη που
αποτελεί οργανικό τµήµα της Εγνατίας, έχει προχωρήσει αρκετά.
Πολλά τµήµατα βρίσκονται στο στάδιο της ολοκλήρωσης ή έχουν
ολοκληρωθεί. Υπάρχουν δύο κοιλαδογέφυρες που πρέπει να
συνδέσουν όλα τα τµήµατα των είκοσι χιλιοµέτρων. Και αυτές οι
κοιλαδογέφυρες έχουν δηµοπρατηθεί, είναι στη µία εγκατεστηµένος
και ο ανάδοχος. Θα ολοκληρωθεί το συντοµότερο δυνατόν, γιατί
όντως αυτό που περιγράφετε είναι ένα πρόβληµα σηµαντικό για την
Καβάλα, αλλά και για όλη τη βόρειο Ελλάδα, να περνούν τα
φορτηγά ή τα Ι.Χ. µέσα από την Καβάλα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Παναγιωτόπουλε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Αλλά πρέπει να σας πω ότι υπάρχει πρόβληµα γι'αυτά που έπρεπε
να δηµοπρατηθούν. Νοµίζω ότι µαταιώθηκαν οι δηµοπρασίες,
παραιτήθηκαν οι εργολάβοι, στους οποίους είχαν κατακυρωθεί και
πάµε σε διαδικασίες που παίρνουν χρόνια. ∆εν είναι δυνατόν. Εγώ,
αν ήµουν Κυβέρνηση, θα είχα πέσει στην παράκαµψη της Καβάλας
για να την τελειώσω µία ώρα αρχύτερα. Πρέπει να αποσυµφορηθεί
η πόλη. Πρέπει να λειτουργήσει. Είναι γεγονός αυτό που είπε ο
Υπουργός ότι µεγάλο τµήµα του έργου έχει γίνει. Αλλά αυτά που
δεν έχουν γίνει µε τους νέους διαγωνισµούς, µε τις ακυρώσεις µε τις
παραιτήσεις κλπ. θα πάρουν πολύ χρόνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε
Παναγιωτόπουλε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να µε διακόψει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Με απόλυτη προτεραιότητα
προωθούµε τις εργασίες σε αυτά τα συγκεκριµένα τµήµατα. ∆ιότι
συµφωνούµε µαζί σας για το µεγάλο πρόβληµα, που έχει όχι µόνο η
Καβάλα αλλά και η βόρειος Ελλάδα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορείτε να µε διαβεβαιώσετε
για ένα χρονοδιάγραµµα; Σε πόσο καιρό θα έχει τελειώσει αυτή η
ιστορία;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Βεβαίως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό µε ενδιαφέρει. Τα χρόνια
περνάνε. Οι κάθετοι δρόµοι, των οποίων προϋπόθεση είναι η
κατασκευή της Εγνατίας και που όλοι έχουµε παραδεχθεί ότι
αποτελούν εθνικό στόχο, διότι θα µας συνδέσουν µε τα Βαλκάνια,
µε το εµπόριο, µε τον ευρωλιµένα -που υποτίθεται ότι θα γίνει στην
Καβάλα και αυτός έχει σταµατήσει την τελευταία οκταετία- όλα αυτά
αλλάζουν τη ζωή της χώρας. Ο 'Εβρος έχει ανάγκη της Εγνατίας,
για να µπορέσει να συντηρηθεί, να κρατηθεί ο πληθυσµός. Αν δεν
υπάρξει επικοινωνία, δεν θα γίνει τίποτε. Για όλους αυτούς τους
λόγους επερωτούµε τον κύριο Υπουργό και θα θέλαµε
συγκεκριµένες απαντήσεις.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ανδρέας
Καραγκούνης έχει το λόγο. Μήπως θα θέλατε να πάρετε και εσείς
τη δευτερολογία σας;
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Μάλλον θα τη χρειαστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας βάζω οκτώ λεπτά
εξαρχής.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
πριν αναφερθώ και εγώ σε συγκεκριµένες για ορισµένα έργα
παρατηρήσεις, αισθάνοµαι την ανάγκη να αναφερθώ σε
επισηµάνσεις γενικού περιεχοµένου επί της ουσίας των
διαδραµτιζοµένων σήµερα στο χώρο των δηµοσίων έργων.
'Ενας χώρος που κάποτε έσφυζε από ζωντάνια και κινητικότητα,
όταν κάποτε τα έργα προχωρούσαν µε συνέπεια, οι µελέτες είχαν
ένα επίπεδο και οι κατασκευές µία ποιότητα. Σήµερα, δυστυχώς,
έχουν τεθεί εκτός ελέγχου, µε την πολιτική που εφαρµόζεται. Η
φροντίδα της Κυβέρνησης έχει περιοριστεί, κατά τη γνώµη µου, σε
δύο στόχους:
Πρώτον, οι αναθέσεις έργων µε µία αδιαφάνεια σε όσα βέβαια
ανατίθενται. Και, δεύτερον, στις θεατρικές κυβερνητικές εξαγγελίες,
δηλαδή για έργα µακέτες.
Η στελέχωση του κρατικού µηχανισµού µε άτοµα µειωµένης
ικανότητας και προσόντων που τοποθετήθηκαν από την Κυβέρνηση
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. σε καίρια πόστα, την οδηγούν καθηµερινά από το
κακό στο χειρότερο, διότι όλα αυτά τα στελέχη έχουν ως κύριο
προσόν την κοµµατική τους ταυτότητα.
Αν προσθέσει κανείς τον ανεξέλεγκτο κατακερµατισµό των
κονδυλίων για µικρά έργα βιτρίνας, τις αδιαφανείς και συχνά
νεφελώδεις αναθέσεις έργων και µελετών, τις εύνοιες των υµετέρων
και τους παραγκωνισµούς και τις διώξεις των αντιθέτων, την
ελλειµµατική και προβληµατική χρηµατοδότηση, τις πτωχεύσεις των
τεχνικών εταιρειών, έχει µία ολοκληρωµένη εικόνα της σηµερινής

πραγµατικότητας. ∆ηλαδή, εικόνα διάλυσης, εγκατάλειψης και
µιζέριας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Γιατί πτωχεύουν; Γιατί δεν
µπορούν να έχουν κέδη. Υπάρχει έλεγχος πια.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Υπάρχουν πολλοί λόγοι και γι'αυτό
ευθύνεσθε απόλυτα εσείς....
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Ετσι είναι. ∆εν υπάρχουν τα
µεγάλα κέρδη των εργολάβων. Οι παχιές αγελάδες έχουν τελειώσει.
Τώρα είναι ισχνές οι αγελάδες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν πρόκειται να
τελειώσει έτσι η επερώτηση, αν συνεχίσετε τις διακοπές, κύριε
Υπουργέ.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Εγώ δεν ενδιαφέροµαι για τις
εταιρείες, κύριε Υπουργέ, εγώ ενδιαφέροµαι για τα δηµόσια έργα.
Κάποτε λέγαµε για ένα έργο που καθυστερεί, ότι αφού ξεκίνησε θα
τελειώσει. Τώρα όµως δεν µπορούµε. Και αναρωτιόµαστε βέβαια,
θα τελειώσει ποτέ αυτό το έργο; Είναι µία γενική πεποίθηση. 'Οµως,
τίποτε δεν είναι τυχαίο, διότι παράλληλα διαφαίνεται ότι κρύβεται και
η πολιτική σκοπιµότητα. Παραδείγµατος χάριν, ανατίθεται η µελέτη
στη µέση της κυβερνητικής τετραετίας, ώστε πριν από την εκπνοή
της να µην υπάρχει η λεγόµενη "ωριµότητα του έργου". Αυτό
συµβαίνει µε την ανάθεση και την εκτέλεση, για να φαίνεται, κατά τη
γνώµη µου, ότι κάτι γίνεται.
'Ενα παράδειγµα: Ο οδικός άξονας Ηγουµενίτσας-Πατρών-Πύργου-
Καλαµάτας, ο οποίος βρίσκεται στο στάδιο των προκαταρτικών
µελετών από το 1995. Καταθέτω και το σχετικό πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Καραγκούνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το σχετικό πίνακα, ο οποίος έχει ως εξής:
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ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Επίσης, θα πρέπει να προσθέσω
πολλά έργα που ξεκινούν και οι κατασκευές έχουν πλήρη
ανωριµότητα, π.χ. η παράκαµψη του Αγρινίου, που ενδιαφέρει και
το φίλο και συνάδελφο Υφυπουργό, τον κ.Βερελή, ένα έργο που
ξεκίνησε υποτίθεται και φαίνεται ότι θα τελειώσει σε µία δεκαετία,
δεν έχει ακόµη οριστική µελέτη για τη γεφύρωση του Αχελώου.
'Ολα αυτά έχουν υποπέσει στην αντίληψη της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, η οποία δυσπιστεί και εξ αυτού του λόγου επιβάλλει
συµβούλους για την παρακολούθηση των έργων. Αυτό είναι
γεγονός που µας προσβάλλει και µας προβληµατίζει.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
Α'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Ας έλθουµε ειδικότερα στα µεγάλα έργα, ΠΑΘΕ, Εγνατία, Ρίο-
Αντίρριο, δυτικός άξονας. Κατ'αρχάς θέλω να ρωτήσω: 'Εχει
καταλάβει η Κυβέρνηση ότι το Ρίο-Αντίρριο, που ξεκίνησε µε
καθυστέρηση µίας ολόκληρης τετραετίας, δεν αντέχει άλλη
καθυστέρηση και πρέπει να επιταχυνθούν οι ρυθµοί;
Επ'αυτού σας ερωτώ: Τι προβλέπει το χρονοδιάγραµµα του έργου
για τις προσβάσεις προς τη γέφυρα; 'Εχει εξασφαλιστεί η σχετική
χρηµατοδότηση; Συγκεκριµένα, όσον αφορά το δρόµο Ιτέα-
Ναυπάκτου, όπου περιλαµβάνεται στη σύµβαση της γέφυρας ότι
πρέπει να βελτιωθεί ή ακόµα να γίνει νέα χάραξη, τι έχει γίνει; Η
εξέλιξη του έργου χρονικά και κατασκευαστικά βρίσκεται σε
αντιστοιχία µε εκείνη των εκατέρωθεν µεγάλων οδικών αξόνων
Αντιρρίου-Ιωαννίνων, Πάτρας-Κορίνθου;
Από ό,τι φαίνεται από την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, την οποία
και θα καταθέσω, προκύπτει από του παρόντος, ότι µόνο από την
Κόρινθο µέχρι την Κατερίνη έχετε µελέτες και κάποιας µορφής
χρηµατοδότηση για την κατασκευή των έργων.
Πείτε µας, δεν είναι έργο προτεραιότητος; Γιατί για τη Νέα
∆ηµοκρατία είναι.
Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ επ'ολίγον και στα υδραυλικά έργα.
'Ολοι µας ξέρουµε -και βεβαίως και εµένα µε απασχολεί ιδιαίτερα
για την περιοχή µας- ότι η Αιτωλοακαρνανία είναι ένας νοµός
πλούσιος σε υδάτινους πόρους και θα προκύψει ένα µεγάλο
πρόβληµα για το µέλλον µε τα υδροηλεκτρικά έργα και τα αρδευτικά
έργα, είτε µε µικρά φράγµατα είτε µε µεγαλύτερα φράγµατα.
Βεβαίως, δεν είναι θέµα κατά αποκλειστικότητα δικό σας, αλλά είναι
θέµα που εµµέσως εγγίζει και εσάς. ∆ιότι, απ'ό,τι φαίνεται,
παίρνουν άδειες γι'αυτά τα έργα.
Θα ήθελα να ρωτήσω, τι υποδοµή υπάρχει; Και µε την
αποκέντρωση που γίνεται µπορεί κάθε µελετητικό γραφείο να κάνει
τέτοια έργα; Γιατί αυτά είναι εν δυνάµει µεγάλος κίνδυνος. 'Εχει
εξασφαλιστεί, λοιπόν, το νοµοθετικό πλαίσιο για την πορεία και για
την επίβλεψη τέτοιων έργων; Νοµίζω, ότι επειδή είναι ένα γεγονός
το οποίο θα έλθει σύντοµα και ευρύτερα, θα πρέπει να το
προσέξετε πάρα πολύ.
Θα ήθελα, επίσης, να πω ορισµένα πράγµατα για τα
αντιπληµµυρικά έργα. Γιατί εµείς πρόσφατα στην Αιτωλοακαρνανία
και ιδιαίτερα στη Ναύπακτο παρ'ολίγο να θρηνήσουµε ζωές. Τι
γίνεται; Πού πάνε τα έργα αυτά; Τα εξήγγειλε η Κυβέρνηση µε µία
τετραµερή επιτροπή Υπουργών. ∆εν είδαµε επί του παρόντος
τίποτα. Θα προχωρήσουν και αυτά τα έργα;
Αυτά είχα να πω. Θα απαντήσω ξανά, αν χρειαστεί, στο λεπτό που
µου αποµένει στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κεφαλογιάννης
έχει το λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πέρα από τις
όποιες αιτιάσεις για πράξεις και παραλείψεις του ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε και της
πολιτικής του ηγεσίας, οφείλουµε να συγχαρούµε και τον Υπουργό
και τον Υφυπουργό, γιατί κάθε φορά που τίθεται επερώτηση για
θέµατα αρµοδιότητάς τους, παρευρίσκονται εδώ σαν µία εξαίρεση
σε ένα θλιβερό κανόνα αυτής της Κυβέρνησης, η οποία στέλνει
πάντα τους Υφυπουργούς, πολλές φορές αναρµόδιους στο
συγκεκριµένο θέµα, να απαντήσουν στις επερωτήσεις της

Αντιπολίτευσης.
Θα ήθελα στα όσα σηµαντικά είπαν οι συνάδελφοι Βουλευτές, να
πω δύο λόγια για τις κακοτεχνίες, που είναι αποτέλεσµα της
έλλειψης επικαιροποιηµένων µελετών και τεχνικών προδιαγραφών
των υπό εκτέλεση έργων.
'Ολα γίνονται στο πόδι. Αποτελούν δε αντιγραφή κάποιας άλλης
µελέτης που δεν έχει καµία σχέση µε το έργο. Το ίδιο ακριβώς
γίνεται και µε τα µεγάλα έργα, όπου η Κυβέρνηση συνηθίζει τα
τελευταία χρόνια να περνάει από την κολυµβίθρα του Σιλωάµ,
δηλαδή το Ελληνικό Κοινοβούλιο, τις συµβάσεις αυτές. 'Οµως οι
υπερβάσεις είναι καθηµερινές. Προκύπτουν από στοιχεία
απαντήσεων σε ερωτήσεις Βουλευτών της Αντιπολίτευσης -τα έχω
στη διάθεσή σας- αλλά και από τις συνεχείς υπερβάσεις στα
διάφορα στάδια εκτέλεσης των µεγάλων έργων όπως είναι τα
Σπάτα και το Μετρό.
Σαν αποτέλεσµα όλων αυτών το Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης
εξέδωσε ανακοίνωση πριν από µερικούς µήνες, µε την οποία οι
υπηρεσίες της τροχαίας έχουν επισηµάνει σαράντα οκτώ επικίνδυνα
σηµεία στις εθνικές οδούς Πατρών - Αθήνας - Θεσσαλονίκης και
Κορίνθου - Τριπόλεως.
Για κακοτεχνίες που έχουν προκαλέσει δεκάδες θανατηφόρα
ατυχήµατα.
Επίσης -και χρησιµοποιώ στοιχεία τα οποία δίνουν στη δηµοσιότητα
οι κυβερνητικοί φορείς- από τις εκθέσεις που κατέθεσε το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας στη Βουλή πριν από ένα εξάµηνο
έκθεση του επιλεγµένου από το ΥΠ.ΕΘ.Ο συµβούλου
δειγµατοληπτικών ελέγχων ποιότητας έργων υποδοµής του
γνωστού ΕΣΠΕΛ, προκύπτουν τεράστιας έκτασης κακοτεχνίες σε
σειρά από συγχρηµατοδοτούµενα µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση έργα,
κακοτεχνίες στην κατασκευή ακόµη και πολλών σχολικών κτιρίων.
Θα καταθέσω σχετικό πίνακα στη Βουλή για χρήση των
συναδέλφων.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τον έχουµε
καταθέσει εµείς. 'Εχουµε καταθέσει όλην την έκθεση.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να το λάβετε λοιπόν υπόψη
σας, κύριε Υπουργέ, να συνεννοηθείτε µε το ΥΠ.ΕΘ.Ο. ∆εν ξέρω αν
το ΥΠ.ΕΘ.Ο. θέλει να σας κρίνει αυστηρότερα από την
Αντιπολίτευση, αλλά όταν έχουµε µια σειρά από σχολικά κτίρια που
παρουσιάζονται προβλήµατα στο σκυρόδεµα, Θέτουµε σε κίνδυνο
τη ζωή εκατοντάδων παιδιών και µάλιστα σε ιδιαίτερα σεισµογενείς
περιοχές, όπως είναι η Πάτρα, η Κρήτη και άλλες περιοχές. Είναι
γραµµένα σ'αυτήν την έκθεση του ΕΣΠΕΛ, την οποία έχει υπόψη η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και χαίροµαι πολύ που την έχετε καταθέσει στη
Βουλή, αλλά αυτό δεν σας απαλλάσει από τις ευθύνες τις οποίες
έχετε για την επίβλεψη αυτών των έργων.
Παρ'όλα αυτά λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση αρνείται να
εφαρµόσει το νόµο που η ίδια ψήφισε και τόσο διαφήµισε πολλές
φορές, δαπανώντας µάλιστα τεράστια ποσά από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση. Τέσσερα χρόνια και τρεις µήνες από τη δηµοσίευση του
σχετικού νόµου, του ν.2229/1994, το ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. σκοπίµως αµελεί
να συντάξει και να υπογράψει το σχετικό προεδρικό διάταγµα, µε το
οποίο θα ρυθµίζονται τα της επιβολής προστίµων στις εργοληπτικές
επιχειρήσεις, που παραβαίνουν τις συµβατικές τους υποχρεώσεις.
∆εν λαµβάνεται κανένα µέτρο εναντίον εκείνων των εργολάβων,
που κερδοσκοπούν σε βάρος της ασφάλειας των Ελλήνων πολιτών
και του δηµοσίου χρήµατος.
( Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Ας πάρω και εγώ, κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά από τη δευτερολογία
µου.
Και  το  ερώτηµα  που  τίθεται  είναι,  µε  ποιο  νόµο  και  ποιο
προεδρικό  διάταγµα  έχει  επιβάλει  το  Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.  πρόστιµα
στους  εργολάβους  γι'αυτές  τις  κακοτεχνίες.  'Οχι  τι  πρόστιµα,
κύριε  Υπουργέ,  έχει  επιβάλει  το  Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.,  αλλά  πόσα
έχουν  τελεσιδικήσει.  ∆ιότι  εγώ  ισχυρίζοµαι  και  ελπίζω  να  µου
δώσετε  άλλα  στοιχεία,  εσείς  ότι  ουδέποτε  το  ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.  στη
µεταπολεµική  του  ιστορία  έχει  καταπέσει  και  έχει  εισπράξει
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εγγυητική επιστολή. Και επειδή τα ύψη των εγγυητικών επιστολών
σε σχέση µε τις κακοτεχνίες είναι πολλαπλάσια, συµφέρει τους
εργολάβους να παραβιάζουν τις συµβατικές υποχρεώσεις, αφού το
κόστος είναι πολύ µικρότερο απ'αυτό που καρπούνται απ'αυτές τις
κακοτεχνίες. Αν χρειαστεί, θα σας πω ένα παράδειγµα και
περισσότερα στοιχεία στη δευτερολογία µου.
Κύριε Υπουργέ, το όλο σύστηµα πάσχει νοσεί. Πάσχει στο επίπεδο
των µελετών, στο επίπεδο της εκτέλεσης και στο επίπεδο του
ελέγχου. Πολύ δεν φοβάµαι ότι εγκλωβισµένοι, αφ'ενός µεν στο να
δείξετε έργο, αφ'ετέρου δε σ'αυτούς τους λίγους ισχυρίζοµαι φίλους
της Κυβέρνησης έχοντες και κατέχοντες, δεν τολµάτε να
εφαρµόσετε τους νόµους, που εσείς διαφηµίσατε, όπως το
προεδρικό διάταγµα που σας ανέφερα και το οποίο θα µπορούσε

να δώσει δύναµη στα χέρια σας και ώθηση στα έργα αυτά, για την
ορθή και χρηστή εκτέλεση των δηµοσίων έργων.
∆εν θέλω να προχωρήσω παρακάτω, το µόνο που θέλω να πω
ακόµα είναι: ρίξτε και µια µατιά στις εκθέσεις του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, για να δείτε σε ποια επίπεδα δίδονται τα έργα και πόσες
φορές τα έχει πληρώσει το κράτος,όταν έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι
εργασίες κατασκευής τους. Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώσατε και τη
δευτερολογία σας, όπως βλέπετε, δεν δικαιούσθε άλλη!
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριοι συνάδελφοι, η
επερώτηση που έχουν καταθέσει οι Βουλευτές της Νέας
∆ηµοκρατίας µας δίνει µια ευκαιρία να παρουσιάσουµε και την
εξέλιξη ενός γιγαντιαίου προγράµµατος, που έχει το Υπουργείο
ΠΕΧΩ∆Ε για την περίοδο 1994-2000. Πρόκειτα για ένα γιγαντιαίο
πρόγραµµα πρωτόγνωρο για την ιστορία της χώρας µας, γιατί οι
συνολικοί πόροι ανέρχονται περίπου στα τέσσερα τρισεκατοµµύρια
τριακόσια δισεκατοµµύρια (4.300.000.000.000) και επειδή µε αυτό
το πρόγραµµα δίνουµε λύσεις και απαντήσεις σε χρόνια αιτήµατα
για τον εκσυγχρονισµό των υποδοµών µας. Με αυτά τα έργα
αποκτά σύγχρονη υποδοµή η χώρα, υποδοµή που συσχετίζεται ή
ενσωµατώνεται και µε τα ευρωπαϊκά δίκτυα. Αυτή η υποδοµή
βεβαίως έχει πολύ µεγάλη σηµασία, γιατί δηµιουργεί άλλους όρους
και άλλες προϋποθέσεις και για τη βιώσιµη ανάπτυξη της χώρας
µας, αλλά και για την ισόρροπη ανάπτυξη της χώρας µας, διότι η
κάθε περιφέρεια έχει τη δική της πια ταυτότητα και τις δικές της
δυνατότητες να αναπτυχθεί.
Οι συνάδελφοι µε το κείµενο της επερώτησης αλλά και µε τις
αγορεύσεις τους έθεσαν αρκετά θέµατα. Θα προσπαθήσω να είµαι
πάρα πολύ συγεκριµένος στις απαντήσεις. Πριν όµως θα ήθελα να
κάνω πολύ συνοπτικά ορισµένες αναφορές στις οµιλίες τους.
Ο κ. Ορφανός ξεκίνησε µε µια τοποθέτηση σε σχέση µε την ψήφο
εµπιστοσύνης, επειδή δεν πρόλαβε να µιλήσει προχθές. Πιστεύω,
κύριε Ορφανέ, ότι την απάντηση για την ψήφο εµπιστοσύνης την
έδωσε η ελληνική Βουλή. Η Κυβέρνησή µας ήταν και είναι ισχυρή, η
Κυβέρνησή µας έχει ένα πρόγραµµα διαχρονικό, το πρόγραµµα
σύγκλισης µε τις άλλες χώρες της Ευρώπης και µε αυτό το
πρόγραµµα θα προχωρήσουµε. Είµαστε και σίγουροι και αισιόδοξοι
ότι στο τέλος του 1999 θα έχουµε καλύψει τους στόχους και τα
κριτήρια που θα εντάσσουν τη χώρα ισότιµα στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση. Βεβαίως, όπως είναι γνωστό, το πρόγραµµα
το αναπτυξιακό θα έχει συνέχεια και θα έχει κλιµάκωση, γιατί µε το
τέλος του ∆εύτερου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης το 2000,
ακριβώς, αρχίζει ένα νέο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, που οι
συνολικοί του πόροι, εθνικοί και ευρωπαϊκοί, πιστεύω ότι θα
ανέρθουν, περίπου, στα δεκαπέντε τρισεκατοµµύρια
(15.000.000.000.000). Κατά συνέπεια δεν θα έχουµε µόνο ένα
κεκτηµένο, το κεκτηµένο της ισότιµης ένταξης στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση, θα έχουµε και ένα άλλο κεκτηµένο, το
κεκτηµένο της συνέχειας και της κλιµάκωσης των ρυθµών της
ανάπτυξης της χώρας µας.
Ο κ. Παναγιωτόπουλος είπε ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχει µια χρονική
υστέρηση ως προς το να αντιληφθεί τα θέµατα, ή να τα
ενσωµατώσει στο πρόγραµµά του.
Πιστεύω ότι η κριτική που έκανε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. από το 1974 µέχρι το
1981 ήταν µία κριτική γόνιµη και ουσιαστική και µπορούµε να πούµε
ότι είχε θέσει ορισµένα ερωτήµατα για ορισµένα έργα ζωτικής
σηµασίας, πρώτον, για τη σκοπιµότητά τους και, δεύτερον, για την
προτεραιότητά τους.
Είναι όµως γεγονός ότι µετά από το 1981, 1983, 1984, 1985,
ξεκίνησε η διαδικασία ορισµένων µεγάλων έργων, τα οποία σήµερα
βρίσκονται σε εξέλιξη. Και αυτό γιατί τα έχει ενσωµατώσει µέσα στο
αναπτυξιακό του πρόγραµµα το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και οι κυβερνήσεις του
διαδοχικά από το 1981 και µετά.
Επί παραδείγµατι, για το Μετρό της Αθήνας είναι γεγονός ότι µε
παρέµβαση του αείµνηστου Αντώνη Τρίτση τότε καθυστέρησε
περίπου τρία χρόνια.'Οµως, από το 1985 άρχισε πάλι η διαδικασία
µε δηµοπράτηση, που έγινε από το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. -ήταν τότε
Υπουργός, αν δεν κάνω λάθος, ο κ. Τσοχατζόπουλος ή ο κ.
Κουλουµπής- και ως συνέχεια αυτού του διαγωνισµού φθάσαµε
στην ανάθεση του έργου το 1990-1991 από τον κ. Μάνο. Αυτή είναι
η αλήθεια.

Για το Ρίο-Αντίρριο: Από µας είχε ξεκινήσει. Κηρύχθηκε άγονος ο
πρώτος διαγωνισµός, ο δεύτερος και ο τρίτος τελεσφόρησε και
έχουµε υπογράψει µία σύµβαση και έχει ξεκινήσει το έργο, αγαπητέ
κύριε Καραγκούνη. Μάλιστα αυτό το έργο είναι ένας κόµβος
κρίσιµος, γιατί αποτελεί προέκταση και του ολοκληρωµένου δικτύου
Πατρών-Αθηνών-Θεσσαλονίκης-Ευζόνων, αλλά και γιατί αποτελεί
τον κρίσιµο κρίκο για το λεγόµενο δυτικό άξονα, που ορισµένα έργα
αυτήν τη στιγµή είναι υπαρκτά, είναι ορατά σ'αυτόν. Συγκεκριµένα
αναφέρω τις παρακάµψεις του Αγρινίου και της 'Αρτας ή τη ζεύξη
Ακτίου-Πρέβεζας, που είναι συνδυαστικό έργο και αυτό. Τις
περισσότερες λεπτοµέρειες θα σας τις δώσει ο κ. Βερελής.
Θα ήθελα να σας πω µε κατηγορηµατικότητα ότι ο ∆υτικός 'Αξονας
αποτελεί για µας µία προτεραιότητα και γι'αυτό έχουµε διασφαλίσει
πόρους για τις ολοκληρωµένες µελέτες όλων των τµηµάτων του
δυτικού άξονα, ύψους περίπου οκτώ δισεκατοµµυρίων
(8.000.000.000) δραχµών, για να είµαστε έτοιµοι το 2000, που θα
είναι και ο χρόνος έναρξης του τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης,
να προχωρήσουν σηµαντικά τµήµατα και µε ολοκληρωµένο
σχεδιασµό να έχει αρχή, µέση, τέλος, αυτός ο κρίσιµος άξονας.
Ο κ. Κεφαλογιάννης µε την τοποθέτησή του αναφέρθηκε σε στοιχεία
για την ποιότητα των έργων και των εργασιών, τα οποία έχουµε
καταθέσει. Αυτήν την προσπάθεια του ελέγχου όλων των έργων σε
όλη την Ελλάδα, σε όποια κλίµακα και αν αναφέρεται το έργο -και
όποιος οργανισµός το κάνει και όποιο Υπουργείο το κάνει και όποια
νοµαρχία ή δήµος το κάνει- την έχει ξεκινήσει το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. σε
συνεργασία και µε το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και µε τις
υπηρεσίες της Κοινότητας και είναι διπλός έλεγχος. Εµείς έχουµε
τους επιθεωρητές των δηµοσίων έργων, που κάνουν τους ελέγχους
και έχουµε και τον ειδικό σύµβουλο ελέγχου ποιότητας, το λεγοµένο
εσπέλ, που κάνει δειγµατολειπτικούς ελέγχους. Θα έρθω όµως σε
αυτό.
Αυτά που δηµοσιεύονται στις εφηµερίδες για καταγραφή
κακοτεχνιών έχουν ξεκινήσει µε δική µας πρωτοβουλία και είµαστε
εµείς εκείνοι που αφ'ενός µεν ελέγχουµε τις κακοτεχνίες, αφ'ετέρου
επιβάλλουµε τα πρόστιµα για την αποκατάστασή τους. Μόνο για το
τµήµα Κορίνθου-Υλίκης έχουν επιβληθεί πρόστιµα για την
αποκατάσταση κακοτεχνιών, που δεν µπορούν να τα αποφύγουν οι
εργολάβοι, περίπου δύο δισεκατοµµύρια (2.000.000.000) δραχµές.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν εισπράττονται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων):'Οχι, όχι. Επιβάλλεται να τα
αποκαταστήσουν. Αν δεν τα αποκαταστήσουν, τα αποκαθιστά το
ελληνικό δηµόσιο και είναι υποχρεωµένοι οι εργολάβοι να τα
πληρώσουν. Γιατί εµείς αυτήν τη στιγµή έχουµε θέσει σε λειτουργία
ορισµένα τµήµατα του έργου, αλλά δεν τα έχουµε παραλάβει. Για να
τα παραλάβουµε πρέπει να έχουν µια ταυτότητα τεχνική, όπως την
έχει προδιαγράψει η αρχική σύµβαση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τα δίνετε όµως σε χρήση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν µπορούµε να τα
κρατούµε. 'Αλλο το ένα, άλλο το άλλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα θα σκοτωθούν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σε παρακαλώ!
Τα τµήµατα που δίνουµε σε χρήση είναι πολύ καλύτερη η διατοµή
τους, πολύ καλύτερη η κατάστασή τους, απο εκείνα που
αντικαθιστούµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Θα σκοτωθούν, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν είναι έτσι, κύριε
Μεϊµαράκη. Αυτο γίνεται πάντα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μου επιτρέπετε ένα λεπτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, θα παρακαλέσω
να µην γίνονται διακοπές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
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Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Εργων): Θα σας απαντήσουµε πάλι.
Θα παρακαλέσω, κύριε Κεφαλογιάννη, να µας προσέξετε. Θα
µιλήσει και ο κ. Βερελής επ' αυτού, πιο συγκεκριµένα.
Κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι είναι επιτακτική ανάγκη, όλες οι
πολιτικές και οι κοινωνικές δυνάµεις µε τους φορείς τους να κρίνουν
και να ελέγχουν την κάθε κυβέρνηση, πάντα µε ευθύνη και
νηφαλιότητα, χωρίς µηδενισµούς και κινδυνολογίες, γιατί οι πόροι
για τα δηµόσια έργα έχουν συνέχεια και παράγουν ένα συνολικό,
θετικό, κοινωνικό αποτέλεσµα.
Εµείς, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, για κάθε έργο έχουµε µία χάρτα διαφάνειας, γιατί οι
αποφάσεις µας λαµβάνονται µε πίστη στη νοµιµότητα και τη
διαφάνεια, µε πίστη στον υγιή ανταγωνισµό και βεβαίως µε πίστη
στην προάσπιση και τη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος.
Είναι αλήθεια ότι έχουµε κάνει πολύ σηµαντικές προσπάθειες και
αυτές οι προσπάθειες φέρνουν καρπούς.
Είπα πριν, διακόπτοντας κάποιο συνάδελφο, ότι έχει γίνει µία
µελέτη από την Εθνική και την Εµπορική Τράπεζα και αν δεν κάνω
λάθος και από την ΕΤΕΒΑ, κατά παραγγελία του ελληνικού
δηµοσίου, του ΥΠΕΧΩ∆Ε, όπου έχει πια φανεί περίτρανα ότι µετά
το 1994, ενώ ο συνολικός τζίρος των εργοληπτικών εταιρειών, των
κατασκευαστικών εταιρειών έχει αυξηθεί σηµαντικά, τα κέρδη τους
έχουν µειωθεί. Πιστεύω ότι έχουν µειωθεί, διότι υπάρχει έλεγχος και
υπάρχει παρέµβαση.
Αυτή είναι µια σηµαντική διαπίστωση και θα καταθέσω την έκθεση,
κύριε Κεφαλογιάννη, είναι χρήσιµη και για σας και για όλους µας.
Επίσης, θα ήθελα να σας αναφέρω ότι σήµερα στην Ελλάδα είναι
ορατά είκοσι χιλιάδες έργα, που έχουν εξελιχθεί ή έχουν
ολοκληρωθεί, σε κάθε γωνιά της Ελλάδος. Αυτά, λοιπόν, τα είκοσι
χιλιάδες έργα δεν µπορεί να τα αµφισβητήσει κανείς και µπορούµε
να πούµε ότι το κάθε έργο είναι ένα µικρό ή µεγάλο βήµα, που
πρέπει να κάνει η Ελλάδα για να είναι πιο σύγχρονη, πιο
ανταγωνιστική, πιο ισχυρή και πιο δηµιουργική. Για να είναι η
Ελλάδα του 21ου αιώνα, όπως την έχουµε φανταστεί εµείς και όλοι
οι πολίτες της Ελλάδας, αλλά και σύµφωνα µε τις προσδοκίες και τις
ελπίδες µας.
Κύριοι συνάδελφοι, στην αναφορά της επερώτησής σας για τις
µελέτες, θα ήθελα να σας πω ότι έχουµε κάνει σηµαντικά βήµατα,
που κατοχυρώνουν και τη διαφάνεια ως προς την ανάθεση των
µελετών, αλλά κατοχυρώνουν και προσδιορίζουν την ταυτότητα
κάθε φορά της όποιας µελέτης, γιατί πιστεύουµε ότι µία από τις
κακοδαιµονίες δεκάδων ετών, ως προς τα δηµόσια έργα, ήταν οι
µελέτες. Ακριβώς γι' αυτόν το λόγο έχουµε κάνει µία συγκεκριµένη
παρέµβαση σ' αυτό. ∆ηλαδή, να υπάρχει ολοκληρωµένη µελέτη µε
ταυτότητα, µε συµβατικό χρόνο εκτέλεσης και συµβατικό κόστος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Μελέτη κατασκευής;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι, για τις µελέτες λέω.
Οι µελέτες, που αναθέτουµε εµείς, από το 1994 γίνονται στην
συντριπτική τους πλειοψηφία, βάσει του ν.716. Συµφωνούµε ότι
πρέπει να τροποποιηθεί αυτός ο νόµος και να αλλάξει. Είµαστε
στην ευχάριστη θέση να σας πούµε ότι έχουν τελειώσει όλες οι
διαδικασίες διαλόγου µε τους κοινωνικούς και επιστηµονικούς
φορείς -θα αναφερθεί ο κ. Βερελής- και έχει ετοιµασθεί το σχέδιο
νόµου, θα κατατεθεί για διάλογο και στα κόµµατα και πιστεύουµε ότι
µέσα στους επόµενους µήνες µπορεί να κατατεθεί και να ψηφισθεί
από την ελληνική Βουλή.
Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι απο το 1994 και µετά οι αναθέσεις
γίνονται µε διαφάνεια και πάντα µε αναφορά στο ν.716 και βεβαίως
και µε τους όρους που θέτει η κοινοτική οδηγία 9250, γιατί αυτή η
οδηγία αποτελεί και ένα συµβατικό όρο κατά τη διεκπεραίωση των
µελετών.
Επίσης, ως προς την υπέρβαση του κόστους,θα ήθελα να σας πω
ότι υπάρχει συγκεκριµένη αναφορά,ότι δεν µπορεί να γίνει
υπέρβαση πάνω από το 50% του προσδιορισµένου κόστους της
αρχικής µελέτης και αυτό γίνεται πάντα µε σύµφωνη γνώµη, µε
γνωµοδότηση του συµβουλίου µελετών. Ξέρετε ότι στο συµβούλιο
µελετών δεν µετέχουν µόνο εκπρόσωποι του Υπουργείου, µετέχουν
και εκπρόσωποι του Τεχνικού Επιµελητηρίου, των εργοληπτικών
επιµελητηρίων, αλλά και από το σύνδεσµο των µελετητών.
Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι από το 1994 µέχρι σήµερα έχουµε
αναθέσει εκατόν πενήντα τέσσερις µελέτες διαφόρων κατηγοριών,
ως Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆Ε., σε τετρακόσια ενενήντα τέσσερα διαφορετικά
γραφεία ή σε µεµονωµένους µελετητές. Ο αριθµός αυτός
αποδεικνύει µια πρωτοφανή διασπορά στις αναθέσεις έργων. Και
είναι πολύ λίγες οι περιπτώσεις που έχουν πάρει δύο ή τρεις
µελέτες ως γραφεία. Αυτό δείχνει ότι δεν υπάρχει κανένας σκοτεινός
µηχανισµός και καµία γκρίζα περιοχή στη διαδικασία της ανάθεσης.
Επίσης, σε ό,τι αφορά το κόστος, δεν υπάρχει πάνω από 50%
υπέρβαση. Εδώ θα ήθελα να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι -και
καταθέτω εδώ έναν πίνακα, για να αποδείξω του λόγου το αληθές-
µε ποια διαδικασία αναθέτουµε πάντα µε το ν.716 κατά τη
συντριπτική πλειοψηφία και µε συγκεκριµένη ταυτότητα µελέτης και
µε συγκεκριµένο κόστος, χωρίς να υπάρχουν υπερβάσεις πάντα
πάνω από το 50% και το 50% δίδεται κατ'εξαίρεση µετά από
γνωµοδότηση του Συµβουλίου Μελετών.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων. 'Εργων κ. Λαλιώτης καταθέτει για τα Πρακτικά τους
προαναφερθέντες πίνακες οι οποίοι έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων: Αυτός ο πίνακας δεν υπάρχει
µετά το 1994, αλλά προσπαθήσαµε και επειδή το πιστεύουµε και
επειδή και η δική σας κριτική και η κριτική των άλλων συναδέλφων
είναι µια καλόπιστη κριτική, γιατί πιστεύω ότι όλοι θέλουµε να
υπάρξει και διαφάνεια αλλά να υπάρχει και ποιότητα και ταυτότητα
και ευθύνη και επιστηµονικό κύρος στις µελέτες αυτές και να
υπάρχει και ενιαία ευθύνη στις µελέτες, να µην υπάρχει κατάτµηση.
Αυτή είναι µια ουσιαστική απάντηση που σας δίνω, κύριοι
συνάδελφοι, και θα πρέπει να την αξιολογήσετε. Πιστεύω, ότι
πρέπει να δείτε και τους πίνακες.
Σχετικά µε την Εγνατία Οδό, όλοι συµφωνούµε ότι έχει µια τεράστια
γεωπολιτική και γεωοικονοµική σηµασία αυτό το έργο για την
Ελλάδα. Είναι το έργο που κατοχυρώνει την ισχύ της Ελλάδας και
στην Ευρώπη και στη Μεσόγειο, αλλά κυρίως στα Βαλκάνια. Γι'αυτό
θεωρούµε ότι είναι ένα έργο απόλυτης προτεραιότητας. Είναι
γνωστό, ότι στην προηγούµενη χρονική περίοδο είχαν
κατασκευαστεί εκατόν είκοσι χιλιόµετρα. Το συνολικό µήκος της
Εγνατίας είναι εξακόσια ογδόντα χιλιόµετρα. Από το 1994 µέχρι
σήµερα, τι έχει γίνει; Κατ'αρχήν διασφαλίστηκαν περίπου
τετρακόσια δισεκατοµµύρια (400.000.000.000) δραχµές πόροι για
να κατασκευαστούν τετρακόσια είκοσι χιλιόµετρα κατ'αντιστοιχία.
Εδώ θα ήθελα να σας πω, επειδή πολλά έχουν ειπωθεί για το αν
είναι διασφαλισµένοι οι πόροι ή όχι, υπάρχει µια συγκεκριµένη
θετική, θετικότατη εξέλιξη, ότι έχουµε πάρει την έγκριση από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, επειδή είναι έργο ζωτικής προτεραιότητας και
για την Ελλάδα και για την Ευρώπη και ενταγµένο στα διευρωπαϊκά
δίκτυα, να δηµοπρατούµε έργα και να εξελίσσεται συνολικά η
Εγνατία, χωρίς να υπάρχει πλαφόν.
Θα δούµε τώρα, µε τους πίνακες που θα σας καταθέσω, ότι αυτήν
τη στιγµή υπάρχει µία εκτεταµένη διαδικασία δηµοπράτησης έξω και
πέρα από τους δεσµευµένους πόρους των τετρακοσίων εξήντα
δισεκατοµµυρίων (460.000.000.000). ∆ηλαδή, έχουµε τη
δυνατότητα να δηµοπρατούµε έργα πάνω απ' αυτό το συγκεκριµένο
πλαφόν, που είχαµε πριν από έξι, οκτώ µήνες.
Αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό δεδοµένο και κεκτηµένο, όπως
σηµαντικό δεδοµένο και κεκτηµένο είναι ότι µετά από συντονισµένες
προσπάθειες, αποδείξαµε στην Κοινότητα ότι η λεγόµενη
Παραεγνατία δεν έχει καµία σηµασία οικονοµική και γεωπολιτική ή
γεωοικονοµική για την Κοινότητα, από τη στιγµή που έχουµε την
Εγνατία ως έργο ενταγµένο στα διευρωπαϊκά δίκτυα. Αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και έγινε µε πολλή σηµαντική προσπάθεια.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Εµείς το αποδείξαµε. Αυτοί πείσθηκαν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Βεβαίως. Πιστεύω -κι εδώ
συµφωνώ µε τον κ. Ορφανό- ότι εµείς δεν πρέπει να καθηλωθούµε

σε αυτό το δεδοµένο. Πρέπει να είµαστε αφυπνισµένοι και να
έχουµε µία διαρκή ετοιµότητα.
Ακριβώς γι' αυτό το λόγο, µπορώ να σας πω ότι προωθούµε µε
γρήγορους ρυθµούς την Εγνατία, γιατί από άποψη µελέτης,
σχεδιασµού και εκτέλεσης, είναι το πιο δύσκολο έργο που έχει γίνει
ποτέ στην Ελλάδα και ένα από τα πιο δύσκολα έργα, τα οποία
έχουν σχεδιαστεί και εκτελούνται και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Ποια είναι σήµερα η εικόνα; Είπαµε πριν ότι το συνολικό µήκος της
Εγνατίας είναι εξακόσια ογδόντα χιλιόµετρα. Απ' αυτά, σε
προηγούµενες εποχές έχουν κατασκευαστεί εκατόν είκοσι
χιλιόµετρα µε διαφορετική διατοµή -δεν είναι έργο διευρωπαϊκών
δικτύων η διατοµή των εκατόν είκοσι χιλιοµέτρων- και σήµερα σε
τριάντα έξι εγκατεστηµένα εργοτάξια κατασκευάζονται περίπου
τριακόσια είκοσι δύο χιλιόµετρα, µε προϋπολογισµό τετρακόσια
δεκαεπτά δισεκατοµµύρια (417.000.000.000). Θα καταθέσω τα
αναλυτικά στοιχεία, για να µην υπάρχει αµφιβολία.
Επίσης, έχουν ήδη δηµοπρατηθεί άλλα πέντε τµήµατα, µήκους
περίπου ογδόντα τριών χιλιοµέτρων και προϋπολογισµού εκατόν
εξήντα έξι δισεκατοµµυρίων (166.000.000.000). Στο τέλος του 1998,
αυτούς τους µήνες δηλαδή, προκηρύσσονται άλλα έξι έργα, µήκους
τριάντα χιλιοµέτρων και προϋπολογισµού εκατόν ενενήντα
δισεκατοµµυρίων (190.000.000.000).
'Ολα αυτά είναι πάρα πολύ συγκεκριµένα, είναι έργα µε
συγκεκριµένη ταυτότητα, δηλαδή αναφέρονται γεωγραφικά σε
συγκεκριµένο χώρο και βεβαίως αναφέρεται πότε δηµοπρατήθηκαν
και πότε εγκαταστάθηκαν τα εργοτάξια ή πότε πρόκειται να
δηµοπρατηθούν και πότε µπορούν να εγκατασταθούν οι εργολάβοι.
Αυτό δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς.
Σήµερα στην Εγνατία βρίσκονται υπό κατασκευή, είναι υπό
ανάθεση και πρόκειται να δηµοπρατηθούν µέχρι το τέλος του 1998
έργα συνολικού µήκους τετρακοσίων τριάντα τριών χιλιοµέτρων.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Ποια τµήµατα, κύριε Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Προσπαθούµε να είναι σε
όλα τα τµήµατα, κύριε Μαλέσιε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Το δύσκολο κοµµάτι...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Το δύσκολο κοµµάτι είναι
στα Γρεβενά, θα αναφερθώ κι εκεί.
Θα καταθέσω τους σχετικούς πίνακες, για να είναι σαφέστερη η
εικόνα που θα έχουν οι συνάδελφοι.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος- Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Λαλιώτης καταθέτει για τα Πρακτικά τους
προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι έχουν ως εξής):
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Επίσης υπό µελέτη και προς
κατασκευή είναι άλλα εξήντα τέσσερα χιλιόµετρα µε
διασφαλισµένους πόρους και στις αρχές του 1999 αυτά θα
δηµοπρατηθούν και είναι υπό µελέτη, χωρίς εξασφαλισµένη
χρηµατοδότηση, άλλα εξήντα δύο.
'Αρα, όλα έχουν µελετηθεί, όλα προωθούνται και χωρίς
χρηµατοδότηση είναι µόλις εξήντα δύο χιλιόµετρα, αγαπητοί
συνάδελφοι. Πιστεύω, ότι στους επόµενους µήνες θα διασφαλισθεί
η χρηµατοδότηση και αυτών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Για τα εκτός Θεσσαλονίκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα τα δείτε, είναι
λεπτοµερειακά.
Ο κ. Μαλέσιος µε ερέθισε θετικά και πιστεύω ότι πρέπει να
απαντήσω.
Υπάρχουν τµήµατα και τµήµατα στην Εγνατία και είναι γνωστό ότι
εµείς προσπαθήσαµε να αρχίσουµε και έχουµε καταφέρει να
αρχίσουµε από τα δύσκολα, γιατί, αν είχαµε αρχίσει το έργο από
την Αλεξανδρούπολη, θα µπορούσε να είχε πολύ πιο εύκολη
εξέλιξη.
Το κοµµάτι από την Ηγουµενίτσα µέχρι τη Θεσσαλονίκη είναι κατά
γενική οµολογία δύσκολο. Μέσα σε αυτά τα δύσκολα κοµµάτια, που
σήµερα κατασκευάζονται, υπάρχουν και ακόµα πιο δύσκολα
κοµµάτια.
'Ενα από αυτά είναι το τµήµα Παναγιά-Γρεβενά που είναι συνολικού
µήκους σαράντα δύο χιλιοµέτρων. Εδώ υπήρχε ένα πρόβληµα.
Ξέρετε ότι υπήρχε µία παρέµβαση από την Οικολογική Οργάνωση
"ΑΡΚΤΟΥΡΟΣ" και από την WWF και προσφυγή στο Συµβούλιο της
Επικρατείας για το λεγόµενο "πέρασµα της αρκούδας", παρόλο που
εµείς είχαµε κάνει πολύ σηµαντικές επαναχαράξεις µε σηµαντικό
κόστος επιπλέον για εκείνη την περιοχή. Παρόλα αυτά το

Συµβούλιο της Επικρατείας τον Οκτώβριο του 1997 ακύρωσε τους
περιβαλλοντικούς όρους που είχαµε εµείς εγκρίνει για το
συγκεκριµένο τµήµα. Και εδώ έχουµε ξεκινήσει µία διαδικασία
επανακαθορισµού όλων των περιβαλλοντικών όρων, αλλά και
επαναχάραξης του έργου.
Θα ήθελα να σας πω εδώ ότι το µήκος των σηράγγων, που
προβλέπαµε µε την παλιά χάραξη, έχει αυξηθεί κατά 50% µε την
καινούρια χάραξη και συνέπεια αυτού είναι και µία σηµαντική
αύξηση του προϋπολογισµού.
Από αυτό το τµήµα των σαράντα δύο χιλιοµέτρων, το πρώτο τµήµα
Παναγιά έως την παράκαµψη Γρεβενών -ο κ. Μαλέσιος το γνωρίζει-
είναι τριάντα έξι χιλιόµετρα και εκτιµάται ότι µέσα στο 1999 και αφού
έχουν ολοκληρωθεί και οι επαναχαράξεις και όλα τα συναφή
στοιχεία µε τις µελέτες των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, θα
δηµοπρατηθεί το έργο ύψους εκατό δισεκατοµµυρίων
(100.000.000.000) δραχµών. Το άλλο τµήµα που είναι κοντά στα
Γρεβενά -η παράκαµψη των Γρεβενών είναι περίπου επτά, οκτώ
χιλιόµετρα µε προϋπολογισµό δεκατέσσερα δισεκατοµµύρια
(14.000.000.000) δραχµές- προγραµµατίζεται να δηµοπρατηθεί
εντός του 1998. Το φέρνω αυτό ως παράδειγµα για την περιγραφή
µιας δυσκολίας.
Επίσης, αντίστοιχο πρόβληµα υπάρχει και στην περιοχή του
Μετσόβου. Σ' αυτήν την περιοχή µπορούµε να πούµε ότι άλλα
τµήµατα κατασκευάζονται, άλλα τµήµατα έχουν δηµοπρατηθεί και
εγκαθίστανται οι εργολάβοι και για άλλα τµήµατα -για την περιοχή
Περιστέρι-Παναγιά που είναι συνολικού µήκους είκοσι έξι
χιλιοµέτρων- έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες και πρόκειται να
δηµοπρατηθούν.
Θα καταθέσω και αυτό το έγγραφο για να έχετε πιο σαφή εικόνα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων Εργων κ. Κ. Λαλιώτης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο έχει ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Το τµήµα Πολύµυλος-Βέροια
-τα λέω αυτά για να µην πει ο κ.Μεϊµαράκης µετά ότι δεν έδωσα
συγκεκριµένες απαντήσεις- είναι µήκους τριάντα πέντε χιλιοµέτρων.
Εξ αυτών το τµήµα Πολύµυλος-Λευκόπετρα περίπου δεκαπέντε
χιλιόµετρα, προϋπολογισµού πενήντα δισεκατοµµυρίων
(50.000.000.000) δραχµών, δηµοπρατείται εντός του 1998, αυτούς
τους µήνες. Και το άλλο τµήµα Λευκόπετρα-Βέροια έχει
δηµοπρατηθεί και έχουν κατατεθεί οι εργολαβικές προσφορές και
θα αξιολογηθούν µέσα σε αυτό το µήνα. 'Εχουν κατατεθεί στις 20
Οκτωβρίου 1998.
Για την απορρόφηση έχω να πω ότι η απορρόφηση δεν είναι
στατική. 'Οταν µιλάµε για απορροφήσεις σε κάθε έργο δεν πρέπει
να έχουµε µία στατική εικόνα. Θα πρέπει να έχουµε µία εικόνα
δυναµική, γιατί εξελίσσονται και φέρνω παράδειγµα για την Εγνατία.
Το 1994 η απορρόφηση για την Εγνατία ήταν τρία δισεκατοµµύρια
(3.000.000.000), το 1995 δεκατέσσερα δισεκατοµµύρια
(14.000.000.000), το 1996 είκοσι τρία δισεκατοµµύρια
(23.000.000.000), το 1997 σαράντα πέντε δισεκατοµµύρια
(45.000.000.000), δηλαδή, σύνολο ογδόντα πέντε δισεκατοµµύρια
(85.000.000.000) γι' αυτά τα χρόνια. Το 1998, φέτος πιστεύω ότι θα
πλησιάσουµε περίπου τα ογδόντα δισεκατοµµύρια
(80.000.000.000).
Θέλω να πω ότι είναι τελείως διαφορετική η απορρόφηση, άρα και η
εξέλιξη του έργου από χρόνο σε χρόνο, γιατί το 1994 δεν υπήρχαν
µελέτες, δεν υπήρχε η δυνατότητα, γιατί στην προηγούµενη
περίοδο δεν είχαν εγγραφεί τα αναγκαία ποσά για µελέτες και
πολλές µελέτες που είχαν γίνει ήταν µελέτες που έπρεπε να
αλλάξουν ριζικά. ∆ηλαδή, υπήρχε µία έλλειψη σωστής
προετοιµασίας και θα έλεγα ότι υπήρχε µία προχειρότητα που τώρα
δεν υπάρχει. 'Εχει µελετηθεί το σύνολο του έργου µαζί µε τους
κάθετους άξονες και έχουν διασφαλιστεί για τους κάθετους άξονες
ογδόντα δισεκατοµµύρια (80.000.000.000),είτε στα πλαίσια του
∆εύτερου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης είτε στα πλαίσια του
προγράµµατος δράσης INTEREΚ.
Πιστεύουµε ότι όλο και περισσότερους πόρους θα διασφαλίζουµε
για τα τµήµατα αυτά.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
Ο κ. Σγουρίδης θα είχε πολύ µεγάλη ανοχή. Θα ήθελε να ακούσει
και αυτός για την Εγνατία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Υπάρχει Κανονισµός,
ο οποίος πρέπει να γίνεται σεβαστός από όλους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα πάρω λίγα λεπτά και από
τη δευτερολογία µου. 'Αλλωστε και οι συνάδελφοι έκαναν χρήση,
εάν δεν κάνω λάθος, αυτού του δικαιώµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ευχαρίστως, µία
σχετική ανοχή θα την έχετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οσον αφορά την
παράκαµψη της Καβάλας, το βασικό κοµµάτι θα παραδοθεί προς
χρήση µέσα στο 1999 και το υπόλοιπο θα παραδοθεί προς χρήση
το 2000. Αυτά, επειδή ήθελε να δεσµευθούµε συγκεκριµένα ο
αγαπητός συνάδελφος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Με την Κάρλα τι γίνεται;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οπως είναι γνωστό είχαµε
δηµοπραττήσει την Κάρλα. Οι εργολάβοι είχαν µια απαράδεκτη
κατά τη γνώµη µας συµπεριφορά, πήγαν σε συµπεφωνηµένες τιµές
µε συµπεφωνηµένες προσφορές και έπρεπε να λάβουν ένα µήνυµα
ότι το Υπουργείο ούτε κοιµάται ούτε εκβιάζεται. Γι'αυτό ακυρώσαµε
το διαγωνισµό και τον επαναπροκηρύξαµε και πιστεύω ότι µέσα
στον Νοέµβριο θα κατατεθούν οι προσφορές και θα προχωρήσει
και η επανασύσταση του ταµιευτήρα της Κάρλας.
'Οσον αφορά τον οδικό άξονα Πατρών-Αθηνών-Θεσσαλονίκης-
Ευζώνων, υπάρχει µία κριτική. Το έργο αυτό γίνεται,

διασφαλίζοντας την ίδια στιγµή και την λειτουργία του δρόµου. Είναι
ένα δύσκολο έργο ο ΠΑΘΕ, υπ'αυτήν την άποψη. Σήµερα, από τα
εφτακόσια τριάντα χιλιόµετρα του ΠΑΘΕ, είναι πλήρως
ολοκληρωµένα και έχουν παραδοθεί σε λειτουργία τα διακόσια
είκοσι χιλιόµετρα περίπου, βρίσκονται υπό κατασκευή µε τριάντα
εγκατεστηµένα εργοτάξια από την Πάτρα µέχρι τη Θεσσαλονίκη,
κυρίως όµως από την Υλίκη µέχρι την Κατερίνη -αυτό είναι το
βασικό τµήµα- διακόσια σαράντα πέντε χιλιόµετρα. Εξ αυτών έχουν
αποδοθεί στην κυκλοφορία τα πενήντα χιλιόµετρα,
προγραµµατίζεται µέχρι το 1998 να δοθούν άλλα εβδοµήντα πέντε
µε ογδόντα χιλιόµετρα και µέσα στο 1999 άλλα εξήντα χιλιόµετρα.
Το 2000 θα έχει αποπερατωθεί πλήρως όλος ο ΠΑΘΕ, από την
Κόρινθο µέχρι και την Κατερίνη. Επίσης βρίσκονται σε διαδικασία
δηµοπράτησης -για τα διακόσια σαράντα πέντε χιλιόµετρα οµιλώ-
είκοσι ένα χιλιόµετρα και µέσα σε αυτά είναι και η σήραγγα της
Κακιάς Σκάλας και υπό µελέτη βρίσκονται εξήντα τρία χιλιόµετρα.
Σε στάδιο αρχικής µελέτης και µελέτης σκοπιµότητας βρίσκονται τα
εκατόν ογδόντα πέντε χιλιόµετρα, κυρίως Κορίνθου-Πατρών.
Για τον Μαλιακό ξέρετε ότι έχει προκηρυχθεί ο διαγωνισµός ως έργο
συγχρηµατοδοτούµενο. Η ζεύξη του Μαλιακού θα µας απαλλάξει
από σαράντα πέντε χιλιόµετρα ταλαιπωρίας. Είναι ένα έργο
σηµαντικό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ: Ναι, αλλά η Φθιώτιδα άργησε, κύριε
Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τι να κάνουµε; Η µελέτη που
έχει γίνει -και η τεχνική και η οικονοµική, αλλά και η περιβαλλοντική-
µας δίνει τη δυνατότητα να πούµε ότι, σύµφωνα µε όρους και
προϋποθέσεις, η επιλογή µας είναι µία σωστή επιλογή. Πάντα κάτω
από ορισµένους όρους και προϋποθέσεις που είναι µε επιστηµονική
τεκµηρίωση κατοχυρωµένοι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ: Με καλύτερη κατεύθυνση στη µελέτη
θα είχαµε άλλο αποτέλεσµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, όχι διακοπές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Για την παράκαµψη των
Τεµπών συνεχίζονται οι µελέτες, όπως και µε την παράκαµψη του
Αγίου Κωνσταντίνου και των Καµµένων Βούρλων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Kύριε Υπουργέ,
συντοµεύετε. ∆ιά της Εγνατίας Οδού αγορεύετε και πάτε µακρυά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, όλοι οι
συνάδελφοι, µίλησαν περισσότερο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το ξέρω, αλλά και
εσείς είστε δύο Υπουργοί που θα µιλήσετε και ενώ έπρεπε να
µοιράσετε το χρόνο που δικαιούστε θα αγορεύετε εις το ακέραιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Για την παράκαµψη του
Αγίου Κωνσταντίνου και των Καµµένων Βούρλων, ο κ. Αλαµπάνος
ξέρει ότι παρουσιάσαµε αυτό το έργο και τις µελέτες που έχουµε
κάνει. Υπάρχει µία συνολική κοινωνική αποδοχή, είναι ένα έργο
προσεγµένο και από πλευράς περιβαλλοντικής και τεχνικής και
πιστεύουµε ότι µε την ολοκλήρωση των µελετών θα ενταχθεί στο
τρίτο κοινοτικό πλαίσιο στήριξης, κατ'απόλυτη προτεραιότητα, όπως
σας είχαµε πεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Για τα Τέµπη τι γίνεται, κύριε Πρόεδρε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Και για τα Τέµπη το ίδιο
γίνεται, αγαπητέ κύριε Ρόκο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ: Εδώ καθυστερούν όµως οι µελέτες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
κύριοι συνάδελφοι, µην διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σας παρουσιάσαµε µε
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σαφήνεια, ποιο είναι το έργο, ποιες είναι οι µελέτες και ποιο το
χρονοδιάγραµµα.
∆εν υπάρχουν καθυστερήσεις σηµαντικές. Μέχρι τώρα υπήρχε ένα
ερώτηµα εάν υπάρχουν πόροι για τις µελέτες. ∆ιασφαλίστηκαν οι
πόροι για τις µελέτες, γίνονται οι µελέτες µε ρυθµούς
ικανοποιητικούς και τώρα διασφαλίζονται και οι πόροι για την
εκτέλεση του έργου, µιας και θα ενταχθεί στο τρίτο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης. Το ίδιο ισχύει και για τα Τέµπη, αλλά στη περιοχή
των Τεµπών τα πράγµατα είναι πολύ πιο δύσκολα, γιατί είναι τοπίο
απείρου κάλλους. 'Aρα, θα πρέπει να προσέξουµε πολύ τη χάραξη
και τη λύση και από περιβαλλοντική σκοπιά και από τεχνική σκοπιά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τα Τέµπη και τα µάτια
σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου, ένα έργο
αφορά την περιφέρεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, όχι
διακοπές.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλα το Αθηνοκεντρικό
κράτος αφορούν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, έχει
τελειώσει ο κύριος Υπουργός και τον καθυστερείτε στο Βήµα. Θέλει
να φύγει και δεν τον αφήνετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Μόνο µια ερώτηση, απολύονται
εργαζόµενοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μη διακόπτετε.
'Αλλωστε δεν έχετε το λόγο γιατί δεν συµµετέχετε στη συζήτηση.
Αφήστε παρακαλώ τον κύριο Υπουργό να ολοκληρώσει, γιατί θα
πάµε το βράδυ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Επαφίεµαι στην ευαισθησία σας, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν υπάρχει θέµα
ευαισθησίας, γιατί αυτή είναι δεδοµένη. Υπάρχει και Κανονισµός ο
οποίος πρέπει να γίνεται σεβαστός.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Ευαισθησία θέλει και ο Κανονισµός,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Μα είναι η πρώτη φορά που σας
απασχολώ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
κύριοι συναδελφοι. Το αντικείµενο της επερωτήσεως είναι
συγκεκριµένο. Το αναπτύσσουν συγκεκριµένοι Βουλευτές, ο
Κανονισµός προβλέπει µεταξύ ποίων γίνεται η συζήτηση, ποιοί
παρεµβαίνουν, πώς παρεµβαίνουν και από εκεί και πέρα ουδείς
άλλος έχει δικαίωµα λόγου. Αντιληφθείτε το αυτό εσείς οι νεότεροι.
Το Κοινοβούλιο λειτούργησε και λειτουργεί µε κανόνες στη
διαδροµή του και πρέπει να γίνονται σεβαστοί, γιατί είναι προς το
συµφέρον όλων.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Με τον Πρόεδρο διαλέγοµαι, δεν
διαλέγοµαι µε τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ !
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ(Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, οι
συνάδελφοι ξέρουν ότι εγώ δεν υπεκφεύγω, µιλώ για τα πάντα και
καταθέτω πίνακες, αλλά και στοιχεία για να µπορούν να
πληροφορηθούν, αλλά και να µπορούν να συγκρίνουν, να κρίνουν
και να ελέγξουν την κυβέρνηση και το Υπουργείο.
Μίλησα για όλα τα έργα, κύριε Μαλέσιε, και δεν µίλησα µόνο για
έργα της Αθήνας, άλλωστε δεν έχω κάνει καµία αναφορά για την
Αθήνα.
Για την Εγνατία και για τον Π.Α.Θ.Ε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Κωνσταντίνος Λαλιώτης καταθέτει για τα
Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι έχουν ως εξής:







882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ, δεν
µπορούµε να πάµε σε υπέρβαση χρόνου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ(Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Εργων): Είναι κρίσιµα θέµατα.Είναι τα
δύο δίκτυα που είναι εντεταγµένα στα διευρωπαϊκά δίκτυα και
εδωσα διµερείς αναφορές.
Σε ορισµένα τµήµατα της Εγνατίας που κατασκευάζονται υπάρχουν
εργολαβίες, εργολάβοι, εργολήπτες, κατασκευαστικές εταιρείες που
έχουν προβλήµατα. Προσπαθούµε να δώσουµε τις καλύτερες
δυνατές λύσεις, χωρίς όµως, να έχουµε καµιά διάθεση να
παραβούµε το νόµο.
Πιστεύουµε, ότι µπορούν να βρεθούν λύσεις και έχουν βρεθεί
λύσεις γι' αυτά τα τµήµατα της Εγνατίας, όπως και για αντίστοιχα
τµήµατα του ΠΑΘΕ.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πω για τον ΠΑΘΕ, ότι αν γίνει
µία σύγκριση του κόστους ανά χιλιόµετρο µεταξύ πρώτου
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης δηλαδή, της περιόδου '89-'93 και του
δεύτερου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, δηλαδή, της περιόδου '94-
'99 θα δούµε ότι υπάρχει πολύ µικρότερο κόστος στο δεύτερο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης .
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, εκτός αν θέλετε να περιορίσετε το

δικαίωµα του κυρίου Υφυπουργού.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ(Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για το Μετρό της Αθήνας, επειδή το ανέφερε ο κ. Ορφανός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Και η ερώτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ(Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων):Ναι και η ερώτηση.
Παραλάβαµε το έργο στο 11% . Σήµερα βρίσκεται στο 78%. Η δική
µας δέσµευση και προσπάθεια είναι να εξελιχθεί το έργο σύµφωνα
µε τους όρους και τις προϋποθέσεις της σύµβασης, γιατί η σύµβαση
για µας αποτελεί το µοναδικό και αποκλειστικό πλαίσιο αναφοράς.
Είναι δεδοµένη η λειτουργία του βασικού τµήµατος από το
Πεντάγωνο Σύνταγµα, Οµόνοια-Σεπόλια µέσα στο 1999. Το τµήµα
Σύνταγµα-∆άφνη τον Οκτώβριο του 2000 και το τµήµα Σεπόλια-
Περιστέρι δηµοπρατείται, ως νέο έργο, γιατί δεν ήταν στον αρχικό
σχεδιασµό και µέσα στον επόµενο µήνα θα κατατεθούν και οι
προσφορές.
Καταθέτω ποιο είναι το σύνολο του έργου και πως εξελίσσεται.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Κ. Λαλιώτης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε. 'Οχι άλλη υπέρβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν υπάρχει υπέρβαση
χρόνου, ούτε υπέρβαση προϋπολογισµού ως προς το Μετρό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πώς δεν υπάρχει
υπέρβαση χρόνου; Και έργων υπάρχει και χρόνου υπάρχει...
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Ευάγγελος Μεϊµαράκης...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι αλήθεια ότι ως προς το
Μετρό -γιατί θα αναφερθεί ο συνάδελφος κ. Μεϊµαράκης- αυτά που
γράφονται...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ, θα
πάµε ως το βράδυ. Πρέπει να καταλάβουµε ότι δεν µπορεί να
συνεχίζεται αυτή η υπέρβαση χρόνου. 'Η σεβόµαστε κάποιους
κανόνες ή δεν τους σεβόµαστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μπορεί να κατατεθεί η
ερώτηση και γραπτώς να απαντήσουµε.
Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, ολοκλήρωσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ. ∆εν
µου αρέσει να αντιδικώ µε κανέναν και πολύ περισσότερο µε εσάς
που ξέρετε πόσο σας εκτιµώ. Σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κατέθεσαν µία ερώτηση για
εκατό έργα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τι να κάνουµε; Ο
χρόνος, όµως, δεν επιµηκύνεται ανάλογα µε το µέγεθος της
ερώτησης ή ανάλογα µε το περιεχόµενό της και τη σηµασία της.
Μακάρι να υπήρχε αυτή η διασταλτική και η κατ'αναλογία
προσαρµογή του χρόνου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είχε πολλά χιλιόµετρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
πριν δώσω το λόγο στον κ. Μεϊµαράκη, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίαση µας παρακολουθούν από
τα δυτικά Θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", είκοσι τέσσερις
µαθητές και τέσσερις συνοδοί-δάσκαλοι από το "Αρκάδιο" ∆ηµοτικό
Σχολείο Τρίπολης. Για να ευχαριστήσω και τον κύριο Υπουργό.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής:
1. Οι Υπουργοί Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης και Οικονοµικών, κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
"Οικονοµικοί πόροι �ης Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και άλλες
διατάξεις".
2. Οι Υπουργοί Μεταφορών και Επικοινωνιών, Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων και ∆ηµόσιας
Τάξης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Οργάνωση και λειτουργία των
Αστικών Συγκοινωνιών στην περιοχή Αθηνών - Πειραιώς και
Περιχώρων".
Παραπέµπονται και τα δύο στις αρµόδιες ∆ιαρκείς Επιτροπές.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Ευάγγελος Μεϊµαράκης έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
Κυβέρνηση σήµερα ελέγχεται δια της επερωτήσεως για όλα αυτά τα
οποία αναφέρονται.
Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να πω ότι η επερώτηση, κύριε
Υπουργέ, επειδή είναι µία µορφή ελέγχου και µάλιστα βαριά µορφή
-πρώτη είναι η αναφορά, δεύτερος είναι ο έλεγχος, τρίτη είναι η
επερώτηση- σαφέστατα επιτρέπει...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κλιµάκωση είναι.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Βεβαίως, είναι µία κλιµάκωση.
Σαφέστατα, λοιπόν, καταλαβαίνετε ότι έχουµε και διαφορετική
κριτική και τρόπο συµπεριφοράς όσον αφορά όταν συζητάµε
επερώτηση ή νόµο. Στο νόµο θέλουµε να συµβάλουµε δηµιουργικά
και το κάνουµε και από την Επιτροπή και στην Ολοµέλεια. Απόδειξη
το Κτηµατολόγιο το οποίο κουβεντιάσαµε αυτές τις ηµέρες και
όλους αυτούς τους µήνες όπου και εσείς κάνατε αποδεκτές πολλές
από τις προτάσεις µας. Στις επερωτήσεις υπάρχει βεβαίως κριτική
και οι προτάσεις είναι πολύ λιγότερες σε σχέση µε τις συζητήσεις
των νόµων ακριβώς διότι υπάρχει µορφή ελέγχου.
Κατά συνέπεια, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν
ανταποκρίνεται αυτό στην πραγµατικότητα πού είναι οι προτάσεις ή
τι θα κάνετε εσείς ή τι θα είχατε κάνει το '90-'93, πάνω στο οποίο
στηριχθήκατε. ∆ιότι αυτά θα µπορούσαµε να τα κουβεντιάσουµε
όταν θα φέρετε το νόµο, τον οποίο βεβαίως ακόµα περιµένουµε,
ακόµα ακούµε και τελικά θα αναθέσετε όλες τις µελέτες και στο
τέλος θα µας τον φέρετε. ∆ιότι συµφωνούµε για την αλλαγή του
ν.716, συµφωνούµε ότι µας κάνατε κριτική το '90-'93, αναφέρεστε
και τώρα στο τι έγινε το '90-'93. Μα εκλεγήκατε για να αλλάξετε
ορισµένα πράγµατα, τα οποία εσείς λέγατε άλλωστε και τελικά αυτά
δεν τα αλλάζετε. Και όλοι αναρωτιώµαστε εδώ πέρα πράγµατι πότε
τελικά θα τα αλλάξετε και πότε τελικά θα κάνετε ένα νέο, σύγχρονο
πραγµατικά νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο θα ανταποκρίνεται στις
σηµερινές ανάγκες. Και στο κάτω-κάτω άλλες οι µελέτες οι τότε,
άλλες οι τώρα. 'Αλλο το κόστος το τότε, άλλο το τώρα. 'Αλλα τα
έργα τα τότε, εντελώς διαφορετικά σήµερα. Εντελώς διαφορετικές
συγκυρίες.
Σήµερα έχετε υποχρέωση να προστατεύσετε πλέον όχι µόνο το
ελληνικό δηµόσιο ως προς τα ποσά τα οποία διαχειρίζεται -τα οποία
πρέπει να διαχειρίζεται µε πλήρη εντιµότητα- αλλά πρέπει να
προστατεύσετε, αν θέλετε και τους µετόχους οι οποίοι έχουν
µετοχές κατασκευαστικών εταιρειών και παίζουν ανάλογα µε το τι
έργα παίρνουν ή µε το τι έργα δίνετε και αυξάνεται ή µειώνεται η
µετοχή ανάλογα µε τις δικές σας κινήσεις και αποφάσεις.
Κατά συνέπεια, έχετε έναν επιπλέον λόγο να ορίσετε από τώρα
τους κανόνες του παιχνιδιού πριν ολοκληρώσετε µε αναθέσεις
µελετών όλα εκείνα τα µεγάλα έργα. Θα επανέλθω, όµως, σε αυτό
διότι, κύριε Υπουργέ, µε αναγκάζετε να µπω στη δική σας λογική
της δικής σας οµιλίας και να ξεκινήσω κυρίως από το τέλος,
λέγοντάς σας, επειδή αναφερθήκατε στο Μετρό, ότι όλα αυτά τα
οποία γράφονται δεν είναι αληθή, τα εξής:
Ειλικρινά, πρέπει να σας πω ότι υπάρχει µια µεγάλη ανησυχία και
αγωνία στην πορεία των έργων του Μετρό, όχι µόνον ως προς το
πώς αυτά προοδευτικά συνεχίζονται ή ακολουθούνται, αλλά ως
προς το εάν πράγµατι υπάρχει συµφωνία, µνηµόνιο όπως
αναφέρεται σε όλο τον Τύπο και φιλικό σας και µη, όπου και ο
Τύπος αυτός ισχυρίζεται κατά βάση ότι οι διαρροές αυτές είναι από
το ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ και από το Υπουργείο. Εάν πράγµατι υπάρχει
µνηµόνιο, εάν υπάρχει συµφωνία κυρίων για νέα δεσµευτικά
χρονοδιαγράµµατα, για τµηµατική παράδοση του έργου, για
λειτουργία µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου του 2000 της γραµµής
Συντάγµατος-∆άφνης, για τη λειτουργία µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου
του 2001 του τµήµατος
Συντάγµατος-Μοναστηρακίου, εάν αυτές οι ηµεροµηνίες
διασφαλίζονται µε πρόσθετες ρήτρες ή όχι, εάν το ελληνικό δηµόσιο
αναγνωρίζει ως αιτίες καθυστέρησης του έργου αυτές που
προβάλλονται από τους εργολάβους, εάν το ελληνικό δηµόσιο
αναγνωρίζει επίσης καθυστέρηση παράδοσης του έργου κατά έξι
µήνες, εάν υπάρχει παραίτηση της κοινοπραξίας από όλες τις
ενστάσεις και τις προσφυγές της και τέλος, εάν έχετε κάνει
απευθείας ανάθεση στην κοινοπραξία να κατασκευάσει και το τµήµα
Σύνταγµα-Μοναστηράκι, πρέπει να έρθουν στη Βουλή. Αυτά, κύριε
Υπουργέ, δεν αναφέρονται από εµάς. Αυτά αναφέρονται,
επαναλαµβάνω, στον Τύπο εδώ και τρεις ολόκληρες ηµέρες. ∆εν
διαψεύδονται από κανένα. ∆εν διαψεύδονται ούτε καν από το
Υπουργείο.
Θέλω να υπενθυµίσω ότι εσείς το 1994, όταν φέρατε εδώ τη
σύµβαση, είπατε ότι τα κλείσατε όλα. Είπατε ότι: "Αυτό είναι το
κόστος, αυτές είναι οι ηµεροµηνίες παράδοσης, αυτές
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είναι οι ηµεροµηνίες παραλαβής." Και µας είχατε πει: "'Αλλωστε,
αυτό το έργο είναι µε τι κλειδί στο χέρι." Και όλοι καταλαβαίνουµε τι
σηµαίνει έργο "µε το κλειδί στο χέρι". Πώς λοιπόν γίνονται όλα αυτά;
Θα συµπληρώσω δε, ότι υπάρχει µια έντονη αναφορά, η οποία
επίσης δηµοσιεύεται σε αρκετές εφηµερίδες του φιλικού σας Τύπου,
ότι αγοράσατε και µετροπόντικα για τη γραµµή προς τη ∆άφνη και
ότι ο µετροπόντικας αυτός κόστισε κάποια δισεκατοµµύρια στο
ελληνικό δηµόσιο. Και ενώ ήταν υποχρέωση της κοινοπραξίας,
σύµφωνα µε ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μου επιτρέπετε µία διακοπή;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ. Είναι πάρα
πολύ σοβαρό το θέµα. Γιατί αν πράγµατι αυτά συµβαίνουν, αυτά
πρέπει να έλθουν στη Βουλή. Και εµείς αυτήν την στιγµή, να γίνει
ξεκάθαρο, ελέγχουµε την Κυβέρνηση για το τι ακριβώς έχει κάνει,
για το αν αυτά είναι αληθή, για το αν καθυστερεί, για το αν έχουν
δοθεί όλα αυτά τα οποία έχουν ανακοινωθεί, τα οποία έχουν
γραφτεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εάν επιτρέπει ο
οµιλητής, ευχαρίστως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι ένα
επίσηµο Βήµα, το Βήµα της Βουλής. Απασχολεί καιρό τώρα το
θέµα. Εάν ο κύριος Υπουργός θέλει να απαντήσει, εγώ ευχαρίστως
δέχοµαι τη διακοπή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.
Να έχετε υπόψη σας, κύρει Μεϊµαράκη, ότι διακόπτω και τη ροή του
χρόνου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είπα πριν και
επαναλαµβάνω ότι το Αττικό Μετρό, το Μετρό της Αθήνας είναι ένα
σύνθετο και πολύπλοκο έργο. Είχε µια συγκεκριµένη ταυτότητα,
όπως αυτή προσδιορίστηκε στην αρχική σύµβαση και ένα
συγκεκριµένο κόστος, όπως είχε προσδιοριστεί στην αρχική
σύµβαση.
Το 1994 σας είπα ότι είχε παραχθεί έργο περίπου 11%.
Θεωρήσαµε ότι ήταν αναγκαίο, επειδή υπήρχαν προβλήµατα, που
δεν τα είχε λύσει η αρχική σύµβαση, ούτε είχαν περιληφθεί µε
συγκεκριµένο τρόπο στην ταυτότητα του έργου, να γίνει -όπως και
έγινε- η λεγόµενη συµπληρωµατική σύµβαση του 1994.
Θα ήθελα να σας πω ότι τότε, εκείνη η σύµβαση είχε αναφορά στο
ποσό των πενήντα πέντε δισεκατοµµυρίων (55.000.000.000)
δραχµών περίπου, για να καλυφθούν τεχνικές ελλείψεις της αρχικής
σύµβασης:
Πρώτον, πρόσβαση ατόµων µε ειδικές ανάγκες. ∆εν µπορεί να πει
κανείς ότι δεν έπρεπε να γίνει.
∆εύτερον, ενίσχυση του συστήµατος εξαερισµού.
Τρίτον, βελτίωση στεγανοποίησης των σταθµών.
Τέταρτον, διπλή σηµατοδότηση.
Πέµπτον, βελτιώσεις στην κύρια γραµµή και τους τερµατικούς
µηχανισµούς.
'Εκτον, βελτιώσεις των αρχιτεκτονικών τελειωµάτων κλπ.
Οι πρόσθετες αυτές εργασίες που δεν είχαν προβλεφθεί στην
αρχική τεχνική ταυτότητα του έργου, αντιπροσωπεύουν το 80% των
πενήντα πέντε δισεκατοµµυρίων (55.000.000.000) δραχµών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Προβλέπονται όµως στη σύµβαση
του 1994.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι, βεβαίως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αυτό λέω και εγώ, δεν διαφωνώ σ'
αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Επίσης, στη σύµβαση του
1991 είχαν προβλεφθεί γεωτεχνικές έρευνες απρόβλεπτες σε
ποσοστό 6%. Στη σύµβαση του 1994 αυτό το ποσοστό από 6%

πήγε στο 3%.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Αρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αυτά
που δίνετε τώρα είναι µέσα στα πενήντα πέντε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα παρακαλέσω,
κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε, αλλά όχι µε αγόρευση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να µας το εξηγήσει ο κύριος
Υπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Στη δευτερολογία του.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Ενα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, µε συγχωρείτε
πάρα πολύ, δεν είναι διαδικασία αυτή. Οι διακοπές είναι σύντοµες,
και δεν ανατρέπουν την κύρια αγόρευση, γιατί πλέον πάµε σε
παραβίαση του Κανονισµού και σε κατάχρηση του χρόνου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είπα πριν και
επαναλαµβάνω ότι όλα όσα έχουν γίνει και γίνονται, έχουν ως
αποκλειστικό πλαίσιο αναφοράς την υπάρχουσα σύµβαση, την
αρχική και τη συµπληρωµατική. ∆εν γίνεται κάτι έξω από τη
σύµβαση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αυτά κύριε Υπουργέ, που εγώ
καταγγέλλω είναι έξω από τη σύµβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων):'Οχι δεν είναι έξω από τη
σύµβαση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κατ' αρχήν, εδώ µιλάνε για
εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (70.000.000.000) υπερβάσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, κάντε µου τη χάρη. Εξετράπη η συζήτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Υπάρχουν πρόσθετες
εργασίες, δηλαδή, οι πιλοτικές σήραγγες. Είναι γεγονός ότι για να
έχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή ασφάλεια και να κατοχυρώσουµε
100% την ασφάλεια των κτιρίων, την ασφάλεια των πολιτών και να
διασφαλίσουµε την οµαλή ζωή και κίνηση της πόλης, έχουµε δώσει
εντολή για πρόσθετες εργασίες ως προς τις πιλοτικές σήραγγες.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τι ποσό, κύριε Υπουργέ, αν
επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ να
τελειώσει αυτή η παρέµβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα σας πω. Είναι περίπου
πέντε δισεκατοµµύρια (5.000.000.000) δραχµές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν επιτρέπω άλλη
διακοπή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Εχει και αυτό ένα κόστος για
την ασφάλεια των κτιρίων, για την ασφάλεια των πολιτών, διότι
θέλαµε να έχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή κατοχύρωση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αυτά είναι έξω από τη σύµβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι. Προβλέπει η σύµβαση
ασφάλεια των κτιρίων της πόλης και των πολιτών ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε πολύ, δεν έχετε άλλο το λόγο. Νόµισα ότι επρόκειτο για
σύντοµη παρέµβαση όχι για αγόρευση. Είναι διάλογος αυτός ο
οποίος γίνεται;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Η σύµβαση η οποία έχετε υπογράψει
είναι πόσο θα κοστίσει µε το κλειδί στο χέρι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, τελειώσατε. Κάνετε αγόρευση τώρα. Η παρέµβαση είναι
σύντοµη παρατήρηση, είναι σύντοµη εξήγηση για κάποιο σηµείο.
∆εν είναι αγόρευση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μετροπόντικα αγοράσατε, κύριε
Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν αγοράσαµε µετρο-
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πόντικα. Υπάρχει η ασπίδα στο µετροπόντικα για λόγους
ασφαλείας. ∆ηλαδή, αντί να γίνουν πιλοτικές σήραγγες γίνεται η
κοπή µε την ασπίδα για να υπάρχει η µεγαλύτερη δυνατή ασφάλεια
των κτιρίων και των πολιτών και αυτό έχει ένα κόστος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Αρα το πληρώσαµε αυτό το κόστος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Υπάρχει δέσµευση για
µεγαλύτερη ασφάλεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ κύριε
Υπουργέ, τελειώσατε. Μη φέρνετε σε δύσκολο θέση το Προεδρείο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τώρα αν δεν λέγεται µετροπόντικας
και λέγεται ασπίδα, όπως µας είπατε, το ίδιο πράγµα
κουβεντιάζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Μεϊµαράκη, το Προεδρείο δεν πρόκειται να επιτρέψει άλλη διακοπή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Υπάρχει δέσµευση ότι στο
τέλος του 1999 θα λειτουργεί πλήρως βασική γραµµή το τµήµα από
το Πεντάγωνο στα Σεπόλια αλλά και το Τµήµα από το Σύνταγµα
µέχρι τη ∆άφνη τον Οκτώβριο του 2000...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τρέχει ο χρόνος και
είναι εις βάρος σας πια, κύριε Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ας τρέχει ο χρόνος, εγώ θέλω να
πάρω απάντηση από τον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, κύριε
Μεϊµαράκη, δεν µπορεί να γίνεται αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Υπάρχουν πρόσθετες
ρήτρες και πρόσθετες εγγυήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Μεϊµαράκη, συνεχίστε.
Πρέπει όµως να σας πω κύριε Μεϊµαράκη ότι ο Κανονισµός είναι
σοφός γιατί προβλέπει ότι επιτρέπεται η διακοπή όταν το επιτρέπει
ο οµιλών και συναινεί το Προεδρείο. Εχει τη σοφία του λοιπόν, γιατί
αν δεν ήταν απαραίτητη η συναίνεση του Προεδρείου θα είχαµε
εκτροπή της συζητήσεως. Θα ήταν εξουδετερωµένο το Προεδρείο.
∆εν θα επιτρέψω άλλη διακοπή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν επιτρέψτε
µου να σας πω ότι δεν ελέγχω το Προεδρείο, ούτε θεωρώ ότι δεν
κάνει σωστά τη δουλειά του.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, δεν θα επιτρέψω
άλλη διακοπή, γιατί εδώ πλέον γίνεται κατάχρηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου κύριε Πρόεδρε, να
πω ότι µέσα στην επερώτηση αναφέρεται και το Μετρό. Θα θυµίσω
ότι ο κύριος Υπουργός, τουλάχιστον στο πρώτο δεκάλεπτο της
οµιλίας του µας έκανε µια θεώρηση των έργων, του τι γίνεται, µας
έκανε µια "εκθεσούλα", την οποία ακούµε τακτικότατα. ∆εν θέλω,
ούτε τον κύριο Υπουργό να προσβάλω ούτε κανέναν. ∆ικαίωµά του
είναι να µιλήσει όπως θέλει. Ο ίδιος κατάλαβε όταν έφθασε στα
τριάντα τέσσερα λεπτά, ότι δεν µας είχε πει τα κυριότερα. ∆εν µας
είχε πει ούτε για την Εγνατία, για την οποία άρχισε να µας µιλάει
στα είκοσι οκτώ λεπτά, ούτε για τα υπόλοιπα τµήµατα όταν διεκόπη
από κάτω, που ήδη είχε πάει στα τριάντα πέντε λεπτά.
Αν αυτό τελικά, δεν αποτελεί µια πρόθεση του κυρίου Υπουργού -
που δεν θέλω να πιστεύω ότι αποτελεί πρόθεση- θα πρέπει εν
πάση περιπτώσει, να τον αφήσουµε να αναπτύξει τις δικές του
απόψεις. ∆ιότι εδώ είναι υπόλογη η Κυβέρνηση. Θα ελεγχθεί γι'
αυτό και ελέγχεται και σήµερα.
Η επερώτηση ουσιαστικά, κύριε Υπουργέ -και θα ήθελα να
απαντήσει και ο κύριος Υφυπουργός που είπε ότι θα µιλήσει µετά-
αναφέρεται στα τρία βασικά έργα. Αναφέρεται στο Μετρό Αθήνας,
στην Εγνατία οδό και στην ΠΑΘΕ.
Είναι το κυρίαρχο έργο αυτήν τη στιγµή; Υπάρχουν δηµοσιεύµατα
που διαρρέονται από το δικό σας περιβάλλον και ουσιαστικά εσείς
τα επιβεβαιώνετε; Μας είπατε ότι αυτό το έργο είναι "µε το κλειδί

στο χέρι", ότι το 1994 κλείσατε όλα αυτά τα ζητήµατα και ότι τελικά
θα γίνει το Μετρό µέσα σ'αυτό το χρονικό διάστηµα, µε αυτά τα
ποσά; Εµείς βλέπουµε ότι σήµερα αυτά τα ξεπερνάτε. Θέλετε,
δηλαδή να σας πούµε και "µπράβο"; ∆εν πρέπει να ελεγχθεί η
Κυβέρνηση σε µια τόσο σηµαντική επερώτηση, όταν αυτά είναι
θέµατα επικαιρότητας, των δύο ή τριών τελευταίων ηµερών;
Εγώ πιστεύω ότι η Κυβέρνηση, τελικά, έχει χάσει τον ειρµό του
συνόλου των έργων και θα πρέπει να αισθάνεστε, κύριε Υπουργέ,
ότι θέλουµε να συµβάλουµε θετικά, γιατί εµείς θέλουµε να
προχωρήσουν τα έργα, θέλουµε να ολοκληρωθούν τα έργα. Η
κριτική που σας κάνουµε πολλές φορές ίσως είναι σκληρή, αλλά δεν
είναι κακόπιστη. ∆εν µπορείτε, όµως, κάθε φορά που θίγουµε ένα
θέµα να µας λέτε ότι κινδυνολογούµε ή να λέτε ότι αυτό είναι θέση
εργολάβων ή όχι.
Εµάς δεν µας ενδιαφέρουν οι εργολάβοι,την Κυβέρνηση ελέγχουµε.
Εδώ µας είπατε πολλά θέµατα και πολλές ανακρίβειες, όπως τα
θέµατα της παραλαβής και των κακοτεχνιών, που είναι ουσιαστικά.
Εγώ, όµως, σας απάντησα, διακόπτοντάς σας, ότι εσείς τα δίνετε
στη χρήση και µου είπατε "είναι άλλο θέµα".
∆εν αναφέρατε γιατί τα δίνετε στη χρήση, κύριε Υπουργέ. Να µην τα
δώσετε στη χρήση, εάν ο εργολάβος δεν τα ολοκληρώσει. ∆εν
µπορεί να σκοτωνόµαστε όλοι στα συγκεκριµένα σηµεία των
εθνικών οδών, τα οποία κατ'επανάληψη σας έχουµε αναφέρει και
να λέµε µετά ότι φταίει το αυτοκίνητο ή η υπερβολική ταχύτητα ή ο
Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας.
Σας έχουµε αναφέρει συγκεκριµένα σηµεία στο δρόµο Αθηνών -
Θεσσαλονίκης και πριν τη Λαµία και πριν τη Λάρισα, όπου τα
τροχαία δυστυχήµατα αυξάνονται ραγδαία. Μας απαντήσατε ότι τα
ξέρετε, τα βλέπετε. Τι κάνετε τόσα χρόνια για να τα διορθώσετε; Εν
πάση περιπτώσει, δεν καταλαβαίνετε ότι είσαστε υπόλογοι, αν
σκεφτεί κανείς ότι η εθνική οδός έγινε πριν από πολλές δεκαετίες,
µέσα σε µικρό χρονικό διάστηµα, ενώ για να γίνει η διαπλάτυνση
και η διόρθωση των κακοτεχνιών θέλετε τώρα µια δεκαετία;
Πόσες ανθρώπινες ζωές χάνονται; Ξέρω ότι είσαστε ευαίσθητος
εσείς. ∆εν είναι ευαίσθητες, όχι οι υπηρεσίες σας, αλλά η πολιτική
βούληση, που πρέπει να έχετε για να τις ελέγξετε; Γιατί τα
παραδίδετε στη χρήση;
Υπάρχει ερώτηση, κύριε Υπουργέ, όλων σχεδόν των συναδέλφων,
από τον κάθε νοµό, για να µας πουν πόσα νοµαρχιακά έργα έχουν
παραληφθεί, όχι πόσα έχουν δοθεί στη χρήση. Ξέρετε ότι δεν έχει
παραληφθεί κανένα; Ξέρετε
ότι είναι κανόνας πλέον, να µην παραλαµβάνετε τα έργα;
Είναι κανόνας να µην παραλαµβάνετε τα έργα, για δύο λόγους.
Πρώτον, διότι έτσι αφήνετε και τρενάρετε τις όποιες κακοτεχνίες και
τις όποιες υποχρεώσεις έχει ο εργολάβος για να τα φτιάξει...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Για τους νοµάρχες.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι µόνο για τους νοµάρχες. Μιλάω
και για τα δικά σας, του ΥΠΕΧΩ∆Ε. Προσέξτε γιατί µε τη δική σας
πολιτική βούληση έχετε αφήσει αυτά να γίνονται.
Θα µου επιτρέψετε κιόλας να πω για τους νοµάρχες που
αναφέρετε, ότι δεν είναι για όλα τα χρόνια που είσαστε Κυβέρνηση,
είναι ιδιαίτερα για τα τελευταία. Επιπλέον, σηµαίνει ότι κάθε
νοµάρχης επειδή είναι εκλεγµένος -ήταν διορισµένος όταν γίνονταν
αυτά και είχατε εσείς την ευθύνη- θα έχει ατοµική ευθύνη; 'Η την
ευθύνη, όπως κάποτε µου απαντήσατε, δεν την έχετε εσείς, αλλά
την έχει το Υπουργείο Εσωτερικών; Είναι συλλογική η Κυβέρνηση;
Μπορούµε να οχυρωνόµαστε πλέον πίσω από το ποιος έχει την
ευθύνη;
Υπάρχει µία αυτοδιοίκηση, υπάρχει µία αυτοδιαχείριση, αλλά εάν ο
νοµάρχης δεν εκτελεί σωστά τα έργα έχετε κάθε δικαίωµα να τον
"πιάσετε από το αυτί".
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τον πιάνουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν τον πιάνετε, κύριε
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Υπουργέ. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι όχι µόνο δεν τον πιάνετε,
αλλά απ' ότι αποδεικνύεται από τις απαντήσεις στις ερωτήσεις των
συναδέλφων, παρ' ότι το γνωρίζετε δεν κάνετε τίποτα.
Τελικά, σε ποιον να απευθυνθούµε; Ο Υπουργός Εσωτερικών λέει
"δεν είναι δική µου αρµοδιότητα", εσείς λέτε "είναι αρµοδιότητα του
Υπουργού Εσωτερικών". Βρείτε τα, εν πάση περιπτώσει. Συζητήστε
τα. ∆εν είναι και τόσο µεγάλο θέµα για να καταλάβετε ότι
υποχρεούνται πράγµατι οι νοµάρχες αλλά και κάποιοι δήµαρχοι
όταν κάνουν κάποια έργα να τα ολοκληρώνουν και να είναι σωστά.
∆εν έχουν σηµασία, όµως, µόνο τα έργα των νοµαρχών, έχουν
σηµασία και τα δικά σας έργα. Εσείς µπορείτε να µας αναφέρετε
ένα έργο που έχετε παραλάβει;
'Εχω την αίσθηση, κύριε Υπουργέ, ότι τα έργα τα δίνετε στη χρήση
ακριβώς για να µην τα παραλάβετε, για να µην υποχρεώσετε τους
κατασκευαστές να κάνουν τις ανάλογες εργασίες που πρέπει για να
φτιαχτούν οι κακοτεχνίες. Αφήνετε το χρόνο και περνάει,
παραγράφεται κιόλας η αξίωση και εν τέλει φθάνουµε σε ένα σηµείο
όπου το έργο είναι µία πλήρη κακοτεχνία, δεν βοηθάει σε τίποτα και
χρειαζόµαστε διπλά και τριπλά χρήµατα από το κόστος κατασκευής
του για να το συντηρούµε και να το φτιάχνουµε. Απόδειξη, δέστε
κάθε πότε ανοίγουν οι λακκούβες στους εθνικούς δρόµους, δέστε
κάθε πότε έχουµε πρόβληµα.
Κάνατε πάλι ένα λάθος, κύριε Υπουργέ, το οποίο σας έχουµε
επισηµάνει. Συγκρίνατε -τώρα που το θυµήθηκα- το κόστος
κατασκευής χιλιοµέτρου την περίοδο 1990-1993 µε το κόστος
κατασκευής τώρα. Κατ' αρχήν, είναι δύο ανόµοια πράγµατα, διότι
όλοι οι δρόµοι δεν είναι ίδιοι. Γιατί µπορεί να έχει ανωµαλίες η
χάραξη, να είναι ανώµαλος ο ίδιος ο δρόµος, άρα το κόστος να είναι
πιο ανεβασµένο απ' ότι είναι το κόστος µιας χάραξης ή κατασκευής
ενός δρόµου που είναι σε οµαλότητα. Κατά συνέπεια αυτό το
κόστος δεν είναι συγκρινόµενο, πολύ περισσότερο µε τις τιµές
εκείνες αν λάβουµε υπόψη µας και τις άλλες οικονοµικές συγκυρίες.
Εν πάση περιπτώσει, επιµένω στο θέµα των κακοτεχνιών. Και
επιµένω διότι όλα τα άλλα θέµατα αναπτύχθηκαν από τους
αξιότιµους συναδέλφους και από τον κ. Ορφανό και από τον κ.
Παναγιωτόπουλο και από τον κ. Καραγκούνη και από τον κ.
Κεφαλογιάννη και δεν έχω πολλά να προσθέσω.
Επειδή µας είπατε πολλά για την Εγνατία Οδό, να σας πω ότι µου
καταγγέλθηκε πριν από δύο εβδοµάδες, συγκεκριµένα πριν από
δύο Παρασκευές, ότι το τµήµα της παράκαµψης της Καστανιάς
δηµοπρατήθηκε χωρίς να έχει οριστικοποιηθεί η χάραξη σε πλήρη
µελέτη. 'Αρα, προχωράτε σε δηµοπρατήσεις, οι οποίες ουσιαστικά
είναι στον αέρα. Παρακαλώ να έχουµε µία απάντηση. 'Αλλωστε
έγινε και καταγγελία και από το περιφερειακό Τ.Ε.Ε. Το γνωρίζετε
γιατί µου είπαν ότι σας την έστειλαν κιόλας. Παρ' όλα αυτά εσείς
προχωρήσατε στη δηµοπράτηση.
∆εν θέλω να πιστέψω ότι βάζετε πολύ περισσότερο σαν θέµα τη
διαφήµιση ή του να δείξετε ότι κάποιο έργο παράγεται, από την
ασφάλεια του αν αυτό το έργο παράγεται σωστά ή όχι.
Εν πάση περιπτώσει, εµεις πιστεύουµε, κύριε Υπουργέ, ότι όλα
αυτά τα οποία σας αναφέρουµε, όλα αυτά τα έργα τα οποία σας
είπαµε, έχουν πρόβληµα και θα πρέπει να τα δείτε.
'Οσον αφορά τελικά τα θέµατα των µελετών συγκεκριµένα,
γνωρίζετε ότι οι τεχνικές προδιαγραφές από το 1974 δεν έχουν
εκσυγχρονιστεί. Το 1990-1993 έγινε µία προσπάθεια και εσείς δεν
την προχωρήσατε. Παρ' όλα αυτά, όµως και µετά το 1993 έχετε
αφήσει να ισχύει το προεδρικό διάταγµα 696/74, ενώ και εσείς ο
ίδιος κατ' επανάλειψη έχετε δηλώσει ότι θέλετε να το αλλάξετε.
Ακόµα περιµένουµε πώς και πότε θα γίνει αυτή η αλλαγή.
Γνωρίζετε επίσης, ότι δεν υπάρχουν κανονισµοί µελετών.
Συντάσσονται για µερικά αντικείµενα κατά περίπτωση από
συµβούλους µελετητές. Και οι κανονισµοί του Υπουργείου
∆ηµοσίων 'Εργων της δεκαετίας του '60 που και σήµερα ισχύουν,
δεν είναι εφαρµόσιµοι. Ενώ και εσείς τα ξέρετε δεν προχωράτε στην
αλλαγή τους.

Το σύστηµα ανάθεσης των µελετών είναι επίσης της δεκαετίας του
'70. Οι µελέτες σήµερα ανατίθονται απευθείας και µάλιστα αµέσως
ή εµµέσως σε προσκείµενους της Κυβερνήσεως, παρ' όλα τα περί
αντιθέτου τα οποία λέτε, ενώ κυκλοφορούν πάρα πολλές φήµες για
συναλλαγές και για αξιολογήσεις χωρίς ιδιαίτερα κριτήρια.
Γνωρίζετε τι έχει ακουστεί, γνωρίζετε τις καταγγελίες που σας
έχουµε κάνει και ταυτόχρονα δεν παίρνετε κανένα µέτρο.
Για πολλές µελέτες γνωρίζετε ότι δεν υπάρχει κώδικας αµοιβών και
η εκτίµηση των αµοιβών γίνεται τελείως αυθαίρετα. Θα αλλάξει
αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Εχει τελειώσει αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν έχει τελειώσει ακόµα, κύριε
Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Οι περιβαλλοντικές µελέτες πώς γίνονται;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να µας πείτε πότε τελείωσε.
Κρατήστε το για τη δευτερολογία σας.
Εννοείτε ότι έχει τελειώσει µε προεδρικό διάταγµα και εφαρµόζεται;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι. 'Εχει, όµως,
οριστικοποιηθεί µέσα από διάλογο...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Εχει οριστικοποιηθεί στο νοµοσχέδιο
που θα µας φέρετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Και επίκειται η έκδοση...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Αρα επίκειται, δεν έχει τελειώσει. Ε,
αυτό περιµένουµε! Ξέρετε πόσα χρόνια επίκειται; Κύριε Υπουργέ
από το 1994 µας λέτε, ότι το νοµοσχέδιο για την αλλαγή των
µελετών θα µας το φέρετε. Είµαστε στο Νοέµβριο του 1998 και
µπαίνουµε στο 1999. 'Ηδη έχετε αναθέσει όλες τις µελέτες. Το ξέρω
ότι επίκειται. Εγώ ακριβώς αυτό σας είπα ότι δεν άλλαξε, αλλά ότι
επίκειται. Χαίροµαι που επιβεβαιώνετε αυτό που σας είπα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Επίκειται και η λήξη
του χρόνου σας. Προσέξτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Επειδή, κύριε Υπουργέ, επίκειται,
θέλω να µας δηλώσετε σήµερα εδώ απλά. Είναι 6 Νοεµβρίου του
1998. Θα είναι η πολλοστή φορά που θα µας δηλώσετε ποιες
βασικές ρυθµίσεις εν τελει θα περιλαµβάνει το υπό σύνταξη
νοµοσχέδιο. Με µεγάλη χαρά και προσοχή θα το ακούσουµε. Και αν
µπορείτε εσείς µια και παρίστασθε να µας πείτε πότε επιτέλους θα
το καταθέσετε στη Βουλή και πότε σκοπεύετε να ψηφιστεί. ∆ιότι
παρά την πίεση που ασκείται απ'όλα τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης και από Βουλευτές της Συµπολίτευσης -προς τιµήν
τους, δεν είναι ανάγκη να διαβάσω τι λένε οι συνάδελφοι µηχανικοί
που ασχολούνται µε αυτά ούτε να αναφέρω ονόµατα για να σας
θυµίσω τι έλεγαν και τι έχετε απαντήσει- να µας πείτε τελικά πότε θα
κατατεθεί στη Βουλή, πότε θα ψηφιστεί και πότε θα αλλάξει αυτή η
διαδικασία.
Εσείς, ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, αποδέχεστε ότι αυτό πρέπει να
αλλάξει από το 1994. Μας κάνατε κριτική το 1990-1993. 'Εχουµε
φθάσει στο Νοέµβριο του 1998 και ακόµα παραµένουν τα ίδια.
Νοµίζω ότι γίνεται απολύτως κατανοητό, χωρίς να χρειάζεται κανείς
να ανεβάζει τους τόνους ή να µακρηγορεί απ'αυτά που σας είπαµε,
ότι τελικά δεν έχει γίνει τίποτε απολύτως στο θέµα των µελετών,
αλλά ούτε και στο θέµα των έργων. Οι καθυστερήσεις είναι πολύ
µεγάλες και τις πληρώνει ο ελληνικός λαός. Οι κακοτεχνίες, επίσης,
είναι πολύ µεγάλες, πολλές φορές τις πληρώνουµε µε αίµα. Εσείς ο
ίδιος έχετε αναγνωρίσει και την ευθύνη της Κυβέρνησης σε αυτά τα
θέµατα. 'Εχω την αίσθηση ότι τελικά πολύ σύντοµα θα κληθούν
άλλες  δυνάµεις,  υγιείς  δυνάµεις  του  τόπου  που  πράγµατι
µπορούν  να  δώσουν  απόψεις  και  αρχές  και  όραµα.  Και  αυτές
είναι  οι  δυνάµεις  που  συναπαρτίζουν  τη  Νέα  ∆ηµοκρατία,  για
να  µπορέσουν  να  λύσουν  αυτά  τα  καυτά  προβλήµατα.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Ο συνάδελφος κ.
Αθανάσιος Βαρίνος ζητεί την άδεια του Σώµατος για ολιγοήµερη
απουσία στη Νέα Υόρκη, προσκεκληµένος στις εκδηλώσεις της
Οµοσπονδίας Χιακών Σωµατείων για να συµµετάσχει στις
εκδηλώσεις "Οµήρεια".
Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Η Βουλή ενέκρινε τη
ζητηθείσα άδεια.
Ο κ. Κοσµάς Σφυρίου Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
έχει το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι, δεν πήρα το λόγο όχι για
να µακρηγορήσω γύρω από το θέµα που αναπτύσσεται µε τη
σηµερινή επερώτηση. Γιατί τουλάχιστον σε ό,τι αφορά την εξέλιξη
των µεγάλων έργων που απετέλεσαν το αντικείµενο είτε του
γραπτού κειµένου της επερώτησης είτε των αναφορών των
συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας, δόθηκε µε έναν τρόπο αρκετά
συστηµατικό, αλλά και µε τα απαραίτητα στοιχεία η εικόνα του
σηµείου στο οποίο βρίσκονται σήµερα τα έργα και οι µελέτες είτε
της Εγνατίας Οδού είτε της ΠΑΘΕ είτε του Μετρό είτε και άλλων
έργων στα οποία έγινε αναφορά κατά την πρωτολογία του
Υπουργού ΠΕΧΩ∆Ε.
Υπάρχουν, όµως, µερικά άλλα θέµατα που τέθηκαν κατά την
ανάπτυξη της επερώτησης και ειδικότερα από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας που θεωρώ απαραίτητο να
γίνει µία συνοπτική παρέµβαση.
Πρώτα απ'όλα, κύριε Υπουργέ, θα περιµένουµε και εµείς εκ µέρους
της Συµπολίτευσης µε ενδιαφέρον να ακούσουµε ακριβώς το σηµείο
που βρίσκεται η προεργασία για την τροποποίηση του ν. 716. Γιατί
και ως Συµπολίτευση έχουµε πάρει θέση στο Κοινοβούλιο και
έχουµε επιµείνει στην ανάγκη να επιταχυνθούν οι όλες διαδικασίες
διαλόγου µε τους άµεσα ενδιαφερόµενους φορείς, καθώς βέβαια και
η επέκταση του ορίζοντα αυτού του νέου νοµοθετήµατος που
ετοιµάζεται σε ένα πλήθος πλέον εξειδικευµένων µελετών, που
ξεφεύγουν από τα στενά όρια που ανεφέρετο ο ν. 716 στη δεκαετία
του '70, υπό το πρίσµα τόσο των νέων δεδοµένων στα πλαίσια της
εθνικής µας νοµοθεσίας όσο και των δεδοµένων που υπάρχουν,
λειτουργούν και προβλέπεται να λειτουργήσουν και στα επόµενα
χρόνια στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Μιλούµε, εποµένως, για ένα πλαίσιο τελείως διαφορετικό και πολύ
ευρύτερο, αυτό το οποίο θα πρέπει να καλύπτει το νέο νοµοθέτηµα
σε σχέση µε εκείνο που γνωρίζουµε όλοι από τη δεκαετία του '70.
'Ηταν όµως και η θέση της Συµπολίτευσης -και οφείλω να την
επαναλάβω- η ανάγκη να ολοκληρωθούν όλες αυτές οι
προεργασίες και κυρίως οι διάλογοι µε τους ενδιαφερόµενους
φορείς και να έλθει το σχετικό νοµοσχέδιο στη Βουλή, να
αποτελέσει αντικείµενο επεξεργασίας και να αποτελέσει αύριο
βέβαια και το νέο σύγχρονο νόµο γύρω από το πλαίσιο ανάθεσης
και κατάρτισης των µελετών.
Θα ακούσουµε πράγµατι µε ενδιαφέρον αυτό που έχετε να µας
παρουσιάσετε σήµερα, κύριε Υπουργέ, από ό,τι κατάλαβα από την
αναφορά που έγινε από την πλευρά σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα δοθεί τώρα στους φορείς
και τον Ιανουάριο µήνα θα κατατεθεί.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Από ό,τι κατάλαβα, αυτό αποτελεί µία
δέσµευση της Κυβέρνησης. Και βέβαια καταλαβαίνετε, κύριε
Υπουργέ, ότι όσον αφορά τη δέσµευση αυτή, εφόσον
προσδιορίστηκε και µε το µήνα στον οποίο αναφερθήκατε, τον
Ιανουάριο, είναι εποµένως η καταληκτική ηµεροµηνία του διαλόγου
µε τους φορείς και βεβαίως η κατάρτιση των επιµέρους διατάξεων
σαν απώρεια αυτού του διαλόγου και της επεξεργασίας που γίνεται
σήµερα.
Θα είναι ευχής έργο, µια που το ανέφερε ο κύριος Υπουργός, να

έχουµε πράγµατι αυτό το νοµοθέτηµα τον Ιανουάριο, να γίνει η
επεξεργασία από την πλευρά της αρµόδιας Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής και της Ολοµέλειας της Βουλής, γιατί το θεσµικό
πλαίσιο, βάσει του οποίου θα πρέπει να καταρτισθούν οι µελέτες
πριν από την έναρξη εφαρµογής του τρίτου Ευρωπαϊκού Πλαισίου
Στήριξης, πρέπει να είναι πιο σύγχρονο και να δίνει απαντήσεις στα
σύγχρονα προβλήµατα που συνοδεύουν την κατάρτιση και τέλος
την εκτέλεση αυτού του νέου προγράµµατος.
'Ηδη το δεύτερο Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Στήριξης θα έχει ολοκληρωθεί
ή θα ολοκληρώνεται όταν εµείς θα συζητούµε αυτό το νοµοθέτηµα.
Τουλάχιστο, όµως, η πολιτεία θα πρέπει να το έχει στα χέρια της
εγκαίρως, πριν αρχίσει η κατάρτιση και η εφαρµογή του
προγράµµατος του τρίτου Ευρωπαϊκού Πλαισίου Στήριξης.
Αυτό είναι το κυριότερο θέµα της σηµερινής επερώτησης που
συζητούµε. Αλλά ενώ σε αυτό πράγµατι υπάρχει έδαφος,
προκειµένου να ασκείται η κριτική που ασκεί η Αντιπολίτευση για
την καθυστέρηση προώθησης του σχετικού νοµοθετήµατος, δεν θα
συµµεριστώ την άποψη των συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας και
κυρίως του κ. Μεϊµαράκη, όταν λέει εδώ, ότι όπως έχει δικαίωµα
από το Σύνταγµα και από τον Κανονισµό της Βουλής κάνει οξύτατο
έλεγχο, διότι η επερώτηση είναι µία βαρία µορφή ελέγχου προς την
Κυβέρνηση. Αυτό ανέφερε.
Μόνο, κύριε Μεϊµαράκη, θα πρέπει, όταν θα ασκείται αυτός ο
έλεγχος, να µην κάνετε αναφορά σε στοιχεία και σε δηµοσιεύµατα,
τα οποία δεν έχετε σπεύσει πρώτα να τα διερευνήσετε µε
υπευθυνότητα και δεν έχετε απευθύνει πρώτα τις σχετικές
ερωτήσεις για να πάρετε µε υπεύθυνο τρόπο και τεκµηρίωση
απαντήσεις στα ερωτήµατά σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Σφυρίου, µου επιτρέπετε;
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: 'Οχι, κύριε Μεϊµαράκη, δεν σας επιτρέπω.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Ε'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ)
'Εχετε κάθε δικαίωµα να απευθύνετε τις ερωτήσεις σας όπως ορίζει
ο Κανονισµός της Βουλής, να πάρετε τις απαντήσεις τις
τεκµηριωµένες από την πλευρά της Κυβέρνησης και εάν απ'αυτές
βεβαίως δεν µένετε ικανοποιηµένοι, το δικαίωµά σας είναι
αναφαίρετο, να προχωρήσετε σε επερωτήσεις και µάλιστα µε
οξύτατη µορφή. Εκείνο το οποίο δεν συνάδει µε τη λειτουργία του
κοινοβουλευτικού ελέγχου είναι τα ερωτήµατα τα οποία πρέπει να
απαντηθούν να µην έχουν προηγηθεί, αλλά να σπεύδετε να
υιοθετείτε δηµοσιεύµατα και άλλου είδους ανακοινώσεις κλπ. και µε
βάση αυτά να ασκείτε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν έχετε διαβάσει την επερώτηση.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Την έχω διαβάσει και µάλιστα λεπτοµερώς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Είναι µέσα.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Αλλά, δεν αναφέροµαι µόνο στο κείµενο της
επερώτησης. Αναφέροµαι και σ'αυτά τα οποία είπατε
προηγουµένως µε την έννοια ότι απευθύνετε µια ερώτηση, παίρνετε
την απάντηση "δεν αγοράσθηκε ο µετροπόντικας" έρχεσθε και λέτε
"άρα, αγοράσατε µετροπόντικα". "∆εν υπάρχει υπέρβαση, είµαστε
στα πλαίσια της σύµβασης του 1994" άρα λέτε "εδώ γράφουν
εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (70.000.000.000) υπέρβαση πέραν της
συµπληρωµατικής σύµβασης του 1994".
Καταλαβαίνετε ότι έτσι δεν µπορεί πράγµατι να ασκηθεί υπεύθυνος
κοινοβουλευτικός διάλογος και δεν µπορείτε να θεωρείτε, ότι κάνετε
το καθήκον σας απέναντι στις κοινοβουλευτικές λειτουργίες. Αυτή
είναι η δική µου κριτική διότι οι δικές σας πολιτικές θέσεις δεν
µπορεί να παίρνουν και την αντίστοιχη απάντηση µε την κατάλληλη
κριτική που διατυπώνουµε εκ µέρους της Συµπολίτευσης.
Πρέπει να συµφωνήσουµε όµως, κύριοι συνάδελφοι, όλα τα
πολιτικά κόµµατα και στο εξής: 'Εγινε αρκετή αναφορά στα έργα
που εκτελούν οι νοµαρχίες και οι δήµοι. Και βέβαια, είναι σωστό να
υπάρχει  το  θεσµικό  πλαίσιο  που  διαµορφώνεται  από  την
εθνική  νοµοθεσία  και  από  την  κοινοτική  νοµοθεσία  για  όλους
και  την  ευθύνη  έχει  τόσο  η  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  σε  ό,τι
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αφορά την κοινοτική νοµοθεσία αλλά και η Κυβέρνηση και το
Κοινοβούλιο για τους νόµους που αποτελούν το θεσµικό πλαίσιο.
Στα πλαίσια όµως αυτών των νόµων, ο καθένας σε κάθε επίπεδο
έχει τις δικές του ευθύνες απέναντι στη νοµοθεσία. Και στο βαθµό
κατά τον οποίο γίνεται µια ουσιαστική επίβλεψη και ασκείται και ο
έλεγχος των επιθεωρήσεων από την πλευρά των προϊσταµένων
υπηρεσιών -γιατί ασφαλώς πρέπει να µην είναι γράµµα κενό οι
επιθεωρήσεις- η ευθύνη σε ό,τι αφορά τη σωστή εκτέλεση ενός
έργου, την έγκαιρη παράδοση ή εν τέλει την παράδοση µε όλους
τους κανόνες που νοµίζει η νοµοθεσία, ενός έργου νοµαρχιακού ή
ενός έργου δηµοτικού, δεν µπορεί παρά να βαρύνει τις αιρετές
αρχές. ∆ε σηµαίνει ότι έχοντας την εκλογή από το εκλογικό σώµα
που τους ανέδειξε, έχουν το ανεύθυνο. 'Οχι βέβαια! Ο καθένας
αιρετός σε κάθε επίπεδο έχει το δικό του µερίδιο των ευθυνών και
βεβαίως εκεί θα πρέπει να αναζητώνται είτε µέσω της διοικητικής
οδού, είτε µέσω της δικαστικής οδού, ή οπουδήποτε αλλού. ∆εν
µπορεί να είναι κανένας υπόλογος σε επίπεδο κυβερνητικό για το
δήµαρχο της τάδε πόλης ή για το νοµάρχη του τάδε νοµού.
Μάλιστα, είδαµε τώρα στις πρόσφατες νοµαρχιακές και δηµοτικές
εκλογές ότι εξελέγησαν δήµαρχοι και νοµάρχες από διάφορες
πολιτικές παρατάξεις. Εποµένως, δεν κατάλαβα γιατί θα πρέπει να
µεταβιβάζεται η ευθύνη για λάθη ή για παραλείψεις που κάνουν
αυτοί οι αιρετοί άρχοντες απέναντι στην Κυβέρνηση. Αυτό το
θεωρώ αδιανόητο.
Σε ό,τι αφορά το θεσµικό πλαίσιο, ασφαλώς και υπάρχει ευθύνη να
διαµορφωθεί. Να ασκούνται οι επιθεωρήσεις που προβλέπουν οι
νόµοι, ναι. Αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι καθιερώνεται το ανεύθυνο
των αιρετών αρχών στα ενδιάµεσα επίπεδα και µάλιστα στα
επίπεδα της αυτοδιοίκησης.
∆εν θα ήθελα και δεν έχω την πρόθεση -εξάλλου δεν έχω και το
χρόνο- να επεκταθώ σε άλλα θέµατα. Αλλά φοβούµαι ότι οι
ευσεβείς πόθοι τους οποίους εξέφρασε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας για τις υγιείς δυνάµεις -
ακούστε πώς ακούγεται- της πολιτικής ζωής του τόπου που
συγκροτούν τη Νέα ∆ηµοκρατία είναι αυτές οι οποίες σύντοµα θα
αναλάβουν τις τύχες της χώρας στα χέρια τους, είναι ευσεβείς πόθοι
οι οποίοι θα παραµείνουν ευσεβείς πόθοι. Φοβούµαι και µετά το
2000 και κύριοι συνάδελφοι τότε θα προσγειωθείτε στη χειροπιαστή
πραγµατικότητα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β.Κωστόπουλος): Κύριοι συνάδελφοι
τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα ∆υτικά Θεωρεία αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", πενήντα δύο µαθητές και πέντε
συνοδοί-καθηγητές από το 2ο Γυµνάσιο Πύργου Ηλείας.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ο κ.Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε τις θέσεις του Κ.Κ.Ε. για τα
δηµόσια έργα τις είχαµε καταθέσει και κατά τη συζήτηση του
προηγούµενου νόµου που είχε φέρει η Κυβέρνηση σχετικά µε τα
έργα αλλά και στην πρόταση νόµου που είχε καταθέσει η Νέα
∆ηµοκρατία πρόσφατα. Επιµένουµε ότι η εξασφάλιση για να είναι
οικονοµικότερα, ασφαλέστερα και για το δηµόσιο, ποιοτικά, για τη
χώρα και για το λαό τα έργα θα πρέπει να αναπτυχθεί ο δηµόσιος
τοµέας ο οποίος θα πρέπει να παίξει ένα κύριο ρόλο από την αρχή
µέχρι το τέλος των έργων.
'Εχουµε την άποψη ότι µόνο ένας υγιής, στελεχωµένος
επιστηµονικά και τεχνολογικά, δηµόσιος τοµέας µε δυνατότητες
αποφασιστικής παρέµβασης στις µελέτες της δηµοπράτησης και
την επίβλεψη των δηµοσίων έργων, είναι πραγµατικά δυνατόν να
κάνει δηµόσια έργα και οικονοµικά και ποιοτικά και εξασφαλισµένα
για πολλά χρόνια.
Πέρα από εκεί όµως θέλουµε να πούµε ότι όλο αυτό το διάστηµα ο
τοµέας των µελετών σε σχέση µε το πρώτο θέµα που αναφέρεται η
επερώτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει γίνει ένα πεδίο άσκησης
πελατειακών σχέσεων. Το ισχύον µέχρι σήµερα θεσµικό πλαίσιο

του ν. 716 δεν τηρείται µε πρόσχηµα ότι χρήζει εκσυγχρονισµού,
ενώ οργιάζει η αδιαφάνεια, κυρίως στις αναθέσεις µελετών µε
αποτέλεσµα τα ρουσφετολογικά κριτήρια αναθέσεων να
"υπαγορεύουν" αναλόγως και την άσκηση του ελέγχου τόσο από
απόψεως τήρησης οικονοµικού προϋπολογισµού όσο και από
απόψεως ποιότητας και προδιαγραφών ένα τµήµα του
επιστηµονικού και τεχνικού µας δυναµικού που δεν σκύβει τη µέση
στη συναλλαγή αυτή να οδηγείται στην απαξίωση και στην ανεργία.
Το σύστηµα που εφαρµόζετε έχει σκοπό να εξοντώσει όλες τις
µικρές επιχειρήσεις που ασχολούνται γύρω από τα δηµόσια έργα µε
ένα βίαιο τρόπο προσαρµογής στη νέα κατάσταση. Φαίνεται όµως
πως η περίφηµη προσαρµογή που εφαρµόζει η Κυβέρνηση µε το
Κοινοτικό Πλαίσιο, την οποία ευαγγελίζεται και στην επερώτησή της
η Νέα ∆ηµοκρατία, η οποία ήρθε µε το προεδρικό διάταγµα 346,
κάθε άλλο παρά παρέχει τα εχέγγυα για διαφανείς διαδικασίες και
αξιοκρατικές επιλογές.
Στο κεφάλαιο Β' περί επιλογής διαδικασιών ανάθεσης οι
αναφερόµενες ως διαδικασίες µε δηµοπράτηση ή κλειστές
διαδικασίες δεν αφήνουν σε κανέναν οποιαδήποτε αµφιβολία για το
πώς θα γίνεται η σύναψη των δηµοσίων συµβάσεων. Αλλά και στο
κεφάλαιο 6, κύριοι Βουλευτές, περί κριτηρίων ποιοτικής επιλογής το
άρθρο 26 είναι αποκαλυπτικό αναφορικά µε το ρόλο που
επιφυλάσσετε στο τραπεζικό και ασφαλιστικό κεφάλαιο.
Κύριοι Βουλευτές εδώ προχωρούµε στην ιδιωτικοποίηση όλων των
δηµόσιων έργων. Είναι γνωστό -και είδε το φως της δηµοσιότητας-
ότι µε εντολή των Βρυξελλών πρόκειται να παγιωθεί η
ιδιωτικοποίηση όλων των δηµοσίων έργων που θα γίνονται από
εδώ και στο εξής στη χώρα µας. Η ιδιότυπη αυτή ιδιωτικοποίηση
των δηµοσίων έργων έχει βέβαια ξεκινήσει τα τελευταία χρόνια µε
τη µέθοδο της ληστρικής συγχρηµατοδότησης διαφόρων λεγόµενων
"µεγάλων έργων" όπως τα Σπάτα, η Λεωφόρος Σταυρού-
Ελευσίνας, η ζεύξη Ρίου-Αντιρρίου και άλλα. Τώρα όµως
προετοιµάζεται το έδαφος για τη καθιέρωση του συστήµατος αυτού
για όλα τα δηµόσια έργα. ∆εν θα υπάρχει κανένα έργο που να
υπερβαίνει τα πέντε δισεκατοµµύρια (5.000.000.000) που να µη
γίνεται µε το σύστηµα αυτό.
Τα έργα αυτά τα οποία γίνονται µε το σύστηµα αυτό θα γίνονται
µόνο αν έχουν επενδυτικό ενδιαφέρον οι ιδιώτες, τράπεζες,
κατασκευαστές, τα διαπλεκόµενα που λέµε, οι οποίοι θα
αποφασίζουν µε µοναδικό γνώµονα το κέρδος και όχι την κοινωνική
διάσταση.
Το νέο αυτό µοντέλο αυτοχρηµατοδότησης που προωθείται από τις
Βρυξέλλες όπως είδε το φως της δηµοσιότητας έχει τον τίτλο public
privera project που σηµαίνει δηµόσια ιδιωτικά έργα. Το σύστηµα
αυτό προβλέπει τη συµµετοχή των ιδιωτών µε αντιπαροχή στα
δηµόσια έργα τα οποία θα εκµεταλλεύονται οι ίδιοι µε συµβάσεις
παραχώρησης για δεκαετίες. Και πάλι όµως τη µερίδα του λέοντος
στο κόστος του έργου θα καλύπτει είτε ο κρατικός προϋπολογισµός
είτε κονδύλια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είτε τα δάνεια από την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Πάρτε παράδειγµα τι γίνεται µε
το έργο των Σπάτων που δεν καλύπτουν παραπάνω από το 8%-
10% της ολικής επένδυσης.
Η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη να εφαρµόσει το σλόγκαν "όλα
στους ιδιώτες, όλα για τους ιδιώτες και στον τοµέα των δηµοσίων
έργων". Σύµφωνα µε το σχεδιασµό αυτό, που πάει να εφαρµοστεί
κάτω από την καθοδήγηση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης -αυτό που
είπαµε πριν µε τα τρια "π"- στο εξής κανένα δηµόσιο έργο δεν θα
κατασκευάζεται µε γνώµονα το κοινωνικό όφελος, αλλά µε γνώµονα
το συµφέρον των ιδιωτών, δηλαδή πόσο ανταποδοτικό είναι αυτό το
έργο για να αποκοµίσουν κέρδη οι διάφοροι επενδυτές. Οι κινήσεις
αυτές βέβαια προδιαγράφουν την έλευση ακόµα χειρότερων
ηµερών για τον ελληνικό λαό, ο οποίος είναι υποχρεωµένος να
αναλάβει και το βάρος της αποπληρωµής των έργων αυτών µέσω
πανάκριβων διοδίων και τελών.
Κύριοι  Βουλευτές,  είµαστε  αντίθετοι  σ'  αυτόν  τον  κανόνα  της
ληστρικής  "αυτοχρηµατοδότησης"  που  επιβαρύνει  τον  ελληνικό
λαό.  Αυτόν  το  µονόδροµο  που  αναδεικνύεται  από
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την Κυβέρνηση, η κατασκευή όλων των δηµοσίων έργων µε τη
ληστρική για τα συµφέροντα µέθοδο της συγχρηµατοδότησης κατά
τα πρότυπα αποικιοκρατικού τύπου σύµβασης για τα Σπάτα, που
υπογράφθηκε µε τους Γερµανούς, της Χόφτεν, δεν µπορεί να τον
επικαλείται η Κυβέρνηση σαν τρόπο προωθητικό, αναπτυξιακό.
Με τον τρόπο αυτό αναµένεται να κατασκευαστεί µια σειρά άλλων
δηµόσιων έργων, όπως το "Μετρό Θεσσαλονίκης", η ζεύξη
Μαλιακού, τµήµατα της Εγνατίας Οδού, τα µεγάλα υπόγεια γκαράζ
της Αθήνας, διάφορα περιφερειακά αεροδρόµια της χώρας, αλλά
και τµήµατα της Εθνικής Οδού Πατρών-Αθηνών - Θεσσαλονίκης-
Ευζώνων, για τα οποία έτσι κι αλλιώς δεν έφθανε η χρηµατοδότηση
από το δεύτερο Πακέτο Ντελόρ.
Αν πάρουµε ως πρότυπο τη σύµβαση για τα Σπάτα, όπως
προανήγγειλε πριν από καιρό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας κ.
Γιάννος Παπαντωνίου, τότε η κατασκευή όλων αυτών των έργων
και αρκετών άλλων ακόµα θα έχει σηµαντικές επιπτώσεις στους
εργαζόµενους, αφού το κόστος για να βγάλουν υπέρογκα κέρδη οι
ιδιώτες που θα εκµεταλλεύονται τα έργα αυτά για µερικές δεκαετίες
θα µετακυλιστεί στους χρήστες, δηλαδή σε όλο τον ελληνικό λαό.
Το ελληνικό δηµόσιο και κατά συνέπεια όλοι µας θα φορτωθεί µε το
βάρος νέων τεράστιων δανείων από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, προσφέροντας την εγγύησή τους στους ιδιώτες. Με
λίγα λόγια, όλο το παραγωγικό δυναµικό της χώρας θα δουλέψει για
να αποκοµίσουν τεράστια υπερκέρδη ξένες και ντόπιες πολυεθνικές
τύπου Χόφτεν, αλλά και αρκετές τράπεζες.
Κύριοι Βουλευτές, κατά την άποψή µας, είναι αστείο λίγο να
παρουσιάζεται η Νέα ∆ηµοκρατία ότι µε την επερώτησή της αυτή
γίνεται µια δύναµη ελέγχου, αφού ξέρουµε ότι όλο αυτό το διάστηµα
τηρεί σαν Αντιπολίτευση στάση Αξιωµατικής Συµπολίτευσης. Πώς
είναι δυνατό να κάνει αυτήν την κριτική για τα έργα, όταν ξέρει ότι
και η ίδια να έρθει στη Κυβέρνηση θα ακολουθήσει ακριβώς την ίδια
πολιτική, τη νεοφιλελεύθερη δηλαδή πολιτική, η οποία γεννά τα
σκάνδαλα και τα πολλαπλασιάζει και στα δηµόσια έργα και σε
όλους τους άλλους τοµείς δραστηριότητας της ελληνικής
οικονοµίας;
Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι πέρα απ' αυτήν τη δηµαγωγία που γίνεται
θα πρέπει να κυριαρχήσουν και στα δηµόσια έργα οι προτάσεις που
κάνουν οι εργαζόµενοι, αυτοί που περιστρέφονται γύρω από το
δηµόσιο τοµέα, είτε αυτοί είναι ιδιώτες είτε βρίσκονται στο δηµόσιο.
Τη διαφανή διαχείριση των δηµοσίων έργων ζήτησε από τους
αρµόδιους φορείς, κύριοι Βουλευτές, και η αντιπροσωπεία του
Συλλόγου Πολιτικών Μηχανικών Ελλάδος, που επισκέφθηκε τον
κύριο Υπουργό και του έθεσε ορισµένα βασικά θέµατα. Το κύριο
που τονίζουν ότι δεν εξασφαλίζεται η διαφάνεια, ότι τα έργα δίνονται
σε ηµετέρους, ότι το ποσό πολλαπλασιάζεται και ότι θα πρέπει
ουσιαστικά να σταµατήσει αυτό το πανωπροίκι που δίνεται κάθε
φορά στους "φίλους".
Κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να πω δυο λόγια για το Μετρό, για το
πώς βλέπουµε εµείς όλη αυτήν την υπόθεση.
Το 1994 οι Αθηναίοι, µε τη σύµβαση που υπογράφθηκε, περίµεναν
ότι πολύ σύντοµα, φέτος, θα έκοβαν εισιτήριο µέσα στο Μετρό. Οι
εργολάβοι, όχι µόνο αθέτησαν την υπόσχεσή τους, δεν θα
τιµωρηθούν για τη νέα αυτή καθυστέρηση -σύµφωνα µε την αρχική
σύµβαση που είχαν κάνει έπρεπε το Μετρό να το είχαν
παρουσιάσει πέρσι το ∆εκέµβρη- αλλά και µε τη νέα σύµβαση θα
πάρουν εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (70.000.000.000) δραχµές ως
πανωπροίκι και θα αποκτήσουν το δικαίωµα να παραδώσουν το
έργο µέχρι το 2002.
Αυτό, ούτε λίγο ούτε πολύ, προβλέπει µεταξύ άλλων το µνηµόνιο
συναντίληψης, στο οποίο καταλήγουν, σύµφωνα µε ασφαλείς
πληροφορίες, οι εργολάβοι και η Κυβέρνηση, µέσω της εταιρείας
"ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ". 'Ενα µνηµόνιο που αχρηστεύει ουσιαστικά και
τυπικά την ελληνική νοµοθεσία, µε την κατάρτιση του οποίου
απαιτήθηκαν αρκετές διαβουλεύσεις και παρασκηνιακός διάλογος
τόσο στο εσωτερικό, όσο και στο εξωτερικό, δηλαδή στη Γαλλία και
στη Γερµανία, όπου είναι οι έδρες των µεγαλύτερων εταιρειών που
απαρτίζουν τον όµιλο των εργολάβων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
'Οπως φαίνεται, ο µόνος που δεν θα λάβει γνώση του νέου
σκανδάλου-επεισοδίου-σήριαλ Μετρό, είναι αυτός που θα πληρώσει
τα σπασµένα, δηλαδή ο ελληνικός λαός. Ούτε καν οι αντιπρόσωποί
του θα ενηµερωθούν, δεν θα ενηµερωνόµασταν δηλαδή και εµείς,
αν δεν γινόταν σήµερα αυτή η συζήτηση, για να µας πει ορισµένα
πράγµατα ο Υπουργός, αφού επιλέχθηκε ο τρόπος επίλυσης των
διαφορών κρυφά, ώστε να µην απαιτηθεί και η κατάθεση µιας νέας
συµπληρωµατικής σύµβασης από τη Βουλή.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κάπως έτσι φαίνεται, πως υλοποιεί η Κυβέρνηση τις κορώνες που
εκτοξεύει κατά καιρούς περί διαφάνειας στα δηµόσια έργα.
Να σηµειώσουµε ότι αυτό το δεύτερο µνηµόνιο συναντίληψης που
υπογράφεται τα τελευταία χρόνια µεταξύ δηµοσίου και εργολάβων,
το πρώτο είχε αποφέρει στους εργολάβους δέκα δισεκατοµµύρια
(10.000.000.000) περίπου δραχµές. Αξίζει µάλιστα, να
υπογραµµιστεί ότι από το 1994 που υπογράφτηκε η
συµπληρωµατική σύµβαση µέχρι το τωρινό µνηµόνιο οι εργολάβοι
έχουν πάρει πρόσθετες αµοιβές, πανωπροίκι δηλαδή, ύψους
εκατόν σαράντα πέντε δισεκατοµµυρίων (145.000.000.000)
δραχµών, τουλάχιστον, απ'όσα αναφέρονται και έχουν γραφεί στον
Τύπο.
Κύριοι Βουλευτές, µέσω αυτού του νέου µνηµονίου, οι εργολάβοι
κερδίζουν καθυστερήσεις είκοσι µηνών, λόγω παλαιότερων
δυσκολιών, χωρίς να χρειασθεί να τις διεκδικίσουν στα δικαστήρια.
Για παράδειγµα, διεθνείς εµπειρογνώµονες είχαν αποφανθεί ότι για
τις καθυστερήσεις του "Μετροπόντικα" στην Οδό ∆εληγιάννη, κατά
87% η ευθύνη βαρύνει τους εργολάβους.
Αυτό σηµαίνει ότι αν η Κυβέρνηση δεν απεµπολούσε κάθε δηµόσιο
συµφέρον, οι καθυστερήσεις από τα δικαστήρια θα είχαν χρεωθεί
στους εργολάβους. Επίσης, µε το µνηµόνιο παραχωρείται ένα
ακόµα περιθώριο πέντε µηνών στους εργολάβους ως χρόνος
µερικής λειτουργίας του συστήµατος.
Στους εργολάβους επίσης, ανατίθεται εκ νέου η κατασκευή του
τµήµατος Σύνταγµα, Σώµατα, Τµήµατα κ.λπ., που είχε περικοπεί
από την εργολαβεία µε λεονταρίστικο τρόπο, αφού ανακοινώθηκε
από τον Υπουργό ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. ως τιµωρία των εργολάβων. Το µόνο
που κερδήθηκε τελικά ήταν το κόστος του συγκεκριµένου τµήµατος
να ανέλθει από είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) σε επτάµισι
που ήταν πριν την περικοπή.
Το χρονοδιάγραµµα παράδοσης του έργου καθορίζεται πλέον ως
εξής: Το ∆εκέµβρη του 1999, να παραδοθεί το τµήµα Σεπόλια-
Σύνταγµα, Σύνταγµα-Πεντάγωνο, το λεγόµενο και "κολοβό Μετρό".
Το ∆εκέµβρη του 2000 το τµήµα Σύνταγµα-∆άφνη και το 2000 το
τµήµα Σύνταγµα-Μοναστηράκι.
Εδώ θα πρέπει να τονίσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε
επιβραβεύσει και την "ΜΠΕΚΕΛ" την εταιρεία αυτή η οποία
κρίνοντας εσείς ότι έκανε σωστά τη δουλειά της την επιβραβεύσατε
και µε πανωπροίκι µάλιστα. 'Ετσι ανανεώσατε για δύο ακόµα χρόνια
τη σύµβασή της, µε δικαίωµα ανανέωσης και άλλα δυο, αν
χρειαστεί, προσφέροντας 5,8 δισεκατοµµύρια, δηλαδή αύξηση 20%.
Εδώ να σηµειώσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι οι µηχανικοί που
δουλεύουν στην εταιρεία αυτή, που φαίνονται σαν ειδικοί,
πληρώνονται από οκτώ εκατοµµύρια (8.000.000) δραχµές το
λιγότερο, έκαστος το µήνα όταν οι ανώτεροι επιστηµονικοί
υπάλληλοι στο δηµόσιο, στο Υπουργείο το δικό σας, δεν παίρνουν
παραπάνω από τριακόσιες πενήντα µε τριακόσιες εξήντα χιλιάδες
(350.000 - 360.000) δραχµές.
Γι' αυτό, λοιπόν, θα πρέπει να επιµένουµε να αναγεννηθεί, να
αναζωογονηθεί ο δηµόσιος τοµέας, να γίνει επιστηµονικά
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και τεχνολογικά άρτιος και να µπορέσει πραγµατικά να γίνει η πηγή
επίβλεψης και παρακολούθησης των δηµοσίων έργων και να έρθει
τουλάχιστον και η τεχνογνωσία και η τεχνολογία στη χώρα µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. Ευάγγελος
Αποστόλου έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι τοις πάσι
γνωστό ότι ο τοµέας των µελετών και των κατασκευών πάσχει,
πάσχει από αδιαφάνεια και ειδικά αν αυτό στο κέντρο µπορεί να
καλυφθεί, ειδικά στην επαρχία η κατάσταση είναι τραγική.
Και είναι τραγική περισσότερο στον τοµέα των µελετών, όπου είναι
δυνατόν -όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ- να δοθεί τέτοια βαρύτητα
στα κριτήρια των προκηρύξεων και να φωτογραφηθούν
συγκεκριµένες προτάσεις ανάληψης µελετών, συγκεκριµένα
γραφεία.
Μας δώσατε πριν από λίγο έναν κατάλογο κακοτεχνιών. Να ήταν
µόνο αυτά! Είναι αυτά, τα οποία εσείς παρακολουθείτε. Αν δείτε τι
γίνεται µε πολλά έργα, που δίνονται µε τη µέθοδο µελέτης
κατασκευής, εκεί η κατάσταση είναι πολύ χειρότερη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων) : Μιλάτε για τα έργα
νοµαρχιών;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Επόµενο είναι να µιλάω για όλα τα
έργα, τα οποία χρηµατοδοτούνται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οπως είναι γνωστό, µε τον
τελευταίο νόµο δηµιουργήσαµε όρους και προϋποθέσεις
αυστηρότατες για το πώς γίνεται ο χαρακτηρισµός ενός έργου ως
ειδικού έργου, που απαιτεί µελέτη κατασκευή. 'Ετσι, δεν µπορεί πια
να καταστρατηγεί αυτήν την αρχή και αυτήν τη δέσµευση κανένας
δήµαρχος, κανένας νοµάρχης, κανένας διευθυντής οργανισµού και
κανένα υπουργείο. Γιατί υπήρχε καταστρατήγηση, διότι µπορούσε
εύκολα κάποιος να βαπτίσει ένα έργο ως ειδικό έργο και να
προχωρήσει µία µελέτη κατασκευή. Τώρα, δεν υπάρχει τέτοια
δυνατότητα.
Για να χαρακτηρισθεί ένα έργο σαν ειδικό έργο και να προωθηθεί µε
τη µέθοδο µελέτης κατασκευής, πρέπει να εγκριθεί από το Ανώτατο
Συµβούλιο ∆ηµοσίων 'Εργων. Και θα εγκριθεί, αν υπάρχει
τεκµηρίωση. ∆εν µπορεί να γίνεται αυτό πια, γιατί όλα τα έργα είχαν
βαπτισθεί στην Ελλάδα ως ειδικά έργα και τα προχωρούσαν
δήµαρχοι, νοµάρχες, οργανισµοί µε τη µελέτη κατασκευή. 'Εχετε
δίκιο, αλλά τον τελευταίο χρόνο έχει µπει µία ταξη και θα µπει ακόµη
περισσότερο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, που έγινε
αυτή η προσπάθεια, αλλά είναι γεγονός ότι στις περισσότερες
περιπτώσεις δεν υπήρχε τεκµηρίωση. Αυτό είναι το µεγάλο
πρόβληµα µε τη µέθοδο αυτή. ∆εν υπήρχε τεκµηρίωση µε βάση τα
πραγµατικά περιστατικά και γι' αυτό είχαµε τα προβλήµατα, που
ακολουθούσαν.
Κύριε Πρόεδρε, επειδή µου πήρε χρόνο ο κύριος Υπουργός ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Συνεχίστε, κύριε
Αποστόλου, και θα σας δοθεί ο χρόνος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είναι γνωστό ότι ο ρόλος των µελετών
στην εξέλιξη της πορείας του κόστους και της ποιότητας των έργων,
είναι βασικός. Καλή µελέτη σηµαίνει καλό έργο. Κακή µελέτη
σηµαίνει κακό έργο µε όλα τα επακόλουθα.
Εποµένως, δηλαδή, η διαδικασία της επιλογής των µελετών και η
διαφάνεια, η οποία πρέπει να τα διέπει, είναι από τα βασικά, είναι
από τα στοιχεία εκείνα που έχουν άµεση σχέση τόσο µε το
πραγµατικό κόστος του έργου, τόσο µε την πραγµατική αµοιβή που
πρέπει να δίνεται στις µελέτες, αλλά κυρίως µε την επίτευξη του
καλύτερου δυνατού αποτελέσµατος.
Είναι από χρόνια γενικά παραδεδεγµένο ότι ο ν. 716/77, που διέπει
τις µελέτες, αφήνει µεγάλα κενά και χρειάζεται αναθεώρηση. Μετά
δε την έναρξη της ισχύος της οδηγίας 92/50, που έγινε δεκτή για
λόγους συµµόρφωσης µε τις κοινοτικές οδηγίες της Ευρωπαϊκής

'Ενωσης, προστέθηκε άλλος ένας λόγος, αναγκαίος για τη
διόρθωση του νοµοθετικού πλαισίου, που µέχρι σήµερα διέπει
αυτήν τη διαδικασία, δηλαδή του ν.716/77.
Εσείς πρόσφατα, κύριε Υπουργέ, µε το προεδρικό διάταγµα
346/12.10.98, το οποίο το βγάλατε βιαστικά µάλιστα,
προσπαθήσατε να µεταφράσετε, να εναρµονίσετε την οδηγία αυτή
µε το δικό µας νοµοθετικό πλαίσιο.
Εκεί υπάρχει ένα µπέρδεµα, γιατί δεν έχουν τακτοποιηθεί όλα.
Βέβαια, ο νόµος υπερισχύει του προεδρικού διατάγµατος, αλλά
υπάρχει περίπτωση να δηµιουργηθούν προβλήµατα, τα οποία στο
τέλος µπορεί να σηµαίνουν την καθυστέρηση στις αναθέσεις των
µελετών.
Επειδή διαρρέουν πληροφορίες ότι ετοιµάζετε την επεξεργασία του
νοµοθετικού πλαισίου ανάθεσης των µελετών, θα ήθελα να µάθω
αν αληθεύει αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είπαµε ότι έχουµε
ολοκληρώσει την προεργασία και την επεξεργασία του νέου νόµου,
που θα καθορίζει το πώς, το γιατί και µε ποιο κόστος θα ανατίθενται
οι µελέτες. ∆ηλαδή, µια ανανέωση και βελτίωση του υπάρχοντος ν.
716.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 'Εχετε έλθει σε επαφή...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι, αυτό το σχέδιο έχει
ολοκληρωθεί, θα δοθεί και στα κόµµατα και στους επιστηµονικούς
και κοινωνικούς φορείς και µέσα σε σαράντα ηµέρες πρέπει να
εκφράσουν τη γνώµη τους. Γι' αυτό είπα ότι µέσα στον Ιανουάριο
του 1999 θα έχουµε τη δυνατότητα να έχουµε ολοκληρώσει αφ' ενός
µεν το διάλογο, αφ' ετέρου να έχουµε ετοιµάσει το νόµο για τις
µελέτες, να έχει αποσαφηνιστεί για να κατατεθεί.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εντάξει, κύριε Υπουργέ.
Συµφωνούµε, διότι πράγµατι υπάρχουν πολλά θέµατα, όσον αφορά
τις αναθέσεις των µελετών. Συµβαίνει πολλές φορές να υπάρχουν
µελέτες που να µην καλύπτονται από το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο,
όπως είναι οι περιβαλλοντικές µελέτες. Είναι γνωστό ότι εκεί
υπάρχουν µερικά προβλήµατα, ειδικά όσον αφορά τη χρονική
αλληλουχία. Είναι χαρακτηριστική η περίπτωση που είπαµε, σχετικά
µε την Εγνατία στην περιοχή ∆ωδώνης, ή στο τµήµα Παναγιά -
Γρεβενά, µε το θέµα της προστασίας της αρκούδας, όπου δεν είχαν
προϋπάρξει περιβαλλοντικές µελέτες, γι' αυτό δηµιουργήθηκαν όλα
αυτά τα προβλήµατα.
Αυτό που απαιτείται, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ, είναι
η ουσιαστική επίβλεψη των µελετών. Εµείς πιστεύουµε ότι θα
πρέπει να θεσµοθετηθεί η επίβλεψη, γιατί µόνο µέσα απ' αυτήν τη
θεσµοθέτηση θα υπάρξει αναβάθµιση της ποιότητας της µελέτης.
Επίσης, και οι προδιαγραφές των µελετών γνωρίζετε ότι ισχύουν
από το 1990, αλλά έχουν αλλάξει τα δεδοµένα και αυτά θα πρέπει
οπωσδήποτε να βελτιωθούν.
Η επερώτηση αναφέρεται ειδικά στους µεγάλους οδικούς άξονες και
θέλω να πω ότι πραγµατικά υπάρχει µία καθυστέρηση, κύριε
Υπουργέ στην Εγνατία, η οποία φαίνεται και από τις εκθέσεις του
συµβούλου αξιολόγησης, ο οποίος εκτιµά ότι το ποσοστό
αξιοποίησης των πόρων έχει ανέβει στο 18% και παραπέµπει την
ολοκλήρωση της Εγνατίας στο πακέτο Σαντέρ. ∆ηλαδή, µε την
καθυστέρηση η οποία υπάρχει, εµείς βλέπουµε ότι ούτε και µετά
από πέντε χρόνια θα έχει ολοκληρωθεί.
'Οσον αφορά το Μετρό, επειδή υπήρξαν πρόσφατα δηµοσιεύµατα,
παρ' όλο που παλαιότερα είχατε διαβεβαιώσει ότι είχε επέλθει
οριστική συµφωνία σε θέµατα παράδοσης των τµηµάτων, υπάρχει
µία καινούρια συµφωνία, η οποία κοστίζει στο ελληνικό δηµόσιο
πρόσθετα σαράντα δισεκατοµµύρια (40.000.000.000) και µε νέα
δεσµευτικά χρονοδιαγράµµατα, ενώ συνεχίζει να παραµένει
άγνωστο το αντάλλαγµα για να αποσύρει η Κοινοπραξία τις
ενστάσεις, τις προσφυγές που έχει κάνει στα ελληνικά δικαστήρια
και τις διαφωνίες που έχει µε το ελληνικό δηµόσιο.
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Το ενδιαφέρον σηµείο είναι ότι τα πέντε δισεκατοµµύρια
(5.000.000.000) που αποτελούν το πρόσθετο κόστος των
τροποποιήσεων και των εργασιών που απαιτούνται για τη µερική
λειτουργία της γραµµής Πεντάγωνο - Σύνταγµα - Σεπόλια, για να
την εγκαινιάσετε εσείς το ∆εκέµβριο του 1999, είναι πολλά.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Παρακαλώ, µία µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή άκουσα την τοποθέτησή σας σχετικά µε τους οδικούς
άξονες -µάλιστα αναφερθήκατε σχετικά µε την ένταξη στο Τρίτο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης τµηµάτων του οδικού άξονα εθνικής
εµβέλειας της χώρας µας- θέλω ειλικρινά νω πω το εξής:
Κύριε Υπουργέ, έχω ρωτήσει πολλές φορές. Η Εύβοια αυτήν την
περίοδο βρίσκεται σε αναστάτωση, διότι παρ'ότι υπήρξε σχετική
υπόσχεση από την περιφέρεια για την ένταξη του διαµήκη και
κάθετου άξονά της στο τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης,
δηµοσιεύµατα και δικές σας δηλώσεις και του κ. Βερελή
παρουσιάζουν δεκαεπτά µεγάλους άξονες, χωρίς την Εύβοια. Και
µάλιστα κυκλοφόρησε και ένας χάρτης όλης της χώρας, όπου η
χώρα είναι κόκκινη πλην της Εύβοιας. Είναι ένα βασικό θέµα και
πραγµατικά σας λέω ότι χθες έγινε έκτακτο νοµαρχιακό συµβούλιο
και έχουµε κινητοποιήσεις εν όψει.
Εσείς λέτε ότι δεν έχουν οριστικοποιηθεί οι πίνακες ακόµη. Βέβαια
τα δηµοσιεύµατα δεν ήταν τυχαία. Είναι επανειληµµένα
δηµοσιεύµατα, υπάρχει αναστάτωση και προµηνύονται εξελίξεις.
Θα πρέπει οπωσδήποτε να υπάρξει µία απάντηση, όχι πριν την
οριστικοποίηση. ∆ιότι έχετε πει ότι θα υπάρξει ανάλογη απάντηση,
το 1999.
Επίσης θα πρέπει να δείτε το πρόβληµα για τον κώδικα που ισχύει,
όσον αφορά τις αµοιβές. 'Οσον αφορά τις αµοιβές που υπόκεινται
στις διαδικασίες του ΑΤΟΕ είναι ξεπερασµένα πλέον αυτά. Εκεί
έχουµε αποδόσεις ατόµων και µηχανηµάτων µε συνθήκες του 1950
που δεν έχουν καµία σχέση µε τα σηµερινά δεδοµένα, γι' αυτό
έχουµε φθάσει και σε εκπτώσεις οι οποίες είναι πραγµατικά
εξωφρενικές. 'Ολοι τα ζούµε και ειλικρινά µένει έκπληκτος ο κόσµος.
'Εχουµε, λοιπόν, τις αµοιβές των µελετών, µε βάση τις τιµές ΑΤΟΕ
και οπωσδήποτε καταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τον τρόπο
δηµιουργείται εύκολα η εντύπωση ότι δίνονται υπερβολικές αµοιβές
στις µελέτες, όταν µετά, το κόστος ανάληψης γίνεται µε εκπτώσεις οι
οποίες ξεπερνούν το 50% και το 60%.
Τελειώνοντας, θα θέλαµε να τονίσουµε ότι το κύριο πρόβληµα είναι
το εξής: Η µελέτη πρέπει να είναι σωστή και πλήρης, να είναι µελέτη
τέτοια, ώστε να µην δίνει τη δυνατότητα για τροποποιήσεις, οι
οποίες είναι δυνατόν να φθάνουν -υπάρχει και νοµικό πλαίσιο-
µέχρι το 50% του αρχικού κόστους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β.Κωστόπουλος): Ο κ. Γεώργιος
Ρόκος εκ µέρους ∆Η.Κ.ΚΙ. έχει το λόγο για δέκα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θέλω
να αισθάνοµαι πολιτικός εδώ. Θέλω να αποποιηθώ την ταυτότητα
του µηχανικού που έχω ή του επιχειρηµατία που βιώνω ακόµα και
σήµερα και να µείνω στο πολιτικό µου πλαίσιο. Θέλω να κρίνω
πολιτικά τις εξελίξεις, αλλά και τη σηµερινή συζήτηση.
Είναι αίσθηση σε όλον τον κόσµο, πως κυρίαρχο συστατικό στοιχείο
της πολιτείας µας σήµερα είναι η διαπλοκή. Η διαπλοκή εστιάζεται
κυρίως µεταξύ πολιτικών και εργολάβων.'Οποιος θέλει να αποβάλει
αυτήν τη γενικότερη αίσθηση από τον πολίτη δεν είναι δυνατόν να
ζει στον κόσµο.
Θέλω να ζω στον κόσµο και θέλω να αναλύω κάθε φορά µε
πολιτικούς όρους αυτό που ζω καθηµερινά.
Τι ζω σήµερα; Κατ' αρχήν δεν µπορώ να επιβεβαιώσω τη διαπλοκή
σε πρόσωπα. Πρέπει να οµολογήσω ότι αυτή υπάρχει, αλλά είναι
συγκεχυµένη και διαπλέκει όλα τα επίπεδα της κοινωνίας µας, από
την πολιτική ηγεσία, από τους διοικητικούς µηχανισµούς, µέχρι τους
επιστήµονες, τους εργολάβους, τους εργαζόµενους ακόµα, οι οποίοι
σε αναζήτηση µεροκάµατου διαπλέκονται και στηρίζουν αυτό το

σύστηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε πάρα πολλά χρόνια πίσω. Τα
δηµόσια έργα που ήταν όνειρα ζωής του κάθε 'Ελληνα πολίτη, που
ήταν όνειρα ζωής και της δικής µου γενιάς δεν υλοποιήθηκαν, δεν
υλοποιούνται και δεν θα υλοποιηθούν ποτέ, αν δεν αλλάξουµε
νοοτροπία σαν χώρα, αν αυτοί οι οποίοι κάθε φορά χρεώνονται
πολιτικά την πορεία του τόπου, δεν οµολογήσουν πως χρειάζεται
παλικαριά και τόλµη για να αλλάξουµε σελίδα.
Είναι πολλοί οι νεκροί κάθε µέρα στους δρόµους της χώρας µας.
Κάθε Σαββατοκύριακο θυµίζει πόλεµο και ερχόµαστε εδώ για να
πούµε πως όλα πάνε καλά.
Η ίδια η πολιτική ηγεσία κάθε φορά µέσα από µικροπολιτικά
διλήµµατα διστάζει. Αναζητεί τους συνεργάτες της στα κοµµατικά
της γραφεία. ∆ηµιουργεί γραφεία µελετών µε διευθυντές και
προϊσταµένους που το πρώτο πράγµα που κάνουν είναι να
αγοράσουν ακριβή πίπα. Και από εκεί αρχίζει πράγµατι η
αναποτελεσµατικότητα.
Πάµε παρακάτω. ∆εν έχουµε πράγµατι εργολάβους, δεν έχουν
φερέγγυους εργολάβους; ∆εν έχουµε τεχνογνωσία; Τουλάχιστον
στον τρίτο κόσµο την πουλάµε. Ας µην παραδώσουµε, όµως, από
την αρχή τα όπλα για να την εισάγουµε από την Ευρώπη. Είναι
πολιτικό παιχνίδι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι.
Με τα δηµόσια έργα που γίνονται στη χώρα µας σήµερα,
ικανοποιούνται αυτά που εγώ ονοµάζω διαπλεκόµενα.
Ικανοποιούµε τις γερµανικές εταιρείες και τους δίνουµε τα µεγάλα
έργα στα Σπάτα, που δεν τα υλοποιούν οι ίδιοι. Χρησιµοποιούν τις
δικές µας ντόπιες εταιρείες από την αρχή, από τα χωµατουργικά
µέχρι το τέλος, για την ολοκλήρωσή τους.
Βγάζουµε έκπτωτες εταιρείες της χώρας µας και εκεί στηριζόµαστε
και σε αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, -γιατί είµαστε
νοµιµόφρονες, δεν είµαστε πολιτικοί άνδρες και δεν έχουµε πολιτική
δύναµη, δεν παρεµβαίνουµε, ενώ µπορούµε να παρέµβουµε και
καθηµερινά αλλού παρεµβαίνουµε-για να πάρουν τα έργα οι άλλοι
κάτω από την παρότρυνση βεβαίως και των αποφάσεων της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που θέλουν να εξυπηρετήσουν τις δικές τους
εταιρείες και να επιβεβαιώσουν τις δικές τους εσωτερικές σχέσεις.
Αλλά και αυτά πάλι, τα δίνουµε στους ίδιους. Αλήθεια, τελικά τι µας
λείπει; Μας λείπει η πολιτική βούληση.
Τώρα, αν δεχθούµε πράγµατι πως δεν είµαστε στο ύψος των
πολιτικών µας ευθυνών, ενώ και τα εργαλεία έχουµε και τη γνώση
έχουµε, δεν µπορούµε γιατί δεν θέλουµε, να συγκροτήσουµε αυτές
τις δυνάµεις της κοινωνίας, οι οποίες και αποτελεσµατικότητα θα
έχουν και δράση θα έχουν και το διηνεκές µέλλον θα φέρουν.
Ζούµε στην ψευδαίσθηση των αριθµών. Κάθε µέρα σ'αυτές τις
διαδικασίες επικαλούµαστε µ'αυτόν τον τρόπο τη διαχειριστική µας
λογική.
Πολλές φορές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέµε πως ζούµε στο
αθηνοκεντρικό κράτος. ∆εν λέµε, όµως, όλη την αλήθεια και έχει
µείνει πια αυτό µια ετικέττα "κούφια". Ζούµε στο κράτος των
διαχειριστών. 'Ο,τι παράγεται για την Αθήνα, δεν έχει σχέση µε την
πόλη αυτό καθ'αυτό, έχει σχέση µε τους διαχειριστές της εξουσίας,
οι οποίοι όµως, δεν παράγουν.
Σπουδάζοντας στην Ιταλία κάποια χρόνια, άκουγα µια παροιµία, η
οποία πηγαίνει πολύ στο χώρο µας σήµερα: "Α Milano producono a
Roma mangiano a Napoli cacano". Που σηµαίνει: "Στο Μιλάνο
παράγουν, στη Ρώµη τρώνε και στη Νάπολι αφοδεύουν". Κάπως
έτσι είναι και στη χώρα µας. Στην υπόλοιπη Ελλάδα παράγουν και
στην Αθήνα τρώνε και αφοδεύουν µαζί.
Θέλουµε να είµαστε σοβαροί σε σχεδιασµούς; Θέλουµε µε
ειλικρίνεια να βοηθήσουµε τη χώρα µας; Ποια είναι τα παραγωγικά
έργα; Ποια προτεραιότητα και ποια ιεράρχηση πρέπει να έχουν;
Ντρέποµαι  ειλικρινά  να  δεχθώ  -το  κάνω  σαν  πολιτικός
επαρχίας-  όταν  µιλώ  κάθε  φορά  για  την  Εγνατία.  Θέλω  να
αισθάνοµαι  -γιατί  το  πιστεύω-ότι  το  κάνω  σαν  πολιτικός  της
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Ελλάδας που αντιλαµβάνεται ότι η Εγνατία οδός είναι έργο
αναπτυξιακής πορείας της χώρας, είναι εθνικό έργο. Και τα κλείνω
όλα αυτά µέσα στη λέξη του.
'Οσες φορές µιλήσαµε εδώ µέσα γι'αυτό το έργο αντικρουόµαστε
και γινόµαστε και εµείς διαχειριστές στη λογική του συστήµατος,
αλλά και του λόγου εδώ µέσα που πολλές φορές είναι και γραπτός.
Και είναι απαράδεκτο να λέµε πως τελικά η Εγνατία οδός έχει
ολοκληρωµένο ένα κοµµάτι εκατόν είκοσι χιλιοµέτρων. Το είπε τρεις
φορές ο Υπουργός για να πει σε υποσηµείωση στο τέλος, ότι
βέβαια δεν έχει το φάρδος που χρειάζεται...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τα µισά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: ...αλλά δεν έχει ούτε το σχεδιασµό που
χρειάζεται.
Ερχόµαστε -γιατί έτσι µας εξυπηρετεί- πολλές φορές και
επικαλούµαστε αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας γιατί
είµαστε νοµιµόφρονες.
Κύριε Υπουργέ, πολλές φορές -γιατί έτσι θέλω να αισθάνοµαι-
πολιτικά σκεπτόµενος ζητώ την υπέρβαση και λέω πως η πολιτική
θέλει λίγη παλικαριά και χαµόγελο για να µπορέσει να αντιπαλέψει
αυτό το διαβρωµένο κράτος και σύστηµα, να µπορέσει να
ξεπεράσει τα όρια, να κάνει την πραγµατική υπέρβαση. Και δεν
είναι στοιχείο των κοµµάτων. Είναι στοιχείο των πολιτικών.
∆εν είναι απαραίτητο κάθε φορά κλείνοντας τα µάτια σε αυτά που
γίνονται γύρω µας, τα µάτια στους νεκρούς της ασφάλτου του
Σαββατοκύριακου, τη διαπλοκή των συµφερόντων, που είναι
επιβεβαιωµένη, να την επιβεβαιώνουµε µε τη συνέχεια της ίδιας
πρακτικής.
Μπαίνω στο δίληµµα αυτές τις ηµέρες, έχει γίνει πια δηµόσιο θέαµα
το Μετρό της Θεσσαλονίκης και αισθάνοµαι πραγµατικά δύσκολα
να υπερασπιστώ τον κ. Εµφιετζόγλου. 'Εχω τη δική µου
προκατάληψη για όλους αυτούς οι οποίοι διαπλέκονται συνεχώς.
Μήπως, όµως, από την άλλη µεριά οι τυπικές αναθέσεις, οι
αµφιβολίες και αµφισβητήσεις που ολοκληρώνονται και στο
Συµβούλιο της Επικρατείας, που έχουν σχέση µε τη διάρθρωση της
εταιρείας, είναι αυτές που θα µου δώσουν την απάντηση; Μήπως
αυτοί που θα έρθουν από τη Γαλλία, που θα χρησιµοποιήσουν τα
παραρτήµατα των διαφόρων εταιρειών της "ΜΗΧΑΝΙΚΗΣ Α.Ε.", του
Μακεδονικού Μετρό θα είναι πιο αποτελεσµατικοί;
Χρειάζεται ριζική αλλαγή νοοτροπίας. Χρειάζεται να πάρουµε
πολιτική απόφαση πως αυτοί που θα είναι δίπλα µας δεν θα είναι
κοµµατικοί παράγοντες, αλλά θα είναι πράγµατι επιστήµονες που
θα καταθέτουν τη γνώση και την άποψη, που θα ελέγχονται
καθηµερινά και που θα τιµωρούνται.
Ζω µεταξύ Ηπείρου και Θεσσαλονίκης χρόνια, λόγω καταγωγής και
λόγω επαγγελµατικής και πολιτικής δράσης. 'Εχουν γίνει τρεις
Εγνατίες οδοί και δεν έχει τελειώσει καµία. Σε αυτά ποιος θα
απαντήσει; Τόσα δισεκατοµµύρια του ελληνικού λαού για τον άξονα
Πρέβεζας - 'Αρτας - Τρικάλων, που έχει τελειώσει και έχει αφήσει
ένα κοµµάτι τριάντα χιλιοµέτρων για να µην τελειώσει. Η τρύπα της
Πίνδου στο Μέτσοβο, που έχει τελειώσει εδώ και τρία χρόνια και δεν
εξυπηρετεί σε τίποτα και όµως έχει στοιχίσει στον ελληνικό λαό
χρήµατα. Η άλλη Εγνατία που µας κορόιδευαν µία δεκαετία, δύο
δεκαετίες πριν που αφορούσε το δρόµο Κοζάνης - Ιωαννίνων. Η
καινούρια περιπέτεια που µπαίνουµε σήµερα όταν ονοµάζουµε
ολοκληρωµένα έργα τα εκατόν είκοσι χιλιόµετρα που δεν είναι, όταν
έχουµε διλήµµατα στα διάφορα θεσµικά όργανα της πολιτείας, όταν
έχουµε αµφιβολίες, µας δηµιουργούν τη βεβαιότητα δυστυχώς πως
ούτε αυτό το έργο θα ολοκληρωθεί. Πως για να υπάρξει
ολοκλήρωση πολιτικής πορείας ενός Υπουργείου τόσο κρίσιµου,
χρειάζεται όχι µόνο το στοιχείο της εγκυρότητας, της γνώσης, αλλά
και το στοιχείο της πολιτικής βούλησης αυτά τα ψευτοπολιτικά
διλήµµατα να ξεπεραστούν. Πως αυτή η συγκρότηση που βασίζεται
κυρίως στους κοµµατικούς παράγοντες, πρέπει να τελειώσει.
Πως αυτή η συγκρότηση, που βασίζεται κυρίως στους κοµµατικούς
παράγοντες, πρέπει να τελειώσει. Πως αυτή η ανάγκη πως θα είναι

κάθε φορά κάθε ένας µέσα από τις πολιτικές του αδυναµίες, να
ολοκληρώνει την πορεία του και την πολιτική του σταδιοδροµία,
µέσα από προσωπικές διαπλοκές, πρέπει να σταµατήσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριοι Βουλευτές,
έχω να ανακοινώσω τα εξής:
Η ∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης και
∆ικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης:
"Κύρωση Κώδικα Κατάστασης ∆ηµοσίων Πολιτικών ∆ιοικητικών
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.∆.∆. και άλλες διατάξεις".
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής 'Αµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων
καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας:
α) "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου 'Αµυνας
της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας η οποία αφορά την ένταξη µιας
Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας Μεταφορών στην Ελληνική ∆ύναµη της
Βοσνίας-Ερζεγοβίνης στο πλαίσιο της SFOR".
β) "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου 'Αµυνας
της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας η οποία αφορά την είσοδο και
διέλευση µιας Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας Μεταφορών µέσω του
ελληνικού εδάφους στα πλαίσια της ένταξής της στη ∆ύναµη
Σταθεροποίησης (SFOR) στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη (BELUGA).
Ο κ. Γεώργιος Ορφανός έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποια θέµατα
τα οποία έθιξε ο κύριος Υπουργός.
Κατ' αρχήν, είπατε κύριε Υπουργέ, ο στόχος µας είναι, µέσα από τις
µελέτες και τα έργα, να πετύχουµε βιώσιµη και ισόρροπη ανάπτυξη
της χώρας. Και βέβαια είναι ορθώς σαν στόχος. Νοµίζω, όµως, ότι
για να εξυπηρετηθεί αυτός ο στόχος, θα πρέπει να προχωρήσουµε
σε χωροταξικό σχεδιασµό της χώρας, κάτι το οποίο µας έχετε
υποσχεθεί από παλαιότερα, αλλά δεν έχει φθάσει στη Βουλή. Είναι
κάτι το οποίο είναι απαραίτητο. ∆εν χρειάζεται να εξειδικεύσω, γιατί
είναι απαραίτητο. Για να ξέρει κάθε περιοχή πού στοχεύει και πώς
το στοχεύει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι αυτονόητο ότι πρέπει
να γίνει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Στη συνέχεια, κάποια στιγµή σε µια
υπόµνηση του κ. Παναγιωτόπουλου, αναφερθήκατε στο ότι το
ΠΑ.ΣΟ.Κ τώρα έχει ενσωµατώσει στο πρόγραµµά του τα µεγάλα
έργα. 'Εχω µια απορία. Αυτό το έθιξε και πριν από λίγο ο κ. Ρόκος.
Το Μετρό της Θεσσαλονίκης δεν το έχει ενσωµατώσει σ' αυτά τα
µεγάλα έργα; Τι γίνεται µε το Μετρό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σίγουρα το έχει
ενσωµατώσει και θα σας απαντήσω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Περιµένουµε αυτήν την απάντηση. Νοµίζω
ότι την περιµένουν και οι Θεσσαλονικείς. Κατά καιρούς ήµουν
σκληρός απέναντί σας. ∆εν έχει αλλάξει τίποτε, για να αλλάξω
θέση. Από εσάς εξαρτάται, εάν οι Θεσσαλονικείς θα αλλάζουν θέση
γι' αυτό το θέµα.
Επίσης, αυτό που αναφέρατε για την Εγνατία οδό ότι προχωράει η
χρηµατοδότηση και η απορρόφηση των κονδυλίων δυναµικά, είναι
µια πραγµατικότητα. 'Οσο προετοιµάζεται, τόσο περισσότερα
χρήµατα απορροφώνται. Μην είσθε όµως ικανοποιηµένος µε το
ρυθµό µε τον οποίο κινούµαστε. Εδώ και µια πενταετία είσαστε
Υπουργός. ∆εν πρέπει να είσαστε ικανοποιηµένος µε τον εαυτόν
σας. Εσείς ο ίδιος πρέπει να βάζετε τον πήχυ ψηλότερα, για να
έχουµε υψηλότερες απαιτήσεις από τους υπόλοιπους. Τουλάχιστον
αυτή είναι η δική µου άποψη. Και νοµίζω ότι θα πρέπει να
συµφωνήσουµε σ' αυτό.
Στο Μετρό των Αθηνών µια αναφορά αρχικού κόστους και του
προσδοκωµένου κόστους όπου έχει φθάσει σήµερα, µε
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τις όποιες συµφωνίες έχουν µεσολαβήσει, θα πρέπει να γίνει στη
Βουλή, ώστε να γνωρίζουµε πού ακριβώς βαδίζουµε. Και έχει δίκιο
ο κ. Σφυρίου. Είπε κάποια στιγµή ότι διαβάζω την εφηµερίδα και ότι
οι εφηµερίδες γράφουν ότι θέλουν και ότι πολλές φορές είναι
τερατολογήµατα. Αλλά τα νούµερα τα οποία γράφονται έχουν
ξεφύγει τελείως. Παρουσιάζουν διπλάσιο και τριπλάσιο κόστος από
το αρχικό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι βέβαια.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: 'Εχουµε διαβάσει και για τέτοια κόστη,
κύριε Υπουργέ.
Θα ήθελα να πω το εξής: Για να προχωρήσουµε στο ουσιαστικό
ξεκαθάρισµα της δοµής µελετών και έργων -κάποια στιγµή υπήρχε
µία άποψη την οποία τότε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. την υποστήριζε- θα πρέπει
να ιδρυθεί µια ανεξάρτητη διοικητική αρχή η οποία θα ασχολείται µε
την ανάθεση των δηµοσίων έργων και των προµηθειών.
Είναι ένα θέµα το οποίο έχει συζητηθεί πολλές φορές και κάποιος
συνάδελφός σας στον τοµέα του είχε καταθέσει κάποια στιγµή ένα
νοµοσχέδιο. Είχε γίνει δεκτό µετ'επαίνων και τελικά χάθηκε από εκεί
και πέρα. ∆εν θέλω να µπω στα εσωκοµµατικά σας, αλλά νοµίζω
ότι έχουµε υποχρέωση να προχωρήσουµε σε αυτήν τη διαδικασία.
Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι η µη απορρόφηση των
κοινοτικών κονδυλίων, πέρα από το γεγονός ότι ένα έργο υποδοµής
δεν προχωρά, δεν προετοιµάζεται, δεν δίνεται στον 'Ελληνα πολίτη
ή στον 'Ελληνα επιχειρηµατία εγκαίρως, έχει και µια άλλη σοβαρή
επίπτωση: Αυξάνει την ανεργία. Ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ -
και µάλιστα εσείς κάθε φορά που µας µιλάτε για κάποιο έργο λέτε
ότι αυτό το έργο θα φέρει δέκα χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, το
τάδε θα φέρει είκοσι χιλιάδες θέσεις εργασίας- ότι όσο γρηγορότερα
απορροφώνται τα κονδύλια, τόσο γρηγορότερα δηµιουργούνται
αυτές οι θέσεις εργασίας. Μια και η ανεργία είναι σε υψηλό επίπεδο,
νοµίζω ότι επιβάλλεται να πιέσουµε όλοι προς αυτήν την
κατεύθυνση.
∆ιάβασα ένα έγγραφο του Συλλόγου Πολιτικών Μηχανικών
Ελλάδος, το οποίο µιλάει για διαφάνεια στις σχέσεις τις οποίες έχει
το Υπουργείο και οι διάφορες εταιρείες και κάνει µία εξειδικευµένη
αναφορά στην εταιρεία η οποία κατασκευάζει το αεροδρόµιο στα
Σπάτα, η οποία τους είπε ότι δεν µπορεί να τους δώσει κάποια
στοιχεία ότι δεν µπορεί να τα δώσει πουθενά. Νοµίζω ότι πρέπει το
Υπουργείο σε τέτοιες καταστάσεις να µεσολαβεί.
Να αναφέρω και ένα δεύτερο στοιχείο. Αυτό έχει να κάνει µε το
Μετρό της Θεσσαλονίκης που το αναφέρει και ο Σύλλογος
Πολιτικών Μηχανικών.
'Ενα από τα στοιχεία στην όλη διαδικασία απέναντι στη κοινοπραξία
που ήταν επικεφαλής ο κ. Εµφιετζόγλου, ήταν το γεγονός ότι
κάποια στιγµή µία εταιρεία απεχώρησε, διαλύθηκε, πτώχευσε, άρα
άλλαξε η αρχική δοµή της επιχείρησης. 'Εχουµε το ίδιο αυτήν τη
στιγµή από την πλευρά της Γαλλικής Μπουίκ -και θα ήθελα να µου
πείτε πάνω σε αυτό κάποια πράγµατα, κύριε Υπουργέ, εγώ απλώς
το τοποθετώ- η οποία δεν δέχεται τη συµµετοχή τεσσάρων
ελληνικών εταιρειών, οι οποίες εµφανίζονταν αρχικά ότι µετείχαν
στην κοινοπραξία η οποία διεκδικούσε το έργο.
Νοµίζω ότι επιβάλλεται καταρχήν από πλευράς Υπουργείου να
υποστηρίζουµε τις δικές µας επιχειρήσεις και δεύτερον, να
κρατούµε και ίσες αποστάσεις και ίδιες συνθήκες απέναντι σε όλες
τις επιχειρήσεις, σε όλες τις εταιρείες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν είναι έτσι ακριβώς το
συγκεκριµένο θέµα που θίγετε, διότι η κοινοπραξία "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" που ηγείτο η µηχανική εταιρεία του κ. Εµφιετζόγλου είχε
καταθέσει την προσφορά της µε τη συµµετοχή ενός ιταλικού οµίλου
του Fidel Group. Αυτός ο ιταλικός όµιλος χρεωκόπησε και έπρεπε
να αλλάξει η σύνθεση. 'Αλλαξε τέσσερις φορές η σύνθεση.
Το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει αποφανθεί ότι δεν έχει νόµιµη
υπόσταση η συγκεκριµένη κοινοπραξία του κ. Εµφιετζόγλου ως
προς το συγκεκριµένο έργο. Η άλλη κοινοπραξία κατέθεσε την

προσφορά της. Στην αρχική προσφορά συµµετέχουν αποκλειστικά
και µόνο γαλλικές και καναδικές εταιρείες.
Υπάρχει ένα γράµµα προς το ΥΠΕΧΩ∆Ε αυτής της συγκεκριµένης
κοινοπραξίας, ότι στον κατασκευαστικό τοµέα θα υπάρξει
συνεργασία -µε περιβαλλοντική σχέση προφανώς- µε τέσσερις,
πέντε ελληνικές τεχνικές εταιρείες. Αυτή είναι η αλήθεια.
Το Υπουργείο έχει κάνει τις αναγκαίες παρεµβάσεις -το γνωρίζουν
οι ελληνικές εταιρείες- και έχει πει ότι θα πρέπει να υπάρξει αυτή η
συνεργασία µε τις συγκεκριµένες εταιρείες και όχι µόνο αλλά και µε
άλλες. Αυτό είναι θέµα δικό τους. Είναι ιδιωτικά συνφωνητικά, δεν
είναι συµφωνητικά ανάµεσα σε εταιρείες και στο ελληνικό δηµόσιο.
Είναι ανάµεσα στις γαλλοκαναδικές εταιρείες και στις συγκεκριµένες
ελληνικές εταιρείες ως ιδιωτικά συµφωνητικά. Είναι σχέσεις που
στηρίζονται σε ιδιωτικά συµφωνητικά.
Πιστεύω ότι θα υπάρξει τήρηση των αρχικών συµφωνηθέντων.
Αυτή είναι η δική µου η στάση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Να πω κάτι ακόµα, κύριε Πρόεδρε, µια και
ο χρόνος είναι περιορισµένος.
Θα ήθελα να επισηµάνω δύο στοιχεία: Το ένα είναι να µας
επιβεβαιώσετε, κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε το Μετρό Αθηνών εάν
όντως υπήρξε αυτή η συµφωνία η οποία ανεγράφη στις εφηµερίδες.
Παραιτήθηκαν λέει από όλες τις ενστάσεις. ∆ηλαδή, πρέπει να είναι
ικανοποιηµένοι. Υπήρξε κάποιος συµβιβασµός.
Καλό θα ήταν να µάθουµε τι είδους συµβιβασµός υπήρξε.
Τέλος, όσον αφορά τον ποιοτικό έλεγχο των έργων έχει έρθει στα
χέρια µας ένα έγγραφο, το οποίο απευθύνατε στις υπηρεσίες που
ασχολούνται ως διευθύνουσες µε τα έργα ανά την Ελλάδα, µε το
οποίο, κατά κάποιο τρόπο, τους µαλώνετε γιατί δεν κάνουν αυτά
που πρέπει να κάνουν. Υπάρχει, δηλαδή, ένα κενό. Εµφανίζονται
και κάποιες δειγµατοληψίες, που έχουν παρθεί από την ΕΣΠΕΛ,
όπου σε κάποια έργα τα αποτελέσµατα -δηλαδή τα δοκίµια- είναι
αρνητικά.
Το ερώτηµά µου είναι: 'Οταν βρίσκουµε τέτοιες δειγµατοληψίες τι
κάνουµε; Επαναφέρουµε το σηµείο που είχε αστοχήσει, στην
κατάσταση στην οποία θα θέλαµε να το επαναφέρουµε και πώς
γίνεται αυτό; Νοµίζω ότι είναι µία απορία την οποία έχουν όλοι. ∆εν
αναφέροµαι στο εάν τους επιβάλλουµε το πρόστιµο που τους
επιβάλλουµε, αλλά τι γίνεται για να επανέλθει στην απαιτούµενη
κατάσταση από πλευράς ποιότητας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Το λόγο έχει ο κ.
Ανδρέας Καραγκούνης για να συµπληρώσει, αν θέλει, κάτι στην
πρωτολογία του, που ήταν αρκετά εκτεταµένη.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Μόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε,
όπως δικαιούµαι.
Θα ήθελα να προκαλέσω την απάντηση του κ. Βερελή, ως
συµπατριώτη µου Υφυπουργού και να τον ρωτήσω για τα εξής
θέµατα, τοπικού βέβαια περιεχοµένου.
Πρώτα απ'όλα, για τα αρδευτικά έργα του ορεινού Ξηροµέρου, το
οποίο γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Βερελή. 'Εχω να πω ότι για τη
µελέτη των αρδευτικών δικτύων κεντρικού Ξηροµέρου
καθυστερήσατε πάρα πολύ, που καταθέσατε την ανάθεση µελετών
στις 14-3-1997.
∆εύτερον, τι θα γίνει µε το φράγµα των Αχυρών. ∆εν ακούω καλά
πράγµατα για την πορεία του έργου.
Επίσης, θέλω να ρωτήσω αν φθάνουν τα δεκατέσσερα
δισεκατοµµύρια (14.000.000.000) για την παράκαµψη του Αγρινίου.
Εξαγγείλατε επίσης και εσείς, κύριε Υπουργέ, δώδεκα
δισεκατοµµύρια (12.000.000.000) για τα αντιπληµµυρικά έργα.
Τελικά, θα πάµε στην κατασκευή των έργων και πότε, γιατί
απειλείται µε νέα καταστροφή, ειδικά η Ναύπακτος.
Τέλος, να µας πείτε τι γίνεται µε την παράκαµψη της Ναυπάκτου.
Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο Υφυπουργός
ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. κ. Βερελής έχει το λόγο για να δευτερολογήσει για
δεκαπέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΕΡΕΛΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, επειδή το
Κοινοβούλιο το παρακολουθεί η ελληνική κοινωνία, όταν σε κάποιες
αγορεύσεις τυχαίνει να συµπίπτει η άγνοια µε την επιλεκτική µνήµη,
δηµιουργούνται εικόνες, οι οποίες είναι λανθασµένες.
Εγώ θα ήθελα να θυµίσω στους κυρίους συναδέλφους ότι έχουν
γίνει σηµαντικές προσπάθειες στον τοµέα των δηµοσίων έργων. Θα
σας θυµίσω, για παράδειγµα ότι φέτος το Φεβρουάριο -πριν από
οκτώ µήνες, δηλαδή-ψηφίσαµε στη Βουλή το ν. 2576, ο οποίος έχει
ήδη πολύ θετικά και ορατά αποτελέσµατα. Με το νόµο αυτό
επιβάλλουµε συνθήκες απόλυτης διαφάνειας και εξαφάνισης του
υποκειµενισµού στις αναθέσεις των δηµοσίων έργων.
Μειώθηκαν πάλι ως αποτέλεσµα της εφαρµογής αυτού του τρόπου
ανάθεσης µε τη µαθηµατική µέθοδο οι εκπτώσεις σε ποσοστό που
υπερβαίνει το 10%. Θα υπενθυµίσω ότι τα δεκαπέντε τελευταία
χρόνια υπέφεραν τα δηµόσια έργα από εκπτώσεις που έφθαναν σε
ποσοστά τού 70% σε πάρα πολλές περιπτώσεις. Αποτέλεσµα
αυτών των τεραστίων εκπτώσεων ήταν, βεβαίως τα έργα πολλές
φορές να µην ολοκληρώνονται και οι ίδιες οι τεχνικές εταιρείες να
υφίστανται οικονοµική καθίζηση στην προσπάθειά τους να φέρουν
εις πέρας ένα έργο, όταν οι αρµόδιες υπηρεσίες έκαναν σωστά τη
δουλειά τους.
Το δεύτερο που θα ήθελα να επισηµάνω είναι ότι υπάρχει ή
καλλιεργείται πολλές φορές µία σύγχυση ανάµεσα στα διάφορα
επίπεδα διοίκησης. Υπάρχει το κεντρικό Υπουργείο, το οποίο έχει
µία σειρά από έργα -κυρίως µεγάλα έργα- υπάρχει η περιφέρεια,
υπάρχουν οι νοµαρχίες, υπάρχουν οι ΟΤΑ και ο ευρύτερος
δηµόσιος τοµέας, που επίσης µε τις αρχές του ν.1418 περί
δηµοσίων έργων εκτελεί τα δικά του έργα.
Θέλω, λοιπόν, να υπενθυµίσω ότι στο ν. 2576/98 ψηφίσαµε και το
άρθρο 16, µε το οποίο για πρώτη φορά ξεκαθαρίζεται ένα καθεστώς
και το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. µπορεί να ακυρώνει παράνοµες πράξεις
φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα µετά από καταγγελία. Ο
δρόµος, λοιπόν, είναι πλέον ανοιχτός. 'Οποιος διαπιστώνει ανά την
επικράτεια παράνοµες πράξεις σε φορείς του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα µπορεί να τις καταγγείλει και το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. τότε µπορεί να
επιλαµβάνεται.
Ακόµη µε το νόµο αυτό θέσαµε σε πολύ συγκεκριµένες βάσεις
πλέον τη διαδικασία της προεπιλογής, όπως και τη διαδικασία της
µελέτης κατασκευής. Εκδώσαµε αντίστοιχες εγκυκλίους για το
σκοπό αυτό και όλος πλέον ο ευρύτερος δηµόσιος τοµέας έχει
συγκεκριµένες αρχές αναφοράς, µε τις οποίες µπορεί να προβαίνει
όχι ανεξέλεγκτα πια, σε προεπιλογές ή σε µελέτες κατασκευής.
Ακόµη, να σας πω ότι ολοκληρώσαµε την προεργασία για να
αναµορφωθεί το προεδρικό διάταγµα 609/85. Προχωρούµε επίσης
στην απλούστευση των διαδικασιών για συµµετοχή εργοληπτικών
εταιρειών στις δηµοπρασίες.
Ιδρύσαµε, κύριοι συνάδελφοι, το Ινστιτούτο Οικονοµίας των
Κατασκευών. Πρόεδρος τοποθετήθηκε ο κ. ∆εσύλας, ένας
άνθρωπος ο οποίος έχει τιµήσει τον τεχνικό κόσµο και από τη θέση
του προέδρου του Τεχνικού Επιµελητηρίου. Ξεκίνησε τη δουλειά
του στο Ινστιτούτο Οικονοµίας των Κατασκευών µε πρώτη
αποστολή και µε εντολή από την πολιτική ηγεσία του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
να καταρτίσει πλέον το αναλυτικό τιµολόγιο.
'Ηθελα να θυµίσω στον κ. Μεϊµαράκη ότι το προεδρικό διάταγµα
696 στο οποίο αναφέρθηκε, έχει ήδη υποκατασταθεί από το
προεδρικό διάταγµα 545 ήδη από την εποχή του κ. Λιάσκα. Στο εν
τω µεταξύ διάστηµα έχουν βγει κοινές υπουργικές αποφάσεις σε
ό,τι αφορά αµοιβές µελετών στα γεωτεχνικά και στις µελέτες
περιβαλλοντικών επιπτώσεων.
Για πρώτη φορά συστηµατικά καταγράφουµε το σύνολο των
δηµοσίων έργων που εκτελούνται στη χώρα. Είναι µία επίπονη
δουλειά που γίνεται σε βάθος. 'Εχουµε καταγράψει ήδη αρκετά και

έχουµε προχωρήσει σηµαντικότατα τη δουλειά αυτή στο επίπεδο
των κεντρικών Υπουργείων, στο επίπεδο των περιφερειών και των
νοµαρχιών. Πάνω από πέντε χιλιάδες έργα, κύριοι συνάδελφοι,
έχουν ήδη καταγραφεί. 'Ετσι δίδεται η δυνατότητα να
παρακολουθούνται τα έργα αυτά στο επίπεδο της προόδου τους,
στο επίπεδο της απορρόφησής τους και στο επίπεδο των
προβληµάτων τα οποία παρουσιάζει το κάθε ένα.
Είπε ο κ. Λαλιώτης ότι εκτελούνται σήµερα πάσης φύσεως δηµόσια
έργα σε όλους τους φορείς που φθάνουν στον αριθµό των είκοσι
χιλιάδων. Τα έργα αυτά ορισµένες φορές παρουσιάζουν ποιοτικά
προβλήµατα. Πήραµε, λοιπόν, µία πρωτοβουλία, και την
πρωτοβουλία αυτήν την πήρε το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και ορίσαµε τον ΕΣΠΕΛ, το
σύµβουλο για την ποιότητα των δηµοσίων έργων προκειµένου να
ελέγχονται συστηµατικά πια τα δηµόσια έργα στο στάδιο της
ποιότητάς τους. Κάναµε και κάτι ακόµα. Ιδρύσαµε τη Γενική
∆ιεύθυνση Ποιότητας στη Γενική Γραµµατεία ∆ηµοσίων 'Εργων, η
οποία Γενική ∆ιεύθυνση Ποιότητας έχει ήδη ένα πλαίσιο οργανωτικό
και η οποία θα µπορέσει να δώσει σηµαντικότατες κατευθύνσεις,
αλλά και µε πιλοτικές µελέτες τις οποίες ήδη κάνει, να παρέµβει
αποτελεσµατικά στο θέµα της ποιότητας.
Θα έρθω σύντοµα στο θέµα των µελετών µια και αποτελεί ένα
βασικό θέµα της σηµερινής επερώτησης. Είπε ο κ. Λαλιώτης ότι τα
τελευταία χρόνια από το 1994 -και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό
και γι'αυτό το επαναλαµβάνω- έχουν ανατεθεί από το κεντρικό
Υπουργείο εκατόν πενήντα τέσσερις µελέτες διαφόρων κατηγοριών.
Αυτές οι µελέτες, κύριοι συνάδελφοι, ανατέθηκαν σε τετρακόσια
ενενήντα τέσσερα διαφορετικά γραφεία, που σηµαίνει ότι η
διασπορά των µελετών αυτών σε αναδόχους είναι απόλυτη. Ο
αριθµός αυτός δείχνει, λοιπόν, ότι υπάρχει στο θέµα των µελετών
µε το παλιό πλαίσιο του προεδρικού διατάγµατος 716, κάθε
προσπάθεια διαφάνειας. Παράλληλα, έχει εκδοθεί το προεδρικό
διάταγµα 349/98 για την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας,
των δηµοσίων συµβάσεων και υπηρεσιών και µε το οποίο
εναρµονίζεται η ισχύουσα νοµοθεσία περί µελετών προς τις
διατάξεις της κοινοτικής οδηγίας 9250. Πρόσφατα εκδόθηκε το
προεδρικό διάταγµα 256/98 µε το οποίο συµπληρώνονται οι
διατάξεις του προεδρικού διατάγµατος 541 περί κατηγοριών
µελετών µε την καθιέρωση πτυχίου περιβαλλοντικών µελετών.
Ακόµη, έχει συσταθεί -σας το είπε ο κ. Λαλιώτης-ειδική επιτροπή, η
οποία έχει επεξεργασθεί µέθοδο κοστολόγησης των µελετών
περιβαλλοντικών επιπτώσεων των έργων οδοποιίας και επίκειται η
υπογραφή κοινής υπουργικής απόφασης.
Συµφωνούµε όλοι, ότι ο ν. 716 θέλει αναπροσαρµογή. Και στην
κατεύθυνση αυτή κινηθήκαµε και επισπεύσαµε. 'Εχουµε ήδη
ολοκληρώσει σαν Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε την προεργασία την οποία έχουµε
κάνει και έχουµε έτοιµο το προσχέδιο του νέου νόµου περί
διαδικασιών ανάπτυξης και εκτέλεσης των µελετών. Αυτό το σχέδιο
άµεσα εντός του µηνός θα το δώσουµε στους φορείς και στα
κόµµατα.
'Οπως δηλώσαµε προηγουµένως δια του Υπουργού ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε,
πιστεύουµε ότι εντός του Ιανουαρίου θα το καταθέσουµε στη Βουλή.
Είναι ένα σχέδιο νόµου, το οποίο έχει πίσω του µια σηµαντική
δουλειά µε τεράστια εµπειρία των ανθρώπων που συνέβαλαν και
πιστεύουµε ότι θα εµπλουτιστεί στη διάρκεια του δηµόσιου διαλόγου
που θα γίνει γύρω από αυτό το σχέδιο νόµου, από την εµπειρία και
των φορέων, οι οποίοι θα έχουν τη δυνατότητα να το
επεξεργαστούν. Το ίδιο µάλιστα κάναµε και στο ν. 2578 και το
θυµούνται οι συνάδελφοι όλων των κοµµάτων. Κάναµε δυο
συζητήσεις µε κάθε κόµµα και πολλές συζητήσεις µε όλους τους
φορείς. Γι' αυτό βγήκε ένα νοµοθέτηµα το οποίο λειτουργεί αυτήν τη
στιγµή θετικότατα, όπως ανέφερα προηγουµένως.
Βασικές ρυθµίσεις, λοιπόν, θα γίνουν µε το νέο νόµο, ο οποίος θα
υποκαταστήσει το ν. 716, ρυθµίσεις οι οποίες θα αφορούν στους
κανόνες σύναψης συµβάσεων, στους κανόνες διοίκησης των
συµβάσεων και στα µητρώα αυτών που θα παρέχουν υπηρεσίες.
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Υπάρχει η πρόθεση να εισάγουµε για πρώτη φορά την έννοια του
οικονοµικού ανταγωνισµού στην ανάθεση των µελετών. Και υπάρχει
ακόµα η πρόθεση του Υπουργείου να υπάρχει µια σαφήνεια στους
φορείς, οι οποίοι δικαιούνται να εκτελούν µελέτες για το δηµόσιο.
∆ιότι γνωρίζετε πολύ καλά, ότι υπάρχουν αυτήν τη στιγµή οι
δηµόσιοι φορείς, όπως υπάρχουν πανεπιστήµια ή πολυτεχνεία, τα
οποία βρίσκονται και κινούνται σε ένα καθεστώς θολό και
εξασφαλίζουν µε τον τρόπο αυτό τη δυνατότητά τους να
ανταγωνίζονται όλους εκείνους οι οποίοι έχουν σαν σκοπό της
ύπαρξής τους την τήρηση της δυνατότητας να είναι µελετητές.
Θα ήθελα να έρθω σε µια σειρά από θέµατα τα οποία έθεσε ο κ.
Κεφαλογιάννης. Είναι ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό, το θέµα της
οδικής ασφάλειας.
'Ηθελα να πω -επειδή ακούστηκε από ένα συνάδελφο
προηγουµένως- µια λογική η οποία είναι ισοπεδωτική για τα θύµατα
της ασφάλτου. Υπάρχει ένας ολόκληρος κλάδος πλέον, ο οποίος
ασχολείται µε την οδική ασφάλεια και ο οποίος έχει κάνει δυνατό να
είναι µετρήσιµοι οι λόγοι των τροχαίων ατυχηµάτων. Και δυστυχώς,
ο πρώτος λόγος είναι ο ανθρώπινος παράγοντας και ο τελευταίος
λόγος είναι το οδικό περιβάλλον. Και λέω δυστυχώς, διότι τον
τελευταίο λόγο µπορεί κανείς να τον ανατάξει µε προσπάθεια ή µε
το οδικό περιβάλλον.
Στο Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε κάναµε µια πολύ συστηµατική προσπάθεια γύρω
από τα θέµατα της οδικής ασφάλειας. Θα θυµάστε, κύριοι
συνάδελφοι, ότι υπήρξε ένα πόρισµα διακοµµατικής επιτροπής, που
µιλούσε για το τι πρέπει να γίνει για τα θέµατα της οδικής
ασφάλειας.
Θέλω, λοιπόν, να πληροφορήσω τη Βουλή µε την ευκαιρία που έχω
σήµερα ότι από πλευράς Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε, όλα εκείνα τα µέτρα τα
οποία προεβλέπετο και συνιστώντο από το πόρισµα της
διακοµµατικής επιτροπής, έχουν ήδη γίνει πράξη στο Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
Υπήρξαν µέτρα, λοιπόν, από το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε νοµοθετικά,
οργανωτικά, παρακολούθησης και ελέγχου της οδικής υποδοµής
κατασκευής και συντήρησης των οδών βελτίωσης του οδικού
περιβάλλοντος.
Μπορώ να σας αναφέρω µια σειρά απ' αυτά τα πράγµατα. Γιατί τα
µέτρα και οι γενικότητες δεν είναι αυτά που σώζουν ζωές, ζωές
σώζει η παρακολούθηση σηµείο προς σηµείο εκείνων των
τµηµάτων των δρόµων που έχουν πρόβληµα και τα οποία µπορεί
να αποβούν µοιραία όταν το οδικό περιβάλλον είναι εκείνο το οποίο
φταίει. Παρεµβήκαµε, λοιπόν, συστηµατικά από τότε που
εναρµονιστήκαµε σε αυτήν την οδηγία της διακοµµατικής επιτροπής
σε εβδοµήντα τρία σηµεία του εθνικού δικτύου. Θα µου επιτρέψετε
να καταθέσω τις παρεµβάσεις, τις οποίες έχουµε κάνει στη Βουλή
και να λάβετε γνώση προκειµένου να έχετε καλύτερη πληροφόρηση
στην προσπάθεια η οποία έχει γίνει.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. κ. Χ.Βερελής
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Τα νοµοθετικά µέτρα τα οποία πήραµε είναι πολύπλευρα και
φθάνουν µέχρι την παρέµβαση του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε στην
τροποποίηση διατάξεων του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας και στην
αποφασιστική συµµετοχή του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε στο νέο Κώδικα Οδικής
Κυκλοφορίας, ο οποίος ήδη έχει κατατεθεί στη Βουλή.
Ακόµη στα µέτρα παρακολούθησης έχουµε καταρτίσει πρόγραµµα
διαγνωστικών εργασιών πεδίου για τη συστηµατική αποτύπωση και
καταγραφή των αστοχιών των διαφόρων οδοστρωµάτων από ειδικό
κλιµάκιο που µετέχει το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., οι υπηρεσιακοί παράγοντες
και στελέχη του ∆ανικού Οδικού Ινστιτούτου.
Το γραφείο οδικής ασφάλειας του Υπουργείου καταγράφει και
πρωταρχικά αξιολογεί τις θέσεις των τροχαίων ατυχηµάτων σε όλο
το εθνικό δίκτυο. Απόρροια αυτής της προσπάθειας είναι η
δυνατότητα παρέµβασης που είχε το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. στα εβδοµήντα
τρία σηµεία συντονίζοντας τις αρµόδιες υπηρεσίες όλης της χώρας.

Ανατέθηκαν στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο και στην
Πολυτεχνική Σχολή Θεσσαλονίκης µελέτες για επιλογή επικινδύνων
θέσεων στο Λεκανοπέδιο Αττικής και στην Εθνική Οδό
Θεσσαλονίκης-Καβάλας. 'Ετσι το Πολυτεχνείο της Αθήνας έδωσε
δεκαέξι σηµεία, δεκαέξι οδικούς κόµβους στους οποίους έκανε
προτάσεις βελτιώσεων. 'Εχουν γίνει βελτιώσεις θέσεων στον εθνικό
δρόµο Αθηνών-Σουνίου, έχουν γίνει στη Λεωφόρο Βουλιαγµένης,
έχουν γίνει στο κοµµάτι µετά τη Βάρκιζα, στην περιοχή που είχαν
γίνει πάρα πολλά ατυχήµατα και πιστεύω ότι θα είχατε την ευκαιρία
να δείτε τις παρεµβάσεις που έχουµε κάνει εκεί. 'Ολα αυτά έγιναν σε
ένα πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Η Πολυτεχνική Σχολή Θεσσαλονίκης ολοκλήρωσε και αυτή τέσσερις
σχετικές µελέτες για την επικινδυνότητα και αναµένεται µελέτη
εφαρµογής για να δηµοπρατήσουµε το συγκεκριµένο αυτό έργο.
Επίσης, υπήρξε κατασκευή και συντήρηση οδών. Η Γενική
Γραµµατεία ∆ηµοσίων 'Εργων -διότι νοµίζω ότι πρέπει όλα αυτά τα
οποία λέµε να τα συνδέουµε για να τα αποδεικνύουµε και ποσοτικά-
έκανε συντηρήσεις οι οποίες ανήλθαν τα τελευταία δύο χρόνια σε
οκτακόσια τριάντα χιλιόµετρα µε νέες ασφαλτοστρώσεις, όπου µέσα
σε αυτά είναι διακόσια εξήντα χιλιόµετρα στην περιοχή
πρωτεύουσας, όπου έχει γίνει η επίστρωση µε αντιολισθηρούς
ασφαλτοτάπητες.
'Εχουµε την πρόθεση και έχουµε δώσει συγκεκριµένες οδηγίες, να
µπορέσουµε να προχωρήσουµε πλέον σε νέα τεχνολογία µε
ολόσωµους τάπητες και σε χρήση όλων εκείνων των υλικών από τα
φθαρµένα ελαστικά προκειµένου να βελτιώσουµε ακόµη και να
εκσυγχρονίσουµε την τεχνολογία η οποία υπάρχει για την οδική
ασφάλεια σε ό,τι αφορά το ειδικό περιβάλλον.
Θα ήθελα να µου δοθεί η ευκαιρία µε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, να
πω λίγα λόγια σε όσα ο εκλεκτός συνάδελφος κ. Καραγκούνης και
συµπατριώτης έχει θέσει ειδικότερα για τα έργα της δυτικής
Ελλάδος. 'Ηθελα µε την ευκαιρία, λοιπόν, να πω ότι υπάρχει µία
συγκεκριµένη στρατηγική πλέον και για πρώτη φορά σε ό,τι αφορά
τα δηµόσια έργα και πώς αυτά συνδέονται µε την ανάπτυξη της
δυτικής Ελλάδος.
Ξέρετε ότι η δυτική Ελλάδα είναι ένας τόπος ο οποίος υπελείπετο
σε ανάπτυξη σηµαντικότατα. Υπήρχε έλλειµµα. Και το έλλειµµα
αυτό δεν έγινε διότι υπήρξαν καλοί ή κακοί πολιτικοί. Αυτό ήταν το
µοντέλο ανάπτυξης του τόπου. Υπήρξε µία µονοµερής ανάπτυξη η
οποία είχε γίνει στον ανατολικό άξονα. Τώρα έρχεται ο δυτικός
άξονας σαν ένα αποτέλεσµα µίας νέας γεωπολιτικής
πραγµατικότητας. 'Εχουµε πλέον τη µοναδική δυνατότητα να
επικοινωνούµε µε τη ∆υτική Ευρώπη από τις πύλες της δυτικής
Ελλάδος, από την Πάτρα, από την Ηγουµενίτσα και υποθέτω ότι
µέσα στο 1999 θα έχουµε σε ανάπτυξη και το Πλατυγιάλι, το µεγάλο
αυτό λιµάνι το οποίο είναι στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας.
Ο δυτικός άξονας, λοιπόν, είναι η πρώτη προτεραιότητα για το τρίτο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και συνδέεται ήδη το τρίτο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης µε µία σειρά από έργα τα οποία ήδη γίνονται.
Κοµµάτι του δυτικού άξονα για παράδειγµα είναι η γέφυρα Ρίου-
Αντιρρίου, η γέφυρα Χαριλάου Τρικούπη. 'Εχουν δεσµευθεί δε -για
να απαντήσω σε ένα πρώτο ερώτηµα του κ. Καραγκούνη- πέντε
δισεκατοµµύρια (5.000.000.000) δραχµές για τις προσβάσεις στη
γέφυρα Ρίου-Αντιρρίου. ∆εν καθυστερεί το έργο της γέφυρας Ρίου-
Αντιρρίου. Είµαστε µπροστά από τα χρονοδιαγράµµατα τα οποία
έχουν ταχθεί και το έργο θα παραδοθεί τη συγκεκριµένη ηµεροµηνία
η οποία έχει ταχθεί και η ηµεροµηνία αυτή θα είναι το καλοκαίρι του
2004.
Παράκαµψη  Αγρινίου.  Είναι  κοµµάτι  και  αυτό  του  δυτικού
άξονα.  Ρώτησε  ο  κ.  Καραγκούνης  προηγουµένως  τι  γίνεται  µε
τη  γέφυρα  του  Αχελώου.  Να  τον  πληροφορήσω,  λοιπόν,  µε
την  ευκαιρία  ότι  το  δηµοπρατηµένο  και  εκτελούµενο  τµήµα
αφορά  τα  πρώτα  δεκατρία  χιλιόµετρα.  Η  γέφυρα  του  Αχελώου
που  είναι  µήκους  περίπου  εξακοσίων  µέτρων  είναι  στο  δέκατο
τέταρτο  χιλιόµετρο,  δηλαδή  στο  δεύτερο  τµήµα  του  έργου,  το
οποίο,  εάν  εξασφαλισθούν  οι  πόροι,  µπορεί  να  δηµοπρα-
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τηθεί το 1999, µε δεδοµένο ότι µέσα στο 1998 ολοκληρώνεται το
σύνολο των µελετών για το δεύτερο τµήµα. Για το πρώτο έχουµε
πλήρεις µελέτες.
Ακόµα να θυµίσω για το θέµα της παράκαµψης της Ναυπάκτου.
Πραγµατικά είναι ένα θέµα, το οποίο είναι ένα δείγµα πώς όταν
βγαίνουν µε ανωριµότητα µελετών τα έργα, υπάρχει µία µεγάλη
ταλαιπωρία.
'Ηδη το έργο αυτό πρώτον ενισχύθηκε µε την πλήρη
χρηµατοδότηση που του χρειάζεται µετά από πρόταση του
Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. προς το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας µε έξι
δισεκατοµµύρια (6.000.000.000) δραχµές, και δεύτερον, το έργο
αυτό πλέον ενετάχθη στα έργα τα οποία κάνει η ειδική υπηρεσία του
Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. στην περιοχή, η ΕΥ∆Ε-ΟΣΥΕ προκειµένου να
τελειώσει το έργο αυτό µε ευθύνη του Υπουργείου. Αρχές του 1999
θα είµαστε σε θέση να δηµοπρατήσουµε πλέον το σύνολο του
υπολοιποµένου έργου µετά την απεµπλοκή την οποία επιτύχαµε µε
µία σειρά από προσπάθειες που έγιναν σε συνεργασία µε την
περιφέρεια δυτικής Ελλάδας, όπου όλες αυτές οι περιπέτειες
οφειλόταν στο ότι είχε υπογραφεί η σύµβαση η οποία είχε µία σειρά
από ατέλειες.
Θέλω να ευχαριστήσω και ήθελα να σας παρακαλέσω αν έχετε την
ευκαιρία µια και οι εφηµερίδες είναι στην πρώτη γραµµή του
ενδιαφέροντος να κοιτάξετε στις σηµερινές εφηµερίδες τι λέει η
Κοµισιόν και τι ικανοποίηση εκφράζει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση για την
αύξηση της απορροφητικότητας των κοινοτικών κονδυλίων που
παρουσιάζει η Ελλάδα ύστερα από αρκετό διάστηµα
καθυστέρησης.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε την Κοµισιόν, η απορροφητικότητα στις
πιστώσεις το δεκάµηνο Ιανουαρίου-Οκτωβρίου αυξήθηκε κατά 61%,
ενώ εκφράζεται η αισιοδοξία ότι στους επόµενους δεκατρείς µήνες
που αποµένουν µέχρι την τυπική ολοκλήρωση του δευτέρου
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, θα απορροφηθεί χωρίς κανένα
πρόβληµα και το υπόλοιπο 25%. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριοι Βουλευτές
την εκπνοή της συνεδρίασης παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" πενήντα τέσσερις µαθητές
και τέσσερις συνοδοί καθηγητές του 2ου Γυµνασίου Πύργου Ηλείας.
Τους καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ο κ. Μεϊµαράκης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υφυπουργός στην
οµιλία του δεν προσέθεσε τίποτα από αυτά που περιµέναµε ή
φαίνεται ότι δεν άκουσε καλά αυτά τα οποία του είπαµε.
Ξεκινάω από τα τελευταία για να του πω ότι, πράγµατι, κύριε
Υπουργέ, έχετε µία αύξηση στην απορροφητικότητα, διότι αυτό
αποδεικνύει κιόλας το πόσο µειωµένη ήταν τα προηγούµενα χρόνια.
Αλίµονο, εάν δεν είχατε και αυτή. Θα έµεναν οι πόροι αδιάθετοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΕΡΕΛΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα ολοκληρώσουµε εντός
του χρόνου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Γιατί να σας πιστέψουµε, κύριε
Υφυπουργέ, όταν για όλα τα έργα έχετε πέσει έξω; Αλλά, κύριε
Υφυπουργέ, δεν θα σας επιτρέψω να µου καταναλώσετε το χρόνο,
διότι δεν σας διέκοψα καθόλου. Παρακαλώ να σεβαστείτε την
κοινοβουλευτική τάξη, διότι θα πρέπει να καταλάβετε ότι µιλήσατε
πολύ σκληρά και δεν θα επετρέπετο ειδικά για σας.
Μας είπατε ότι υπάρχει µια ισοπεδωτική λογική ως προς τα
ατυχήµατα -θα σας απαντήσω- και µας είπατε ότι είναι επικίνδυνο
όταν η άγνοια συνδυάζεται µε επιλεκτική µνήµη. Και ελπίζω και
αυτό δεν ήταν προς τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, γιατί εµάς
δεν µας αγγίζει, διότι ούτε άγνοια έχουµε ούτε επιλεκτική µνήµη. Αν
είναι προς τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης, προς τον κύριο
Υπουργό ή τον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο, καλά θα κάνουν
να σας απαντήσουν.'Οµως τέτοιου είδους κουβέντες και µάλιστα σε

προσωπικό επίπεδο, καλά θα κάνετε να τις αποφεύγετε, κύριε
Υφυπουργέ, γιατί θα παίρνετε και τις ανάλογες απαντήσεις, γιατί η
επιλεκτική µνήµη είναι δική σας και όχι δική µας!
Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι η
Κυβέρνηση βρίσκεται στην εξουσία πέντε χρόνια. ∆εν είναι σήµερα.
Αν ήταν σηµερινή αυτά που µας είπε ο κύριος Υφυπουργός θα του
τα αναγνωρίζαµε. Πράγµατι, έχουν γίνει κάποια έργα. Αλίµονο αν
δεν γινόντουσαν στο διάστηµα της πενταετίας. ∆ηλαδή η
Κυβέρνηση τι θα είχε; Πλήρη ανυπαρξία έργου; Σαφέστατα και έχει
κάποιο έργο. Και ποιο έργο; Αυτό το οποίο είχε ήδη
προγραµµατιστεί, ήδη είχε ξεκινήσει και θα έπρεπε ίσως να το
εκτελέσει και αν θέλετε, να επαναδιαπραγµατευτεί κάποιες
συµβάσεις. Αποδεκτό. Αλλά ούτως ή άλλως και οι ίδιοι
αναγνωρίζουν ότι αυτά ξεκίνησαν από την περίοδο της δεκαετίας
του '80, διεκόπησαν όπως µας είπε και ο κύριος Υπουργός την
περίοδο '80-'89, ξανάρχισαν τη δεκαετία του '90. Και για τα µεγάλα
έργα τι κάνατε; Επαναδιαπραγµατευτήκατε ουσιαστικά τις
συµβάσεις οι οποίες είχαν γίνει το 1990-1993.
Να σας θυµίσω, λοιπόν, εγώ, κύριε Υφυπουργέ, γιατί η επιλεκτική
µνήµη ακουµπάει εσάς; Τι κάνατε µε τα Σπάτα; Τι κάνατε µε το
ΜΕΤΡΟ; Τι κάνατε µε όλα τα µεγάλα έργα; Και αλίµονο, λοιπόν, αν
στην πενταετία που είσαστε Κυβέρνηση δεν τα είχατε προχωρήσει.
Το δεύτερο που θέλω να σας πω, είναι ότι κάνετε, λέει και ένα
νοµοσχέδιο στο οποίο επιτρέπετε τις καταγγελίες για να µπορέσει
να παρέµβει το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., ο νόµος. Μήπως δεν γνωρίζετε τις
καταγγελίες, κύριε Υφυπουργέ; Αυτά, δηλαδή, που σας λέµε τόσα
χρόνια εδώ εµείς είναι αστεία; ∆εν τις ξέρετε τις καταγγελίες; ∆εν
σας έχουµε καταθέσει στοιχεία; ∆εν σας έχει καταθέσει ο κ.
Κορκολόπουλος ολόκληρους φακέλους; ∆εν σας κατέθεσαν οι
συνάδελφοι σήµερα;
Τόσα χρόνια, δηλαδή, τι κάνουµε; Εσείς πού παρεµβαίνετε; Μας
λέτε µία φορά που παρενέβητε; Μας λέτε µία απάντηση σε µία
καταγγελία; Μας λέτε τι κάνετε όταν οι εισαγγελείς βγάζουν τις
αποφάσεις για παραποµπή;
Επειδή επικαλεσθήκατε την Κοινότητα, µήπως είδατε τι είπε η κ.
Ματίς; Είδατε τι είπε η Κοινοτική Επίτροπος; Πιστεύει ότι σύντοµα
θα υπάρξει διαδικασία για να προχωρήσουν όλα αυτά και για τις
κακοτεχνίες που υπάρχουν και για όλα τα σχετικά που αναφέρονται
στην ερώτηση που έχει απαντήσει η κ. Ματίς. Και απαντά ο
Υπουργός σας, µε τον οποίο δεν φαίνεται να συνεννοείσθε και τόσο
καλά γι' αυτό βγάζετε και διαφορετικές ανακοινώσεις και
διαφορετικές δηλώσεις, ότι η ισχύουσα νοµοθεσία τα καλύπτει και
δεν υπάρχει νοµοθετικό κενό. Αν δεν υπάρχει νοµοθετικό κενό, τότε
γιατί θέλετε να εκδόσετε προεδρικό διάταγµα, κύριε Υπουργέ; Και
αν δεν υπάρχει νοµοθετικό κενό, τότε πώς θα εξαναγκάσετε όλους
αυτούς για να πληρώσουν όλα αυτά τα οποία λέτε; 'Αρα, λοιπόν,
αναγνωρίζετε το κενό. Αναγνωρίζετε ότι το ελληνικό δηµόσιο δεν
είναι κατοχυρωµένο ως προς αυτά και γι' αυτό ακριβώς θέλετε να
βγάλετε προεδρικό διάταγµα. Γιατί σε όλες αυτές τις καταγγελίες
που αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός, πράγµατι το ελληνικό
δηµόσιο δεν είναι κατοχυρωµένο. 'Αρα, λοιπόν, θα το
προχωρήσετε. 'Ηδη εσείς εξαγγείλατε το νέο προεδρικό διάταγµα.
Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να σας πω ότι πρέπει να
είσθε πολύ πιο προσεκτικός όταν απευθύνεσθε στο Κοινοβούλιο.
Εδώ δεν είναι µία συνέντευξη που µας λέγατε ότι "το Νοµό
Αιτωλοακαρνανίας τον κερδίζει το ΠΑ.ΣΟ.Κ.", είναι εντελώς
διαφορετικά και θα πάρετε τις απαντήσεις σας.
Το τρίτο που έχω να σας πω είναι ότι κάνετε λάθος να νοµίζετε,
κύριε Υφυπουργέ, ότι υπάρχει ισοπεδωτική λογική στα θέµατα των
τροχαίων. Κάνετε µεγάλο λάθος αν νοµίζετε ότι από εκεί µπορείτε
να κατηγορείτε συναδέλφους σας πρώην, γιατί σήµερα δεν έχετε τη
βουλευτική έδρα, µε τέτοια ευκολία, υιοθετώντας τις όποιες
εκφράσεις εσείς θέλετε.
Κύριε Πρόεδρε, επανέρχοµαι στο ζήτηµα.
Πρώτον,  να  συζητηθεί  το  πόρισµα  της  διακοµµατικής
επιτροπής,  το  οποίο  δεν  έχει  συζητηθεί  και  κατ'  επανάληψη
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έχει προτείνει η Νέα ∆ηµοκρατία να συζητηθεί.
∆εύτερον, θα πω του κυρίου Υφυπουργού, επειδή δεν τα γνωρίζει,
ότι κατετέθη ο Κ.Ο.Κ.. Το γνωρίζετε; 'Ηδη συζητείται στην επιτροπή
µεθαύριο. Γνωρίζετε ότι δεν περιλαµβάνει τίποτα από αυτά που
είπαµε στη διακοµµατική επιτροπή;
Τρίτον, κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζετε ότι εσείς δεν είσθε συνεπής
προς αυτά τα οποία σας λέει η διακοµµατική επιτροπή;
Τέταρτον, γνωρίζετε ότι η Αντιπολίτευση δι' εµού έχει κάνει γράµµα
στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής να µη συζητηθεί µε τη διαδικασία
των Κωδίκων, διότι -για να γνωρίζετε και τον Κανονισµό της
Βουλής- ή στο σύνολό του ψηφίζεται ή απορρίπτεται και εµείς δεν
το θέλουµε, γιατί θέλουµε να προσθέσουµε ουσιαστικά θέµατα και
ζητάµε από τον κύριο Υπουργό των Μεταφορών και Επικοινωνιών
να καθίσει στο τραπέζι να το κουβεντιάσει επιτέλους και µε τα
κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως και µε τους ειδικούς και τους φορείς,
συγκοινωνιολόγους, και το ΥΠΕΧΩ∆Ε για να µπορέσει να βγάλει
έναν Κ.Ο.Κ., ο οποίος θα είναι σωστός;
∆ηλαδή, τι θελετε να µας πείτε σήµερα; Για τα τροχαία ποιοι
ευθύνονται; Μόνο οι οδηγοί; Αυτό µας λέτε; Για πείτε το πιο έξω,
κύριε Υπουργέ, για ελάτε σε καµία συζήτηση των ειδικών για τα
αυτοκίνητα και τα τροχαία, για κουβεντιάστε το µε την τροχαία, για
κουβεντιάστε το µε την ΕΛΠΑ, για κουβεντιάστε το µε όλους αυτούς
τους δηµοσιογράφους που καθηµερινά συζητάνε και λένε τις
ατέλειες του ΥΠΕΧΩ∆Ε και τις δικές σας παραλείψεις, τις δικές σας
κινήσεις. Και τι µας είπατε από δω; 'Οτι όλα είναι ρολόι, ότι όλα είναι
ωραία; Αν είναι όλα ωραία, τότε γιατί σκοτώνονται, κύριε Υπουργέ;
Οι οδηγοί φταίνε; Σας είπε ο κ. Ορφανός "να πάµε µία βόλτα από
την Αθήνα στη Θεσσαλονίκη οδικώς, για να διαπιστώσετε και εσείς
ο ίδιος τις όποιες κακοτεχνίες υπάρχουν". Και τι έχετε κάνει εκεί; Τι
να θυµίσω τώρα; Για τη Μαλακάσα; Γιατί δεν πάτε µία βόλτα να τα
δείτε; Να σας πω τι γίνεται πριν από τη Λαµία, πιο έξω από τη
Λαµία; Να σας πω τι γίνεται πηγαίνοντας στη Λάρισα; Ποιο κοµµάτι
σήµερα, κύριε Υπουργέ, είναι σωστό; Να σας θυµίσω τι γινόταν
πέρυσι στην Αθηνών-Κορίνθου; ∆εν πήρατε εσείς από την ΕΛΠΑ -
γιατί κοινοποιούνται και σε µας- πού έχουν αυξηµένα τροχαία; Και
σας γράφει το πόρισµα της ΕΛΠΑ ότι είναι αυξηµένα τα τροχαία
λόγω της κακοτεχνίας των δρόµων. Και εσείς µου µιλάτε για τις
παρεµβάσεις Αθηνών-Βουλιαγµένης; Εκεί δεν σας έχει πει κανείς
ότι υπάρχουν αυξηµένα τροχαία, γιατί εκεί δεν υπάρχει και η
ταχύτητα που αναπτύσσεται στις εθνικές οδούς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Υπάρχουν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν υπάρχουν σε σύγκριση και
ποσοστό µε τα τροχαία της εθνικής οδού. Υπάρχουν σε σύγκριση
µε τους δρόµους του λεκανοπεδίου. 'Οµως, για συγκρίνετε τα µεν
µε τα δε, για να καταλάβετε τι πρέπει να έχετε σαν πρώτη
προτεραιότητα. 'Οχι στην Αθηνών-Σουνίου, αλλά στην Αθηνών-
Θεσσαλονίκης. Και δεν νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι έτσι εύκολα θα
τολµήσετε να πείτε σε όλους εκείνους οι οποίοι υφίστανται τα
τροχαία ατυχήµατα ότι το ΥΠΕΧΩ∆Ε έχει κάνει καλά τη δουλειά του.
Θα σας έλεγα να επισκεφθείτε το ΚΑΤ και κάποια άλλα νοσοκοµεία,
για να αισθανθείτε και εσείς πράγµατι, αν έχετε κάνει σωστά τη
δουλειά σας ή όχι και να µην κουβεντιάζετε για ισοπεδωτική λογική.
Και να ξέρεις ότι ο Μεϊµαράκης και η Νέα ∆ηµοκρατία δεν κάνει
σπέκουλα σε τέτοια θέµατα.
'Οσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, το Μετρό Αθηνών, ήδη τα είπαµε και
η Κυβέρνηση ουσιαστικά τα επιβεβαίωσε. Θα επανέλθουµε όµως,
µε ειδική επερώτηση για το θέµα του Μετρό Αθηνών. 'Ηδη -εάν το
µετροπόντικα τον ονοµάζει ο κύριος Υπουργός ασπίδα ή όχι-
γεγονός είναι ότι τεσσεράµισι περίπου δισεκατοµµύρια πληρώθηκαν
για να αγοραστεί. 'Οπως θέλει µπορεί να τον βαφτίσει. Θα δώσει τις
υπερβάσεις και ουσιαστικά τι µας είπε; 'Οτι αυτά είναι µέσα στη
σύµβαση, όχι έξω από τη σύµβαση. Αποδέχεται, δηλαδή, και τις
υπερβάσεις κι εµείς θα ελέγξουµε και θα συζητήσουµε και θα
κρίνουµε αν πράγµατι αυτά είναι µέσα στη σύµβαση ή όχι. ∆ιότι,
εµείς θεωρούµε τη σύµβαση "µε το κλειδί στο χέρι" και µάλιστα

όπως ο κύριος Υπουργός την είχε συζητήσει -και είπε στη Βουλή
αυτά που είχε πει-νοµίζουµε ότι δεν δικαιολογούνται.
Για το Μετρό Θεσσαλονίκης πολλά ακούγονται, πολλά λέγονται.
Εµάς, κύριε Υπουργέ, δεν µας ενδιαφέρει ποιος θα πάρει το έργο.
Εµείς θέλουµε το έργο να γίνει. Είναι δικό σας θέµα τώρα, πώς θα
το χειριστείτε. Εµείς θέλουµε το έργο να γίνει µε διαφάνεια, µε ένα
κόστος εύλογο, το οποίο θα διασφαλιστεί και δεν θα είναι σαν τα
υπόλοιπα έργα που λέµε ότι θα κοστίσουν τόσο και οι υπερβάσεις
πάνε πολλές φορές και στο 100%.
Τέλος, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω, ότι δεν µπορεί να µας
"βάζετε το µαχαίρι στο λαιµό", σε όλους, ότι ή γίνεται µέχρι το
∆εκέµβριο και παίρνουµε απόφαση ή ότι το έργο δεν γίνεται. Εσείς
είστε υπεύθυνοι για την καθυστέρηση από το 1994 µέχρι το 1998.
∆εν νοµίζω ότι είναι υπεύθυνος ο λαός της Θεσσαλονίκης για την
καθυστέρηση αυτή. ∆εν µπορεί αυτήν την καθυστέρηση να µην τη
χρεωθείτε και να χρεώσετε στους άλλους φορείς τον ένα µήνα για
τον οποίο κινδυνεύετε. Αφήστε δε, που η επιχειρηµατολογία για το
πακέτο Σαντέρ -επιτρέψτε µου να σας πω- είναι σαθρή, είναι έωλη.
Κατά συνέπεια, θέλω να σας πω να µελετήσετε το ζήτηµα. Να
ξέρετε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία -εφόσον την πείσετε και δώσετε
απαντήσεις- επειδή θέλει να γίνει το έργο, επειδή πιστεύει ότι είναι
έργο µακράς πνοής, επειδή πιστεύει ότι πρέπει να µπουν σωστά τα
θεµέλια -διότι, σας έχω ξαναπεί ότι τα έργα αυτά είναι πολλών
κυβερνήσεων, πολλών Υπουργών και κανείς δεν γνωρίζει ποιος θα
κάθεται στο δικό σας έδρανο εκείνη την ώρα- θέλει να µπουν
σοβαρά θεµέλεια για να γίνει το έργο.
Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ, θα παρακαλούσαµε να απαντήσετε
πειστικά σε όλα αυτά τα ερωτήµατα τα οποία σήµερα υπάρχουν για
να µπορέσετε να προχωρήσετε.
Τέλος, εµείς κύριε Πρόεδρε, θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση έχει την
κύρια ευθύνη για ό,τι έχει γίνει και ό,τι δεν έχει γίνει σ' αυτήν την
πενταετία. Μπορεί ο κύριος Υφυπουργός να έχει αναλάβει µόνο τα
δύο τελευταία χρόνια, όµως είναι συνυπεύθυνος και για τα
υπόλοιπα, όπως και ο κύριος Υπουργός είναι από το 1993, όταν το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. ανέλαβε την κυβέρνηση της χώρας.
Εποµένως, θεωρούµε ότι όσα ήδη έχουν γίνει -τα οποία
αναγνωρίζουµε, αλίµονο αν δεν είχαν γίνει- ήταν υποχρεώσεις και
µάλιστα πολύ µικρές της πολιτείας και γι' αυτό έγιναν. ∆εν αποτελεί
όµως µε κανέναν τρόπο µεγάλο έργο το να κλείσουµε πέντε
λακούβες ή το να συντηρήσουµε δύο δρόµους ή δυο άλλα έργα.
Για µας τα ερωτήµατα παραµένουν. Πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση
δεν κάνει καλά τη δουλειά της και θα συνεχίσουµε να την ελέγχουµε
µε τον τρόπο που εµείς νοµίζουµε, πάντα µέσα σε πλαίσια
κοσµιότητας και να γνωρίζουν, οι κύριοι συνάδελφοι, ότι όπως µας
οµιλούν, τέτοιες απαντήσεις θα παίρνουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κύριος
Υπουργός έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Γιατί µόνο πέντε λεπτά,
κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κανονικά δεν
είναι ούτε πέντε, γιατί έχει κλείσει ο χρόνος, αλλά πρέπει να
απαντηθούν µερικά πράγµατα, να δοθούν κάποιες διευκρινίσεις και
το κατανοούµε όλοι µας αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε,
ολοκληρώνοντας τη διαδικασία της επερώτησης, θέλω να πω ότι
πιστεύω πως ήταν γόνιµη και ουσιαστική η συζήτηση, όπως
πιστεύω και ότι ο κ. Μεϊµαράκης δεν έπρεπε να υψώσει τους τόνους
της φωνής µετά από την τοποθέτηση του κ. Βερελή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Απάντησα στους ίδιους τόνους.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΕΡΕΛΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν αναφέρθηκα σε σας.
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μόνο εγώ µίλησα για ατυχήµατα,
κύριε Υφυπουργέ.
Εν πάση περιπτώσει, όποιος και αν µίλησε, δεν σας τιµά να λέτε για
ισοπεδωτική...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριε Μεϊµαράκη,
σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Μεϊµαράκη, αυτά που
είπε ο κ. Βερελής, δεν είχαν καµία προσωπική αιχµή. 'Ηταν µία
προσέγγιση και µία θεώρηση ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν συζητήθηκε το
πόρισµα της διακοµµατικής και στο ΓΟΚ δεν υπάρχουν αυτά, που
έχουµε ζητήσει. Και επί της ουσίας...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ανοίγετε τώρα ένα άλλο
θέµα για τα οδικά ατυχήµατα ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αφού δεν τα ξέρετε, τότε τι τα λέτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ... και είπαµε ότι έχει ένα
ποσοστό συµµετοχής και ευθύνης το κάθε οδικό έργο. 'Εχουν όµως
πολύ µεγαλύτερο ποσοστό ευθύνης...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Είστε ευχαριστηµένος, κύριε
Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι, εγώ θέλω να υπάρχει
µία άριστη κατάσταση. Και να υπάρχουν οι µεγαλύτερες δυνατές
διασφαλίσεις για τους οδηγούς, για να µην υπάρχουν ατυχήµατα,
για να µην υπάρχει αυτή η εκατόµβη των θυµάτων κάθε φορά µε
την έξοδο από τα αστικά κέντρα ή µε την είσοδο από την
περιφέρεια. Γι' αυτόν το λόγο, έχουµε κάνει πολύ συντονισµένες
προσπάθειες και αλλάζει µέρα µε τη µέρα ο οδικός χάρτης και η
κατάσταση των οδικών αξόνων.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν χρειάζεται συζήτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Για το Μετρό της Αθήνας,
θέλω να απαντήσω στον κ. Μεϊµαράκη, κύριε Πρόεδρε, ότι όλες οι
πράξεις και οι πρωτοβουλίες και οι ρυθµίσεις έχουν ως
αποκλειστικό πλαίσιο αναφοράς την αρχική σύµβαση του 1991,
όπως αυτή συµπληρώθηκε το 1994. ∆εν έχω καµιά αντίρρηση να
υπάρξει ουσιαστική ενηµέρωση, αν τεθούν ερωτήσεις -οπότε θα
υπάρξουν γραπτές απαντήσεις από το ΥΠΕΧΩ∆Ε- ή αν κατατεθούν
σχετικές επερωτήσεις. ∆εν έχουµε να κρύψουµε τίποτε.
Με διαφάνεια, θεωρούµε ότι πρέπει να γίνουν ορισµένες
διευθετήσεις και ορισµένες ρυθµίσεις, πάντα στα πλαίσια της
σύµβασης, για να υπάρχει ένα τέλος σ' όλες αυτές τις εργασίες και
να αποδοθεί ένα άρτιο, σύγχρονο και ασφαλές Μετρό στους πολίτες
της Αθήνας. 'Αρα, είµαστε ανοιχτοί να σας δώσουµε στοιχεία σε
οποιαδήποτε ερωτήµατα τεθούν.
Για το Μετρό της Θεσσαλονίκης, είναι πολύ σηµαντικό ότι έχουµε
τον ίδιο κοινό τόπο µε το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
αλλά και µε τα άλλα κόµµατα. Θεωρούµε ότι αυτό το έργο είναι έργο
ζωτικής σηµασίας για την αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των
πολιτών της Θεσσαλονίκης. Επίσης κατανοούµε το ενδιαφέρον, την
αγωνία και την ευαισθησία των συναδέλφων για την πορεία και την
εξέλιξη ενός διεθνούς διαγωνισµού.
'Οµως θα ήθελα να πω από αυτό εδώ το Βήµα, όπως έχω
απαντήσει και στους συναδέλφους, στον κ. Κεφαλογιάννη, στον κ.
Παπαθεµελή και σε άλλους, ότι εγώ κατανοώ προσωπικά και
κατανοοούµε ως Υπουργείο το ενδιαφέρον, την αγωνία και την
ευαισθησία για το έργο. ∆εν συµµερίζοµαι όµως καθόλου το
σκεπτικισµό και την εύλογη ανησυχία για τα δρώµενα, όπως και
όσα καταγράφονται στον Τύπο.
Και αυτό γιατί; Γιατί όσα καταγράφονται στον Τύπο, στη συντριπτική
τους πλειοψηφία είτε είναι πληρωµένες ανακοινώσεις είτε είναι
συνεντεύξεις είτε είναι δελτία Τύπου του κ. Εµφιετζόγλου, της
εταιρείας του, της "ΜΗΧΑΝΙΚΗΣ", που ήταν εκπρόσωπος της
κοινοπραξίας "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".

Αυτά που λέγονται στα δελτία Τύπου ή στις πληρωµένες
ανακοινώσεις, είτε αποσιωπούν τις αλήθειες για τα έργα, τις ηµέρες
και τις ευθύνες και τις αδυναµίες, την αφερεγγυότητα της
συγκεκριµένης κοινοπραξίας "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ", είτε
παραποιούν την πραγµατικότητα για το έργο.
Ως γνωστό η εταιρεία "ΜΗΧΑΝΙΚΗ" ηγείτο της κοινοπραξίας
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ", µε την οποία το ελληνικό δηµόσιο έχει
διακόψει τις διαπραγµατεύσεις από το Νοέµβριο του '96, µετά από
είκοσι εννέα µήνες διαπραγµάτευσης. ∆ιέκοψε τις
διαπραγµατεύσεις, γιατί η εταιρεία αυτή απεδείχθη αδύναµη και
αφερέγγυα να καλύψει ουσιώδεις όρους της προκήρυξης.
Αναφέρω τρεις όρους.
Ο πρώτος είναι ότι αδυνατούσε ή δεν ήθελε να καλύψει το κόστος
των παραλλήλων έργων προϋπολογισµού περίπου δεκαπέντε
δισεκατοµµυρίων (15.000.000.000) δραχµών και ήθελε να τα
φορτώσει στο ελληνικό δηµόσιο.
∆εύτερον, δεν µπορούσε ή δεν ήθελε να ενσωµατώσει το Φόρο
Προστιθέµενης Αξίας επί της τιµής του εισιτηρίου. Kαι αν αυτό
συνυπολογιστεί για τα είκοσι χρόνια λειτουργίας του Μετρό πάλι το
ποσό -που ήθελε να το ρίξει, είτε στους πολίτες είτε στο ελληνικό
δηµόσιο-είναι περίπου είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000)
δραχµές. Bεβαίως και τα δεκαπέντε δισεκατοµµύρια
(15.000.000.000) δραχµές των παραλλήλων έργων και τα είκοσι
δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές από τη µη ενσωµάτωση
του Φ.Π.Α. θα επιβάρυναν το ελληνικό δηµόσιο και θα τα
εκαρπούτο η συγκεκριµένη κοινοπραξία.
Τρίτο και βασικό και σηµαντικό, είναι ότι δεν ανελάµβανε την από
κοινού και εις ολόκληρο ευθύνη η κοινοπραξία αυτή, αλληλεγγύως
και αδιαιρέτως µε τις εταιρείες που την αποτελούσαν.
Ποιος Υπουργός θα υπέγραφε µια τέτοια σύµβαση; Εάν δεν
πήγαινε καλά αυτή η ανώνυµη εταιρεία που θα υπέγραφε µε το
ελληνικό δηµόσιο, το ελληνικό δηµόσιο όφειλε και έπρεπε να µπορεί
να ζητήσει αυτά που δικαιούται από τις εταιρείες που αποτελούν τη
συγκεκριµένη κοινοπραξία.
'Ετσι, ο κ. Εµφιετζόγλου και η εταιρεία του και η κοινοπραξία του
δεν υπέγραφε αυτούς τους βασικούς όρους.
Επίσης, µετά τη διακοπή των διαπραγµατεύσεων έκανε δύο
προσφυγές στο Συµβούλιο της Επικρατείας: Στο Τµήµα
Αναστολών, όπου εκεί δικαιώθηκε η απόφαση του ελληνικού
δηµοσίου και του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆Ε., γιατί το αίτηµα ήταν να µην αρχίσει
και να µην προχωρήσει η διαπραγµάτευση µε το δεύτερο
προσωρινό ανάδοχο. Και η δεύτερη απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας είναι απόφαση της Ολοµέλειας, όπου αποφαίνεται η
ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας ότι η συγκεκριµένη
κοινοπραξία δεν έχει νόµιµη υπόσταση ως προς το συγκεκριµένο
έργο.
Και γιατί δεν έχει νόµιµη υπόσταση; ∆ιότι στην αρχική σύνθεση της
κοινοπραξίας µετείχε ο ιταλικός όµιλος FIDEL GROUP, ο οποίος
χρεωκόπησε και στη συνέχεια ο κ. Εµφιετζόγλου και η κοινοπραξία
του άλλαξαν τέσσερις φορές σύνθεση και έρχεται το Συµβούλιο της
Επικρατείας και αποφαίνεται ότι, επειδή άλλαξε η σύνθεση, δεν έχει
νόµιµη υπόσταση ως προς το έργο.
Επίσης, προσέφυγε στις υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και
µετά από δέκα µήνες ενδελεχών ελέγχων απεφάνθη το Συµβούλιο
των Επιτρόπων και έθεσε όλες αυτές τις καταγγελίες και τις
προσφυγές του κ. Εµφιετζόγλου στο αρχείο.
Κύριοι συνάδελφοι, εµείς πιστεύουµε ότι είναι επιτακτική και
ουσιαστική η ανάγκη για αντικειµενική, τεκµηριωµένη και
ολοκληρωµένη ενηµέρωση. 'Εχουµε παραθέσει στοιχεία στα
πλαίσια των απαντήσεών µας σε ερωτήσεις των συναδέλφων.
Πιστεύουµε ότι αυτή η συζήτηση θα γίνει µε πιο µεθοδικό και
ουσιαστικό τρόπο κατά τη συζήτηση της σύµβασης που θα
κατατεθεί στη Βουλή και πιστεύουµε ότι αυτή η υπό οριστικοποίηση
σύµβαση παραχώρησης είναι µια διαφανής και εθνικά συµφέρουσα
σύµβαση που µπορεί να εγγυηθεί την κατασκευή και τη λειτουργία
ενός σύγχρονου, άρτιου και ασφαλούς Μετρό για τη Θεσσαλονίκη.
Τέλος, θα ήθελα να πω ότι θα πρέπει κάποια στιγµή όλοι
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να αρχίζουν να κάνουν τη διάκριση στο τι είναι ψέµα και στο τι είναι
αλήθεια, γιατί υπάρχουν οικονοµικοί κύκλοι που κινδυνολογούν,
παραπληροφορούν και σκανδαλολογούν µε αλχηµείες και ψέµατα
για να εξυπηρετήσουν αποκλειστικά και µόνο τα ιδιοτελή
επιχειρηµατικά τους συµφέροντα, να υπονοµεύσουν τη σύµβαση
παραχώρησης και να ακυρώσουν το έργο του Μετρό της
Θεσσαλονίκης.
Αυτή είναι η αλήθεια και επιφυλάσσοµαι κατά τη διάρκεια των
συζητήσεων, όταν έρθει η σύµβαση, να συζητήσουµε επί της
ουσίας.
Επίσης, θα ήθελα να πω ότι και εγώ προσωπικά και το Υπουργείο
και οι σύµβουλοι του Υπουργείου είµαστε στην ευχάριστη θέση να
ανταποκριθούµε θετικά σε οποιοδήποτε αίτηµα για ουσιαστική
ενηµέρωση για οποιαδήποτε πτυχή αυτού του έργου από τη
διαδικασία της δηµοπράτησής του µέχρι σήµερα και οποιαδήποτε
πτυχή για την υπό οριστικοποίηση σύµβαση παραχώρησης.
Εµείς πιστεύουµε στη διαφάνεια, στη νοµιµότητα και στην
προστασία του δηµοσίου συµφέροντος και θέλουµε να επιβάλουµε
και κανόνες υγιούς ανταγωνισµού.
Κάποιοι οικονοµικοί κύκλοι και κάποιοι επιχειρηµατίες δεν θέλουν
καθαρό τοπίο. Θέλουν θολό τοπίο. Εµείς δεν πρόκειται να
υποκύψουµε, ούτε στις απειλές τους ούτε στους εκβιασµούς τους.
Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων
συλλογικά και εγώ προσωπικά και τα συλλογικά όργανα της
Κυβερνήσεως -η επιτροπή µεγάλων έργων και η κυβερνητική
επιτροπή- θα δώσουµε µάχη για τη διασφάλιση των όρων και των
προϋποθέσεων µέσα από διαφανείς και νόµιµες διαδικασίες, ώστε
αυτή η σύµβαση παραχώρησης να γίνει πράξη του ελληνικού
Κοινοβουλίου για να αρχίσουν τα έργα και να αποκτήσει επιτέλους

και η Θεσσαλονίκη ένα έργο αντάξιο της ιστορίας της και των
προσδοκιών των πολιτών της.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό που ήταν αρκετά σύντοµος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τι να κάνουµε, κύριε
Πρόεδρε; 'Ηταν µεγάλο θέµα. Ευτυχώς που ήσασταν εσείς στην
'Εδρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ' αριθµ.
1/6.10.98 επερώτησης των Βουλευτών κυρίων Βασίλειου
Κορκολόπουλου, Ανδρέα Καραγκούνη, Αχιλλέα Καραµανλή,
Εµµανουήλ Κεφαλογιάννη, Γεώργιου Παναγιωτόπουλου, Γεώργιου
Ορφανού και Ευάγγελου Μεϊµαράκη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την
πορεία εκτέλεσης των δηµοσίων έργων, Μετρό, Εγνατία, ΠΑΘΕ
κλπ.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Σας εύχοµαι καλό
Σαββατοκύριακο.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.35' λύεται η συνεδρίαση
για τη ∆ευτέρα 9 Νοεµβρίου 1998 και ώρα 18.00', µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επερωτήσεως, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


